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Kaj bo lahko storil sindikat?
Na regijskem posvetu menili, da nova organizacija za varovanje interesov delav

cev ni potrebna — Težave nažirajo delavčev standard___________
NOVO MESTO — Udeleženci ponedeljkovega regijskega sindikalnega 

posveta so v splošnem podprli najnovejšo prenovno politiko republiškega sve
ta ZSS, ki jo je sindikalno vodstvo začrtalo v dokumentih »Iz krize s sindikatom 
delavcev« in »Program aktivnosti za zagotavljanje socialne varnosti delavcev«.

Kolesarji 
prvi potrdili 
sodelovanje

Novomeščani nastopili na 
dirkah v Langenhagnu
LANGENHAGEN — V okviru sode

lovanja med Novim mestom in zahodno- 
ncmškim Langenhagnom seje med 26. in 
28. avgustom skupina novomeških kole
sarjev udeležila dveh tekmovanj. Tako je 
26. avgusta na nočnem kriteriju v Hildes- 
heimu med mladinci Gregor Puš zasedel 
3. mesto, medtem ko se je v članski 
konkurenci Turk uvrstil med petnajsteri
co. Dva dni kasneje je bila na sporedu 
cestna dirka za »Veliko nagrado Lange- 
nhagna«, ki so se je udeležili novomeški 
mlajši mladinci Ravbar, Majde in Mervar, 
starejši mladinec Puš in član Turk. V 
močni konkurenci, saj je nastopila tudi 
kompletna zahodnonemška olimpijska 
reprezentanca z Uwe Messcrschmidtom 
na čelu, so oslabljeni Novomeščani zabe
ležili nekaj dobrih rezultatov. V prvi vrsti 
velja to za 11. mesto Puša in uvrstitev 
Igorja Turka med najboljšo petnajsterico 
pri članih.

Dodajmo za konec, da bodo zahodno- 
nemški kolesarji obisk vrnili na Veliki na
gradi Krke, ki bo 24. septembra v Novem 
mestu.

V KRŠKEM BO FESTIVAL
KRŠKO — V Delavskem kultur

nem domu Edvarda Kardelja bo v pe
tek, 16. septembra, 4. otroški festival 
vedrih pesmi Blejski srček 88. Na prire
ditvi, ki se bo začela ob 18. uri, bodo 
otroci izvedli dvanajst novih pesmi slo
venskih avtorjev, nato pa bo nastopil 
pevec Davor Božič s plesno skupino 
Kozina iz Ljubljane.

GRIBLJE SO 
PRAZNOVALE

GRIBLJE — V spomin na 6. sep
tember 1941, ko so trije partizani napa
dli fašistično patruljo, k ije  vozila hrano 
v Griblje, praznuje gribeljska krajevna 
skupnost svoj praznik. Na praznovanje 
preteklo nedeljo so povabili zamejske 
Slovence iz Križa pri Trstu, s katerimi 
so pobrateni že 5 let.

Tako so med drugim soglašali" s težn
jo  sindikata, da bi postal enakopraven 
sogovornik v političnem odločanju. 
Nekateri so ob tem v razpravi zastavili 
vprašanje, na čigavi strani je sindikat. 
Za čimprejšen odgovor o tem se je na 
seji zavzel celo sekretar predsedstva RS

•  Očitno je, da bodo sindikalni de
lavci lahko prav kmalu dokazali zves
tobo svojim napovedim, saj se regija 
koplje v težavah. Proizvodnja se na 
Dolenjskem zmanjšuje, pri čemer na
raščajo materialni stroški, prispevki 
iz dohodka in čistega dohodka in 
zlasti obresti za kredite. Gospodarst
vo se delno rešuje s preusmerjanjem v 
izvoz, saj si zaradi padajoče kupne 
moči na domačem trgu ne more ve
liko pomagati. Povrhu vsega zadaja 
udarce posameznim občinskim bla
gajnam ukinjanje tozdov. Praviloma 
povsod so se znašle v težavah druž
bene dejavnosti, ob tem pa zaskrblju
je še dejstvo, da organizacije združe
nega dela ne zaposlujejo, niti mladih.

ZSS Rajko Lesjak, kije to storil nemara 
spričo pobud za ustanovitev novega 
neodvisnega sindikata. Pobud niso iz
rekli na seji, pač pa sojih tu zavrnili, češ 
da mora sedanji sindikat narediti vse za 
svojo neodvisnost in da ne bi kazalo us
tanavljati novega. Tako je menil Martin 
Skube iz črnomaljskega Belta, medtem 
ko so se zdele Ladimirju Brolihu iz re
publiškega sindikalnega sveta pobude 
nepotrebne, ker zagovorniki novega
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sindikata s predlagano vsebino dela te 
organizacije obetajo le tisto, kar je v 
prenovo in delovne načrte zapisal se
danji sindikat.

Tako so najrazličnejši rastoči stroški 
ob grozečem pomanjkanju dela že 
načeli delavčevo socialno varnost. Zato

se bo sindikat zavzemal za ponovne 
ocene o tem, koliko so ustrezni posa
mezni proizvodni programi, pri čemer 
bo zahteval jasne predloge za prezapos
lovanje delavcev, če bodo le-ti zaradi 
spreminjanja proizvodnje postali od
večni. Sicer je več vredno, če si lahko 
delavec za vsakdanje potrebe denar 
prisluži z delom, kot da prejema social
no pomoč iz doslej še ne povsem jasnih 
naslovov, so menili na posvetu.

M. LUZAR

KAKO GLOBOKA JE BRAZDA? 
— Tudi pri tekmovanjih oračev ni nič 
prepuščenega naključju. Meri se glo
bina brazde, traktoristi pa morajo 
marsikaj vedeti tudi iz teorije. Letos 
so prvič vse rezultate obdelovali z Isk
rinim računalnikom delta.

Letošnja 
Forma viva 
končana

KOSTANJEVICA — V soboto 
ob 18. uri je bil svečano zaključen 
28. mednarodni kiparski simpozij 
Forma viva ’88. Številnim ljubitel
jem umetnosti, ki so se udeležili 
zaključne slovesnosti, je spregovori
la slavnostna govornica Mojca 
Drčar-Murko, predsednik uprav
nega odbora Forme vive akadem
ski kipar Dušan Tršar pa je letošn
jim  udeležencem podelil diplome.

Forma viva je na slovesnosti 
počastila tudi svoja jubilanta, priz
nano družbenopolitično in kultur
no delavko inž. Vilmo Pirkovič, us
tanoviteljico Forme vive ter drugih 
pomembnih kulturnih ustanov na 
Dolenjskem, ki je ob sedemdese
tletnici dobila za darilo spominski 
zlatnik predsednika Tita, ter dr. 
Franceta Hočevarja, dolgoletnega 
družbenopolitičnega delavca in dol
goletnega predsednika Forme vive, 
ki je za svojo petdesetletnico prejel 
medaljo mesta Kostanjevice. Več 
na 7. strani.

PRIZNANJA OB PRAZNIKU — V soboto so praznovali gubčevci, občina 
Trebnje in vojaki vojašnice Milana Majcna v Bršljinu, ki nadaljujejo tradicijo te 
slavne partizanske brigade. Ob tej prireditvi, ki so seje udeležili družbenopoli
tični delavci obeh občin, krajani in drugi, je general Vukašin Vilotič čestital 
vsem vojakom, ki so prejeli priznanja občinske gasilske zveze. Ti so se izkazali 
v reševanju ob nedavnem požaru v Krkinem tozdu Zelišča (na sliki). Sloves
nost so zaključili pevci mešanega zbora KUD Mirna pod vodstvom Staneta 
Pečka in ob spremljavi harmonike Slavka Žnidaršiča. (Foto: J. Pavlin)

Suša dotolkla vinogradništvo
Vodstvo vinogradniške in vinarske poslovne skupnosti o posledicah in ukrepih 

— Zagotovilo predsednika komiteja M. Kneževiča — Kakšne odkupne cene
LJUBLJANA — Suša je samo še dotolkla zaradi spomladanske pozebe in 

zamrznjenih cen vina že tako prizadeto vinogradništvo, ki ga kljub našim pri- 
zadevanjim nekateri še vedno nimajo za enakovredno kmetijsko panogo. Tako 
je povzela prof. dr. Slavica Šikovec z biotehniške fakultete, potem ko so 31. 
avgusta na razširjeni seji poslovne skupnosti za vinogradništvo in vinarstvo na 
podlagi pregledov strokovnih komisij poročali, kako je suša, ki je vinograd
ništvu vzela 30 milijard dinaijev, pustošila po Sloveniji.

več namiznih vin, zanima se le za vina 
višjih kakovostnih razredov.

M. LEGAN

Širša Dolenjska je nadpovprečno 
prizadeta. Čeprav sprva ni kazalo, gre 
ponekod za pravo katastrofo. Izpad 
pridelka bo tudi 70- in večodstoten. Kot 
je na seji dejal vodja metliške kleti mag. 
Julij Nemanič, so pričakovali 4,1 mili
jona kilogramov pridelka, pričakali pa 
ga bodo kvečjemu poldrugi milijon 
kilogramov.

Razumljivo potemtakem, da so bile 
oči uprte v predsednika komiteja za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano M i
lana Kneževiča, k ije  ob vsej stiski le la
hko dal nekaj spodbudnih zagotovil. 
Kot je znano, je republiški izvršni svet 
že opredelil sušo za naravno nesrečo, 
kar pomeni, da se ob veljavnih predpi

sih lahko uporabi za pomoč solidar
nostni denar. Ta čas je na voljo 8 m ili
jard dinarjev iz sredstev solidarnosti, ob 
tem pa še 13 milijard za obratna sredst
va, ki jih  je treba hitro in pošteno razde
liti, da bodo ublažene posledice suše.

Vinogradnike bo zanimalo, kakšna 
bo ob za pol manjšem pridelu letošnja 
odkupna cena grozdja. Zanesljivega 
odgovora sicer ni mogel dati nihče, pos
lovna skupnost pa računa, da se bo 
akontacijska cena gibala od 900 do

•  Darko Marjelič iz krškega Agro
kombinata je na seji poročal o ocen
jevanju vina po Vedelovi metodi za 
letošnji ljubljanski sejem, v katerem 
so nekaj dobrih uvrstitev dosegla tudi 
vina iz posavskega, torej našega vi
norodnega rajona. Več o ocenjevanju 
in doseženih uvrstitvah na 3. strani.

1.500 din za kilogram grozdja, odvisno 
seveda od sorte in kakovosti. Ker bo tu
di v svetu slabša letina (Francija, Italija 
in Španija kot največje pridelovalke 
bodo imele vsaj za desetino manjšo leti
no in se bodo zmanjšale tudi svetovne 
zaloge), dobrega vina ne bo tako težko 
prodati. Kot že doslej bodo imela naj
več možnosti kakovostna bela štajerska 
vina. Slovin kot največji jugoslovanski 
izvoznik že dobiva več naročil. Za do
lenjske pridelovalce vina bo seveda 
mnogo manj razveseljiv podatek, da 
ima Jugoslavija, delno pa tudi Sloveni
ja, veliko neprpdanih rdečih vin (v Ju
goslaviji znašajo zaloge 2,5 milijona 
hektolitrov) in da zanje tudi v prihod
nosti slabše kaže. Evropska gospodar
ska skupnost pa tako in tako ne uvaža

Pomurci so 
bili spet 
najboljši

32. republiškega tek
movanja oračev

BREŽICE — Pretekli petek in soboto 
je bilo v Brežicah 32. republiško tekmo
vanje oračev. Organizirali so ga Zveza or
ganizacij za tehnično kulturo Slovenije, 
RK ZSM Slovenije, Zadružna zveza Slo
venije in domača Agraria.

Letošnjega tekmovanja se je udeležilo 
74 tekmovalcev iz 11 regij, pomerili pa so 
se v štirih kategorijah. Med mladimi za
družniki je zmagal Franc Peterkovič iz 
Brežic, ki so kot organizatorji tekmovanja 
lahko nastopili s svojo ekipo, med žen
skami Anica Žnidaršič z Dolenjske, ki je 
zmagala že lani, med traktoristi na dvo- 
brazdnih plugih je bil najboljši Anton Ge- 
der iz Pomurja, med traktoristi naveč 
brazdnih plugih pa je bil najboljši Anton 
Aljančič z Gorenjske. Ekipno so bili med 
mladimi zadružniki najboljši traktoristi 
Brežic, med ženskami so zmagale Pomu
rke, na dvobrazdnih plugih je zmagala 
ekipa Pomurja, na večbrazdnih pa moštvo 
Gorenjske. Prehodni pokal za skupno 
zmago v vseh kategorijah je osvojila že 
drugič ekipa Pomurja, na drugo mesto so 
se uvrstili Brežičani, tretja je bila dolenj
ska, šesto mesto so osvojili Posavci. Sekre
tarka kmetijsko tehnične komisije pri 
ZOTKS Adriana Krajnc je povedala, da 
je bilo tekmovanje dobro organizirano in 
so imeli tekmovalci kljub slabemu vreme
nu v petek naravnost idealne pogoje za tek
movanje na čateškem polju v neposredni 
bližni čateških Term.

V okviru tekmovanja je bilo več vzpo
rednih prireditev, med katerimi je treba 
omeniti slavnostno otvoritev tekmovanja 
in družabni večer v prosvetnem domu v 
Artičah, kjer je tekmovalcem spregovoril 
tudi Milan Kneževič, predsednik repu
bliškega komiteja za kmetijstvo, gozdarst
vo in prehrano. Že v uvodnem delu je 
poudaril poseben pomen tega tekmovanja 
za slovenske razmere v kmetijstvu. Zago
tovil je, da bo slovenski izvršni svet poskr
bel za pomoč pri odpravljanju posledic 
naravnih ujm. V soboto je bila ob tekmo
valnem prostoru tudi razstava kmetijske 
mehanizacije, ki so se je udeležili mnogi 
proizvajalci kmetijske mehanizacije iz 
Slovenije, Hrvaške in Srbije. Hkrati z de
monstracijo delovanja kmetijske mehani
zacije pa so proizvajalci s kratkimi filmi 
predstavili svoj kompleten proizvodni 
program. V Termah pa so se predstavile 
članice aktiva kmečkih žena s svojimi 
izdelki.

J. S.

SEJEM SUHE ROBE IN LONČARSTVA — Trideset tisoč obiskovalcev seje 
v nedeljo zbralo na tradicionalnem 13. ribniškem sejmu suhe robe in lončarst
va, ki gaje pod pokroviteljstvom Inlesa pripravilo tamkajšnje turistično društ
vo. Na več kot 300 stojnicah je bilo mogoče kupiti skorajda vse. Več o prireditvi 
v Prilogi. (Foto: J. Pavlin)

in

ČISTILNA NAPRAVA, VREDNA PREKO 3 M ILIJARDE — Osrednja pridobitev ob trebanjskem občinskem praz
niku je čistilna naprava na Mirni. V letih 1973,1974 zgrajena čistilna naprava za naselje in industrijo je imela kar 6-krat 
manjše zmogljivosti od sedanje, ki zmore organske obremenitve okrog 24.000 enot. Taka obremenitev zmogljivosti čis
tilne naprave bi narasla le v najneugodnejši kombinaciji proizvodnje dveh glavnih uporabnikov — tovarn Dane in Kolin
ske. Kot je povedal predsednik IS SO Trebnje Maks Kurent, znaša vrednost doslej izgrajene čistilne naprave na Mirni 
preko 3 milijarde dinarjev. Zadnjo razširitev je omogočila krajevna skupnost kot investitorica, največji delež pa sta pris
pevali Dana in Kolinska ter trebanjska komunalna skupnost in območna votlna skupnost Dolenjske. Na sliki: predsednik 
skupščine KS Mirna in gradbenega obdora za ČN Mirna Stane Pančurje prerezal vrvico pred zagonom nove naprave. 
(Foto: P. Perc)

V drugi polovici tedna bo 
prevladovalo suho in nekoliko 
bolj sveže vreme, ki se bo v so
boto poslabšalo.

Ribniško sporočilo
Kmalu bo minilo pol tisočletja, odkar je  v davnem Kolumbo

vem letu 1942 avstrijski cesar Friderik III. izdal poseben patent, 
po katerem so smeli Ribničani, ne da bi plačevali pristojbine, 
tržiti s svojo suho robo v deželah Habsburžanov. Od takrat suho- 
robarstvo živi in pomaga ljudem živeti Človeške iznajdljivosti 
spretnosti rok in kramarske žilice niso mogli zatreti niti najbolj 
nenaklonjeni časi Ribniška obrt, k ise  včasih že dotika umetnos
ti, cveti celo v računalniški eri Morali bi biti v nedeljo na rib
niških ulicah! Štanti so se šihili pod mojstrskimi izdelki sodi, 
kadmi, ribežniki, kuhalnicami, valjarji, barigelci, siti, cedili, 
obešali, stojali, pinjatni, toporišči, peharji, livki, škatlicami, zo
botrebci, okrasnimi izdelki in kar je  še take robe. Stodvajset in 
več različnih umetelnih izdelkov iz lesa! In, obiskovalci — bilo 
jih  je  več 10.000-so na veliko kupovali.

Suhorobarstvo pa ni le kupčija in častitljiva tradicija, je  tudi 
dokaz z domačih tal, kaj zmore človekova ustvarjalnost, oprta 
na lastne moči, lastno surovino, kaj zmore podjetnost, porojena 
iz nuje in rastoča iz sebe. Če znaš dobro opraviti nekaj, znaš tudi 
še kaj drugega. Valvasor je  pisal, da imajo Ribničani v vsej deže
li najbolj skrbno obdelana polja, mi pa danes vemo, d a je  rib
niška občina med gospodarsko najtrdnejšimi Najbrž ne po 
naključju.

M. LEGAN
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Ceste še ne bodo zakoličili
Projektni svet o avtomobilski cesti — Kaj bo ob cesti, še ne vedo — Najprej ob

jekt, potem, kdo ga bo delal — Zdinja vas: ne na njive___________
NOVO MESTO — Glede bodoče avtomobilske ceste bi se morali najprej 

odločiti, natančno kje bo speljana, potem bi se lahko dogovorili, kje in kakšni 
bodo ob njej spremljevalni objekti. Zaradi tega bi morali čimprej pripeljati do 
konca razpravo o poteku avtomobilske ceste na območju Novega mesta in na 
podlagi tega nemudoma dokončati še študijo o spremljajočih dejavnostih ob 
novi cesti.

To so med drugim poudarili na ne
davni seji projektnega sveta za avtoces
to in hkrati opozorili, daje investitorjev 
za objekte v regiji premalo. Nekateri, ki 
so bili prej pripravljeni vlagati v objekte 
ob bodoči hitri cesti, so se premislili. A li 
to pomeni, da bodo za turiste in tako za 
svoje blagajne poskrbeli vlagatelji iz os
tale Slovenije ali celo tujci? Na seji so 
sicer predlagali tako možnost, vendar j i  
je predstavnik Krkinih Zdravilišč nas
protoval. Menil je, da investitor od dru
god ne bi delal za »naše potrebe«.

Očitno je, da taki pogovori pomenijo 
danes že zastoj v pripravah. Kaže, da

•  Kot se krešejo mnenja o tem, so 
različni predlogi o bodočem informa
cijskem centru na hitri cesti. Kje naj bi 
bil, na seji niso določili, vendar so 
vztrajali, naj bi bil pred vstopom na 
Dolenjsko iz ljubljanske smeri, s 
čimer bi obiskovalcem dali možnost, 
da dobijo informacije na začetku poti 
proti dolenjskemu predelu in naprej 
čez republiške meje.

mu je botrovala tudi napačno izbrana 
pot, po kateri naj bi se v Novem mestu 
dokopali do sprejemljivih načrtov 
»opremljanja« avtomobilske ceste s 
počivališči, različnimi turističnimi in 
drugimi spremljevalnimi objekti. Če bi 
bili vsi dosedanji koraki naravnani 
prav, se na tokratni seji projektnega sve
ta namreč verjetno ne bi oglašali z zah
tevami, da bi zdaj »morali določiti, kaj 
točno rabimo na določenem mestu ob

SPET PADEL 
SAMOUPRAVNI 

SPORAZUM
KOSTANJEVICA — V SOP-tozd 

Ikon Kostanjevica so pred časom po 
več poskusih vendarle izvolili nov de
lavski svet, sedaj pa se jim  je že tretjič 
zataknilo pri sprejemanju samouprav
nega sporazuma o delitvi osebnih do
hodkov. V občinski sindikalni organi
zaciji menijo, da je za tako ravnanje 
lahko cela vrsta vzrokov v delovni or
ganizaciji pa tudi v samem tozdu, kjer 
pripravam na sprejemanje samouprav
nih aktov očitno ne posvečajo dosti po
zornosti. Družbeni pravobranilec sa
moupravljanja ob tem opozarja na 
kršitev določil statuta delovne organi
zacije in tudi na možnost ukrepa druž
benega varstva, če bi se gibanja nadal
jevala v tej smeri.

cesti, kdo pa bo posamezni objekt delal, 
bomo določili pozneje.«

Bržčas kljub zaostajanju v pripravah 
še ostaja vsaj tisto malo časa, da bodo 
Novomeščani pokukali, kaj so med 
možnostmi spremljevalnih objektov ob 
bodoči evropski prometni žili predvide

li v Posavju in v Grosupljem, za kar so 
se tudi zavzeli na seji. Pri tem seveda ne 
bodo smeli stati križemrok ob še zmeraj 
odprtem vprašanju, kje natančno bo 
novomeški priključek na avtomobilsko 
cesto. Na seji so odločno zahtevali, da 
načrtovalci ne smejo pomakniti predvi
denega priključka pri Ždinji vasi nižje v 
smeri Zag eba glede na zdajšnjo zami
sel, ker b i ; tem preveč posegli na kme
tijska zemlj.šča.

M. LUZAR

INOVATORJI V KRKI — Petdeset članov Društva inovatorjev Slovenije seje 
v soboto zbralo v prostorih Krke, tovarne zdravil, v Ločni. Potem ko so se do
dobra seznanili s proizvodnjo v tej tovarni, jim je o inovacijah govoril dr. Miha 
Japelj. Strokovni del srečanja so zaključili v Krkinem tozdu Izolacije, popoldne 
pa so bili še na obisku v Pleterjah in Krkinem hramu na Trški gori. (Foto: J. 
Pavlin)

V Metliki je 
za mesec dni 
predolgo leto

Zdravstvena skupnost je 
zdravstvu dolžna enome- 

sečno obveznost
M ETLIKA — Ob polletju jc  imela 

metliška zdravstvena skupnost kar 190 
milijonov dinarjev izgub in še ni porav
nala vseh obveznosti do izvajalcev. V 
prvih šestih mesecih je skupnost dobila 
samo 36 odst. od predvidenega celolet
nega priliva, zato je imela stalne likvid
nostne težave in njen račun je bil tako 
rekoč stalno blokiran. V teh 190 milijo
nih dinarjev izgube je vštetih tudi 55 mi
lijonov od skupaj 104 milijonov dinar
jev nepokrite lanske izgube te skup
nosti.

Skupaj je imela skupnost v prvem 
polletju 1,55 milijarde dinarjev priho
dkov, od tega 290 milijonov dinarjev 
od republiške solidarnosti. Največji nji
hov porabnik je novomeška bolnica, za 
katero namenijo okoli tretjino sredstev. 
V drugi polovici leta se bojijo, da se bo 
tudi v zdravstvu razlika med družbeno 
usmeritvijo, ki omejuje povečanje prili
va interesnih skupnosti za 127 odst. v 
primerjavi z lanskim letom, in stvar
nostjo še povečala, kar seveda pomeni 
še večje težave v zdravstvu in družbenih 
dejavnostih nasploh. Najbolj se bojijo, 
kako bodo lahko poravnavali obvez
nosti svojim porabnikom, kajti že sedaj 
so novomeški bolnici in metliškemu 
zdravstvenemu domu, se pravi njunim 
največjim porabnikom, dolžni plačilo 
ene mesečne obveznosti. Te enomeseč
ne zamude se ne morejo nikakor rešiti.

A. B.

Naša anketa

Plin bo očistil krško ozračje
Čez štiri leta in pol se bo tudi krška občina priključila na plinovod

KRŠKO — Letos in prihodnje leto bodo v krški občini usklajevali občinske 
dolgoročne in družbene plane z republiškimi, med drugim tudi zaradi gradnje 
plinovoda. Gradnja plinovoda, ki ga industrija v Posavju in na Dolenjskem že 
kar nestrpno pričakuje, se bo začela leta 1990, uporabniki pa se bodo na novi 
plinovod priključili konec leta 1992. Uporaba plina iz ZSSR in Alžirije bo po
tešila predvsem lakoto po energiji, hkrati pa rešila tudi marsikateri ekološki 
problem.

V Sloveniji smo začeli načrtovati 
večjo uporabo plina že leta 1973, pet let 
kasneje je bila dograjena prva faza slo
venskega plinovoda, leto kasneje je bil 
plinovod zgrajen do Ljubljane in Jese
nic, leta 1980 pa tretja faza do Zasavja 
in Anhovega. Po letu 1984 seje plino
vodno omrežje zelo širilo in obsega se
daj 600 km visokotlačnih plinovodov. 
V Sloveniji je 90 večjih porabnikov pli
na in 3 mestne plinarne. V skladu s tem 
se je povečevala tudi poraba plina in 
dosegla skoraj milijardo kubikov, ven
dar se bo poraba še povečevala, posebej 
ko se bosta na plinovod priključili Do-

RAČUNALNIKI KRM ILIJO  PROIZVODNJO — Od zadnje poso
dobitve v Krkinem tozdu Izolacije so proizvodnjo izdelkov novoterm 
povečali za 30 odst. tudi na račun računalniškega vodenja celotnega 
proizvodnega procesa. (Foto: J. Pavlin)

Sami razstavili tovarno
Prenove Izolacij so se delavci lotili sami

NOVO MESTO — Takšno pri
padnost svoji tovarni, kot so jo  
pokazali delavci Krkinega tozda 
Izolacije, si v naši domovini lahko 
samo želimo. Pred mesecem dni so 
pogasili peči za izdelavo izolacijskih 
materialov in se lotili prenove ce
lotne proizvodne linije. V 36 dneh 
so delali tudi po 12 ur, pri najkritič- 
nejših časih pa tudi 24 ur in več. De
lo, v katerega je bilo vključenih 
vseh 160 proizvodnih delavcev, je 
vodila lastna skupina strokovnja
kov, le nekatera dela so zaupali zu
nanjim podjetjem. Iskra-Avtomati- 
ka je montirala sodobno procesno 
vodenje proizvodne linije, izkazali 
so se tudi monterji kovinskega 
obrata GIP Pionir in ne nazadnje 
tudi delavci kovinskega podjetja iz 
Ajdovščine.

Krkaši so praktično razstavili ce
lo tovarno. Po besedah Janeza Bul
ca, direktorja tovarne, so to storili 
predvsem zato, da so povečali 
proizvodne zmogljivosti, izboljšali 
kvaliteto izdelkov in zmanjšali stro
ške porabljene energije, saj se bodo 
le tako lahko obdržali na evro
pskem in domačem trgu. Sestavili

so novo steklarsko peč iz najboljših 
materialov, ki bo brez ustavljanja 
lahko gorela najmanj štiri leta, po
memben delež k povečanju proiz
vodnje pa ima tudi rekonstrukcija 
priprave in doziranja steklarskih su
rovin in računalniško vodeni proiz
vodni proces.

Posodobitev je Krko stala 100 
milijonov dinarjev, za nadure de
lavcem kolektivni dopust in naroči
lo del drugim pa bi stala najmanj 
desetkrat več); celotna rekonstruk
cija je veljala 6 milijard dinarjev. 
Proizvodnjo so povečali za tretjino 
(od 8000 na 11000 ton), prav to
liko pa so zmanjšali proizvodne 
stroške. In ne nazadnje; s posodabl
janjem so zmanjšali tudi onasnaže- 
vanje okolja. Zgradili so nov bazen 
za večje količine tehnološke vode, 
potrebne za izpiranje. Nova tehno
logija priprave veziv pa občutno iz
boljšuje delovne razmere. Do kon
ca leta bodo v tovarni uvedli pose
ben sistem za vračanje vseh trdih 
odpadkov steklene volne nazaj v 
proizvodni proces. Vse to bodo do
segli z istim številom delavcev.

J. P.

lenjska in Posavje. Največji porabniki 
na tem območju bodo TCP Djuro Sa
laj, asfaltna baza Drnovo, TCP Djuro 
Salaj-tozd TES Brestanica, Kopitarna 
in Inplet Sevnica, papirnica Radeče, 
1MV, Krka, Novoteks, Dana, Kolinska 
itd. Odcep za posavski in dolenjski pli-

•  V Krškem posebej poudarjajo 
ekološki vidik, saj se bodo zaradi 
uporabe plina močno zmanjšale pošil
jke žvepla v ozračje, ne bodo potreb
ne velike deponije za premog in pe
pel, manjši bodo transportni stroški. 
Vse to bo prispevalo k večji ekono
mičnosti proizvodnje in čistejšemu 
zraku.

OKTOBRA BO » VROČE«
Če-smo se nekoč posmehovali 

skrbi za ozimnico kot osnovni sin
dikalni dejavnosti, smo danes tako 
daleč, da je  ta naša aktivnost zelo 
pomembna. Delavcem bo treba za
gotoviti konzumno prodajo (ali pri 
proizvajalcih ali pri sindikatih sa
mih), razmišljamo o konzumnih za
drugah, kakršne poznajo drugod. 
Odločno bomo nastopili proti takšni 
participaciji v zdravstvu, kot je  zdaj. 
Res je  žalostno, da si resno bolni ne 
morejo več privoščiti zdravljenja. 
Jeseni bomo zahtevali analizo eko
nomskih učinkov uvedbe te začasne 
(kotpravijo) participacije. Odločno 
zavračamo tudi sleherno razmišl
janje o participaciji v šolstvu. Stro
ški šolanja so že zdaj eden od razlo
gov za naraščajoče nezadovoljstvo. 
Mislim, da so ljudje rezerve izčrpali 
in da bo oktobra, če ne prej, pa no
vembra, zelo vroče. (Iz razmišljanja 
Mihe Ravnika, predsednika sloven
skih sindikatov.)

NOVI DEVIZNI TEČAJI 127.
lista št. 173 
septembra 1988

. tečaj
za devize, efektivo, čeke. kreditna pisma 

in poštne nakaznice________
država valuta velja za nakupni srednji prodajni

Avstralija a. dolar 1 2448,78 2452,46 2456,14
Avstrija šiling 100 23353,28 23388,36 23423,44
Kanada dolar 1 2468.35 2472,06 2475,77
Danska krona 100 42793,88 42858,17 42922,46
Finska marka 100 69111,44 69215,26 69319,08
Francija frank 100 48347,13 48419,76 48492,39
Z R  Nemčija marka 100 164327,60 164574,46 164821,32
Grčija drahma 100 2012,76 2015,78 2018,80
Irska funt 1 4395,29 4401,89 4408,49
Italija l ir i* 100 220.61 220,94 221,27
Japonska jen 100 2242,63 2246,00 2249,37
Kuvajt kv. dinar 1 10690,98 10707,04 10723,10
Nizozemska gulden 100 145709,53 145928,42 146147,31
Norveška krona 100 44347,76 44414,38 44481,00
Portugalska escudo 100 1998,92 2001,92 2004,92
Švedska krona 100 47423,21 47494,45 47565,69
Švica frank 100 195559,33 195853,11 196146,89
V . Britanija funt 1 5138,78 5146,50 5154,22
Z D A dolar 1 3057,94 3062,53 3067,12

C

novod bo na magistralnem plinovodu 
zahodno od Rogaške Slatine. Trasa bo 
potekala mimo Podčetrtka do Kozjega 
in nato proti zaselku Anže proti 
Krškemu, Drnovemu, Otočcu in No
vemu mestu. Ta del plinovoda bo imel 
premer 300 mm in bo dolg 72 km. En 
krak bo speljan proti Sevnici, iz Novega 
mesta pa proti Trebnjemu in Mirni. 
Tako imenovana južna zanka bo po
tekala od Novega mesta proti Postojni 
in se bo pri Šempetru pri Gorici prikl
jučila na magistralni plinovod M 3.

V krški občini bo plinovod dolg 
okoli 30 km, vendar bo natančna dolži
na znana prihodnje leto, ko bo izdelan 
lokacijski načrt. Sicer pa se industrija v 
krški občini že pripravlja na plinifikaci
jo. Kot rečeno bo največ plina porabila 
TCP Djuro Salaj; leta 1993 naj bi 
znašale potrebe 80 milijonov kubikov, 
asfaltna baza 1,4 milijona kubikov,

Kovinarska pol milijona itd.
J. SIMČIČ

JUTRI ODPRO 
OBRTNI SEJEM

CELJE — Od 9. do 18. septembra 
bo v Celju 21. mednarodni obrtni se
jem, na katerem bo na 28.000 kvadrat
nih metrih razstavnih površin predstavi
lo izdelke prek 3.100 obrtnikov, koope
rantov in podjetij iz Jugoslavije in 
tujine. Na sejmu, ki velja za eno najpo
membnejših obrtniških razstavno-pro- 
dajnih prireditev v državi, bodo prevla
dovali razstavljalci iz Slovenije, čeprav 
je letos poraslo zanimanje udeležencev 
iz drugih republik. Pred začetkom sej
ma letos ne bodo pripravili posebnih 
poslovnih dnevov, zato pa bodo med 
sejmom pripravile poslovne dneve sku
pine razstavljalcev. To leto se bodo 
predstavili obrtniki po panogah, in sicer 
bo največ lesarjev, kovinskih predelo
valcev in tekstilcev. Med obsejemskimi 
prireditvami velja omeniti v vrsti posve
tov šesto slovensko in prvo jugoslovan
sko delovno srečanje obrtnih delavcev. 
V dneh celjskega sejma bodo organiza
torji poskrbeli še za več športnih in 
kulturno-zabavnih prireditev.

Za novi jugoturizem?
Vljudni obiski med sosedi so b ili vedno dobrodošli, drugo pa je, če 

hodi sosed v tvojo hišo vpit čez soseda, namesto da bi se o tem onadva 
sama pogovorila ali pa te vsaj poklicala na razumno posredovanje v 
sporu. Približno tako je tudi z novo vrsjo sjugoslovanskega turizma, ki 
mu pravimo protestni shodi Srbov in Črnogorcev s Kosova. Čudno se 
zdi, da ob vsem stokanju o nerazvitosti in pomanjkanju denarja za in
vesticije na istem koncu države denarja za nakup zemlje, pa naj je še 
tako draga, ni nikoli premalo in da se troši veliko denarja in dragocene
ga časa za stvari, k i bi se morale reševati po drugačni poti in na drugih 
mestih. Nerazumljivo se mora zdeti to delovnemu človeku, k i iz dneva 
v dan posluša levite o težkem gospodarskem stanju, k i dan za dnem stoji 
za strojem v delovni organizaciji, k ije  tako obremenjena z dajatvami, 
da'komaj še živi naprej, on pa prejema zaslužek, k i komaj zadošča za 
preživetje. Turizem je draga stvar, to ve marsikdo, k i si ga letos zato ni 
mogel privoščiti, ker pa je nova vrsta jugoturizma lahko tudi nevarna 
stvar, bi se mu morali pravočasno odpovedati, kot smo se morali v ime
nu solidarnosti in za skupno dobro odpovedati že marsičemu.

VIKTOR REPOVŽ, vzdrževalec v sev- 
niškem Jugotaninu: »Mislim, da miting 
Srbov in Črnogorcev v Ljubljani sploh ni 
potreben, saj ne bi prispeval k izboljšanju 
razmer, ampak bi kvečjemu še zaostril 
mednacionalne odnose. Kako to, da se ti 
množični pohodi kar nadaljujejo, čeprav jih 
je tudi vodstvo ZKJ označilo kot neprimer
ne. Kaže, da sije partija zapravila zaupanje, 
zdaj pa ti pohodniki lahko počno malodane 
vse, blatijo posameznike in pozivajo arma
do k orožju.«

STANE PUST, ključavničar, zaposlen 
pri zasebniku v Trebnjem: »Tak( shodi na
redijo več slabega kot dobrega. Če bi prišli 
demonstrirat še v Ljubljano, bi to bila 
oblika pritiska na Slovence. Lahko Jri se 
zgodilo, da bi nekateri od njih hoteli ostati 
kar tukaj. Imamo pa že dosti svojih pro
blemov. Ce bi teh tisoč ljudi raje delalo kot 
pa hodilo demonstrirat po Jugoslaviji, bi 
naredilo veliko več koristnega. Sploh pa se 
ljudje sprašujejo, od kod denar, kdo vse to 
plača?«

JOŽE GERKŠIČ, sekretar OK SZDL 
Metlika; »Po moje se problem Kosova, naj 
bo politični ali ekonomski, ne more reševati 
z zborovanji, kvečjemu naprotno, stvari se 
lahko še bolj zaostrijo. Zato tudi zborovanje 
v Ljubljani ni potrebno. Taka zborovanja 
so tudiv nasprotju s stališči predsedstva CK 
ZKJ. Če pa smo v Sloveniji res preslabo in
formirani o stanju na Kosovu, naj gre tja 
naša širša delegacija, sestavljena iz poli
tikov, ekonomistov, novinarjev in drugih, 
ampak na delovni, ne na manifestativni 
obisk.«

v :

I S
JOSO ASANI, tajnik črnomaljske glas

bene šole: »Prav je, da Srbi in Črnogorci 
pripravijo shode, če so dobro zamišljeni in 
če ne gredo v ekstreme. Srečanja, ki so bila 
doslej, so imela prevelike razsežnosti, na 
njih so, tako se mi zdi, preveč prevladovala 
čustva. Menim, da smo v Sloveniji dovolj in 
objektivno obveščeni o razmerah na Koso
vu, če pa že gre za vprašanje, ali oni k nam 
ali mi k njim, bi se odločil za slednje, ker bi 
Slovenci tako več zvedeli o življenju v tej 
avtonomni pokrajini.«

ŠTEFAN SENIČAR, predsednik sku
pščine KS Center v Novem mestu: »Mitingi 
solidarnosti niso nikakršna rešitev kosov
skega problema, so še en zgubljen dan. Za 
Srbe in Črnogorce bi bilo bolje, da bi takrat 
delali, ne pa hodili okoli. Mislim, da se teht
nica sedaj že nagiba na drugo stran. Sedaj ti, 
ki hodijo okoli, zganjajo nacionalno nestrp
nost in z besedami ter transparenti povz
ročajo še večji razdor v pokrajini. Če bi se že 
morali srečati, bi bilo bolje, da bi bilo to pri 
njih.«

MARKO ŠKRABEC, vodja zadružne 
enote Sodražica pri KZ Ribnica: »Menim, 
da so obiski jugoslovanskih narodov med 
seboj smiselni, če ni že vnaprej določeno, 
kdo lahko gre na obisk in kaj lahko govori.
Koristni so, če gre za seznanjanje z dejan
skim stanjem v posamezni republiki ali 
pokrajini. Na tak obisk v Makedonijo so šli 
tudi slovenski mladinci, a so jim  delali ovi
re. Oblika sodelovanja je tudi pomoč ne
razvitim, vendar menim, da sedanja ni pra
va in koristna, kar kažejo rezultati.«

TONE LAVRIČ, delavec Elektra, Ko
čevje: »Iz južnih republik prihajajo v Slove
nijo na delo že 40 let in jih  torej dobro poz
namo. V nekaterih kočeskih delovnih 
kolektivih je že polovico zaposlenih z juga. 
Če bi bili Slovenci slabi, ti ne bi ostajali 
tukaj in si gradili tudi hiše. Za taka romanja 
so krive gospodarske težave in druge stiske. 
Rešitev pa ni v romanjih, ampak v delu. Se
veda v delu pod pametnim vodstvom, da bo 
učinkovito in bo dalo prave rezultate.«

KATI JALOVEC, vodja pisarne na ve
terinarski postaji Brestanica: »V Jugoslaviji 
se vse premalo poznamo med sabo, zato 
sem proti temu, da bi prepovedali miting 
Srbov in Črnogorcev v Ljubljani, da jim  za
piramo pot v Slovenijo. Tudi na ta način bi 
se pri nas lahko seznanili z njihovimi pro
blemi, marsikaj pa bi se tudi oni lahko 
naučili od nas. Problemi ene republike ali 
pokrajine niso samo republiški ali pokrajin
ski problemi, ampak naši skupni.« |  ^

TONE JESENKO, vodja strokovne 
službe SIS materialne proizvodnje, Brežice: 
»V zadnjih 40 letih smo imeli mnogo mitin
gov in manifestacij, pa zaradi tega nismo nič 
boljši prijatelji. Mislim, da mitingi take 
vrste lahko samo skalijo mednacionalne 
odnose, saj na njih dobijo glavno besedo 
nacionalisti. Sploh pa menim, da vsi kosov
ski problemi izvirajo iz težavnega gospo
darskega položaja. Na tem področju pa je 
Slovenija veliko naredila za Kosovo.«
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Izgube na srečo ne skisajo vin
Kljub velikim težavam ima brežiški Slovin še velike načrte s svojimi vini

KAJ JE SOCIALIZEM 
NA VASI?

Govorili o kmetijstvu kot o tovarni na 
prostem je  čisti nesmisel. V prisvajanju 
in izrabi kmetijskega prostora je  lahko 
uspešno le drobno gospodarstvo, ki te
melji na osebnem delu. Zanimivo je, de
nimo, da v zahodnoevropskih deželah 
danes ugovori proti velikim obratom iz
hajajo prav iz utemeljitve, da so taki 
obrati nesocialistični in da so socialis- 
tičn samo -kmečka družinska gospo
darstva. Pri nas pa je  bil socialističen 
samo kombinat. Vzrok ia tako nezau
panje oblasti do kmečkega stanu in do 
načrtnega razvoja kmetij tiči v dejstvu, 
da boljševiški koncept ne prenese gos
podarsko neodvisnih ljudi. (Dr. Franc 
Zagožen v intervjuju za Teleks)

SUŠA BO ŠE 
PODRAŽILA ŽITO

Suša, ki že dlje časa pustoši tudi v Se
verni Ameriki in na Kitajskem, bo ver
jetno povzročila največji upad pridelka, 
k ije  bil v enem letu kdajkoli zabeležen. 
Napovedujejo, da bo letošnja žetev 'v 
ZDA prinesla kar 78 milijonov ton žit
nega zrnja manj, kitajska žetev pa bo za 
30 milijonov ton manjša od običajne. S 
tem se bodo tudi močno zmanjšale za
loge. Predvidevajo, da bodo letos dose
gle le 250 milijonov ton, kar je enako 
54-dnevni porabi, to pa je za tri dni 
manj kot leta 1973, ko so nizke zaloge 
žit več kot dvakrat povečale njihove ce
ne. (Gospodarski vestnik)

O  • * v  vSejmišča
BREŽICE —  V soboto so 

imeli naprodaj 177 do 3 mesece 
starih prašičev in 82 starejših. 
Prvih so prodali 87, in sicer po 
3.800 do 4.000 din kilogram 
žive teže, drugih 19, in to po 
3.200 do 3.500 din kilogram 
žive teže.

NO VO  M ESTO  —  V pone
deljek so pripeljali rejci 124 
prašičev, starih 6 do 12 tednov, 
in 7 starejših od 6 mesecev. 
Lastnika je menjalo 66 živali. 
Mlajši prašiči so stali 80.000 do 
160.000 din, starejši pa so bili 
po 3.500 din kilo žive teže. Na
prodaj so imeli tudi 5 pitancev 
(3.500 din kilogram žive teže), 8 
krav, katerih cena je bila do 
2.600 din za kilogram žive teže, 
in 7 žrebet (7.500 do 8.200 din 
kilogram žive teže).

BREŽICE — »S srcem za brežiška vina« je geslo, pod katerim bo potekala 
od 9. do 11. septembra v Brežicah prireditev Slovin — pesem — vino. Na pri
ložnostni tiskovni konferenci v prostorih Slovinove delovne organizacije Bi
zeljsko so brežiški vinogradniki in vinarji predstavili to svojo prireditev, s kate
ro želijo popularizirati svoja vina in si na trgu pridobiti večji delež.

Kot je povedal Karel Recer, direktor 
delovne organizacije Bizeljsko, se sicer 
srečujejo z velikimi težavami, saj je ta 
delovna organizacija pridelala večino 
izgub v brežiški občini. Vendar pa so 
vzroki za to v slabih letinah v zadnjih 
desetih letih, v povečanih stroških za 
reprodukcijske materiale in zamrznje
nih cenah. Vendar ekonomski rezultati 
na srečo ne vplivajo na kakovost vin s 
področja Bizeljskega in Plešivice.

Dosežki delovne organizacije Bizej- 
sko — ene izmed 10 delovnih organiza
cij v Slovinu, k ije  že zdavnaj postal ju 
goslovanska vinarska delovna organiza
cija — so vredni vsega spoštovanja. 
Brežiški Slovin razpolaga sedaj z zmogl
jivostmi za proizvodnjo 800 vagonov 
vina in 1200 vagonov brezalkoholnih 
pijač. Med slednjimi je v zadnjem času 
vse bolj prodajana lahka cockta, ki je 
prva domača brezalkoholna pijača, po
leg nje pa delajo še sadne sokove, co- 
olerje itd. Njihove zmogljivosti omo
gočajo napolnitev 18.000 velikih ali 
18.000 malih steklenic na uro s sadnimi 
sokovi ali osvežilnimi pijačami. V vi
narskem delu proizvodnje pa lahko na
polnijo 6.600 steklenic na uro.

Glavni poudarek je seveda na do
mači pridelavi grozdja. Od tega imajo 
100 ha v družbeni proizvodnji, v zaseb
ni pa 1100 ha, kjer vinograde obdeluje

1.172 kooperantov na območju Bizelj
skega in Plešivice. Največ kooperantov 
imajo na Bizeljskem, kjer prideluje 
grozdje za Slovin 870 kooperantov, na 
območju Plešivice v sosednji Hrvaški 
pa je v osnovni organizaciji kooperan
tov 302 kooperantov. Najpomembne
jše sorte s tega področja so laški rizling, 
kraljevina, rumeni plaveč, šipon, mu
škatni silvanec, žametna črnina, modra

'4 ^  '
Karel Recer, direktor DO Bizeljsko 
Slovin

Ne verjamejo mlekarnam
Ribniški kmetje še nadalje izgubljajo zaupanje

RIBNICA — »Kmetje izgubljajo 
zaupanje v mlekarne, prav tako pa ga 
izbuljamo tudi pri zadrugi,« pravi direk
tor KZ Ribnica inž. Mirko Pirc. Dodaja 
pa tudi, daje vzrokov za to nezaupanje 
več.

Vedno strožja je kontrola kakovosti 
mleka in njegove tolšče. O ugotovitvah

•  SUŠA POBRALA TRETJINO  
PRIDELKA — »Na pobudo Za
družne zveze Slovenije smo ustanovi
li posebno komisijo, ki je ocenjevala 
škodo zaradi suše. Taje ugotovila, da 
bo pridelek silažne koruze za 40 ods
totkov manjši, pridelek koruze za 
zrnje celo za 60, pridelek travnikov z 
dva do trikratno košnjo za 30 odsto
tkov, na pašnikih za 20 odst. in pride
lek krompirja za okoli 35 odstotkov 
manjši. Več ali manj so prizadete vse 
površine, le na manjšem delu krompi- 
rišč ni bilo škode. Pri travnikih je iz
padla ena košnja. Pri silažni koruzi 
bo izpad le 30-odstoten tam, kjer so 
bili izvedeni vsi agrotehnični ukrepi 
in intenzivna obdelava, pa tudi dežje 
prišel zadnji trenutek, da škoda ni 
večja. Na osnovi podatkov komisije o 
prizadetosti zaradi suše in ob upošte
vanju povprečnih pridelkov na na
šem območju ter veljavnega cenika za 
posamezne pridelke smo škodo oce
nili na 3,8 milijarde dinarjev. Ta števi
lka pa ni popolnoma zanesljiva,« pra
vi inž. Pirc.

kontrole kmetje dvomijo. Za precej ne
navadne in ne posebno verjetne imajo 
tudi podatke mlekarn, daje v Sloveniji 
na dan za 1,5 milijona litrov tržnih pre

sežkov mleka. Hkrati so namreč po
trošniki priče, da v trgovinah skoraj ni 
alpskega mleka, primanjkuje pa tudi 
raznih mlečnih izdelkov, predvsem je 
katastrofalno slaba izbira sirov.

Mlekarne se obnašajo tudi zelo mo
nopolistično. Dogovori z njimi so prak
tično nemogoči (lažji pa so dogovori o 
cenah s klavnicami). Zaradi vsega tega 
odkup mleka upada, grozi pa še na
daljnje upadanje staleža osnovne goveje 
črede.

Uspešno pa je sodelovanje kmetijske 
zadruge in Ljubljanskih mlekarn pri 
urejanju zbiralnic za mleko s hladilnimi 
bazeni. V krajih, kjer je odkup mleka 
večji, postavljajo hladilnike in bazene 
za 150 do 1.0001 mleka. Take zbiralni
ce delajo že v Dolenji vasi in Goriči va
si, urejajo jo  v bivšem gasilskem domu v 
Nemški vasi. Skupaj z gasilskimi do
movi urejajo ali so že uredili zbiralnice 
v Otavicah, Lipovcu in Rakitnici. Ra
zen tega imajo še 6 zbiralnic pri posa
meznih kmetih, ki oddajajo na dan 
najmanj 40 do 50 litrov mleka.

J. P.

Kmetijski
Kaj dobro poplača pšenica
V pridelovanju intenzivnih sort pšenice naši kmetje niso začetniki, pride

lk i pa vendarle kažejo, da ne izkoristijo vseh možnosti, k ij ih  dajejo sorta, 
zemlja in podnebje. O izboru najprimernejših sort smo pred tedni na tem 
mestu že pisali, da bi si poljedelci lahko preskrbeli tiste, k i jih  priporoča 
kmetijski inštitut oz. letošnja sortna lista, danes pa bo beseda o agrotehniki.

Kolobarjenje postaja v poljedelstvu spet pomembnejše. Za pšenico je 
značilno, da sama sebe slabo prenaša in ob prehitrem vračanju na isto njivo 
močno trpi od žitnih bolezni. Velja pravilo, naj sledi listankam, posebno 
ugodne predhodnice so krompir, oljnice, metuljnice, primerna pa je tudi 
silažna koruza. Koruza za zrnje, k i v naših razmerah dostikrat raste pred 
pšenico, je zadovoljiva predhodnica le pri pridelovanju bolj ranih pšeničnih 
sort.

Glede priprave zemlje velja, da mora biti 20 do 25 cm globoko predset- 
veno oranje opravljeno dovolj zgodaj, sicer se ornica ne bo pravočasno se
sedla in bo vznik slabši. T ik pred setvijo je koristno s predsetvenikom 
skrbno obdelati setveni sloj, k i naj bo drobno grudast, nikakor pa ne spre
menjen v prah. Predrobno strukturna zemlja se najprej zaskorji.

•  Pšenica slabo prenaša gnojenje s hlevskim gnojem ali celo gnoje
vko, zato ji vsa potrebna hranila damo z mineralnimi gnojili. Na tleh z 
majhno vsebnostjo fosforja in kalija gnojimo s celotnim odmerkom teh 
dveh hranilnih snovi pred setvijo (pol zaorjemo, pol pa zabranamo). 
Odmerek dušika je obvezno treba deliti na več obrokov: prvi je pred 
setvijo (30 kg dušika na hektar), drugi ob koncu zime (55 kg) in tretji ob 
kolenčenju (45 kg). Fosforja (fosforjevega oksida) naj bo od 60 do 120 
kg na hektar, kalija (oksida) pa od 80 do 160 kg, odvisno od založenosti 
tal in potreb rastline.

Najprimernejši čas setve je od konca septembra do sredine oktobra. Se
me naj bo potrjeno, prečiščeno, razkuženo in atestirano, če je le mogoče, naj 
ustreza 1. kakovostnemu razredu. Za intenzivne sorte priporočajo gostejšo 
setev, okrog 550 kalivih zrn na kvadratni meter, posejanih 3 do 4 cm glo
boko. Za hektar je  potrebno okrog 240 kg semena.

Inž. M. L.
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Zdaj še prvi 
piščanec iz 
epruvete

Škotsko odkritje omo
goča vzgojo »super- 

pišcancev«
Strokovnjaki inštituta za žival

sko fiziologijo in genetiko iz Edin- 
burgha na Škotskem so vzgojili 
prvega piščanca iz epruvete. Pre
pričani so, da bo ta novost omo
gočila vzgojo novih pasem »super- 
piščancev«, ki bodo še hitreje 
priraščali, kokoši pa nesle še več 
jajc, kot jih  zmorejo ob sedanji so
dobni tehnologiji vzreje.

Piščanca iz epruvete so vzgojili 
tako, da so vzeli enocelični zarodek 
kokoši in ga dali v posebno gojišče, 
katerega sestavni del je tudi nujno 
potrebna jajčna lupina. V tem zaro
dku je mogoče kromosome oboga
titi z novimi geni in tako vcepiti raz
lične željene lastnosti, ki naj bi jih  
imel piščanec iz epruvete. Znanst
veniki si od te metode še včliko obe
tajo. (Tehnične in tehnološke infor
macije)

frankinja itd. Iz teh sort grozdja pridela
jo  vrhunska in kakovostna ter namizna 
vina, v zadnjem času pa so svojo tehno
logijo dvignili na tako visoko raven, da 
pridelujejo tudi vina s predikatom. Med 
njimi so laški rizling — izbor let. 1986 
in let. 1987 ter sauvignon — pozna

SLOVINOVA PESEM IN VINO  — 
V Brežicah bo od 9. do 11. septembra 
potekala prireditev Slovin-pesem-vi- 
no, ki jo organizira Slovin — delovna 
organizacija Bizeljsko-Brežice. V 
okviru prireditve bodo predstavili 
svoja vina, kulinarične izdelke, do
mačo obrt, nastopili pa bodo tudi 
zabavno-glasbeni ansambli, pevci, 
pekli bodo vola na žaru, priredili igre 
brez meja, organizirali tekmovanje za 
Slovinov koktajl, vsak dan pa bodo 
izbrali vinsko kraljico, žrebali vstop
nice, pokušali vina itd. Največji sla
dokusci in ljubitelji tradicije pa se bo
do lahko s kočijo popeljali po Breži
cah in okolici.

trgatev — izbor letnik 1987. Zadnja le
ta so veliko vlagali tudi v obnovo vino
gradov, kjer so na 100 ha nasadili naj
bolj kakovostne sorte grozdja, kot so 
beli pinot, renski rizling, modri pinot 
itd. Na ta način bodo temeljito izboljšali 
sortni sestav, saj je znano, daje bilo Bi
zeljsko nekdaj področje, kjer so pride
lovali najbolj žlahtne bele sorte.

Seveda sledi vsakemu takemu sreča
nju z vinogradniki tudi degustacija naj
boljših vin, ki smo jo to pot opravili v 
kleti v Šentlenartu, kasneje pa smo 
spoznali tudi bizeljsko vinsko cesto in se 
na koncu ustavili v stari grajski vinski 
kleti na Orešju.

J. SIMČIČ

ODKUPIJO MANJ KONJ
RIBNICA — Kmetijska zadruga 

Ribnica ugotavlja, da odkup konj zadn
j i  dve leti upada. Prepričani pa so, da to 
ni zaradi zmanjševanja staleža konj, 
ampak zaradi dejstva, da kmetje proda
jajo konje mimo kmetijske zadruge. Z 
njo namreč nimajo za konje sklenjenih 
kooperacijskih pogodb. Znani so tudi 
vzroki, zakaj kmetje prodajajo mimo 
zadruge. Glavni je seveda ta, da s tako 
prodajo zaslužijo več, kot bi s pogodbe
no rejo. Žalostno je, da »prosti strelec« 
iztrži za živali več kot kmet, organiziran 
v okviru kmetijske zadruge. Zaradi 
takega stanja — pravijo pri KZ — obs
taja resna bojazen, da bo prodaja mimo 
zadruge še naraščala in se razširila na 
proizvode, ki lahko čakajo. Razveselji
vo pa je, da zanimanje za kooperacijsko 
pitanje ne upada, pa tudi odkup in pro
daja plemenske živine sta še vedno v 
običajnih okvirih.

•  Človek, ne hiti, socializem  gre  
počasi! (Jože Volarič)

EN
HRIBČEK 
BOM 
KUPIL..
Ureja: Tit Doberšek

Kritično o sejmu
Vtisi iz Gor. Radgone

Za nami sta dva sejma: kmetijski 
v Gornji Radogni in vinski v Ljubl
jani. Časopisi so o njih v glavnem 
pisali pohvalno, izrečeno je bilo 
mnogo (za nas značilne) samohva
le. Kritičnih pripomb na splošno ni 
bilo.

Ker vsa leta obiskujem oba sej
ma, lahko rečem, da na njih le ni vse 
tako, kot bi človek sodil po izreče
nih pohvalah. Marsičesa na teh 
sejmih ni, marsikaj bi lahko bilo 
drugače. Najprej nekaj pripomb 
glede kmetijskega sejma v Gornji 
Radgoni.

Ta sejem bi številnim obiskova- 
lem lahko nudil več, če bi vodstvo 
sejma upoštevalo, da so glavni obi
skovalci kmetje s skromnimi doho
dki. Že vstopnina (4000 din) je za 
veččlansko kmečko družino kar 
občuten izdatek. Obiskovalec sej
ma je bil razočaran že ob vstopu na 
sejem, saj so bili takoj pri vhodu na 
velikem prostoru le kramarji s po
ceni tekstilom, prevladovali so ki
časti izdelki brez posebnega pome
na za potrebe kmetov. Med proda
jalci je bilo največ glasnih kra
marjev z juga, ki so poleg kiča 
nudili specialitete na ražnju, vse po 
zasoljenih cenah. Taka kramarija 
spominja na stara romarska žegnan- 
ja okrog cerkev in ne sodi na resen 
kmetijski sejem.

Na ostalem prostoru so prevla
dovali težki kmetijski stroji, razme
tani po vseh koncih in neurejeni. 
Glede te mehanizacije v zadnjih le
tih ni videti nobenega napredka. Po 
svetu se razvija elektronika, o tem 
pa na sejmih ni nobenega sledu.

V prejšnjih letihg so za potrebe 
malih kmetij, ki pri nas prevladuje
jo, ter malih vinogradnikov bili na 
ogled manjši kmetijski stroji in pri
pomočki. Na letošnjem sejmu teh 
strojev in pripomočkov ni bilo, to
rej nazadovanje. Vinogradniki so 
pogrešali zlasti manjše kletarske 
pripomočke.

Pohvalo zaslužijo rejci krav, te
lic, konj in drobnice. To je res lepa 
in izbrana živina, ki si jo  z veseljem 
ogleda tudi neživinorejec.

Na sejmu v Gornji Radgoni naj 
bi bila za pokušnjo na voljo zlasti 
priznana vina zasebnih vinograd
nikov. Toda že sami pogoji za ude

ležbo vzorcev vina so bili tako zah
tevni, da so zasebni vinogradniki 
poslali le malo vzorcev: iz obširnega 
bizeljskega, dolenjskega in belok
ranjskega vinorodnega območja le 
7 vinogradnikov s komaj 13 vzorci 
vina (od 91 vzorcev skupaj). Iz 
primorskega vinorodnega območja 
je poslalo 6 vinogradnikov skupno 
13 vzorcev. Od 65 vzorcev vina 
podravskega vinorodnega območja 
so mnogi vinogradniki poslali po 
več vzorcev. Med temi je bil na 
prvem mestu Stanko Čurin z 10 in 
Franci Cvetko s Koga s 6 vzorci. Ta 
dva sta prejela največ odličij. Na 
splošno lahko trdim, da je število 
vzorcev vina zasebnih vinograd-

•  POBUDA ZA SPREMEMBO 
PRAVILNIKA — Sekcija za gos
tinstvo pri Obrtnetn združenju 
Trebnje, ki ga zastopa predsednik 
Ignac Skoda, daje pobudo, po 
kateri naj bi spremenili 12. člen 
pravilnika o minimalnih pogojih 
za promet z nestekleničenim vi
nom z geografskim poreklom. Ta 
določa, da lahko točijo nestekle- 
ničeno namizno vino le gostinski 
obrati, ki prodajo najmanj 250 I 
posamezne vrste vina na mesec. 
Sekcija predlaga, naj bi iz utemel
jenih razlogov (zmanjšuje se po
raba vina v gostinskih obratih, oži 
se izbor vin) to določilo črtali. 
Podobno je predlagala že resolu
cija Društva vinogradnikov Do
lenjske, sprejeta na skupščini 
društva 12. junija letos in objavl
jena v Dolenjskem listu 21. julija.

nikov, predloženih v oceno v Gorn
j i  Radgoni, preskromno.

Prostor, kjer bi obiskovalci vina 
lahko pokušali, je bil tako skrit in 
neoznačen, da so ga le redki Do
lenjci odkrili, in je bil skromno obi
skan. Nad polovico ocenjenih vin 
pri pokušnji ni bilo na voljo. Tudi 
prostor, kjer so vina pokušali, je bil 
premajhen, da bi lahko sprejeli več
je število pokuševalcev. Tako je se
jem v Gornji Radgoni z bogatimi in 
lepimi okoliškimi vinogradi nudil 
vinogradnikom bore malo celo gle
de pokušnje vin, da o ponudbi pri
pomočkov za kletarstvo niti ne 
govorimo.

T. DOBERŠEK

Mednarodno ocenjevanje vin
Ljubljansko mednarodno ocenjevanje vin postaja najbolj verodostojno na svetu 

— Lepa bera proizvajalcev z našega območja na letošnjem ocenjevanju
LJUBLJANA — Za nedavno mednarodno ocenjevanje vin v Ljubljani so 

pridelovalci iz vsega sveta poslali 1072 vzorcev vin, od tega je bilo 366 vzorcev 
iz Jugoslavije. Od jugoslovanskih vinje eno vino, in sicer prošek Istravina, do
bilo naziv šampion, 13 vinje dobilo veliko zlato medaljo, 48 zlato, 200 srebrno; 
častno diplomo je dobilo 90 vin, diplomo za sodelovanje 4 vina, izločenih pa je 
bilo 10 vzorcev. Od 13 velikih zlatih medalj sojih šlovenska vina dobila 9, kar je 
ponoven dokaz visoke kvalitete slovenskih vin.

Mednarodno ocenjevanje v Ljublja
ni je letos potekalo po Vedelovi metodi, 
ki jo  za mednarodna ocenjevanja vin 
priporoča Mednarodni urad za vino s 
sedežem v Parizu. Po tej metodi se vinu 

. dodajajo negativne točke za odstopanja 
od popolnosti v okusu, vonju in barvi. 
Tako je naj višja ocena 0 točk. Za veliko 
zlato medaljo lahko dobi vino največ 6 
negativnih točk, zlato medaljo dobijo 
vina, ocenjena s 7 ali 8 negativnimi 
točkami, srebrno z 9 do 12 točkami, 
častno diplomo s 13 do 42 negativnimi 
točkami, diplomo za sodelovanje pa vi
na z 42 in več negativnimi točkami.

Letos je bilo na zahtevo Mednarod
nega urada za vino v Ljubljani opravl
jeno predocenjevanje belih vin, kar je 
opravila slovenska komisija. Pri tem

Suša pobrala več kot pol
V metliški občini je trajala kar 82 dni

M ETLIKA — Suša, ki je v metliški 
občini trajala 82 dni, je v kmetijstvu na
redila ogromno škode. Posebna komisi
ja je ocenila, da-bo pridelek koruze za 
zrnje, ki je posejana na 680 ha, zaradi 
suše za 55 odst., manjši; koruze za si- 
lažo, ki je posejana na 200 ha, bo celo 
65 odst. manj. Krompir so v metliški 
občini posadili na 286 ha, pridelek pa 
bo zaradi suše zmanjšan za 40 odst. Ve- 
liko škode je suša naredila tudi v vino
gradih in sadovnjakih. V vinogradih, ki 
se razprostirajo na 444 ha, bo pridelek 
manjši za 40 odst., iz sadovnjakov na 
185 ha pa bo za 30 odst. manj sadja. Ce
loletni pridelek travinja bo manjši za

polovico, toliko škode pa so zaradi suše 
utrpele tudi poljščine. Naknadni pose
vki so zaradi suše najbolj prizadeti, kar 
90- do 100-odstotno.

To je neposredna škoda, precejšnja 
pa bo tudi posredna. Velika posredna 
škoda bo tudi v vinogradih in sadovn
jakih pri tvorbi rodnega lesa za pridelek 
prihodnjega leta; računajo, da bo kar 
50-odstotna. Poleg tega so bili vinogra
di in sadovnjaki letos dvakrat močno 
prizadeti: najprej zaradi spomladanske 
pozebe, ki je v vinogradih zmanjšala 
pridelek za 36 odst., v sadovnjakih pa 
za polovico, in sedaj še zaradi hude suše.

A. B.

predocenjevanju gre samo za pravilno 
razvrstitev vzorcev na osnovi aromatič
ne perzistence, kar pomeni trajanje 
občutkov vonja, k ijih  zazna degustator. 
Ta čas merijo s štoparico in ga preraču
navajo na posebne enote, kar omogoča 
razvrstitev vin v homogene skupine, 
pripravljene za ocenjevanje mednarod
ne komisije. V Ljubljani so vina ocenje
vale tri mednarodne komisije s po 7

•  In kakšna je bila bera proizvajal
cev vin 7. našega območja na letošn
jem mednarodnem ocenjevanju v 
Ljubljani? Metliška Vinska klet je za 
laški rizling lanskega letnika dobila 
zlato medaljo, srebrne pa za metliško 
črnino letnik 1986 in metliško črnino 
mlado vino letnik 1987, za lanski be
lokranjski rose in ozeljsko belo. 
Agrokombinat Krško je dobil srebr
ne medalje za modro frankinjo, laški 
rizling in sauvignon ter častno diplo
mo za cviček, Slovin, DO Bizeljsko 
Brežice pa srebrne medalje za laški 
rizling, modro frankinjo, laški rizling 
izbor ter častno diplomo za cviček. Še 
enkrat je treba poudariti, daje vsako 
vino, ki je na letošnjem mednarod
nem ocenjevanju vin v Ljubljani dobi
lo medaljo, vino visoke kvalitete.

ocenjevalci. Na zahtevo Mednarodnega 
urada za vino je letos v vsaki komisiji 
lahko sodeloval samo po en Jugoslo
vanka razliko od prejšnjih let, ko sta bi
la po dva. To in predocenjevanje je 
zaostrilo merila na ljubljanskem ocen
jevanju in mnenja v strokovnih krogih

so, da so tako objektivizirali to medna
rodno ocenjevanje. Prav tako so v 
strokovnih krogih mnenja, da letošnja 
srebrna medalja v Ljubljani pomeni 
kvaliteto, za kakršno bi lani vino dobilo 
zlato medaljo.

Težnja prirediteljev ljubljanskega 
mednarodnega ocenjevanja, Gospodar
skega razstavišča, Poslovne skupnosti 
za vinogradništvo in vinarstvo Sloveni
je ter Republiškega komiteja za kme
tijstvo je, da sc na ljubljanskem ocenje
vanju zadosti vsem merilom, k ijih  pos
tavlja Mednarodni urad za vino, s čimer 
se bo ugled ljubljanskega ocenjevanja še 
povečal in bo to ocenjevanje postalo 
najbolj verodostojno ocenjevanje vin 
na svetu. Jugoslovanski in slovenski vi
narji se morajo zavedati pomena tega 
ocenjevanja, preko katerega lahko us
pešneje uveljavljajo kvaliteto naših vin 
na tujih trgih. Vsi trije organizatorji 
razmišljajo, da bi za prihodnja ocenje
vanja povzročevale vina za ocenjevanje 
uradne inštitucije, in ne več proizvajalci 
sami kot doslej. Tudi to je eden od 
ukrepov za zaščito kvalitete domačih 
vin A. BARTELJ

Z NOVOMEŠKE TRŽNICE
V ponedeljek so prodajali k ilo

gram zelja po 800 din, radiča in solate 
po 2.000, korenja po 1.400, pese po
1.500 do 2.000, čebule 1.500 do 
2.000 in malancanov po 2.000 din. 
Paprika je stala 1.200 do 1.500 din 
kilo, enaka količina paradižnika pa
1.500 din. Krom pir so prodajali po
1.500 din kilo. Šopek peteršilja je vel
ja l 300 din. Kilogram jabolk je. stal
2.500 din, sliv 1.500, grozdja 2.000 in 
breskev 2.500 din. Lonček smetane je 
b il 3.000 do 3.500 din, kilogram sku
te pa 6.000 din. Jajca so prodajali po 
350 din. Naprodaj so imeli nekaj gob; 
dežnikarice so stale 10.000 din k ilo
gram.
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»Potrebujemo prostorski plan«
Ob prazniku v KS Bršljin zadovoljni z dosežki — Opozarjajo na nedorečen pros

torski plan, premajhno osnovno šolo in slabo preskrbo__________
BRŠLJIN — Krajevna skupnost Bršljin praznuje svoj krajevni praznik 30. 

avgusta v spomin na ustanovitev prvega delavskega sveta leta 1950 v tekstilni 
tovarni Novoteks, kjer je bila dolgo časa ena od poglavitnih industrijskih de
javnosti v tem delu Novega mesta.

Krajevni praznik so prebivalci Bršlji- 
na počastili v petek ob 18. uri v prosto
rih osnovne šole Bršljin s kulturnim 
programom, v katerem so sodelovali 
pevci iz Bučne vasi s harmonikarjem, 
otroci iz osnovne šole Bršljin in ansam
bel Peta avenija. Predsednik skupščine 
krajevne skupnosti Marjan Somrak je 
ob tej priložnosti podelil krajevna priz
nanja, in sicer Pavli Avbar za dolgolet
no požrtvovalno delo pri KO RK, Jože
tu Lihtenegerju za zasluge pri CZ in 
Ivanu Slapničarju z delo pri krajevni 
samoupravi.

»Naša krajevna skupnost je v zadn
jem referendumskem obdobju dosegla 
lepe uspehe,« je v pogovoru dejal pred
sednik sveta krajevne skupnosti M ijo 
Kurpes. »Predvsem smo veliko naredili 
v naselju Cegelnica, ki je bila do sedaj 
komunalno najslabše urejena. Tam 
smo uredili kanalizacijo, sedaj pa po
tekajo dela za ureditev telefona. Skupaj 
z delovnimi organizacijami smo v KŠ 
postavili več avtobusnih postajališč, 
pospešeno pa potekajo tudi dela za na
peljavo kabelske televizije. Seveda osta
ja še precej problemov, saj je Bršljin kot 
naj večja novomeška industrijska cona v 
stalnem spreminjanju in dopolnjevanju. 
Predvsem pogrešamo dober prostorski 
plan, s katerim bi zadovoljili tako po
trebam prebivalcev kot industrije, zelo

DEŽURNE TRGOVINE

V soboto, 10. septembra, bodo 
do 19. ure odprte naslednje proda
jalne živil:
•  v Novem mestu: Market na 
Ragovski
•  v Šentjerneju: Market Dolenj
ka
•  v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Rog
•  v Žužemberku: Kmetijska za
druga
•  v Straži: Market Dolenjka.

V Metliki 
srečanje treh 

pobratenih občin
Sestali se bodo obča
ni M etlike, Ronk in 
______ Wagne______

M ETLIKA — V soboto in ne
deljo, 10. in 11. septembra, bo v 
Metliki srečanje občanov iz pobra
tenih občin Metlika, italijanskih 
Ronk in avstrijske Wagne. To 
srečanje je vsaki dve leti v drugem 
kraju, letošnje pa bo posvečeno 20- 
letnici pobratenja med Meltiko in 
Ronkami. Pričakujejo, da bo v Me
tliko prišlo po 50 prebivalcev iz 
Rok in Wagne, ki jih  bodo, kot je 
ob takih srečanjih v navadi, gostili 
domačini.

Sprejem gostov iz pobratenih 
občin bo v soboto ob 11. uri pred 
metliško občino, ob 19. uri pa bo 
pred gasilskim domom slovesnost s 
kulturnim programom, kateremu 
bo sledilo družabno srečanje, na 
katerega vabijo vse prebivalce me
tliške občine. V nedeljo bodo v 
Ganglovem razstavišču odprli razs
tavo o dolgoletnem in plodnem so
delovanju pobratenih občin, o do
sedanjem in bodočem sodelovanju 
pa se bodo pogovarjale delegacije 
vseh treh občin.

pereč je problem čistega okolja, saj se 
nekatere delovne organizacije ne drže 
dogovorov glede čistoče in skrbi za vi
dez naselja, ostaja pa tudi stalen pro
blem preskrbe, saj je blagovnica Do
lenjske za naraščajoče potrebe že zdav
naj premajhna. Sama krajevna skup
nost ima 2300 prebivalcev, v industriji

Mijo Kurpes

na njenem področju pa je zaposlenih 
kar 4000 delavcev, zato je ob konicah 
na preskrbo in na prometnice v KS ve
lik pritisk. Problem je tudi že premajh
na osnovna šola, iz katere vozijo štiri 
razrede v Šmihel, primanjkuje parkir
nih prostorov, slabo pa je urejeno tudi
za pešce na cesti proti Bučni vasi, kjer bi 
nujno potrebovali pločnik, pa ga zaradi 
nejasnosti, kje bo potekala nova vpad
nica z nove avtoceste, ne moremo sedaj 
zgraditi.« T. J.

SREČANJE
BRIGADIRJEV
VETERANOV

OTOČEC —  Ob 30-letnici iz
gradnje avtomobilske ceste bratstva 
in enotnosti bo na Otočcu 17. sep
tembra ob 11. uri srečanje brigadir- 
jev-veteranov. Organizacijski odbor 
pričakuje med udeleženci prireditve 
zlasti graditelje avtomobilske ceste in 
brigadirje, k i so sodelovali na drugih 
mladinskih delovnih akcijah, hkrati 
pa vabi na slovesnost še druge obča
ne. V odboru naprošajo brigadirje, ki 
se bodo udeležili srečanja, naj svoj 
prihod prijavijo najkasneje do 10. 
septembra na naslov: O K  SZDL, 
68000 Novo mesto, Kettejev drevo
red 3, ali na telefon (068) 21-291.

Oktobra podpišejo pogodbo
Ob prazniku novomeške občine bodo na slavnostni 

seji skupščine podpisali partnersko pogodbo

PRIZNANJE KS BRŠLJIN — Ob 
prazniku KS Bršljin je Pavli Avbar za 
dolgoletno požrtvovalno delo pri or
ganizaciji Rdečega križa v krajevni 
skupnosti podelil posebno priznanje 
predsednik skupščine KS Marjan 
Somrak. (Foto: T. Jakše)

NOVO MESTO — Odbor za sode
lovanje s pobratenimi in prijateljskimi 
občinami je prejšnji teden obravnaval 
izvedbo slovenskega tedna v Lange- 
nhagnu in napovedi o prihodnjem sode
lovanju med tem nemškim mestom in 
Novim mestom.

Tako so bili člani odbora seznanjeni, 
da sta na slovenskem tednu v Lange- 
nhagnu konec letošnjega aprila novo
meški kulturni utrip med drugimi 
predstavila folklorna skupina Kres in 
ansambel Cof. Turistično in gostinsko 
ponudbo je simbolično pokazal Krkin 
tozd Zdravilišča, medtem ko je Obrtna 
zadruga Hrast organizirala prodajo iz
delkov novomeških organizacij združe
nega dela in obrti. Ker so želeli s sloven
skim tednom navezati poleg gospodar-

•  Na slavnostni seji skupščine obči
ne Novo mesto ob novomeškem 
občinskem prazniku bodo predvi
doma podpisali pogodbo o partnerst
vu med Langenhagnom in Novim 
mestom.

skih še politične stike, s katerimi bo laže 
podpisati listino o partnerstvu med No
vim mestom in Langehnag.iom, so se 
med aprilsko prireditvijo v Langenhag- 
nu sestali člani novomeške skupščinske 
delegacije ter predstavniki kulturno- 
športnega društva Krka Hannover in 
predstavniki mesta gostitelja. Na obi
skih in pogovorih v različnih ustanovah 
so se dogovorili, da bodo v Novem mes
tu prihodnje leto nastopili tamkajšnji 
pantomimiki in likovni umetniki. Ob 
tem so se domenili za vrsto športnih 
stikov, do katerih je letos večinoma že

Preveč denarja 
ali premalo 
štipendij?

Zaradi prenizkega cen
zusa ostaja denar za šti
pendije nepodeljen in 
_______ propada_______

M ETLIKA — V prejšnjem šolskem 
letu je Štipendije iz združenih sredstev 
dobivalo 135 dijakov in študentov iz 
metliške občine. Povprečna štipendija 
iz teh sredstev je znašala okoli 100 ti
sočakov. Šolanje jih  je končalo 20 do 
25, za štipendije iz združenih sredstev 
pa je za to šolsko leto vloženih okoli 60 
prošenj; v metliški skupnosti za zapos
lovanje pa jih  pričakujejo še nekaj. Rok 
za oddajo prošenj je sicer potekel 5. sep
tembra, vendar bi v teh dneh še sprejeli 
kakšno upravičeno prošnjo. Denarja za 
štipendije je namreč dovolj, zaradi pre
nizkega cenzusa denar, namenjen za 
štipendije, celo ostaja in nedotakljiv 
propada. Tako samo iz metliške občine 
sedaj nekoristno leži več kot 40 milijo
nov dinarjev teh za štipendije namenje
nih, a nepodeljenih sredstev. Tudi za to 
šolsko leto je cenzus za dodelitev šti
pendije iz združenih sredstev prenizek, 
saj znaša splošni cenzus 163 tisočakov 
dohodka na družinskega člana v lan
skem letu.

prišlo, za obiske nemških turistov v do
lenjskih zdraviliščih in za sodelovanje z 
gasilci. Predstavnike Langenhagna so 
povabili na letošnje praznovanje no
vomeškega občinskega praznika.

Odbor je obravnaval tudi julijski 
obisk predstavnikov občine Stord v 
Novem mestu. Ugotovili so, da so dali 
pobudo za obisk Norvežani in da Novo 
mesto načeloma sprejema predloge 
občine Stord za navezavo prijateljstva. 
Norvežani in predstavniki Krke iz No
vega mesta so se že pogovarjali o mož
nostih sodelovanja v zdraviliškem tu
rizmu; vključno s skupnimi vlaganji na 
tem področju.

M. LUZAR

Zdaj kupujejo v »Marijani«
Tako se imenuje zasebna trgovina, ki jo je v so
boto na Gor. Gomili odprla Marijana Korenič

GORENJA GOMILA — Trim 
jast let sta imela zakonca Marijana 
in Božo Korenič v pritličju hiše, ki 
sta si jo  postavila ob glavni cesti v 
tem kraju, Dolenjkino prodajalno. 
Vse, s čimer so se krajani oskrbovali 
na tako imenovanih delovnih naku
pih, seje dobilo v njej. Svež kruh je 
bil v prodaji že ob sedmih zjutraj, 
ob istem času ali nekaj kasneje pa 
tudi mleko. Trgovina je bila redno 
oskrbovana, zato so se krajani nan
jo  še bolj navezali. Zadovoljna pa je 
bila tudi edina moč v njej, k ije  bila 
hkrati prodajalka in poslovodkinja, 
to pa je bila kar Marijana. Oba z 
možem sta namreč izšolana trgov
ska delavca in zakaj neki bi Dolen
jka iskala kader drugod, ko p>a je že 
bil v hiši. Marijana Korenič je pos
lej imela med vsemi zaposlenimi v 
tem novomeškem trgovskem pod-

Marijana Korenič je minulo sobo
to prvič odprla vrata svoje zaseb
ne trgovine na Gorenji Gomili.

jetju najkrajšo pot v službo: samo 
po stopnicah iz prvega nadstropja je 
bilo treba priti.

Čeprav je Koreničeva iztržila, 
kar je največ mogla, se trudila, da bi 
zadovoljila kupce, finančno pa tudi 
centralo v Novem mestu, pa »Do
lenjka«, k ije  gledala predvsem šte
vilke, ni bila najbolj zadovoljna. 
Celo več, prišlo je na dan, da name
rava trgovino v Koreničevi hiši kot 
nerentabilno zapreti in vrniti lokal, 
ki ga je imela toliko let v najemu. 
Koreničevim so svetovali, naj od-
pro zasebno trgovino in nadaljujejo 
dejavnost, k i je v tem delu šentjer- 
nejske krajevne skupnosti še kako 
potrebna, saj bi sicer morali Gomi
lam in drugi krajani po nakupih ali 
v Belo cerkev ali še kam dlje. Kore
ničevi so menili, da bi res veljalo 
poskusiti, in so se po družinskem 
posvetu odločili, da bo zasebno 
trgovino vodila žena, po kateri se 
bo trgovina tudi imenovala. In res 
so v soboto, 3. septembra, to trgo
vino tudi odprli. Predtem je bila 
prodajalna mesec in pol zaprta, to
liko časa je namreč trajalo urejanje 
dokumentov in vse drugo, kar je bi
lo še treba postoriti.

»Da smo zasebno trgovino lahko 
odprli, gre glavna zahvala sisu za 
pospeševanje proizvodnje hrane in 
zagotavljanje osnovne preskrbe ob
čine Novo mesto, k ije  prispeval 5,5 
milijona dinarjev — nepovratnih 
sredstev — za nabavo opreme. 
Upam tudi, da se tudi v sodelovanju 
z Dolenjko, ki je bilo vseskozi do
bro, ne bo nič spremenilo,« pravi 
Marijana Korenič. Na njeno ime 
napisana zasebna trgovina na Go
renji Gomili bo odprta vse dneve 
razen ponedeljkov, tudi ob nedel
jah. V njej se bo dobilo še več vsega 
kot prej, ko je bila pod Dolenjko. 
Dovoljenje ima tudi za najrazlične
jše odkupe (poljščin, zelišč itd.).

L Z.

NOV MOST
BRUSNICE — Delavci Cestnega 

podjetja Novo mesto so v zadnjem času 
naredili nekaj izboljšav na cestah na 
območju Brusnic in Gabrja. V Brusni
cah so prenovili preozki most, medtem 
ko so na cesti proti Gabrju enega od 
mostov razširili.

SREČANJE BORCEV BELOKRANJSKE — Na sobotnem srečanju borcev 
15. SNOUB-Belokranjske v Metliki so počastili spomin na 45. obletnico usta
novitve te brigade. Zbor so pozdravili učenci metliške osnovne šole, ki nosi ime 
brigade, ter predsednik metliške občinske skupščine Stane Bajuk, kije sprego
voril o brigadi, ustanovljeni konec septembra 1943 pri Vranešičevi hiši v Bočki.
Spomine na vojna leta je obudil predsednik odbora skupnosti borcev te brigade 
Tine Molek. Med drugim je dejal, da borci ostajajo zvesti soji svobodi in spoštu
jejo svobodo drugih, o aferi Janša pa, da so zvesti poštenju in resnici, kije samo 
ena. Skupnost borcev belokranjske je podelila tudi številna priznanja, sama pa 
je od skupnosti borcev 15. divizije prejela naj višje odličje divizije, znak in plake
to. Borce so, tako kot med vojno, z belokranjsko pogačo, vinom in slivovko 
sprejele domačinke (na fotografiji). (Foto: M. Bezek-Jakše)

Evropa na suhorskem podvozju
V obratu IMV na Suhorju je dela dovolj in še več ga bo

V SOBOTO 
PRAZNUJEJO 

KRAJANI CENTRA

NOVO MESTO — V spomin na 8 
september 1943, ko je bilo Novo mesto 
prvič osvobojeno, praznujejo krajani 
Centra svoj krajevni praznik. Letos se 
bodo na družabnem srečanju dobili že 
četrtič zapored. Srečanje bo v soboto. 
10. septembra na prostoru pred eko- 
nomsko srednjo šolo s pričetkom ob 17 
uri. Prizadevni organizatorji iz krajevne 
skupnosti so za to priložnost pripravili 
proslavo, veliko družabnih iger za stare
jše in mlajše krajane, srečelov in še mar
sikaj zanimivega. Vsak krajan bo zas
tonj dobil golaž, ostalo pa bodo 
prodajali po najnižjih cenah. Za zabavo 
bosta igrala domači ansambel Proteus 
in Ivan Šiška s svojim sinom. V počasti 
tev krajevnega praznika je izšla druga 
številka glasila »Na trgu«.

KAKO DO DRAGEGA 
TELEFONA?

GABRJE — Potem ko so pred leti 
Gabrju že priključili nekaj telefonov, bi 
radi sedaj zgostili telefonsko omrežje 
ta namen že zbirajo denar, vendar 
spričo nenehnih podražitev materiala 
bodoči novi telefonski naročniki ne ve
do prav, kako naj akcijo speljejo do 
konca. Medtem ko so že prispevali za 
razširitev telefonske centrale v Brusni 
cah, jim  zmanjkuje sredstev za nakup 
zahtevanega kabla, ki bi ga bilo slabe 
kilometre.

Novomeška kronika
TELEVIZIJA — O kabelski televiziji 

smo imeli še pred mesecem toliko obves
til, da so se meščanom podnevi in ponoči 
prikazovali pred očmi majhni televizo- 
rčki, zdaj pa je nenadoma velikanski 
molk, razen pisem bralcev, ki terjajo po
jasnilo za kar štirimesečno zamudo. Upa
mo, da bo pojasnilo izčrpno in kolikor to
liko oprijemljivo, konec koncev je v 
našem mestu le nekaj ljudi, ki ne požro 
prav vsega, kar prinese na repu televizijski 
maček. Se posebej, če slednji prične kam
panjo pod geslom .»Novomeščani, glejte, 
da vas ne bo povozil čas«. Koga je povozil 
čas, je bilo že včeraj popolnoma jasno, ra
zen če ne bo kakšen mojster za obrestni 
račun in računstvo nasploh dokazal, da so 
štirie meseci tako rekoč nič časa.

ŠPORT — Bolj slabo se piše tudi 
športnikom. Na nedavnem nogometnem 
turniiju — resje bil bolj krajevnega znača
ja — so bile glavne nagrade v obleki, hrani 
in pijači.

,OLA — Zvedeli smo, da so zaradi 
prostorske stiske razred ali dva osnovne 
šole Katja Rupena preselili v kmetijsko 
šolo pod Trško goro. Upajmo, da to ni 
začetek uvajanja novega predmeta z nas
lovom »Kako preživeti v naravi«.

SUHOR — Letos je število zaposlenih v obratu IM V  na Suhorju že vseskozi 
stalno — okoli 175 in za sedaj tudi ne nameravajo zaposlovati novih ljudi. 
Čeprav ta obrat deluje v okviru tozda Tovarna avtomobilov, je samostojna 
obračunska enota, tako da lahko stalno ugotavljajo uspešnost svojega poslo
vanja. S tem so v zadnjem času kar zadovoljni.

Odkar je ta suhorska tovarna dobila 
trden in stalen program — njihovo
glavno delo je izdelava kompletnega 
podvozja za prikolice — se je stanje in 
razpoloženje zaposlenih močno izbol
jšalo. Delaje dovolj, dobilfso nove stro
je in opremo, v okviru dolgoročne 
kooperacijske pogodbe delajo za ve
likega nemškega partnerja AL-KO in tu 
je še precej možnosti za razširitev tega 
sodelovanja. Velika večina izdelkov s 
suhorskega obrata gre v izvoz, saj veči
no prikolic, za katere na Suhorju izdelu
jejo podvozje, IM V izvozi na zahodna

tržišča. Pri tem delu je treba v prvi vrsti 
skrbeti za visoko kakovost izdelkov in 
se strogo držati zastavljenih rokov. 
Zaenkrat ne z enim ne z drugim na Su
horju nimajo težav.

Kot rečeno, je strojni park nov in so
doben, v kratkem bodo namestili še lini
jo  za razrez pločevine. Delo v tem obra
tu poteka v dveh izmenah, dela je 
dovolj in še več ga bo, tako za novo
meško Tovarno prikolic kot za tujega 
partnerja, pravijo na Suhorju. Pri svo
jem delu potrebujejo največ pločevine 
raznih kakovosti, če pri oskrbi s ploče-

Ena gospa je rekla, da v Šmar
jeških Toplicah ne bo več igrala teni
sa. Z igrišča jo je namreč (imela je re
zervirano) prepodil novomeški vele- 
poslovnež, ki je vpil, da je on za to 
igrišče dal milijardo in da ga tudi sicer 
lahko da preorati ob vsaki uri dneva 
in noči.

3

V času od 25. do 28. avgusta so v no
vomeški porodnišnici rodile: Darinka 
Stritar iz Ledeče vasi — Klavdijo in Deni
sa, Darinka Balkovec iz Malega Nerajca
— Andrejo, Ankica Graša iz Gornikov — 
Emanuelo, Renata Brajdič iz Žabjeka — 
dečka, Dragoslava Železnik iz Vratnega
— Nives, Nevenka Žbogar iz Semiča — 
Črta, Jožica Jalovec iz Malega Mraševega

Aleksandro, Stanislava Svarc iz Mok
ronoga — Jerneja, Nevenka Kuštrin iz 
Žužemberka — Matejo, Slavica Štefanič 
iz Sodnega Vrha — Martina, Slavka Čeh 
iz Zabrdja — Janka, Darinka Žagar s Sel 
pri Dolenjskih Toplicah — Tineta, Bra
nka Levai iz Črnomlja — Manuela, Bra
nka Likavec iz Metlike — Ervina, Polona 
Muller iz Črnomlja — Majo, Zdenka 
Župan iz Fratrovcev — Marino, Kata 
Prokšclj iz Učakovcev — deklico, Slavica 
Mitrovski iz Črnomlja — Sebastjana.

IZ NOVEGA MESTA: Vida Zorko iz 
Jerebove 20 — Pijo, Emilija Bratož iz Ra- 
govske 27 — Tjašo, Bojana Centa iz Še- 
gove 4 — Sanjo, Slavica Kovačevič, Maj
de Šilc 20 — Damirja, Vesna Mušinovič, 
Majde Sile 14 — Danijela.

Čestitamo!

Sprehod po Metliki

vino pride do zastojev na domačem 
trgu, imajo možnost pločevino takoj 
uvoziti, tako da v proizvodnji zaradi te
ga ne prihaja do zastojev.

Sprva so nameravali na Suhorju pos
topoma ukiniti lesni del, iz katerega je ta 
obrat pravzaprav nastal, vendar se je 
pokazalo, da to ne bi bilo smotrno. V 
lesnem obratuje zaposlenih 20 ljudi; to 
so v glavnem starejši delavci, ki bi se 
težko privadili na novo delo v kovinski 
industriji. Lesni obrat so uredili in izbol
jšali delovne razmere in v njem naredijo 
vso leseno embalažo za potrebe IMV. 
Za izdelavo lesene embalaže porabijo 
na leto okoli 2000 kubikov lesa. Lani so 
imeli za okoli 800 milijonov dinarjev 
prometa.

A. B.

ODSTOP JANIJA BEVKA KOT 
PREDSEDNIKA Zveze kulturnih orga
nizacij občine Metlika je samo poslabšal 
že tako slabo stanje v metliški kulturi. 
Ljubiteljska društva res delajo naprej, 
kakor vejo in znajo, vsakodnevno pa tar
najo, da za svoje aktivnosti nimajo denar
ja. To ni nič čudnega, saj pri Zvezi kultur- | 
nih organizacij še niso razdelili denarja za 
leto 1988, čeprav je že september. Zdaj 
jim prav pride izgovor, da ni predsednika 
in da nima kdo sklicati sestanka, na kate
rem bi določili, koliko cvenka prejme po
samezno društvo ali skupina. Inflacija, ta 
naša dobra znanka, pa žre, žre.

METLIČANI SO VEDNO BOLJ 
RAZBURJENI zaradi vsega, kar se doga
ja okrog pogrebov in na njih. Zgodilo seje 
že, da so morali sorodniki sami naložiti 
krsto s pokojnikom na pogrebni voziček, 
v izkopano jamo se nasiplje zemlja, ki jo 
potem med obredom mečejo ven, preden 
lahko sploh položijo krsto vanjo, in še kaj. 
Neugodnosti bi bilo treba odpraviti, pa 
tudi mrliške vežice bi se moral kdo lotiti, 
da bi bila spodobnejša in bolj funkcional
na. Pripomb je bilo že veliko, a vedno na
letijo na gluha ušesa odgovornih, ki ver
jetno čakajo, da bo umrl »pravi« človek, 
ki si bo zaslužil, da se zadeva spravi v red.

V NEKDANJI MURNOVI SLAŠČI
ČARNI NA Trgu svobode v Metliki ima 
svojo fotografsko delavnicco fotograf Da
rko. Za reklamo ima v izložbi razstavljene 
posnetke otrok, vojakov in parov, ki so 
dahnili usodni da, potem pa so se šli 
ovekovačit k Darku. Za slikanje porok 
Darko nima uradnih ur, ampak se 
»srečneži« lahko z njim dogovorijo za 
kateri koli čas. Na eni uspelih Darkovih 
fotografij je videti tudi Saša Likavca z iz
voljenko. Likavca sicer ne bi posebej 
omenjali, če ne bi bil Sašo znan metliški 
športni delavec. Zadnje čase se udinja pri 
ženski rokometni ekipi Beti.

NA VIDIKU STA DVE POROKI IN 
, DVE FANTOVŠČINI, in sicer bosta obl- 
Ijubila večno zvestobo svojima izvolje- 
1 nkama Jani Bevk, najhitrejši pesnik na 

sončni strani Gorjancev, in Branko Ivičič- 
[ Mica, poslovodja Mercatorjeve okrepče- 
I valnice Jurček. Jani Bevk sije izbral živl- 
I jenjsko sopotnico med metliškimi dekleti,
1 Mica pa je šel ponjo v Črnomelj, ki mu 
I pravi v šali Kurdistan. Še sreča je, da tega 
I Črnomaljci ne vedo, drugače bi ga zašran- 
Igali, da bi najmanj štirinajst dni debelo 
I gledal.
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IZ NKŠIH OBČIN IZ NKŠIH OBČINČrnomaljski drobir
PARKIRNI PROSTOR — Jeklenih 

konjičkov je v Črnomlju vedno več, pa
rkirnih prostorov pa vse manj. Poleti so bi
li Črnomaljci še ob enega redkih organizi
ranih parkirnih prostorov pred stavbo, v 
kateri so družbenopolitične organizacije. 
Pa so nekateri, med njimi tudi odgovorni 
možje v občini, predlagali, da bi bil pač 
volk sit, naj bi naredili prostor za avtomo
bile za kulturnim domom. Žal so pozabili, 
da se ob tem ne bi zgodilo tako kot v pre
govoru, kajti koza zagotovo ne bi ostala 
cela. Nerazumljivo je, kako nekateri sploh 
pomislijo na to, da bi ob zgodovinski 
stavbi, kakršen je kulturni dom, uničili ze
lenico, na kateri so že imeli tudi gledališko 
predstavo na prostem. Da bi jo kar takole 
žrtvovali »civilizaciji«? Na srečo sla bila 
tokrat bolj glasna Zavod za izobraževanje 
in kulturo in Zavod za varstvo naravne in 
kulturne dediščine, ki sta bila proti pose
gu. Ni pa odveč bojazen, kaj bo kdaj dru
gič v podobnih primerih.

O FOLKLORI IN JURJEVANJU -v 
Posebna skupnost za jurjevanje je ob le
tošnji 25-letnici te prireditve izdala brošu
ro »Folklora in jurjevanje v Beli krajini«. 
Prireditev je sicer že daleč, knjižico pa je še 
vedno moč dobiti v črnomaljski turistični 
poslovalnici. Belokranjci, ki so kdaj delo
vali v folklori, teh pa ni malo, nakupa go
tovo ne bodo zamudili.

OBETA SE PREVEČ
ČRNOMELJ — Iz Bele krajine štu

dira sedaj na višjih in visokih šolah za 
agronome 12 študentov, vendar bodo v 
deželi ob Kolpi težko našli zaposlitev v 
svojem poklicu. V črnomaljski zadrugi 
pravijo, da se bodo trudili, da bi diplo
manti opravili vsaj pripravništvo, kaj 
več ne morejo obljubiti.

Drobne iz Kočevja
DODATEK K MESU — V sedanjih 

težkih časih se pač vsak znajde po svoje. 
Težko pa je neiznajdljivemu in nepazlji
vemu. Tako se je zgodilo občanu, ki je 
kupil suho meso, daje doma opazil, da so 
mu v mesnici prodali zraven še vrvico in 
plombo z napisom »ZKGP Kočevje-tozd 
Mesarija« ter vsemi drugimi podatki o 
vrsti mesa, vsebnostjo nitratov itd.

OZIMNICA BO — V prodajalni kme
tijske kooperacije smo zvedeli, da bodo 
tudi letos poskrbeli za ozimnico, in sicer za 
krompir, jabolka in čebulo. Ni pa še zna
no, po kakšni ceni bodo te dobrine. O ce
nah torej šele okoli 10. septembra.

ODEJE PRODAJA KOMUNALA 
— Zvedeli smo, da so Tekstilanine odeje 
uspešno prodajali pri LIK, pa tudi pri 
Komunali se s prodajo pohvalijo. Nekate
rim razmišljajočim (teh v Kočevju ni ve
liko) pa ne gre v glavo, zakaj odej ne pro
da Tekstilanina prodajna služba. V po
jasnilo: Tekstilana plačuje dolgove neka
terim kolektivom kar z odejami, ker nima 
denarja, če bi odeje sama prodala, bi ji 
SDK denar takoj »zaplenila«, da bi po
ravnala vsaj nekatere Tekstilanine dol
gove.

Ribniški zobotrebci
KAKOVOSTNI PODALJŠEK — Od 

sredine julija podaljšujejo v Ribnici Ljubl
jansko cesto za 110 m. Uredili so kanali
zacijo za meteorne vode, bankine, utrdili 
vozišče in hodnik za pešce ter pripravili 
vse za asfaltiranje. Tako bo dobilo pri
merno cesto še preostalih pet hiš ob tej 
cesti.

ZA NOVE TELEFONE — Krajevna 
skupnost Ribnica bo sprejemala še do j  u
tri, 9. septembra, prijave občanov, ki želijo 
dobiti telefonski priključek. Pravijo, da se 
morajo pri krajevni skupnosti prijaviti tu
di tisti, ki so že vložili prošnjo pri podjetju 
PTT. Prošnje zbirajo vsak dan od 7. do 9. 
ure.

VRSTE PRI BLAGAJNAH — Zaradi 
obnove glavne ribniške ulice je v trgovi
nah na tem območju manj prometa, pre
cej več pa ga je v Blagovnici. Tu so pogos
to nepotrebne dolge vrste v samopo 
strežnem delu trgovine, kjer običajno 
delata le dve blagajni. Kupci pa razumejo,, 
da je vrsta pri kruhu, kjer delajo kupcem 
tudi sendviče, saj so sendviči v teh težkih 
časih za marsikoga edini dostopni način 
prehrane.

»CEGLANJE« MED DELOM — 
Ribničani marsikatero pojasnilo v zvezi s 
posodabljanjem glavne ribniške ulice 
sprejemajo z razumevanjem. Ni pa jim 
jasno, da lahko delavci med delovnim 
časom na gradbišču celo »ceglajo«.

Trebanjske iveri
SKLEPČNI S PRIOKUSOM DIMA 

— Po sušnih poletnih mesecih je trebanj
skim komunistom končno le uspelo spet 
izpeljati sklepčno sejo občinskega komite
ja. Ni jasno, čemu pripisati tolikšen uspeh 
ali nekoliko manj ljubeznivemu sprem
nemu pisemcu k tokratnemu vabilu ali te- 
lefonadi pred sejo. Res pa je gotovo, da 
bodo ponovni sklici spet pod Damoklo- 
vim mečem (ne)sklepčnosti, ako se ne bo
do člani komiteja, ki so kadilci, vsaj v 
hladnejših mesecih držali osnovnih pravil 
bontona, namreč, da ne bodo z različnimi 
tobačnimi izdelki zasmrajali zraka v sejni 
sobi.

SKEČ NAVDUŠIL — Ob trebanj 
skem občinskem prazniku so v kulturnem 
sporedu v različnih krajih sodelovali 
mešani pevski zbor KUD Svoboda z Mir 
ne, trebanjski godbeniki ter vojaki in člani 
kluba doma JLA iz Novega mesta. Vojaki 
so občinstvu ugajali zlasti s skečem, v 
katerem dežurni oficir nenehno grozi mal
ce Mspanemu, na prvi pogled nerodnemu 
vojaku na straži, ki pa je namazan z vsemi 
žavbami.

ki
Pouk celo v nekdanjih spalnicah
Težave črnomaljskega osnovnega šolstva ob začetku šolskega leta — Pouk v 

petih stavbah in tudi popoldne — Učitelji se trudijo, starši negodujejo

Na Zavodu za šolstvo pravijo, daje 
manjši kolektiv in manjše število učen-

Konec ta mesec

ČRNOMELJ — V Črnomlju se že drugo šolsko leto postopoma pripravljajo 
na razdelitev osnovnih šol v dve šoli, uradna registracija pa naj bi bila z novim 
letom. Razdelili so že učence in učitelje, čeprav nekateri pedagogi poučujejo 
tako v šoli v Župančičevi ulici kot na Loki, ker želijo s tem zagotoviti 
strokovnost.

cev iste starosti na eni šoli prednost za 
vzgojni proces. Ravnateljica šole Vera 
Zalokar pa trdi, da bi morali biti najprej 
zagotovljeni vsi pogoji; ker niso, z raz
delitvijo šol ustvarjajo le dodatne pro
bleme. »Dosegli smo le to, da hodijo 
učenci v glavnem v tisto šolo, k ije  bližje 
doma, tako da ni potrebna več pot skozi 
celo mesto. Prostorsko pa smo še bolj 
razdrobljeni kot doslej, saj gostujemo v 
dijaškem domu, srednji šoli in v šoli s 
prilagojenim programom,« pravi Za
lokarjeva. Seveda imata obe šoli ize
načene pogoje za delo, v Župančičevi 
ulici so zaradi tesne telovadnice prikra
jšani le pri telesni vzgoji.

Problem obeh šol je popoldanski 
pouk, s katerim so po nekaj letih znova

O prenovi Ljubljanske 
ste v Kočevju

ce-

KOČEVJE — Urejanje blizu 300 m 
dolgega odseka Ljubljanske ceste v 
Kočevju (od pošte do Galanterije) bo 
zaključeno še ta mesec. Prvi del odseka 
od pošte do križišča s Šeškovo ulico je 
že končan in cesta prelita z grobim as
faltom. Direktor Komunale Lado Le- 
nassi je o tem povedal:

»Na tem deluje Hydrovod zamenjal 
vse vodovodne cevi, vgrajen je pod ces
to prehod za daljinsko ogrevanje, po
ložene so cevi za potrebe javne razsvetl
jave in semaforizacije, urejeni so odtoki 
za meteorne vode, hodniki za pešce, pa
rkirišča in dovozi na Ljubljansko cesto.

Električna in telefonska napeljava 
nista bili potrebni prenove. Telefonska 
je tudi taka, da bo zadostovala za načr
tovani bodoči razvoj telefonije, ki ga v 
Kočevju izvajajo prav zdaj. Napeljav za 
kabelsko televizijo pa nismo vgradili, 
ker o tem ni sklenjenega še nič dokonč
nega in ker seveda še ni naročnika in 
finanserja.

Že ta teden bomo nadaljevali dela 
troti Galanteriji in zaprli križišče s 
čidričevo ulico. Tu bo veliko dela 
predvsem z zamenjavo vodovodne na- 
teljave in urejanjem glavnega voda 
tanalizacije. Vsa ta dela bodo veljala 
okoli 13 milijard dinaijev. j  p

V KOMUNIZEM ALI 
PRAKOMUNIZEM?

KOČEVJE — V komunizmu ne bo 
več denarja, ker bo vsak dobival po svo

jih potrebah. V kočevski občini se že 
uresničuje prvi del te modrosti. Kočev
sko podjetje Tekstilana posluje brez de
narja, saj plačuje dolgove s svojimi 
proizvodi — odejami. To sicer res diši 
bolj po prakomunizmu (menjava blaga 
za blago) kot komunizmu, vendar ne 
moremo oporekati, da gre vendar za 
neko vrsto komunizma. V prid temu go
vori tudi dejstvo, da so v Tekstilani bili 
ali pa so še direktorji (generalni ali 
manj generalni) bivši sekretarji občin
skega komiteja Zveze komunistov ali 
drugi visoki funkcionarji v ZK, SZDL 
in občini. P-c

začeli lani. Prej jim  je enoizmenski 
pouk uspelo reševati s prostorsko raz
drobljenostjo. Žrtvovali so se v tolikšni 
meri, da so pristali celo na pouk v ne
primernih prostorih, na primer v nek
danjih spalnicah v dijaškem domu. Če 
jim  je v preteklih letih še uspelo ugoditi 
prošnjam staršev, da ne bi bilo popol
danske izmene, zadnji dve šolski leti za
radi večjega števila učencev to ni bilo 
več mogoče. Tako bo potekal pouk po
poldne v 2. in 3. razredu v Župančičevi 
ulici, zaradi tega pa je prišlo na šolo kar 
27 pritožb staršev. Da pa bi bilo čim 
manj popoldanskih oddelkov, so učen
ce iz enega šolskega okoliša preusmerili 
v drugega, zaradi česar starši zopet ne
godujejo, saj je nekaj primerov, da 
šolarja iz iste družine obiskujeta različni 
šoli. Če bi se togo držali šolskih 
okolišev, bi bila v Loki 2 oddelka več, v 
Župančičevi pa eden, to pa bi pomenilo 
tudi tri popoldanske oddelke več.

M. B.-J.

Ribnica nad, Kočevje pod
Kaj je ugotovila analiza SDK — Ribnica brez izgub

KOČEVJE, RIBNICA — Podatki o 
poslovanju gospodarstva občin Kočev
je in Ribnica, ki jih  je te dni dokončno 
obdelala služba družbenega knjigovod
stva, se nekoliko razlikujejo od poda
tkov, ki so jih  že prej zbrale pristojne 
službe obeh občin. Tudi podatki SDK 
govore, da je ribniško gospodarstvo 
poslovalo v prvem poletju brez izgub; v 
kočevski občini pa imajo izgubo LIK- 
lozd Žaga, LIK-tozd Tovarna masivne
ga pohištva in Tekstilana, med izgubarji 
pa ni Hotela Pugled (ki pa je zelo blizu 
tako imenovane pozitivne ničle), kate
rega so po prvih in neuradnih podatkih 
uvrščali med izgubarje.

Brez akumulacije je v kočevski obči
ni poslovalo kar 14 organizacij združe
nega dela, in sicer poleg treh izgubarjev 
še štine tozdi KG (Govedoreja, Prašiče
reja, TOK kmetijstva, Mesarija), Kočev
ski tisk, Gramiz, SGP Zidar-tozd Stroj
ni obrati, LIK-tozd Blagovni promet ter 
trije tozdi Opreme (Sintep, Usluga in 
lesna predelava). Nekatere nepoznaval
ce razmer bo gotovo začudilo slabo 
stanje v Opremi, ki je še nedavno bila 
tako rekoč »paradni konj« kočevskega 
gospodarstva. Z akumulacijo do enega 
odstotka je poslovalo 9 OZD, z akumu
lacijo od 1 do 5 odstotkov 11 OZD in 
nad 5 odstotkvo 8 OZD, med katerimi 
sta dosegla najvišjo Vezenine Bled-tozd

V krizi tudi svetle točke
Ob trebanjskem občinskem prazniku — Plakete

TREBNJE — Potem ko je pred
sednik občinske skupščine Trebnje 
Nace Dežman na sobotni slovesni 
seji vseh zborov trebanjske občin
ske skupščine orisal pomen legen
darne Gubčeve brigade, ustanovl
jene 4. septembra 1942 (v spomin 
na ta dogodek praznujejo Trebanjci 
svoj občinski praznik), se je govor
nik zadržal pri orisu večletne raz
vojne krize v Sloveniji in Jugoslavi
ji,  ki se seveda odraža tudi v 
trebanjski občini.

Kot je dejal predsednik Dežman, 
analiza izvajanja družbenega plana 
občine Trebnje za obdobje 1986 — 
1990 kaže, da poglavitnih razvojnih 
ciljev ne uresničujejo. Gospodarst
vo v trebanjski občini je danes v 
bistveno težjem položaju, kot je bilo 
na začetku tega planskega obdobja. 
Učinkovitost organizacij združene
ga dela se je poslabšala, upada 
produktivnost dela in prav tako do- 
hodkovnosL Upočasnjot ritem gospodar
ske rasti pa zaostruje delitvena raz
merja in vnaša nova nesorazmerja v 
tokove družbene reprodukcije. Kot 
spodbudna pa je v tak;h razmerah 
vsaj podoba letošnjih polletnih re
zultatov poslovanja ozdov, ki je 
precej boljša kot lani.

Dežman je opozoril na še težji 
položaj kmetijstva in kmeta, ki ga 
tepeta vse večji razkorak med ce
nami kmetijskih pridelkov in re- 
promateriali ter drugimi proizvodi, 
aodatno pa še razne ujme. Letos 
najprej spomladanska pozeba in 
toče v nekaterih predelih občine, 
zdaj pa huda suša, ki je zmanjšala 
kmetijsko proizvodnjo še za okrog 
35 odstotkov; tako znaša skupna 
škoda blizu 9 milijard dinarjev. Za
tem je spregovoril še o nekaterih 
pričetih in načrtovanih naložbah in 
razvojnih projektih ou hidromelio
racij na Rakovniškem polju in v

Prelogah ter agromelioracije v Mač
jem dolu in Veliki Strmici pa do na
ložb Novolesa, Kolinske, Iskre, 
IMV, T rima, Laboda, Tesnil, Elme, 
Polikema, Kmetijske zadruge in 
Mercatorja. Obrtna zadruga Uni- 
tehna se uspešno vključuje v pro
gram UNIDO, v okviru programa 
FAO pa se izboljšuje tudi življenje v 
Suhi krajini.

Na slavnostni seji v Trebnjem so 
bili številni ugledni javni delavci in 
predstavniki JLA, v imenu pobra-

PLAKETE — Najvišja občinska 
priznanja — plakete občine Treb
nje so letos dobili obrtnik Jože 
Frelih iz Šentruperta, učiteljica 
Ladislava Rečnik, socialna dela
vka Anica Miklič (obe iz Trebn
jega) in kmet Jože Kafol iz Trste- 
nika. Na sliki: Nace Dežman 
izroča Jožetu Kafolu (desni) pla
keto.

tenih občin Obrenovac, Velika Go
rica, Guastalla in Iljaž pa je župan iz 
te bosanskohercegovske občine čes
tital Trebanjcem za njihov občinski 
praznik.

P. P.

Konfekcija v Kočevju, in sicer kar 44,2 
odst. (v istem obdobju lani le 2,6 odst.) 
ter Melamin (15,1 odst.).

V ribniški občini je poslovala brez 
akumulacije le obrtnoprodajna zadruga 
RIPOZA, ki je še v ustanavljanju. Z 
akumulativno sposobnostjo do enega 
odstotka je poslovalo 8 OZD, od 1 do 5 
odst. 9 OZD, nad 5 odst. (natančneje 
8,8 odst.) pa le Kmetijska zadruga 
Ribnica.

Za obe občini SDK ugotavlja, da nis
ta dosegli temeljnih ciljev svoje resol- 
cuije za letos.

J. PRIMC

Kako 
naprej v 

Kovinarju?
Predstavniki SCT: 
»Nič ne moremo ob- 
______ ljubiti«_______

ČRNOMELJ —- Po zadnjih do
godkih v črnomaljskem Kovinarju, 
ko se je sestal stavkovni odbor in 
sestavil vprašanja, ugodovitve in 
zahteve, so konec preteklega tedna 
ta tozd obiskali predstavniki stroje
gradnje SCT-ja, kamor spada tudi 
Kovinar. Na pogovoru, kjer ni ni
hče nikomur nič obljubil, je beseda 
tekla predvsem o petih točkah sta
vkovnega odbora.

Predstavniki strojegradnje so po
jasnili, da višjih osebnih dohodkov 
ne morejo izplačati kar na slepo, 
ampak da morajo najprej pregledati 
rezultate poslovanja. Če so ti dobri 
in če tudi zakon dovoljuje, bodo 
povišali prejemke, za koliko, pa ni 
moč reči že vnaprej. Ko je tekla be
seda o glasovanju zbora delavcev, 
da dajo pobudo delavskemu svetu 
za razrešnico direktorja tozda, so 
prisotni menili, da bi morali delavci 
premisliti, ko se odločajo za takšen 
korak. Problem je namreč v tem, da 
v občini ni ustreznega kadra, ni na 
razpolago direktorjev, zato bi mora
li s pobudo o razrešnici počakati 
vsaj toliko časa, da bi našli enak ali 
boljši kader. O bodočnosti Kovi
narja v delovni organizaciji SCT pa 
so predstavniki iz Ljubljane pove
dali, da so v SCT sicer zainteresirani 
za belokranjski tozd, če pa se bo 
želel kolektiv odcepiti, ne bodo pro
ti. Če pa bodo Črnomaljci ostali v 
okviru SCT, je zagotovo, da jih  re
organizacija, ki jo  načrtujejo in po 
kateri naj bi bil Kovinar enota, ne 
bo obšla.

M. B.-J.

Podzemlje v računalniku
Kočevje kot prvo v republiki uvaja novost pri eviden
ci podzemnega katastra — Prvi prikaz na sejmu obrti

KOČEVJE — Kaže, da bo te dni 
Kočevje kot prvo mesto v Sloveniji do
bilo računalniško vodeni podzemni 
kataster. Pri mariborski Mikroadi je ta 
program naročila kočevska Komunala, 
ki se je prej o tem dogovorila z. Elek
troni, PTT, Hydrovodom, Geodetsko 
upravo in MORC (medobčinski raču
nalniški center). Program bo predvi
doma javno prikazan že na sejmu obrti 
v Celju (9. do 18. septembra).

Direktor Komunale Lado Lenassi 
pravi, da so se za tako, sodobno vodenje 
podzemnega katastra odločili predvsem 
zaradi zmanjševanja stroškov. Pri raz
nih prekopavanjih seje doslej pogosto 
dogajalo, da so bili pretrgani električni 
ali telefonski kabli, poškodovana vo-

STROŽJI POGOJI
ČRNOMELJ — Medtem ko je pred 

leti prišlo na tukajšnjo stanovanjsko 
skupnost le po nekaj prošenj za subven
cioniranje stanarin, jih  je bilo lani, ko so 
se tudi pri stanarinah začele vse bolj 
uveljavljati ekonomske cene, kar 56. 
Ker so se kriteriji poostrili, je bilo letos 
44 prosilcev. V Črnomlju je namreč še 
vedno izločitveni faktor tudi osebni av
to, ki ga sporazum o uveljavljanju so
cialnovarstvenih pravic ne predvideva. 
V letošnjem letu so za subvencije na
menili 12 milijonov dinarjev, v prvi po
lovici leta pa so porabili 5 milijonov.

dovodna napeljava, kanalizacija itd. 
Vsaka taka poškodba je veljala 2 do 3 
milijone dinarjev. To je sicer plačala 
zavarovalnica, zato bodo skušali pri
tegniti tudi njo, da bo sodelovala vsaj 
pri nabavi nekatere nujne opreme za 
dopolnjevanje podzemnega katastra.

Stanovanjski 
blok pod streho, 

kupcev pa ni
Zmanjkuje denarja

ČRNOMELJ — Medtem ko je  leta 
nazaj v Črnomlju kontinuirano tekla 
gradnja stanovanjskih blokov, pa vse 
kaže, da se bo z 31-stanovanjskim 
blokom, ki ga pravkar pokrivajo, za 
nekaj časa tovrstna gradnja ustavila. To 
niti ne čudi, če vemo, da so pogoste 
spremembe zakona o celotnem doho
dku in prihodku močno izpraznile sta
novanjski sklad Letos denar za stano
vanjsko gradnjo sicer priteka, a ga je  za 
polovico manj, kot je  bilo dogovorjeno.

Zato za najnovejši blok v Črnomlju 
še vedno ni zaključena »finančna kons
trukcija«, tako da še ne vedo, kdo bo 
kupec vseh stanovanj. Včasih so delov
ne organizacije pokupile kar dve tretjini 
stanovanj, toda ti zlati časi so minili. V 
Črnomlju so šli, ko so iskali kupce, tako 
daleč, da so celo preprojektirali stano
vanja: manj garsonjer in dveinpolsob- 
nih stanovanj ter več enoinpolsobnih ter 
dvosobnih. Menili so, da bo to bolj us
trezalo tukajšnji garniziji, za katero so 
računali, da bo kupila 15 stanovanj. 
Vendar imajo v vojašnici standarde za 
svoje potrebe, tako da bodo, kot kaže 
sedaj, kupili le pet stanovanj. Delovne 
organizacije bodo po dosedanjih zago
tovilih kupile I I  stanovanj, solidarnost
ni sklad 7, eno pa zasebni kupec, ki dela 
v Nemčiji Če za nadaljnjih 7 stanovanj 
ne bodo našli kupcev, bo moral Gok, ki 
gradi blok, prostore ponuditi trgu.

In kakšne so možnosti, da bi posa
mezniki kupili stanovanja? Tako rekoč 
ničelne. Pa ne zato, ker ljudje stanovanj 
ne bi potrebovali, ampak ker so njihovi 
žepi že zdavnaj preplitvi Konecjulija le
tos je  kv. meter stanovanjske površine 
veljal 1.640.000 din. v začetku julija 
prihodnje leto, ko naj bi bil blok gotov, 
pa bo že 2.720.000 din. Če upoštevamo, 
da povprečna stanovanja merijo neko
liko manj kot 60 kv. metrov, si lahko 
vsak posameznik kaj hitro lahko iz
računa, koliko let bi moral delati za 
panj v človeškem čebelnjaku, m . [j j

OTROCI NE MARAJO 
FILMSKIH RISANK?

NOVO MESTO — V tukajšnjem 
Domu kulture so julija in avgusta tekle 
poletne matineje za otroke. Na sporedu 
je bilo 19 filmov, od tega trinajst risanih 
in šest pustolovskih. Vse predstave sije 
ogledalo 1.112 mladih obiskovalcev. 
Zanimivo je, da so jih bolj pritegnili 
pustolovski in tem podobni filmi kot pa 
risanke.

125 LET RDEČEGA KRIŽA IN  
35-LETNICA KRVODAJALST
VA V SLOVENIJI — Oba jubile
ja je obeležilo okrog 300 krvoda
jalcev iz trebanjske občine in 
številni gostje prejšnjo soboto pri 
spomeniku Gubčeve brigade na 
Trebelnem. Predsednica občin
skega odbora RK Trebnje Štefka 
Gregorčič je izročila občinska in 
republiška priznanja zaslužnim 
organizacijam in posameznikom. 
Za darovano kri je prejelo priz
nanje 258 krvodajalcev. Sedme
rica Anton Grabnar (Mokronog), 
Anton Hlebec (Rodine), Alojz 
Kastelic (Češnjevek), Ivan Lenič 
(Malkovec), Breda Mervar (Tre
belno) in Anton Skušek (Bistrica) 
je darovala kri že po 40-krat, 
Kristina Horvat z Mirne (na sliki 
desno) pa je dobila priznanje za 
45-krat darovano kri.

Na vidiku so prekinitve dela
Občinski komite ZK Trebnje je zelo zaskrbljen nad razmerami v občini

TREBNJE — »V zadnjih 10 letih še nismo imeli slabšega razpoloženja med 
kmeti. Mleko ob normalni krmi ne pokriva več niti 70 odstotkov cene, ob do
datni krmi pa je razmcije še toliko slabše,« je poudaril direktor M-kmetijske 
zadruge Trebnje Drago Kotar na zadnji seji občinskega komiteja ZK, ko so 
obravnavali polletno gospodarjenje v trebanjski občini.

Ob tem je povedal, daje škoda zardi 
spomladanske pozebe, toče in suše zelo 
velika, omiliti pa je ni moglo niti ne
davno deževje. Trebanjci bodo morali 
iti v nakup dodatne krme, da bi zadržali 
stalež matične črede. Kot je rekel Kotar, 
na vseh sestankih v republiki poudarja
jo, daje nujna hitra pomoč, akontacije, 
a doslej Trebanjci niso dobili še ničesar. 
Sami so morali vložiti za regresiranje 
gnojil 70 milijonov, znano pa je, da ie 
danes kapital zelo drag.

Predsednik občinskega komiteja ZK 
Štefan Kamin je vprašal, zakaj slabo 
doteka denar sisu za pospeševanje pri
delave hrane, na kar je opozorila tudi 
»majska analiza« Predsednica občin
skega komiteja za gospodarstvo in

družbeno planiranje Jožica Strmole, ki 
je pripravila tudi uvodni prispevek za 
razpravo o poslovanju trebanjskega 
gospodarstva, je na vprašanje odvrnila, 
da po starem sistemu napajanja, ko je še 
deloval sklad, po vsej verjetnosti ne bi 
bilo takih težav.

Bojazen zaradi izpada prispevkov iz 
dohodka in čistega dohodka po status 
r h  spremembah v vse številnejših tre
banjskih organizacijah združenega dela 
je izrazil tudi Jože Klemenčič. Zdaj se 
prispevki pač obravnavajo -n plačuj .jo 
po sedežnem principu. T tko denar c ta
ja v matičnih občinah, k, er je pač sedež 
ozda, problemi pa Treba. jecm. Kle
menčič je predlagal, naj Kom' nala

Trebnje, ki ima izgubo, prikaže struktu
ro neizterjanih terjatev, da bi le dobili 
jasnejšo podobo. p pgR£

•  Kot je dejal Alojz Podoboj, so v 
sindikatih že davno ugotovili, da je 
delavec izgubil svojo bazo. Družbena 
sramota za delavski razred kot tudi 
za partijo kot njegovo avantgardo je, 
da danes vse več delavcev tudi s poš
tenim delom ne more zaslužiti kaj več 
kot za preživetje. Veliko je predpisov, 
je dejal Podboj, ki gredo neposredno 
proti »v'adajočcmu razreda«, in sa
mo še 21 odst. dohodka usmerjajo de
lavci. Podboj seje vpraša’., kaj storiti, 
da občina ne bo ponižen sluga dru
gim, ki po mili volji »reorganizirajo« 
tozde itd., delavci pa so dostikrat na 
slabšem kot prej. Tako, denimo, No- 
volesov tozd TAP že nekaj let vleče 
ostale iz izgube.
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Veliki bodo pomagali malim
Večje delovne organizacije bodo pomagale manjšim s strokovnim delom

BREŽICE — Gospodarstvo brežiške občine je v prvem polletju letos dose
glo 120 milijard skupnega prihodka ali za 139 odst. več kot v enakem obdobju 
lani; dohodek se je povečal za 120 odst. in je znašal nekaj malega več kot 30 
milijard dinarjev ter je bil večji za 120 odst. To pa kaže na hitrejšo rast porablje
nih sredstev od rasti skupnega prihodka, kar pomeni, da se je poslabšala 
ekonomičnost poslovanja.

Pa vendar je to posledica splošnih 
gospodarskih gibanj pri nas, saj so se 
materialni stroški izjemno povečali in 
znašajo kar polovico vseh porablje
nih sredstev. Razumljivo je, da v 
takih razmerah ni mogoče zagotavlja
ti dovolj sredstev za enostavno in ra
zširjeno reprodukcijo. Rast amortiza
cije je bila nižja od rasti skupnega 
prihodka, o akumulativni sposobnos
ti nasploh pa je  kar težko govoriti. 
Glede na to tembolj zaskrbljujejo tudi 
izgube brežiškega gospodarstva, ki so 
v porastu, pra /tako naraščanje neza
poslenosti itd.

Zato je bila na zasedanju brežiške 
občinske skupščine dobro sprejeta 
pobuda sindikata, da bi delavcem za
gotovili najnižji osebni dohodek v 
višini 360 tisoč dinarjev. Vendar bo 
treba v brežiškem gospodarstvu poleg

socialnih prijemov najti tudi načine, 
da bi se povečala produktivnost, 
predvsem pa, da bi se zamenjali pro
grami, ki niso več donosni. Deloma 
prestrukturiranje programov v večjih 
delovnih organizacijah že poteka, 
težave pa imajo v manjših, kjer pri
manjkuje strokovnega kadra. Zato 
bodo v občini formirali strokovne 
skupine, k i bodo pomagale tudi man
jšim delovnim organizacijam. Priča
kujejo namreč, da se bodo jeseni 
ekonomske razmere še dodatno zaos
trile in bo treba resnično napeti vse si
le za obstanek na trgu. Med drugim 
naj b i k večjemu razcvetu gospo
darstva pomagalo tudi drobno gos
podarstvo, vendar na tem področju 
delovne organizacije še niso naredile 
vsega, kar bi lahko. Izjema je le To
varna pohištva, k i že razmišlja o

koopera :jah z obrtniki. Tudi na ta 
način na bi premostili težave z 
zaposloval jem.

S težavami se srečujejo tudi v sisih, 
kjer so porabo temeljito oklestili, pa 
se zaradi tega ekonomski položaj 
združenega dela ni prav nič okrepil. 
To pa pomeni, da denar ne odteka 
samo v skupno porabo, ampak da so 
znatni stroški tudi s strokovnimi služ
bami v sozdih in drugje. Prihajalo bo 
tudi do sprememb samoupravne or
ganiziranosti in v Brežicah se že sedaj 
sprašujejo, kako bodo razrešili vpraša
nje financiranja družbenih dejavnosti 
iz dohodka. Sprašujejo se, ali bodo te 
dejavnosti financirali samo iz dohod
ka.

Sicer pa je mogoče reči, da 
brežiško gospodarstvo deli usodo z 
ostalimi izvozno usmerjenimi gospo
darstvi. Pokritost uvoza z izvozom je 
velika, izvoz se celo povečuje, vendar 
tega ni opaziti na gospodarski čilosti 
občine.

J. S.

Štipendija še ni nakup znanja
Posavci v kriznih časih varčujejo prav pri naložbah v znanje — štipendijah — 

Zaskrbljujoč padec in ustroj kadrovskih štipendij v Brežicah________
SEVNICA — »Pri štipendiji gre, poenostavljeno povedano, za nakup znan

ja, čeprav je tudi res, daje pri nas štipendija velikokrat zgolj socialna podpora. 
Potrebe po vse večji strokovni izobrazbi delavcev naj bi se kazale tudi v večjem 
številu razpisanih kadrovskih štipendij,« je povedal vodja strokovne službe 
občinskih skupnosti za zaposlovanje v Posavju — Anton Koren.

Žal primerjalni podatki o razpisanih 
kadrovskih štipendijah v lanskem in le
tošnjem šolskem letu kažejo, da v Po
savju še prevladuje logika, da se da v tej 
gospodarski krizi priškrniti prav pri teh, 
dolgoročno najpomembnejših nalož
bah — v znanje.

Tako so Krčani lani razpisali 589 
kadrovskih štipendij, letos pa 535. Sev- 
ničani imajo edini med Posavci vsaj ma
lenkosten porast štipendij, od 226 v lan
skem na 236 v letošnjem šolskem letu. 
Padec števila razpisanih kadrovskih šti-

Sevniški obrat 
STT ima še za 
mesec dni dela
TMF iz Ljubljane našel 
za sevniške kovinarje 

za 30.000 del. ur
SEVNICA — »Tudi sedanji 

program obrata Strojne tovarne 
Trbovlje (STT) v Sevnici je tržno 
zelo zanimiv. Poprejšnji tozd STT 
je imel kakšno leto sicer težave pri 
trženju, pojavili so se drugi proizva
jalci in položaj sevniških kovinarjev 
seje še poslabšal. Lahko povem, da 
imamo za naslednje leto že proda
nih 30.000 delovnih ur za izdelke iz 
tega programa, to pa so mešalniki, 
mlini, disperzeiji itd., predvsem za 
industrijo barv,« je povedal inž. 
Tone Blatnik iz ljubljanske sveto
valne organizacije TMF (tehnologi
ja, marketing in finance) na petkovi 
seji izvršilnega in nadzornega odbo
ra MGZ za Posavje v Sevnici.

TM F je namreč po dogovoru s 
sevniškim izvršnim svetom in STT 
prevzel odgovorno nalogo za sana
cijo, ali bolje, kot pravi inž. Blatnik, 
za usmeritev obrata, ki naj bi se pri
hodnje leto postavil na svoje noge. 
Vsem je jasno, da tak korak v teh 
kriznih časih ne bo niti najmanj la
hak. Proizvodni program sevniške 
tovarne konstrukcij naj bi v pri
hodnje približali tudi potrebam 
kozmetične, usnjarske in predvsem 
gumarske industrije. Kranjska Sava 
se po besedah inž. Blatnika zelo za
nima za tak proizvodni program. 
Razvojna služba, ki pa za začetek 
ne bi bila v Sevnici, ampak tam, 
kjer je moč dobiti vrhunske strokov
njake, naj bi pripravila tudi elek
tronsko krmiljenje strojev.

Sevniški obrat Strojne tovarne 
Trbovlje ima dela še za približno 
mesec dni. TM F je v dogovorihvza 
delo za neko zagrebško firmo. Žal 
pa je padel v vodo tako rekoč v 
zadnjem hipu ogromen posel za 
1000 ton izdelkov za Sovjetsko 
zvezo, toda ljubljanski posrednik se 
je zaradi nekaj milijonov cenejše 
ponudbe odločil za neko zeniško 
tovarno. Oktober, november in de
cember bodo za obrat verjetno ma
lo kritični. Razveseljivo je vsaj to, 
da so s kakovostjo Šcvničanov vsi 
zadovoljni.

P. P.

pendij v brežiški občini od 146 na 
komaj 94 štipendij pa ni le zaskrbljujoč, 
ampak že kar alarmanten. Pri brežiških 
štipendijah je še bolj kot v ostalih dveh 
posavskih občinah zaskrbljujoč tudi us
troj: kar 70 odstotkov je namreč razpi
sanih štipendij za 4. stopnjo, to je za bi
všo poklicno šolo.

Med posavskimi delovnimi kolektivi

NOVA MESTNA KARTA
KRŠKO — Geodetska uprava krške 

občine se pripravlja na izdajo nove kar
te mesta Krško. Karto bodo izdali sku
paj s turističnim društvom, ki je zanjo 
zelo zainteresirano. Vanjo pa bodo 
vnesli tudi vse spremembe iz zadnjih 
desetih let. Karto bodo izdali v nakladi 
3.000 izvodov.

po številu razpisanih kadrovskih šti
pendij spet izstopa tovarna celuloze in

•  Osnovni problemi v marsikakš
nem posavskem delovnem kolektivu, 
ki je zašel v težave, so pomanjkanje 
strokovno usposobljenega vodstva in 
tudi delavcev. V zadnjem času pri 
skupnostih za zaposlovanje v Posav
ju po drugi strani ugotavljajo, da po
trebe po delavcih zelo usihajo. Ali to 
naznanja veliko brezposelnost, ki 
doslej sploh ni bila resnejši slovenski 
problem? Ob tem je še sreča, denimo 
za delavce sevniške Tovarne kons
trukcij, daje vsaj Stilles zaposlil nekaj 
delavcev, ki so se znašli na prisilnem 
dopustu.

papirja Djuro Salaj Krško, ki je letos 
sama razpisala 193 štipendij. Med sve
tle zvezde na sivem posavskem nebu 
štipendiranja štejeta še krška nuklearka 
in Kovinarska.

P. P.

Iskrin Servis 
je sedaj 
v Krškem

Nekdanji vodja v Preko
pi odprl zasebni servis

KRŠKO — Pomanjkanje dela in 
oddaljenost od večjega mestnega 
središča sta botrovali odločitvi Isk
re, da zapre svoj srevis v Prekopi. 
Seveda kupci Iskrinih aparatov ne 
bodo ostali brez servisa, saj je ta de
lovna organizacija sklenila pogod
bo za opravljanje teh storitev s 
Francem Drobničem, k ije  bil dos
lej vodja servisa v Prekopi.

»V teh težkih časih bi se zelo 
težko odločil za obrt, vendar mi je 
veliko pomagala krška občina, kjer 
so me sprejeli z odprtimi rokami.

Franc Drobnič

Prav tako mi je šel na roke tudi M- 
Agrokombinat, ki mi je dal v najem 
prostore, in to z zelo ugodno na
jemnino. Še posebej se je odrezala 
Iskra, ki mi je brezplačno odstopila 
vse orodje. Zdaj bomo opravljal 
servisne storitve za Iskro tako kot 
vsi ostali Iskrini servisi. To pomeni, 
da so mi že zdaj na voljo vsi rezervni 
deli, ki sem jih  dobil, ko pravzaprav 
še nisem imel nobenega denarja,« 
pripoveduje Drobnič.

Ševeda je Drobnič takoj zavihal 
rokave in že dober mesec po tistem, 
ko so zaprli servis v Prekopi, začel 
delati. Dela mu očitno ne manjka, 
saj imajo ljudje veliko Iskrinih izde
lkov. Medtem ko pogodbeni servis 
Amigo iz Krškega odpravlja na
pake na komercialni elektroniki, 
Drobnič popravlja vse gospodinj
ske aparate razen pralnih strojev in 
hladilnikov, ter električno orodje.

J. S.

Premišljena pot v prihodnost
V KS Kostanjevica končujejo obnovo cest — Iščejo rešitve za razmah turizma

KOSTANJEVICA — Skupna hotenja vodstva krajevne skupnosti Kostan
jevica, njenih krajanov in tamkajšnjega združenega dela rojevajo rodove. Med
tem ko je bila Kostanjevica v preteklih letih znana po kulturi, je v njej sedaj 
zaznati utrip prenove tudi v komunalni dejavnosti, znebiti postanejo Benetke 
na Krki pomembno turistično središče Dolenjske in Posavja.

blemov. Jabolko spora je dom kulture, 
kjer so že začeli s pripravami za prenos 
lastništva. Vendar je vprašanje, kdo bo

V vodstvu krajevne skupnosti ne 
skrivajo dosoedanjih dosežkov in načr
tov za prihodnost. Najbolj potrebno se 
jim  zdi, da z dobrimi cestami povežejo 
kraje med seboj. Pred kratkim so

•  Možnosti in načrtov je veliko, 
menijo v Kostanjeviški krajevni skup
nosti, a lotevati se jih je treba previd
no, da ne bi kasneje plačevali dolga za 
napake. Zato se z dejavnostmi dolgo
ročnejšega pomena ukvarja domača 
razvojno raziskovalna ustanova, pa 
tudi Mercatorjev inženiring iz Ljubl
jane, ki naj bi poiskal najboljšo rešitev 
za razvoj turizma.

končali asfaltiranje 2 km dolge ceste 
med Kostanjevico, Slinovicami in Ja- 
blanicami. Nekdanji vaški kolovoz so 
spremenili v lepo cesto in k skupnim 
stroškom, ki so znašali 200 milijonov 
dinarjev, so tamkajšnji vaščani prispe
vali kar petino denarja. Cesta do Vode
nic v dolžini 5,5 km bo tudi na novo as
faltirana do 25. septembra, ko bo 
proslava ob obletnici Gorjanskega ba
taljona. Hkrati bodo svoj del te ceste as-, 
faltirali tudi v novomeški občini, tako 
da bo to prava partizanska magistrala. 
V načrtuje še asfaltiranje ceste Kostan
jevica — Malcnce — Koprivnik v do
lžini 7 km. Tudi pri slednjih dveh cestah 
bo pomemben delež krajanov, združe
nega dela. Asfaltiranje pa bodo nadal
jevali tudi med Karlčami in Kostanjevi
co, kar bodo opravili čez zimo.

Z obnovo nekdanje lekarne se je 
začela prenova starega mestnega jedra, 
za obnovo hiš in pročelij pa se že pri
pravljajo tudi Kostanjevičani sami. 
Vendar v vodstvu krajevne skupnosti 
pristavljajo, da krajani ne smejo biti 
preveč nestrpni, ker v nekaj letih ni mo
goče nadoknaditi 40-letnega zaostanka.

Seveda jim  ne manjka drugih pro

sta vbo, k ije  sedaj last Agrokombinata, 
lahko vzdrževal, ko so stroški tako vi
soki. V tej krajevni skupnosti se že dolga 
leta govori tudi razvoju turizma, a je

BIZELJSKA 
TRGATEV 88

BIZELJSKO — Bizeljsko turis
tično društvo, ki je po dolgih letih 
spet začelo delovati, organizira v 
soboto, 10. septembra, vinograd
niško prireditev Bizeljska trgatev 
88. Prireditev se bo pričela ob 11. 
uri dopoldne v Bizeljskem gradu, 
kjer bo do 13. ure degustacija vin 
pod strokovnim vodstvom. Tam 
bodo nastopili tudi bizeljski pevci 
ljudskih pesmi. Ob 13.30 bo šla 
skozi naselje vinogradniška povo
rka, v kateri bodo bizeljski vino
gradniki prikazali svoje običaje ob 
trgatvi, orodja in noše, spremljala 
pa jih  bo pihalna godba iz Kapel. 
Popoldne se bodo vsi obiskovalci 
lahko preselili na travnik ob Šeko
ranjevi gostilni, kjer bo tekma Zlate 
selekcije z domačo nogometno 
ekipo; izkupiček od vstopnine bodo 
namenili paraplegikom. V Zlati se
lekciji pričakujejo nastop Daneua, 
Cerarja in drugih znanih šport
nikov. Popldne ob 16. uri se bo na 
šolskem igrišču začela veselica, na 
kateri bo program povezovala Si
mona Vodopivec iz Moped šoua, 
nastopali pa bodo ansambel Čudež
na polja in Bizeljski fantje. Na voljo 
bodo domača vina, najzgodnejše 
grozdje, vinski mošt in druge do
mače dobrote tamkajšnjih vino
gradnikov in kmetov.

SAVA PROJEKT 
POSLEJ SAMOSTOJEN

KRŠKO — Tozd Sava projekt krške 
IGMP bo po novem letu začel delovati 
kot samostojna delovna organizacija za 
razvoj, projektiranje, svetovanje in inže
niring. Tako so se delavci tega tozda 
domala 100-odst. odločili na referen
dumu konec avgusta.

Bliža se Vrtiljak
Sevničani bodo poskrbe
li, da bo spet zanimivo za 

otroke

vselej ostalo le pri besedah. Očitno je, 
da vrtina termalne vode sama po sebi še 
ni dovolj, zato tako v občini kot v kra
jevni skupnosti razmišljajo o tem, za kaj
vse bi bilo mogoče izkoristiti termalno 
vodo. V načrtih je tudi gradnja športnih 
igrišč, mestnega parka itd. Dokaj zah
tevna naloga bo grajski kompleks, ki bo 
postal kulturnozgodovinski spomenik, 
a bo potrebno zanj najti pravo vsebino.

J. S.

SEVNICA — Turistično društvo, 
občinska Zveza kulturnih organizacij in 
otroškovarstvena ustanova Sevnica pri
pravljajo za soboto, 17. septembra, pri 
sevniškem vrtcu kulturno-zabavno pri
reditev pod skupnim imenom Vrtiljak. 
Organizatorji obetajo, da bo letos še 
bolj pestro in zanimivo kot ob lanski 
krstni prireditvi, ki je požela mnogo 
pohval.

Vrtiljak je v poglavitnem delu spore
da namenjen predvsem otrokom, v 
večernih urah pa pridejo na račun tudi 
odrasli. Otrokom se bodo predstavili 
tudi Lutkarji z Jesenic, marsikdo bo go
tovo rad prisluhnil najdaljši pravljici ali 
pa si ogledal modno revijo Jutranjke in 
Lisce, dveh največjih sevniških kolekti
vov, ki sta se rade volje odločila za sode
lovanje na Vrtiljaku. Otroci sami bodo 
uprizorili bolšji sejem, nadejajo pa se, 
da bo to množično prireditev izkoristil 
še sevniški smučarski klub za semenj 
rabljene in nove smučarske opreme.

Povejmo še, da marljivi sevniški tu
ristični delavci že snujejo prireditev Je
sensko srečanje v Tržišču, in sicer za 15. 
oktober. Če že železničarji ne bodo dali 
turističnega vlaka, kakršne vozi v Po
sočju pa organizatorji pričakujejo, da 
bodo na železnici omogočili vsaj parno 
vleko kompozicije, ki bo iz Sevnice od
peljala v Tržišče. p p

Preobremenjen konj, ki vleče
Tudili v sevniški Jutranjki opozarjajo na vse več e obremenitve gospodarstva 

Manjša kupna moc ljudi vse bolj polni skladišča — Nova organiziranost

Novo v Brežicah
MOLILI VSO NOČ — Organizatorji 

letošnjega republiškega tekmovanja ora
čev so menda vso noč molili, da naslednji 
dan ne bi spet tako deževalo, kot je dan 
prej. In nebo je uslišalo njihove prošnje, 
saj je bil naslednji dan kot umit pa še so
nčen povrhu, zemlja pa naravnost idealna 
za oranje.

ZDAJ BOSTA DVA SODNIKA — V 
brežiški občini so se hkrati z ostalimi pro
blemi ubadali tudi s pomanjkanjem sod
nikov za prekrške. En sam dela ni zmogel, 
pa še ta odhaja na novo delovno mesto. 
Zdaj na brežiški občini zagotavljajo, da 
bodo dobili kar dva nova sodnika za prek
rške. Zato obveščamo vse prizadete, ki se 
boje, da jim  bo inflacija »požrla« denarne 
kazni, da bo to vprašanje kaj kmalu 
razrešeno.

PRIREDITVE BREZ KOLEDARJA 
V zadnjih dneh seje v brežiški občini 

zvrstilo toliko prireditev, da seje bilo kar 
težko odločati med njimi. In vse te prire
ditve so bile kar se da dobro obiskane in 
tudi dobro izvedene. Nekaj težav so imeli 
le novinarji, ki ob istem času niso mogli bi
ti na dveh ali treh različnih krajih. Zato 
predlagamo organizatorjem, naj prihodn- 

I jič vzamejo v roke koledar in prireditve 
malce bolje razporedijo čez vse leto. Pose
bej spoštljiv odnos do svojih kooperantov 
pa so tozadevno pokazali v brežiškem 
Slovinu, kjer so si prireditev »Slovin — 
pesem — vino« omislili na isti dan, ko bo 
na Bizeljskem prireditev Bizeljskega trga
tev 88.

SEVNICA — Izrazito slabše splošne gospodarske razmere v letošnjem pol
letju vse bolj vplivajo tudi na delovne organizacije, ki so v prejšnjih letih dosega
le nadpovprečne rezultate gospodarjenja. Mednje spada tudi sevniška Industri
ja otroške konfekcije Jutranjka.

V tem 1500-članskem kolektivu 
ugotavljajo, da je omejevanje osebnih 
dohodkov in občutno zmanjševanje 
kupne moči prebivalstva opazno tudi v 
njihovem skladišču. Naročila za posa
mezne kolekcije so sc namreč zmanjša
la, s tem pa hkrati povečale zaloge izde
lkov v njihovem skladišču, pa tudi v 
trgovinah. Te zaloge terjajo najemanje 
dragih posojil, medtem ko trgovske or
ganizacije zahtevajo podaljšanje plačil
nih pogojev in celo komisijsko prodajo. 
Gotove izdelke pa plačujejo z. menicami 
šele potem, ko jih  prodajo v trgovini 
potrošniku.

»Kljub vsej tej problematiki lahko 
rečem, da smo v prvem polletju izpolni
li plan in da smo s sezono pomlad— po
letje lahko zadovoljni, saj smo v primer
javi z drugimi proizvajalci še dobro 
prodajali in na trgu nismo imeli večjih 
težav. Zaloge in sezonska proizvodnja 
pa nam zaradi prepočasnega obračanja 
povečujejo porabljena sredstva preko 
revalorizacije. Stroški poslovanja so v 
letošnjem prvem polletju rastli hitreje

kot celotni prihodek, vendar kar tretjina 
teh stroškov odpade za prevoze na delo 
in malico. Poudariti pa kaže, da so ob
veznosti iz dohodka in bruto osebnih 
dohodkov spet rastle hitreje, kot je do

ločeno z resolucijo, in da se obremeni 
tev gospodarstva še povečuje,« je dejal 
direktor delovne organizacije Jutranjka 
Drago Milinovič.

V Jutranjki se zavedajo, da vzroki za 
nekoliko slabše dosežke niso le zunanji.

>

•  S prodajo na domačem trgu je Ju 
tranjka ob letošnjem polletju dosegla 
15,66 milijarde dinarjev celotnega 
prihodka, na tuje so pa izvozili za 
3,13 milijarde izdelkov. Za skupno in 
splošno porabo ter ostale obveznosti 
je Jutranjka prispevala 3,23 milijar 
de, za akumulacijo pa je ostalo 650 
milijonov dinarjev.

Drago Milinovič

ampak da imajo še precej notranjih re
zerv za boljše gospodarjenje. Poglavitna 
verjetno ravno ni, je pa ta čas najbolj 
odmevna pobuda, da bi zasnovali dru 
gačno poslovno in samoupravno orga
niziranost. Še ta mesec naj bi se delavci 
opredelili o predlogu združitve tozdov 
enovito delovno organizacijo. Nova or 
ganiziranost naj bi prispevala, da bo Ju 
tranjka dovolj prožna.

P. P
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V času od 20. avgusta do 2. septembra 
so v brežiški porodnišnici rodile: Mirjana 
Lukič iz Brežič — Nemanja, Polona Res
nik iz Sevnice — Denisa, Tea Ferlan iz 
Vrhov — Marka, Stanka Bertole iz Pišec 

Tadejo, Aleksandra Šmajgl z Zdol — 
Sama, Dževida Spahalič iz Brežic — Jas
mino, Stanislava Vugec iz Brdovca — 
Ivano, Milica Leskovec iz Zagreba — 
Gregorja, Marija Koščica iz Samobora — 
Davorja, Andreja Štrucl z Bojsnega — 
Tomaža, Magda Maček s Senovega — 
Moniko, Nevenka Jagodič iz Samobora 
— Krešimirja, Edita Zorko iz Boršta - 
Roberta, Mira Butara iz Črešnjic — Dam
jana, Martina Grahek iz Brežic — Saša, 
Milena Sedak iz Samobora — Sandro, 
Stanka Medved iz Orešja — Tanjo, An
dreja Jazbec iz Narplja — Sama, Metka 
Petrišič iz Bukokška — Tjašo, Biljana 
Durič iz Krškega — Koviljko, Antonija 
Slak s Trebeža — Anito, Breda Majcen iz 
Brežic — Anjo, Zvonka Pečar iz Krškega 

Davorja, Nada Urek iz Vrhov — 
Aleša, Zdenka Gričar iz Straže — Denisa, 
Mira Zagode iz Brežic — Jaka, Renata 
Molan s Trebeža — Kajo, Ramiza Jaku- 
povič iz Krškega — Senaida, Jožica Ju
rečič s Sel — Roka, Jožica Pleterski iz 
Brestanice — Romano, Silva Lapornik iz 
Kladja — deklico in Marjana Bukovinski 
iz Slogonskega — deklico. Čestitamo!

Krške novice
AFERA STOLETJA — Poročali smo 

že o »krški gradbeni aferi«, to je o treh 
hišah za krške veljake, ki naj bi jih gradili v 
naselju JE Krško. Z žalostjo v srcu zdaj 
sporočamo, da smo odkrili pravzaprav le 
vrh ledene gore. Iz treh hiš so zdaj nastale 
štiri montažne hiše, k ijih  gradi novomeški 
Pionir, tem štirim hišicam pa se jih bo pri
družilo — reci in piši — še 73 v naselju 
Spodnji Grič v Leskovcu. In zdaj si lahko 
predstavljate, kako se bodo brusili krški 
jeziki! Dela bodo imeli za celo stoletje, 
obstaja le resna bojazen, da jim bo zman
jkalo veljakov, ki bi jih bilo treba naseliti v 
te Marlesove hišice.

KRŠKI REKORD — Poletje in čas 
počitnic sta mimo, novic iz tega najlepšega 
obdobja letošnjega leta pa ne zmanjka in 
ne zmanjka. In vest, da so na gala krški 
spidvejski predstavi nameravali streljati 
tudi s 16 možnarji, je v primerjavi z njimi 
pravi mačji kašelj. No, pridimo z besedo 
na dan. Član KPO JE Krško Janko Spi- 
ler, ki sije želel pred najdaljšim remontom 
naše prve nuklearke nabrati svežih moči v 
Nerezinah, je čakal na trajekt celih 35 (z 
besedo petintrideset) ur. To je po neuradni 
statistiki absolutni rekord čakanja na tra
jekt, ki ga bo Janku Špilerju le stežka kdo 
odvzel. Potrpežljivost pa taka!

Sevniški paberki
IZBOR MISS ODMEVA — Mnogim 

bralkam Dolenjskega lista je po objavi 
slike z izbora miss bazena hudo žal, ker so 
zamudile enkratno priložnost, ko niso so
delovale na izboru. Ni treba razkladati, 
zakaj.

ZBORNIČNI STOLČKI — Na seji iz
vršilnega in nadzornega odbora medo
bčinske gospodarske zbornice pretekli pe
tek v Sevnici so se lahko člani teh organov 
na lastni koži prepričali o velikem pome
nu novih prostorov MGZ na Glavnem 
trgu v Sevnici za uspešno delo zbornice in 
sploh za hitrejši razvoj posavskega gospo
darstva. Člani organov, zvečine direktorji, 
ki so z večjo ali manjšo zamudo prikapljali 
v novo pisarno zbornice, so kar stoje 
pričakali krstno predstavitev prostora. Iz 
novinarske »lože« prihaja predlog, naj bi 
tudi drugje uvedli stoječe seje. Inovacija to 
ravno ni, bila bi pa zelo koristna zadeva 
tudi za vse druge ravni dogovarjanja, spo
razumevanja in sestankovanja. Čas je 
zlato.

GOBARJI V NAPAD — Vse večje 
gobarjev, ki nam te dni razkazujejo svoje 
trofeje. No, če je kdo med našimi bralci 
uspešen gobar, kolje to Jože Radej z. Žigr- 
skega vrha, ki je letos našel že 1,40 kg 
težkega ajdovčka, naj se kar oglasi!
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Novomeški Pojoči škrat 
bo pel tudi na Hrvaškem

Hrvaško izdajo pod naslovom Sviraj kad si sre- 
tan že pripravljajo in bi lahko izšla že oktobra — 

v visoki nakladi

NOVO MESTO — Spomladi je 
založba pri Dolenjskem muzeju iz
dala zanimivo, otrokom namenje
no knjižico Pojoči škrat. Vsebuje 
trinajst pesmi oziroma skladb, ki so 
prirejene tako, da jih  je moč zaigrati 
na priloženi elektronski mini kla
viaturi. Izbor in priredba sta delo 
Zdravka Hribarja, ki je sam zasto
pan s skladbo Slikar po predlogi is
toimenske pesmi Janeza Kolenca. 
Knjižica je bogato ilustrirana. Mo
tive posameznih pesmi je skoz oči 
otroške domišljije narisal in pobar
val Toni Vovko, ki je Pojočega 
škrata tudi tehnično uredil in mu 
dal zunanjo podobo. Knjižico so 
natisnili v Tiskarni Novo mesto, 
kjer seje rodila tudi ideja zanjo, za
to jo  štejejo upravičeno za svojega 
otroka.

Že ob predstavitvi, kije bila sredi 
junija, so objavili, da knjižica hitro 
pohaja, kmalu zatem pa so sporoči
li, da je prodanih vseh 5000 izvo
dov. Uspeh je bil tako dober, da so 
začeli govoriti o ponatisu pa tudi o 
tem, da bi pripravili posebno izdajo 
za srbohrvaško jezikovno območje. 
Kaj bo s slovenskim ponatisom, se 
še ne ve, začele pa so se priprave za 
hrvaško izdajo, za knjižico, ki naj bi 
izšla pod naslovom Sviraj kad si sre- 
tan. Tudi to bosta vsebinsko pripra
vila Zdravko Hribar in Toni 
Vovko.

Pravzaprav je Hribar svoj del že 
končal. »Tudi v hrvaško izdajo sem 
uvrstil trinajst skladb,« je povedal, 
»pretežno gre za hrvaške ljudske in 
umetne pesmi, dve pa sta slovenski. 
Od teh je ena moja, tista, ki je ob
javljena že v Pojočem škratu, v 
hrvaščino pa jo  je prevedla Jadra
nka Matič-Zupančič. Mislim, da bo 
s prevodom tudi avtor pesmi Janez 
Kolenc zadovoljen. Seveda so tudi

vse te skladbe prirejene za igranje 
na elektronski mini klaviaturi.«

Svojega dela pri tej knjižici pa se 
pravkar loteva Toni Vovko. »Kar 
zadeva ilustracije, naj povem, da 
bodo nekatere iste kot v Pojočem 
škratu, nekaj jih  bom moral prede
lati, dobro tretjino pa ustvariti na
novo,« je pojasnil. »Sicer pa bo 
knjižica Sviraj kad si sretan na las 
podobna Pojočemu škratu, imela 
bo kajpak tudi elektronsko mini 
klaviaturo, ki pa bo dovolj zaneslji
va, da reklamacije, kot smo jih 
nekaj imeli pri prvi knjižici, ne bo
do potrebne.«

Toni Vovko: »Pripravljamo še 
hrvaško izdajo Pojočega škrata«.

Toni Vovko, ki ima na skrbi tudi 
komercialni del hrvaške izdaje Po
jočega škrata (tako tudi imenujejo 
pripravljajočo se knjižico), je dejal, 
da glede prodaje ni zaskrbljen. Prvi 
dogovori o odkupu celotne naklade 
so bili že opravljeni z mariborskimi 
Obzorji in zagrebško Mladostjo, 
dokončno pa se bodo zmenili jese
ni, vsekakor pa pred izidom knjiži
ce. Po Vovkovem mnenju bi knjiži
ca Sviraj kad si sretan lahko izšla že 
oktobra, in to, kot so pokazale prve 
raziskave, v visoki nakladi 20 do 25 
tisoč izvodov. I. ZORAN

Umetniki so povedali svoje
28. mednarodni simpozij 
nica Mojca Drčar-Murko

kiparjev Forma viva ’88 je končan — Slavnostna govor- 
Eno delo v Ljubljano, štiri ostanejo v Kostanjevici

KOSTANJEVICA — »Umetniki so 
povedali svoje. Začne se vrednotenje 
del, pravi izpit pred strokovno in širšo 
javnostjo, ki si, posredno tudi s podporo 
kostanjeviških navdušencev, želi stikov 
z umetnostjo drugod, zato povabi 
umetnike k sebi, jih  obveže s kiparskim 
materialom in okoljem ter jih  pusti svo
bodno delati. Mikavna je zamisel po
vabiti umetnike, da si naše okolje po
gledajo s svojimi očmi in vtise izrazijo v 
svojem jeziku, odprtem in zapletenem 
hkrati, nam dostopnem in nenavad
nem, kakršna je pač umetnikova oseb
na izpoved.«

Tako je pred nabito polnim avditori
jem v samostanski cerkvi na začetku 
svojega govora dejala slavnostna go
vornica Mojca Drčar-Murko. Zakl
juček Forme vive je vsakič poseben do
godek za Kostanjevico, odmeven pa je 
tudi v širšem slovenskem prostoru.

Filmsko gledališče
V črnomaljskem kinu vrsta 
novosti — Se maratoni
ČRNOMELJ — Zavod za izo

braževanje in kulturo (ZIK) pripravlja 
letos prvič abonma za filmsko gleda
lišče, ki se bo začelo 23. septembra, po
tem pa bo vse do pomladi vsak mesec, 
in to vsakokrat v petek, po ena predsta
va. Gre za kvalitetne, a hkrati komer
cialne filme, ki jih  je skupni programski 
svet kinematografov Slovenije ocenil z 
najvišjo oceno in jih  priporočil za film
ska gledališča. Na sporedu bodo filmi 
Nebo nad Berlinom (znanstvenofantas
tična drama), Barva denaija (drama), 
Misija (zgodovinska drama), Angelsko 
srce (srhljivka), Prostori v srcu (drama), 
Nedotakljivi (kriminalka), Čarovnice iz 
Eastvvicka (komedija). ZIK  priporoča 
nakup abonmajskih kart predvsem sin
dikalnim organizacijam, seveda pa bo
do vstopnice naprodaj tudi pred posa
meznimi predstavami.

ZIK, ki je v letošnjem letu pripravil 
tudi tri zelo odmevne filmske maratone, 
namerava do konca leta pripraviti še 
dva. Nosilna filma bosta Usodna pri
vlačnost in Zadnji kitajski cesar.

M. B.-J.

Kobetove slike v novomeškem Domu JLA
Na ogled del cikla »Po poteh Gubčeve brigade«, ki jih je odkupila trebanjska kul
turna skupnost — Razstava v počastitev trebanjskega praznika in dneva novo- 
__________ meške garnizije, ki nadaljuje tradicije Gubčeve brigade__________

NOVO MESTO, TREBNJE — 
Dobrih trideset let po vojni je slikar Bo
ris Kobe, ki seje sicer poklicno ukvarjal 
z arhitekturo in bil redni profesor na 
Fakulteti za arhitekturo, gradbeništvo 
in geodezijo v Ljubljani, prehodil pot 
Gubčeve brigade od kraja te partizan
ske enote v gozdu pri Trebelnem pa vse 
do Ljubljane, kjer je brigada, kije delo-

HRVAŠKI LIKOVNIKI 
SKUPAJ Z NAŠIMI

LJUBLJANA — Jutri ob 18. uri 
bodo v Likovnem razstavišču Rihard 
Jakopič v Ljubljani odprli razstavo, na 
kateri se bo s svojimi deli predstavilo 
deset hrvaških in prav toliko slovenskih 
likovnih umetnikov. To skupno razsta
vo sta pripravila Društvo likovnih 
umetnikov Ljubljana in Savez udružen- 
ja likovnih umjetnika Hrvatske. Ista or
ganizatorja sta pripravila tudi razstavo, 
ki jo  bodo jutri odprli v Mestni galeriji v 
Ljubljani, in sicer ob 13. uri; na njej bo
do na ogled dela petih hrvaških likov
nih umetnikov.

V BREŽICAH 
RAZSTAVLJA SLIKAR 

ALOJZ KONC
BREŽICE — V galeriji Posavskega 

muzeja bodo drevi ob 19. uri odprli 
razstavo slik in kipov akademskega 
slikarja Alojza Konca. Program ob ot
voritvi bo izvedel kitarist Jerko Novak.^ 
Izvajal bo skladbe tujih mojstrov: Joh
na Dowlanda, Gasparja Sanza, Maura 
Giulianija, Domenica Scarlattija, Agus- 
tina Barriosa —  Mongoreja, Francisca 
Torrege in Isaaca Albeniza. Razstava 
bo odprta do 2. oktobra.

IVAN ZORAN 
V DRUŠTVU 
PISATELJEV

LJUBLJANA — Ivan Zoran, no
vomeški pesnik in publicist, je postal 
član Društva slovenskih pisateljev in je 
tako poleg Severina Salija in Jožeta Du
larja tretji dolenjski ustvarjalec, ki so ga 
sprejeli med člane tega književniškega 
združenja. Ivan Zoran je doslej objavil 
že tri pesniške zbirke, in sicer so to De
diščina (1975), To mora biti onkraj 
(1983) in Vpisi tesnobe (1987). Zoran 
je od leta 1965 urednik kulturne ru
brike pri Dolenjskem listu in je soured
nik literarne publikacije Dolenjski raz
gledi. Veliko je nastopal na literarnih 
večerih po Dolenjski m širom po Slo
veniji, bil pa je tudi član večkrat obuje
nega novomeškega literarnega kluba.

J. MATIČ-ZUPANČIČ

vala v sestavi XV. divizije, končala 
okoli 3000 km dolgi in nad 900 dni tra
jajoči zmagoviti pohod. Na tej poti je 
slikar v spremstvu komisarja te znane 
partizanske enote Staneta Škerlja — saj 
sam ni poznal poti, ker ni bil gubčevec 
— ustvaril obsežen cikel nad 120 slik in 
upodobil kraje, kjer seje bojevala ali se 
kakorkoli zadrževala Gubčeva brigada. 
Tako ima ta brigada kot edina partizan
ska enoa v Jugoslaviji svojo dolgo boj
no pot tudi umetniško zaznamovano. 
Poudarjamo umetniško, saj Kobetu kot 
resničnemu umetniku ni šlo samo za to, 
da ustvari sliko kot dokument, temveč 
bolj za to ali pa vsaj nič manj za to, da 
vgradi vanjo tudi lastno misel in predv
sem občutje.

Ko je bil ta Kobetov slikarski cikel 
prvič javno razgrnjen oziroma preds
tavljen javnosti in je bilo moč razstavl
jene slike tudi odkupiti, jih  je trebanjska

Likovna dela 
izseljencev

Razstava je na ogled v 
Cankarjevem domu v 
 Ljubljani______

LJUBLJANA — V Cankarje
vem domuje od ponedeljka, 5. sep
tembra na ogled razstava Likovna 
dela slovenskih izseljencev, ki sojo 
pripravili v sodelovanju s Sloven
sko izseljensko matico. Na razstavi, 
ki bo odprta do petka, 16. septem
bra, so stvaritve 18 slikarjev in 
kiparjev slovenskega rodu, ki živijo 
v tujini — skoraj na vseh kontinen
tih. To so: Erika Marija Bajuk in 
Marko Bajuk, oba iz ZDA, Boris Y. 
Božič iz Kanade, Lillian Brulc iz 
ZDA, Tamara Burmicky iz Vene
zuele, Lucille Dragovan iz ZDA, 
Bojanka Drufovka-Gelot iz Franci
je, Tone Kobal iz Kanade, Paul Kos 
iz ZDA) Anton Mikuž iz Velike Bri
tanije, Anda Novak iz ZDA, Franc 
Petrič iz Kanade, Vlasta Radišek iz 
ZDA, Metka Skorbar iz Avstralije, 
Jože Stražar iz Švedske, Betka To
mšič iz Argentine, Romana Favier- 
Zorzut iz Avstralije in Enika Jun- 
kar-Zulic iz ZDA. dr. Cene Avgu
štin je zapisal, da je ta razstava 
zgleden prikaz ustvarjalnih teženj 
naših ljudi, udomljenih po svetu, ter 
nepogrešljiva sestavina njihove člo
veške in narodnostne identitete.

Zlasti v današnjih, kulturi nenaklonje
nih časih gre kostanjeviškim prireditel
jem, ki so si zagotovili močno podporo 
organizacij združenega dela, ustanov in 
posameznikov ter zlasti sponzorja Beli
nke iz Ljubljane, za uspešno izvedbo vse 
priznanje. Slovenski kulturni prostorje 
bogatejši za pet kiparskih del, ki so jih 
kiparji v več kot enomesečnem trdem 
delu oblikovali iz krakovskega hrasta. 
Kip Lunarne cvetlice, k i ga je izdelal 
škotski umetnik Frederick Bushe, stoji 
pred tovarno Belinka, tozd Belles Ljubl
jana — Črnuče, štiri dela pa so ostala v 
Kostanjevici: Ulrike Birkhoff iz Zahod
nega Berlina je postavila svoje Uglaše- 
valne vilice v park ob Zdravstvenem

kulturna skupnost odkupila 32 in jih  
dala obesiti v mokronoški osnovni šoli. 
Ob obletnici ustanovitve Gubčeve bri
gade, ob občinskem prazniku trebanj
ske občine, kije povezan z ustanovitvijo 
te partizanske enote, in ob prazniku no
vomeške garnizije, ki nadaljuje tradicije 
Gubčeve brigade, so izbor omenjenega 
števila slik iz Kobetovega cikla o gu- 
bčevcih razstavili v novomeškem Do
mu JLA. Razstavo so slovesno odprli v 
petek, 2. septembra, obiskovalcem pa
sta spregovorila Stane Peček, predstav
nik trebanjske kulturne skupnosti, in 
umetnostni zgodovinar Jožef Matijevič, 
kustos Dolenjske galerije, prvi o nasta
nku, drugi pa o umetniški vrednosti te
ga izjemnega Kobetovega opusa. Razs
tava bo odprta še nekaj časa, vsekakor 
pa dovolj dolgo, da si jo  bodo lahko 
ogledali tudi vsi tisti, ki so iz kakršni
hkoli razlogov zamudili razstavo izbora 
tega Kobetovega cikla, ki so jo  junija 
pripravili v Dolenjski galeriji ob praz
novanju 45-letnice ustanovitve XV. 
divizije. j £

Kaj za abonma?
NOVO MESTO — Načrtovalce 

kulturnega življenja v Novem mes
tu že nekaj časa zaposluje sestava 
programov za novo sezono. Tako je 
v Domu kulture v glavnem že zna
no, kaj se bo pri njih dogajalo nas
lednje mesece.

»Imeli bomo gledališki abonma, 
ki bo obsegal sedem predstav,« na
vaja Mira Maljuna, direktorica 
Doma kulture, »poleg tega še tri iz- 
venabonmajske predstave in šest za 
otroke. Seveda smo tudi tokrat izbi
rali iz ponudbe slovenskih gledališč. 
Za zdaj so pripravljeni variantni 
predlogi za abonma. Sredi septem
bra se bo sestal programski svet 
Doma kulture in dokončno določil, 
katere predstave se bodo zvrstile na 
našem odru.«

V novi sezonrbo v Domu kulture 
tudi devet koncertov priznanih 
skupin in solistov. Tudi za tovrstne 
prireditve bodo bržčas razpisali 
abonma, za kar pa se bodo odločili 
kasneje. Zanimivo je, da načrtujejo 
dva koncerta zunaj Novega mesta,

Mira Maljuna: »Gledališki abon
ma bo tudi v novi sezoni obsegal 
sedem predstav, razpisali pa ga 
bomo sredi septembra.«

kar pomeni, da bo Dom kulture 
popeljal novomeške ljubitelje glas
be na tovrstne prireditve ali v Ljubl
jano ali v Zagreb.

Zelo resno so se lotili sestave 
filmskega programa. »Poleg redne
ga kina, kjer se predstave vrstijo 
tako, kakor pač se, bomo spet imeli 
filmsko gledališče,« razlaga Malju- 
nova. »Načrtujemo, da bomo v 
okviru tega gledališča prikazali 35 
kvalitetnih filmov, ki jih  bomo iz
brali iz kinoteke. Mislili pa smo tudi 
na najmlajše in bomo v šolskem le
tu, ki se je pravkar pričelo, zavrteli 
okoli 60 filmov za otroke.«

I. Z.

Prevajalčeva zapuščina 
pride v Kostanjevico

Tone Potokar podaril temu dolenjskemu mestecu 
bogato knjižnico z več tisoč enotami in korespondenco

KOSTANJEVICA — To dolenjsko 
kulturno mestece se bo še ta mesec obo
gatilo za osebno knjižnico in korespon
denco Toneta Potokarja, v Zagrebu 
udomljenega in tam leta 1985 umrlega 
esejista, literarnega kritika in prevajal
ca, rojaka iz Predol pri Račni, kjer seje 
rodil pred 80 leti. Knjižnica šteje več ti
soč enot, saj je Potokar zbiral knjige vse 
življenje, predvsem zato, ker je tako oh
ranjal vez z matično domovino Sloveni
jo. To zapuščino je Tone Potokar še za 
življenja sam namenil Kostanjevici, ki 
jo  je večkrat obiskal in se v njej počutil 
kot domačin. Ta dragoceni dar bo 
shranjen v kostanjeviškem gradu.

Tone Potokar seje najbolj uveljavil 
kot prevajalec. Prevajal je iz bolgarščine 
in srbohrvaščine v slovenščino in iz slo
venščine v srbohrvaščino. S tem delom 
sije pridobil tolikšen ugled, daje Zveza 
književnih prevajalcev Jugoslavije po 
njem (kajpak po smrti) poimenovala 
listino. Lani so Potokarjevo listino pre-

SPOMINSKA 
RAZSTAVA

NOVO MESTO — Danes ob
11. uri bodo v mali dvorani oddelka 
NOB Dolenjskega muzeja odprli 
razstavo »Novo mesto 1941 — 
1943 —  1945«, posvečeno 45- 
letnici prve osvoboditve Novega 
mesta. Govoril bo Boris Dular, 
predsednik občinske konference 
SZDL Novo'mesto. V kulturnem 
programu bodo sodelovali učenci 
srednje šole tehniških in zdravstve
ne usmeritve Boris Kidrič iz Nove
ga mesta.

domu, Peruško Bogdanič iz Zagreba 
svoje Benetke na trg pred Lamutovim 
likovnim salonom, Dinu Campeanu iz 
Romunije svoje Okovje v park pri os
novni šoli in Tadakatu Maeda iz Japon
ske svoj kip Duh juga ob južnem krilu 
samostanskega poslopja.

Sklepno prireditev je povezoval vod
ja konstanjeviške Galerije Andrej Smre
kar, izzvenela pa je s pesmimi najstare
jšega slovenskega pevskega zbora, meša
nega zbora Glasbene matice iz Ljublja
ne pod vodstvom dirigenta Janeza 
Jocifa.

Mojca Drčar-Murko

Letošnja Forma viva je torej uspešno 
zaključena, ostaja pa še vedno grenak 
priokus in skrb, kaj bo s podobnimi pri
reditvami v bodočnosti, ali kot je tudi 
dejala, Mojca Drčar-Murko: »...Zdaj 
doživlja čas, ko je mit o nekonfliktnosti 
omagal pod težo drugačnih dokazov in 
ta čas jo  je nedvomno prizadel: ožiti se 
je začela gmotna baza, kar lahko velja 
za banalno podrobnost, pa je vendar 
tako očiten izraz razkola med sanjami 
in resničnostjo.«

T. JAKŠE

SLOVENSKI OKTET ŽE 
ZAČEL NOVO SEZONO

LJUBLJANA — Slovenski oktet je 
začel novo sezono s koncerti v Rogaški 
Slatini, Opatiji in Lovranu. Septembra 
se bodo zvrstili še koncerti v braslovški 
cerkvi in v cerkvi v Gočah pri Vipavi, 
obakrat z organistom Hubertom Ber
gantom, v viteški dvorani v Slovenski 
Bistrici in na Otočcu (ob 80-letnici HP 
Kolinska). Serijo nastopov po Sloveniji 
bo oktet zaključil 21. septembra, ko bo 
koncert v okviru evropskega glasbene
ga festivala Sagra musicala Umbra v 
Perugii in bo na njem nastopil tudi Ni- 
colai Gedda.

SLIKARKA IZ ZAGREBA
NOVO MESTO — V galeriji no

vomeške tovarne zdravil v Ločni so v 
torek, 6. septembra, odprli razstavo 
slikarskih del akademske slikarke Li- 
buše Kirac — Vranko iz Zagreba. Na 
otvoritvi razstave, ki bo na ogled kak 
mesec, je sodelovala Branka Potkovac, 
flavtistka iz orkestra HNK v Zagrebu. 
Mlada slikarka, ki ima za seboj že več 
samostojnih in skupinskih razstav, se v 
Krki predstavlja z delom cikla Galerija 
oziroma s slikami, ki z barvami in toni 
pa s črtami in stilizacijo prikličejo Bi
zanc in afriško umetnost, posebej 
egipčansko.

Pulj po Pulju 
pred praznimi 
stoli v dvorani
Izkupiček še za najem
nino veliko premajhen 

— Prihodnjič: NE!
NOVO MESTO — NajkrajSe 

poročilo ali komentar z novomeške 
prireditve Pulj po Pulju 88 bi mogla 
biti ena sama beseda: katastrofalno 
(s klicajem). Vseeno pa je  treba o 
tem, kako je  Novo mesto kot eden 
od trinajstih krajev, kjer so od 22. 
avgusta do 3. septembra vrteli izbor 
13 nagrajenih ali kako drugače za
nimivih filmov z letošnjega festivala 
v veliki puljski areni, sprejelo do
mače sadove sedme umetnosti, po
vedati kaj več. Predvsem navesti 
nekatere podatke.

Podatki so namreč tako osupljivi, 
da skoroda ne potrebujejo komen
tarja. Na primer ta, da sta abonma 
za ogled vseh filmov kupila samo 
dva obiskovalca. Vseh trinajst fil
mov, ki so jih vrteli v Domu kulture, 
pa si je  ogledalo (preštetih) 394 obi
skovalcev. To pomeni, da je  na po
samezni predstavi sedelo povprečno 
30 ljudi. Podatek, da so celo za dva 
najbolj gledana filma prodali komaj 
za tri polne vrste vstopnic, pove vse. 
Pri tem je  zanimivo, da si je  film  
Življenje s stricem kot najboljši ju 
goslovanskifilm leta, v Pulju nagra
jen z veliko areno, ogledalo manj 
Novomeščanov kot dosti slabši film  
Praznik kurb, ki je  sicer zvabil v 
dvorano največ obiskovalcev. V 
skoraj prazni dvorani so vrteli 
kosovski film Varuhi megle in slo
vensko novost Maja in vesoljček 
(slednji je  bil celo edini film za 
otroke). Pri obeh so namreč našteli 
le po deset obiskovalcev. Sicer pa že 
lani, ko je  bil po vprečni obisk še enk
rat večji, niso bili zadovoljni, kaj 
šele letos.

In izkupiček? Od vseh trinajstih 
predstav je  Dom kulture iztrži! (za 
vstopnice po 3.500 din) vsega 
1,379.000 din ali skoraj 700.000 
din manj, kot bo moral odšteti samo 
za najemnino filmov. Že ta podatek 
pove, da se Domu kulture Pulj po 
Pulju 88 ni izplačal, da bo izguba. 
Kplikšna pa bo stvarna izguba, bo 
znano, ko bo ta kulturna delovna 
organizacija prištela še svoje stro
ške. Vsekakor bodo v prihodnje te
meljito premislili, preden bodo še 
sprejeli pod streho kakšno tako 
prireditev.

I. ZORAN

Glasbeni šoli gre bolje
Odkar je bila črnomaljska glasena šola verificirana, 

ima manj težav — Odklonjenih najbrž ne bo

jeli trije prevajalci, ker pa listino podel- 
. jujejo vsaki dve le t i jo  bodo ponovno 

podelili prihodnje leto v Kostajevici. To 
bo priložnost za predstavitev Potokar
jeve literarne zaupščine, otvoritev razs
tave in za srečanje jugoslovanskih 
književnih prevajalcev.

ČRNOMELJ — V tukajšnji glas
beni šoli, ki je imela dolga leta vrsto 
težav, kot so kadrovske, prostorske, 
denarne in še katere, seje po verifika
ciji novembra lani začelo premikati 
na boljše. Tako se bodo lahko v šoli, 
ki vstopa v 25. leto delovanja, lažje in 
brez obremenitev posvetili učno- 
vzgojnemu procesu.

Šola ima zagotovljen denar za pouk 
150 do 160 učencev. Vpis je normalen 
in računajo, da ne bodo odklonili no
benega učenca, saj bodo našli dopolnil
no rešitev s poukom tamburic. Celo 
zaželeno je, da bi bilo čimveč vpisanih, 
da bi lahko imeli čimveč skupin s tam-

•  V okviru črnomaljske glasbene 
šole delujeta tudi koncertna poslo
valnica in Glasbena mladina. Slednja 
je za novo šolsko leto pripravila za
nimiv program. Toda kaj, ko so se 
koncerti močno podražili, pa tudi 
stroški gostujočih so veliki. Glasbena 
mladina nima dovolj denarja, da bi 
lahko pokrila vse te stroške in tudi 
starši najbrž ne bi zmogli vseh 
izdatkov.

buricami. Kot je povedal ravnatelj glas
bene šole Silvester Mihelčič, pa je pro
blem šolnina. Že nekaj časa trajajo v 
republiški izobraževalni skupnosti po
lemike o šolnini, ki naj bi znašala celo 
25 odst. ekonomske cene. Septembra 
naj bi bila v Črnomlju šolnina 30 ti
sočakov, čeprav ta cena še ni dokončna. 
Glede na to, da so instrumenti dragi in 
da se šolnina neprestano viša, ni čudno, 
da se nekateri starši najprej pozanimajo, 
koliko bo stalo šolanje, in se šele potem 
odločijo, ali bodo dali otroka v uk ali 
ne. Sicer pa so močno izrabljeni tudi

inštrumenti v šoli, a si zaradi draginje v 
matični šoli že nekaj let niso privoščili 
novih.

Po verifikacijskem pregledu se vsi 
učitelji — redno zaposlenih je 7 — izo
bražujejo ob delu. Ko je glasbena šola 
postala članica skupnosti črnomaljskih 
osnovnih šol, so se uredile tudi težave z 
osebnimi dohodki, čeprav zaposleni 
menijo, da so ocenjeni nekoliko nizko. 
Težav s kadrom nimajo, poleg tega seje 
v zadnjem času več mladih odločilo za 
študij glasbe, kar je posledica dela in 
usmerjanja v glasbeni šoli.

Matična glasbena šola v Črnomlju 
tudi nima več prostorskih težav, ker pa 
bodo najbrž kmalu začeli adaptacijo 
prostorov v rojstni hiši Mirana Jarca, 
kjer je šola podnajemnica, bodo morali 
gostovati v prostorih osnovne šole. Tu
di podružnica v Semiču gostuje v os
novni šoli, medtem ko bodo morali za 
podružnico v Metliki urediti prostore v 
stari šoli pri kmetijski zadrugi.

M. BEZEK—JAKŠE

PRIMORSKI 
»AKADEMCI« 

OBHAJAJO JUBILEJ
LJUBLJANA — Primorski akadem

ski pevski zbor »Vinko Vodopivec«, ki 
so ga leta 1953 v Ljubljani ustanovili 
primorski študentje, bo ' svojo 35- 
ietnico, tako kot vse dosedanje jubileje, 
slovesno proslavil na primorskih tleh. 
Jubilejni koncert, na katerem bodo za
peli pevci vseh generacij, bo zbor imel v 
soboto, 10. septembra, zvečer v kultur
nem domu v Novi Gorici. Dirigirala 
bosta Anton Nanut in Brane Demšar.
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pisma
in 
odmevi

Denar v 
cesto ali 

v vodovod?
Kam vložiti denar?

Čeprav pravijo, da je cesta Otočec 
— Paha osnovno sredstvo Cestnega 
podjetja, namenjamo v krajevni skup
nosti v tem času vso pozornost zbiranju 
denarja in izvedbi zemeljskih del za ces
to, saj ne moremo pričakovati, da bodo 
delavci Cestnega podjetja, lastniki ob
jekta, postorili vse. Občani predlagajo, 
da bi v bitki za denar prodali staro šolo, 
ki sameva sredi vasi, in denar vložili v 
cesto. S to akcijo bi ne le pridobili pre
potrebna sredstva, ampak tudi aktivira
li zapuščen objekt. Razen tega bi laže 
zgradili cesto, od katere bi imela korist 
še nova šola, ker bi se podaljšala živl
jenjska doba šolskega avtobusa. Skra
tka, prelepo bo, še posebej, če bo po no
vi cesti vozil avtobus na progi Šmarje
ške Toplice— Žaloviče—Otočec in ob
ratno. Na vseh sestankih smo se enotno 
izrekli za posodobitev ceste, tega os
novnega sredstva. Nekateri občani pa 
dokazujejo, da bi bilo asfaltiranje preu- 
ranjeno, češ da bo bodoča avtomobil
ska cesta našo lokalno cesto prečkala in 
uničila. Predlagajo, naj bi prihranke ra
je vložili v vodovod Otočce— Paha.

JOŽE BEG 
Starine 1 

Otočec

ZAHVALA ZAJCU
NOVO MESTO — Cirilu Zajcu, za

sebnemu avtoprevozniku iz Novega mes
ta, Lebanova 11, se malo pozno, vendar 
iskreno zahvaljujemo za velikodušno po
moč pri izvedbi izrednega literarnega 
večera, kije bil v podporo priprtim na vo
jaškem sodišču v Ljubljani.

J J Alternative 
Novo mesto in 

Društvo slovenskih 
pisateljev

DOMAČE TRNJE
•  Država umira zaradi bolezni, kijo  

prenašajo gospodarske podgane.
•  Tehnika je  res na vrhuncu — 
imamo daljinsko vodeno pometanje 
pred tujim pragom.
•  Človek človeku —  konkurent za 

prostor pri koritu.
•  Kdor pred odgovornostjo beži, ta 
na veliki nogi živi

M. BRAD AČ

36 LET BENEŠKIH 
FANTOV

ŠPETER SLOVENOV —  An
sambel Antona Birtiča »Beneški 
fantje« seje ob 36-letnici delovanja 
pred dnevi zahvalil poslušalcem. 
»Svojemu dragemu občinstvu do
ma in na tujem želimo še naprej obi
lo prijetnih užitkov ob poslušanju 
naše pristne beneške glasbe in pes
mi na omrežju radijskih postaj in te
levizije, na živih nastopih, ploščah 
in kasetah,« so glasbeniki zapisali v 
javni zahvali. Ansambel je v okviru 
Oddaje za beneške Slovence pri 
ljubljanskem radiu ustanovil vodja 
te oddaje Anton Birtič, beneški 
glasbenik, pedagog, novinar in jav
ni kulturni delavec v slovenskem 
zamejstvu. V njem so sodelovali 
Franc Koren, Frane Milčinski- 
Ježek, Marta Pestator in mnogi 
drugi.

Za težave 
smo krivi 
kar vsi

Razmišljanje o krizi
Zadnje čase vsi venomer le toži

jo. Vem, da je danes zelo težko 
preživeti, a ravno zato bi moral kdo 
napisati kaj spodbudnega. Bolj ko o 
tem »spodbudnem« razmišljam, 
bolj spoznavam, daje tega bore ma
lo. Popolnoma razumem nastalo 
gospodarsko situacijo: trg mora de
lovati, če se želimo izvleči. Najtežji 
so prvi udarci in prizadenejo delav
ca. Taje pravzaprav najmanj kriv, 
saj je le izpolnjeval ukaze, »strokov
njakov«, čeprav je skušal pri tem iz
vleči še kaj zase. Ne branim delav
cev, saj tudi ti niso popolnoma brez 
madeža. Vse je skupna last in z 
družbeno lastnino lahko vsak rav
na, kakor se mu zahoče. Vsakdo 
vzame, kar pač potrebuje. Res so na 
veliko kradli vodilni, zato pa je de
lavcev veliko. Slednje sem velikok
rat opazovala na njihovih delovnih 
mestih: hodili so mimo delovnih 
sredstev na tleh, ne da bi jih  pobrali. 
Tako je vse počasi propadalo in 
znašli smo se, kjer smo. Roko na 
srce in priznajmo, da smo za to krivi 
kar vsi. Krivično je le, daje prizadet 
tisti, ki je najmanj kriv.

Človek upa, da bo kaj bolje z no
vimi ukrepi, stisnjenimi zobmi in 
močno zategnjenimi pasovi. Pozna 
se le slednje, kajti v ukrepih se spet 
ponavljajo napake.

Zagovarjam mnenje, da je po
membnejši od vseh materialnih do
brin zadovoljen občan, ki ima vsaj 
občutek, da živi v demokraciji in 
svobodi. V takem bi bili ljudje pri
pravljeni na vsako gospodarsko 
težavo, tako pa se jih  loteva črno- 
glednost. Vseeno menim, da ni tako 
hudo. Sem mlada in sem pred nego
tovo prihodnostjo, a upam na boljše 
čase. Bojevali se bomo za prihod
nost in s tem za Jugoslavijo. Ponos
na pa sem, da pripadam takemu na
rodu, in mladi ne bomo dovolili, da 
bi propadel.

IRENA ŠKUFCA 
Kočevje

Je obtožnica pisana po navodilih?
Javno zahtevam pojasnila in ugovarjam proti takemu pisanju novinarjev, pravi v svojem pismu Jože Pre- 

skar, nekdanji predsednik ZZD in soudeleženec v »gradbeni aferi«__________________
Takšno vprašanje je izbilo v članku, 

ki sem ga 9. avgusta letos poslal v ČGP 
Delo, da bi ga objavili v sobotni prilogi 
Dela v rubriki Pisma bralcev pod nas
lovom Novomeška gradbena afera.

V njem sem objavil celotno »sporno« 
gradbeno pogodbo, jo  zaradi omejitve 
prostora na kratko komentiral in ob 
koncu postavil tudi nekaj vprašanj.

Da ne bi tudi tokrat izgubljal drago
cenega prostora za že objavljena dejst
va, priporočam bralcem, naj ta članek, 
objavljen v Delu, preberejo.

Naj takoj pojasnim, da tega članka 
nisem poskušal objaviti v vseh časopi
sih, kot sem zapisal, iz več razlogov. 
Prvič zato, ker je bilo nekaj zapletov, 
predenje prispel v Ljubljano (po redni 
pošti seveda), drugič zato, ker ga v Delu 
niso objavili takrat, ko sem to želel, tret
jič  pa zato, ker sem 16. avgusta letos 
(torej dva dni pred objavo članka v De
lu) prejel obtožnico in sem jo  moral 
prebrati. Seveda sem za tako obsežno 
gradivo, kot je 37 strani nerazumljivih, 
tudi protislovnih stavkov in nekaj kilo
gramov dokaznega gradiva, ki ga ob
tožnica zanemarja, potreboval veliko 
več časa, kot ga potrebujejo nekateri 
univerzalni novinarji.

Bolj ko se poglabljam in analiziram 
obtožnico in s tem seveda celoten pos
topek, bolj se utrjuje v naslovu postavl
jeno vprašanje, le da dobiva nova 
podvprašanja, ki javnosti niso znana, pa 
je zaradi korektnosti celotnega posto
pka nujno, da tudi to ve.

Najprej, kdo je ustvarjal javno mne
nje?

Javno mnenje je bilo praktično ust
varjeno s člankom, objavljenim 22. 
aprila 1987 na naslovni strani Dela in 
23. aprila v Dolenjskem listu. V Delu ga 
je objavil Milovan Dimitrič pod naslo
vom »V Novem mestu preiskava zaradi 
nepravilnosti pri gradnji hiš«. V njem 
dobesedno navaja: »Javni tožilec Niko 
Bricelj je povedal, daje temeljno javno 
tožilstvo na podlagi ovadbe UNZ Novo 
mesto zahtevalo preiskavo...« in nadal
juje s podatki iz tožilčeve zahteve. Bo
jan Budja pa je 23. aprila v Dolenjskem 
listu pod naslovom Osumljeni grabeža 
in zlorabe med drugim zapisal: »Resje, 
minuli petek smo zaradi suma storitve

kaznivega dejanja grabeža in zlorabe 
položaja iz novomeške UNZ prejeli 
ovadbo zoper več oseb, pravi temeljni 
javni tožilec Niko Bricelj« ter nadaljuje 
s podatki iz zahteve tožilca in dodaja 
svoja spoznanja.

Niso morda že tu kršene osnove člo
vekove ustavne pravice?

Tema dvema člankoma so sledila 
obvestila po TV Ljubljana, na Radiu 
Ljubljana in v večini slovenskih in ju
goslovanskih časopisov, ki so povezali 
ta, takšna in tudi lažna obvestila in se
veda za ta čas najbolj aktualne novice s 
sej družbenopolitičnih organizacij obči
ne Novo mesto. Tako nekako so si gra
dili javno mnenje, na katero so se sproti 
opirale DPO občine Novo mesto in 
širše družbene skupnosti, ki je bistveno 
vplivalo pri oblikovanju stališč teh or
ganizacij in uvedbo hitrega postopka za 
razrešitev predsednika občinske sku
pščine Boštjana Kovačiča in predsed
nika zbora združenega dela, torej mene. 
Mar ni tudi ta oblika pritiskov na jav
nost, da bi se ustvarilo mnenje v korist 
postopka za razrešitev obeh predsed
nikov in v korist tožilcu Niku Briclju, da 
bi »sprejel« preiskavo, preko obtožbe 
do obsodbe?

(Ne)razumljivo je, da ti v predhod
nem postopku delavci UNZ vso »sumlji
vo« dokumentacijo skrijejo, potem ti pa 
po svojih metodah brskajo po spominu. 
Nerazumljivo je tudi to, da »pozabijo« 
na nekatera bistvena ustavna in zakon
ska določila. A li je dovoljeno, da ob
tožnica sloni tudi na tako pridobljenih 
podatkih?

Ali lahko predsednik občinskega 
sveta Zveze sindikatov Novo mesto 
Nace Štamcar javno obsoja, ko v dopi
su št. 120/2-87 z dne 20. maja 1987, 
naslovljenem vsem predsednikom 
OOZS in konferenc OO ZSA, med os
talim dobesedno navaja: »Ne glede na 
kazenski postopek in morebitne druge 
postopke (disciplinski, civilnopravni) je 
razkorak med predračunsko vrednostjo 
in dejansko opravljenimi deli ter sklen
jeno pogodbo z moralnega in politične
ga vidika nesprejemljiva in vredna 
obsodbe.«

Mar nisem s tem že obsojen, še pre
den se je preiskava zares sploh začela?

Zavračajo očitke in sume kmetov
Pripombe k sporočilu Živinorejske poslovne skupnosti Slovenije o oblikovanju 

cen svežega mleka, objavljenemu pod tem naslovom 25. avgusta______
Najprej naj pošteno priznam, da res 

nisem več povsem prepričana, da je 
pametno sploh še kaj napisati na — v 
teh dneh že do skrajnosti zgubljeno te
mo, mleko. Na misel mi prihaja, da le
tošnje poletje ni bilo obdobje kislih 
kumaric, ampak čas skisanih odnosov v 
prireji mleka. Pa vendar, ko takole 
obračam časopise in poslušam odmeve 
mlečne industrije na protest kmečkih 
zvez, se mi kljub vsemu še vedno moč
no dvigne temperatura.

Zakaj? Predvsem zato, ker mlečna 
industrija s takimi odgovori, kot jih  ob
javlja v tisku, kaže, da ali noče ali pa, če 
uporabim kar njihove besede iz članka 
v Delu 17. avgusta 1988, »preprosto ne 
more razumeti«, kaj kmet pravzaprav 
zahteva.

Najprej — kmetje nočemo nikogar 
napadati, ker je to proti naši naravi, če 
drugega nič. Prav tako ne zahtevamo 
od mlekarjev, da narede načrte in še kaj 
za rešitev slovenskega živinorejca. 
Kmet ima preprosto dovolj splošnih iz
jav, ki nikogar nič ne obvezujejo, am
pak kar preprosto ugotavljajo, da tako 
je, ker je nekdo to pač sklenil. Kmetje 
pa potem preprosto, ne dobijo plačane
ga, kar so s trdim delom zaslužili.

Vsekakor bodo morali mlekarji poča
si s splošnega in preprostega preiti na

Spomenik mestu v sramoto
Ugovor k pismu o črnomaljskem kulturnem vrtiljaku

konkretno. Kmetom (in navsezadnje 
tudi sebi) bodo morali odgovoriti na 
nekatera vprašanja. Za začetek bi bilo 
dobro razčistiti, kaj mlekarji mislijo, ko 
pravijo, da vedo, kakšne so ekonomske 
cene, ki jih  priznavajo, v isti sapi pa 
odrekajo kmetu, da bi dobil mleko tako 
tudi plačano, in kmečke zahteve imenu
jejo predloge. Naslednje vprašanje, na 
katerega morajo mlekaiji odgovoriti, je, 
koliko časa predvidevajo, naj zmeda 
okrog mleka še traja, in kaj mislijo sami 
storiti proti temu. Takšen odgovor so 
navsezadnje dolžni tudi pospeševalcem 
v zadrugah, ker je dandanašnji usmerja
ti kmeta v prirejo mleka skoraj isto kot 
siliti v prepad. Jedro vprašanja je torej 
razvoj slovenske prireje mleka.

Posebni poglavji sta seveda tolšča in 
kakovost mleka. To pa je prav prva 
stvar, ki jo  lahko mlekarji uredijo in 
tako pokažejo, kar govore — torej, da 
so za kmeta. Če bi bila jaz mlekar in bi 
mene sumili, da goljufam (in bi me su
mili že vrsto let), bi se nemudoma 
odločila za neodvisne komisije, ki naj 
jemljejo vzorce mleka in delajo analize. 
A li pa raje ne?!

Pa še to — ni prav modro kmetom 
moliti pod nos ugotovitve, češ da dobijo 
za mleko 15 odstotkov več kot drugi 
kmetje v Jugoslaviji. Tudi kmet si kdaj 
najde čas za informiranje in ve, kakšna 
so cenovna razmerja med Slovenijo in 
ostalimi deli Jugoslavije — če bi bila 
razlika res 15-odstotna bi, mislim, mar
sikomu v naši državi odleglo.

Takšen je odgovor mlekarjev, ki so se 
(kar je res, je res) edini sploh odzvali na 
objavljene zahteve Slovenske kmečke 
zveze in Zveze slovenske kmečke mla
dine, medtem ko komite za kmetijstvo 
in z njim izvršni svet skupščine SRS še 
kar (previdno?!) molčita.

Za Slovensko 
kmečko zvezo in 
Zvezo slovenske 

kmečke mladine: 
M ARIJA MARKEŠ

KOČEVARJI IN  
KOČEVCI

KOČEVJE— V Kočevju sta se po le
tu 1960 uveljavila dva naziva za prebi
valce tega mesta in pokrajine: Kočevarji 
naj bi bili nekdanji nemško (kočevar- 
sko) govoreči naseljenci, ki so se v letih 
1941/42 izselili, Kočevci pa sedanji 
prebivalci. Za tako poimenovanje so se 
zavzemali predvsem mlajši in ga v glav
nem uveljavili. Pa vendar je  slišati v 
zadnjem času tudi glasove, k i temu nas
protujejo. Celo nekateri stari slovenski 
prebivalci mesta pravijo, da so Kočevar
j i  in ne Kočevcu To utemeljujejo z ugo
tovitvijo, da ni nikjer na svetu dvojnih 
imen za prebivalce istega mesta ali pok
rajine. Čakamo, da bo nekdo Kočevce 
oz. Kočevarje podučil, kaj pravzaprav

P-c

V 35. številki Dolenjskega lista je bil 
v rubriki Pisma in odmevi objavljen 
članek A. K. z naslovom »Spomenik 
mestu v sramoto«. Sleherna javna pri
reditev tvega kritiko. Nadvse bi mi bilo 
žal, da bi za marljive sodelavce in orga- 
nizcijski odbor Kulturnega vrtiljaka 88 
v Črnomlju obveljala trditev v omenje
nem članku. Občinstvo je prisluhnilo 
klasični in indijski glasbi, kakor tudi 
ljudskemu glasbenemu izročilu Bele 
krajine in Prekmurja. Tudi olja mlade
ga domačega likovnega umetnika so 
vzbudila pozornost. Prireditveni pros
torje bil lepo pripravljen, zato si upam 
trditi, da le gre za kulturno vsebino 
vrtiljaka.

Kulturni vrtiljak 88 je v Koledarju 
prireditev v občini Črnomelj v letu 
1988. Drugih prireditev v času vrtiljaka 
ni zapisanih v koledarju. Če pa je bila 
prvi večer v zadnjem trenutku objavlje
na nekaj ulic proč Podoknica »Nedelj
skega« z ansamblom Toneta Kmetca, 
drugi večer pa je bila v okolici Črnoml
ja vrsta veselic s komercialnim zabav
nim programom, ne more padati na 
vrtiljak očitek, da se občani ne zmenijo 
zanj. Ljudje so šli pač tja, kjer so 
pričakovali več zabave. Sicer pa je imel

vrtiljak drugi večer lep obisk. Nikakor 
pa ne bi smel vrtiljak motiti občanov, 
zato se bo potrebno v bodoče odpove
dati močnemu ozvočenju, da bo prire
ditev izzvenela bolj komorno.

Da A. K. ne bo zvedel(a), koliko sta
ne ta »nesmisel«, je nesmiselno trditi, 
ker to lahko izve vsak, kdor želi pogle
dati v zaključni obračun vrtiljaka.

Vsem je znano, daje mesto Črnomelj 
v času poletnih počitnic brez rednih kul
turnih dogajanj, saj je iz tega razloga 
nastal tudi vrtiljak! Organizatorji smo 
želeli in se po najboljših močeh trudili, 
da bi prireditev uspela v zadovoljstvo 
vseh, zato je bilo pričakovati malo več 
strpnosti. Tako pa je iz članka razbrati, 
kot da je bilo zaradi bučne glasbe na 
vrtiljaku vse zanič.

Kar se tiče cerkve Sv. Duha, je obno
vitvena dela pričel letos spomladi Za
vod za naravno in kulturno dediščino iz 
Novega mesta, vendar do danes ni zakl
jučil pričetih del in je odgovoren za 
skrajno žaljivo početje z ostanki umrlih, 
kar je vsega obsojanja vredno.

Jaz imam toliko poguma, da se pod
pišem s celim imenom.

ANDREJ KUNIČ

Med sklenjeno pogodbo in vrednostjo 
opravljenih del ni razkoraka. Obstajajo 
dokazila izvedencev in se nahajajo v 
spisu. Na to bi verjetno ob pravilni ana
lizi pogodbe in ostalih listin opozorili že 
delavci UNZ pred ovadbo — če oni ni
so zmogli, bi to morda lahko preveril 
javni tožilec Niko Bricelj — pa se ne bi 
bilo treba mučiti z obsodbo Nacetu 
Štamcarju in drugim: Franciju Cvelbar
ju, Jožetu Florjančiču na čelu novo
meških DPO pa borcem, mladincem, 
novinarjem, delavcem, krajanom, skra
tka celotni javnosti.

So takšne ocene novomeških DPO, 
ki so grajene na nepopolnih, neprever
jenih in tudi neresničnih podatkih, kaj 
drugega kot pritiski? Kje je prevelik ra
zkorak med pogodbo in vrednostjo del 
ali med moralo vseh tistih, ki so to že 
obsodili? Komu seje tako mudilo, daje 
bila razrešnica izrečena že 2. junija lani, 
torej po mesecu in pol po uvedbi prei
skave, in to ne da bi si poprej pridobili 
eno samo strokovno mnenje.

Vse je grajeno na »prevelikem razko
raku«, ki so ga izračunali delavci no
vomeške UNZ s pomočjo Mirka Go
renca v zelo kratkem času, nato pa so 
preverjanje zaupali tožilcu Niku Briclju, 
ta preiskovalnemu sodniku in nato se
veda še izvedencu, ki ga je določilo 
sodišče.

Iz gradiva izvedenca inž. Milana 
Kneza ali iz mnenja inž. Maligoja je 
moč ugotoviti, da razkoraka med po
godbenimi določili in izvedenimi deli 
ni. Nasprotno, med izračunom izve
denca inž. Maligoja in »napihnjeno« 
vrednostjo, ki jo  je izračunal Mirko Go
renc, kdove pod kakšnim nadzorom in 
po kakšnih navodilih delavcev UNZ 
Novo mesto, je res velik razkorak. Med 
vrednostjo, ki jo  je skladno s pogodbe
nimi določili obračunal izvajalec, in 
vrednostjo opravljenih del, k ijih  v svoji 
ekspertizi nekajkrat dokazuje tožilcu 
inž. Maligoj, pa skoraj ni nobene raz
like. Je ta razkorak morda med posto
pki preiskave in razrešitve s funkcij 
obeh predsednikov?

Še beseda ali dve o člankih, ki so se 
pojavili v začetku avgusta letos v 
časopisih.

Javno zahtevam pojasnilo, ali je to 
možno, da je obtožnica dostopna novi
narjem 15 dni prej, predenje bila pos
lana obdolžencem, in kdo je to omo
gočil.

Potem ko sem obtožnico prejel, sem 
ugotovil, da vsebuje veliko napak, po
vršnosti, neresnic in protislovij. In takš
na je prišla v roke novinarjem, ki sojo 
takšno ali pa še bolj popačeno objavlja
li, prirejali po svoje in celo zasmehovali.

Pri tem mislim na članek, objavljen v 
Delu 1. avgusta letos pod naslovom 
»Sta investitorja s pritiski dosegla bist
veno nižjo ceno?«, ko avtorica Barbara 
Guček dobesedno ugotavlja: »Mihael 
Jalovec pa je v preiskavi podal za vse tri 
zelo obremenilno izjavo. Povedal je...« 
S kakšno pravico lahko novinarka tehta 
in ocenjuje vrednost izjav? Mogoče bi 
bilo za javnost dobro tudi, da bi kdo 
ugotovil, pod kakšnimi pogoji so bile 
izrečene te izjave.

Bojan Budja pa kot da bi sodeloval že 
na samem začetku na kandijskem vrtu 
in pozneje pri sklepanju pogodbe, pri 
izgradnji, pri obračunu in v njemu zelo 
pomembnem delu v preiskavi, saj iz 
njegovih člankov veje, kot da vse to

najbolje obvlada. V članku objavlje
nem v Dolenjskem listu 4. avgusta letos 
pod naslovom »So gradnjo izsilile 
grožnje?«, je med drugim ugotovil, 
»Sicer pa je uradni začetek novomeške 
gradbene afere 31. ju lij 1986, ko...« Ne 
vem, kdo ima prav. Obtožnica na tretji 
strani navaja dva različna datuma. Enk
rat omenja v »juliju 88« in v nadalje
vanju na isti strani piše »...nakar sta se 
oba 23.7.1986 v Novem mestu v loka
lu Kandija...«. Le od kje tov. Budji tako 
točni podatki? V istem članku piše: 
»Vse ostalo je bolj ali manj znano, tudi 
to, da so bili dogovorjenemu znesku 5 
milijonov dinarjev prirejeni vsi ostali 
podatki o poteku gradnje obeh hiš.« To 
pa ne bo držalo. Obtožnica ne ugotavl
ja, koliko dokumentov je potrebnih o 
poteku gradnje obeh hiš, še manj pa to, 
da so vsi prirejeni.

Takšne in podobne neresnice B. Bud
ja navaja tudi v »Kaju« pod naslovom 
»Velebiznis za gostilniško mizo«. Težko 
bi presodil, kako to Budji uspeva. Mor
da je končal več različnih šol, morda pa 
dobiva obvezna navodila?

Kakorkoli že, obtožnica je tu in ugo
vor nanjo sem že napisal. Naj iz vsebine 
svojega ugovora, ki je dolg 5 tipkanih 
strani, navedem samo zaključek, ki se 
glasi:

»Napak v obtožnici je toliko, da jih 
ni moč našteti. Napake so takšne in to
likšne, daje obtožnica nerazumljiva. Na 
podlagi navedenega predlagam, da se 
obtožba zoper mene ne dopusti in 
kazenski postopek ustavi v skladu z do
ločili 1. točke 270 člena zakona o 
kazenskem postopku.«

Kratka utemeljitev je v tem, da ob
tožnica sloni predvsem na izjavah ob
dolžencev, pridobljenih pod različnimi 
pogoji, izjavah prič in na izračunu M i
rka Gorenca. Bistvena materialna res
nica, kot so objekti, pogodbe, projekti, 
situacije, računi, izvedenska mnenja 
itd., pa je zamolčana.

Tako torej, obsodbe še ni. Pa tudi si
cer ne kradem, ne ponarejam listin, ne 
zavajam drugih in ne dopuščam, da bi 
drugi zavajali mene. Vsekakor se strin
jam, da to po zakoniti in najkrajši mož
ni poti ugotovi sodišče, ne strinjam se 
pa, da me javno obrekujejo in obsojajo.

Z vso odgovornostjo javno trdim, da 
nisem kriv. Tisti, ki to trdijo ali pa so v 
postopku to javno že obsodili, so kršili 
222. člen ustve SRS, ki pravi: »Nihče ne 
more veljati za krivega, dokler to ni 
ugotovljeno s pravnomočno sodbo.«

Dobri poznavalci tega celotnega 
primera mi svetujejo: ker nisi kriv, zah
tevaj proces proti vsem tistim, ki so v 
dosedanjem postopku kršili ustavna in 
zakonska določila. Odgovarjam jim: 
morda bo to opazil in opravil po služ
beni dolžnosti temeljni javni tožilec 
Niko Bricelj. Zadevo z ene strani zelo 
dobro pozna, sedaj bi lahko z enako de
lovno vnemo raziskal to — drugo plat 
novomeške »gradbene afere« in s tem 
seznanil javnost.

JOŽE PRESKAR 
Drska 25 a Novo mesto

Slovenija
1— Moja dežela.

ASFALT NA PRISTAVO — Predsednik gradbenega odbora Alojz Primc s 
Pristave je v nedeljo ob navzočnosti krajanov, predstavnikov občine Novo 
mesto. Cestnega podjetja Novo mesto in KS Podgrad slovesno prerezal trak in 
s tem izročil v promet novo asfaltno cesto od Podgrada do Pristave. Cesta je 
dolga 1360 metrov in je za vaščane Pristave lepa pridobitev. Zanjo so žrtvovali 
veliko prostovoljnega dela pri pripravi vozišča, poleg tega so prispevali tudi po 
50 milijonov starih dinarjev na gospodinjstvo. Iz krajevnega samoprispevka se 
bo v investicijo, kije v celoti ocenjena na 6,9 milijarde starih dinaijev, steklo še 
2,6 milijarde dinarjev, 1 milijarde starih dinarjev pa sta prispevali še občinska 
skupnost za ceste in Komunala. (Foto: T. Jakše)

»Kot državljan zahtevam 
javen in jasen odgovor«

Pobuda za razširitev dnevnega reda zasedanja 
slovenske skupščine z oceno vojaškega dokumenta

V skladu s 157. členom Ustave 
SFRJ, po kateri ima občan pravico 
dajati vloge in predloge telesom in 
organom družbenopolitične skup
nosti, dajati politične in druge po
bude splošnega pomena in na te 
pobude tudi dobiti odgovor, dajem 
pobudo za razširitev dnevnega re;da 
zasedanja skupščine SRS z novo 
točko dnevnega reda, na kateri se 
naj oceni naravo spornega vojaške
ga dokumenta.

Svojo pobudo utemeljujem z 
naslednjimi dejstvi: Spoštovanje us
tavnosti in zakonitosti je predpogoj 
pravne varnosti slehernega občana, 
narodne suverenosti in razvoja ter 
krepitve demokratičnih procesov v 
Sloveniji in Jugoslaviji. Javna ob
ravnava narave omenjenega doku
menta je v interesu SR Slovenije, 
slovenskega naroda, urejanja med
nacionalnih odnosov in razvoja so
cializma, kot tudi v interesu ob
toženih. Ni višjega interesa nad temi 
interesi, ki bi opravičevali, da se o 
naravi tega dokumenta ne razpravl
ja oz. da se ta razprava odlaga.

Skupščina SRS je usti organ 
ljudske in narodne suverenosti, ki 
mora jasno in javno oceniti naravo 
dokumenta in na ta način tudi uvel
javiti svojo odgovornost do zaščite 
ustavnosti in zakonitosti. Vprašanje 
ustavnosti in zakonitosti je vprašan
je, ki zahteva urgentno obravnavo v 
najvišjem oblastnem organu. Sta
lišča tega organa so lahko osnova za

javno delovanje ostalih organov in 
teles.

Odlašanje in iskanje najrazlične
jših argumentov, da se z oceno na
rave omenjenega dokumenta ne gre 
v skupščino, kaže, da z ustavnostjo 
in zakonitostjo tega dokumenta ni 
vse v redu. To dejstvo je nemogoče 
spregledati, pa tudi sporočilo Pred
sedstva je v tem smislu nedvoumno. 

.  Nenazadnje gre tudi za vprašan
je, ali so legitimni organi oblasti v 
SR Sloveniji sposobni uveljaviti us
tavnost in zakonitost na področjih, 
ki so za obstoj slovenske državnosti 
in narodne suverenosti ključnega 
pomena.

Prelaganje te odgovornosti na 
druge, predvsem zvezne organe je 
bežanje od odgovornosti in podcen
jevanje demokratične javnosti. Naj 
si že narod piše sodbo sam, pa ne 
samo slovenski ne pa daje vedno v 
primežu nekih višjih interesov, ki 
jih  določajo izven njega samega.

Zato kot državljan SR Slovenije 
in Jugoslavije in kot individualni 
član odbora zahtevam od naj višjega 
organa oblasti javen, jasen in ned
voumen odgovor na javno postavl
jeno vprašanje o naravi vojaškega 
dokumenta in na podlagi te ocene 
tudi odgovornost pristojnih politič
nih organov in njihovih predstav
nikov, če bo to potrebno.

BOJAN FINK 
Kristanova 30 

68000 Novo mesto
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PRILOGA

2  delom 
so se 
veselili 
življenja

Brigadirji-veterani si bodo 17. septembra 
na Otočcu spet segli v roke in potlej bodo naj
brž še popraznovali s staro druščino. Prosla
va bo. Čeprav jo organizacijski odbor pripravlja 
zato, da bodo z njo brigadirji obeležili 30- 
letnico gradnje avtomobilske ceste Ljublja
na—Zagreb, bodo na prireditev prišli, vsaj 
povabljeni so, še udeleženci drugih velikih in 
manj slavnih mladinskih delovnih akcij. Loče
vanje na velike in male delovne akcije je zraslo 
šele z odmikajočim se časom, saj so mladinci 
odhajali delat na vse z enako velikim in neu

sahljivim zanosom, toda dejstvo je, da so se 
nekatere usidrale v ljudi tako močno, da spo
min nanje ostaja v zavesti ljudstva kot svetin
ja še dolga leta.

Najbrž je gradnja avtomobilske ceste med 
Ljubljano in Zagrebom ena takih akcij, sicer

ne bi brigadirji ob okroglih obletnicah pri
pravljali shodov, ali morda bolje rečeno, tova
riških srečanj v njeno čast, kar za večino dru
gih ni običaj. Sicer bi bilo verjetno bolj čudno, 
ce bi ljudje, predvsem tisti, ki so doživeli akci
jo ali vsaj njun slavnostni začetek ali konec, ta 
zanos mladih udarnikov pozabili. Cesta med 
Ljubljano in Zagrebom je namreč še zmeraj tu, 
resda zdelana in žalosti polna, vendar neminl
jiva: ne mine dan, da se ljudje ne bi zdrznili ob 
izpopolnjenem seznamu žrtev »dolenjke«.

Toda za tako neminljivost ni mogoče ob
toževati brigadirjev. Ve se, da so cesto gradili 
zato, da bi nekaj prispevali v skupno dobro. 
Vse navdušenje za to cesto pa se je najbrž 
začelo razraščati v omembe vrednih pogan
jkih med mladimi na poziv Josipa Broza. Tito 
je na 6. kongresu Narodne mladine Jugoslavi

je v začetku leta 1958 v Beogradu med drugim 
dejal: »Dajemo vam nalogo, da zgradite mla
dinsko cesto Bratstva in enotnosti od Ljubl
jane do Gevgelije, v tem letu od Zagreba do 
Ljubljane. Cesta mora biti zgrajena do 29. no
vembra tega leta, v aprilu je treba začeti z de
lom.« Te besede so, kot navajajo zapiski o 
kongresu, delegati sprejeli z viharnim nav
dušenjem. Kot te beležke izza kongresa so bili 
spodbudni tudi rezultati ankete, v kateri je 
mladinsko vodstvo spraševalo mlade, če bi se 
udeležili tako obsežne in zahtevne mladinske 
akcije. Anketa je namreč pokazala takšnole 
razpoloženje mladih: da, da, hočemo akcijo, 
čemu sploh sprašujete, le kaj še čakate? 
Hočemo delati in graditi!

Če morda ni bilo prav teh besed, je bilo tako 
razpoloženje. Zgledalo je kot bujna rast mla
dice, ki se zene v dotlej nepoznano svobodo; 

odobno je bilo veselju nad življenjem. »To je 
ila zagnanost, ki je danes mladina nima. Bili 

smo vojna generacija in v svobodi smo se ve
selili življenja,« je pred kratkim v priložnost
nem pogovoru pred otoško brigadirsko pros
lavo dejala Novomeščanka Fani Kovačič. Ni 
mislila na gradnjo avtomobilske ceste, ker se 
je kot brigadirka kalila na drugih delovnih akci
jah, vendar bržkone zna verno predstaviti 
udarniški čas, ki ga je doživela.

Pogled na otvoritveno slovesnost ob zače
tku graditve avto ceste kaže, da je bilo zanos
no navdušenje na preizkusu že kar na začetku 
akcije. Bil je april in mraz, ki še neusmiljeno 
leze za sprano srajco, vse je bilo eno samo 
blato, kajti s traso bodoče ceste-velikanke se 
načrtovalci niso izogibali razmočenih polj
skih poti. Še vedno pod vtisom uvodne slo
vesnosti so brigadirji že naslednjega dne v 75 
delovnih brigadah začeli delati na vsej dolžini. 
Potem ko so brigadirji skupaj z delavci števil
nih gradbenih podjetij med drugim skopali 
blizu 2 milijona kubičnih metrov materiala, 
zgradili 201 -metrski šmarski predor, viadukt v 
Ivančni Gorici v dolžini 167 metrov, 115- 
metrskega v Ponikvah, 67_ nadvozov, 130- 
metrski most čez Krko pri Čatežu, most čez 
Savo v Jankomiru v dolžini 330 metrov ter 
prek 20 srednjih in manjših mostov, je bila 
cesta jeseni tega leta nared.

Ta mladinska delovna akcija je bila pravcato 
podjetje, saj je na njej delalo poleg tisočih bri
gadirjev 17 večjih gradbenih podjetij, ki so za
poslovala skupaj okrog 1.000 strokovnih de

lavcev in imela na delovišču okrog 370 
kamionov in precej več gradbenih strojev. Če 
bi kdo zanosno vzkliknil, da je bila akcija za 
brigadirje kovačnica bratstva in enotnosti, 
velja, da je bila za strokovnjake v marsičem 
ognjeni krst. Na tem delovišču so namreč 
prvikrat v Jugoslaviji preizkusili nekatere me
tode dela in načine kontrole kakovosti ce
stišča.

O tem poročajo različni viri, in kolikor so 
dostojen posnetek ljudi in stvari, toliko lahko 
ob njih človek zatrdi, da je bila gradnja avto
mobilske ceste velik dogodek.

Še nekaj podobnih omenjajo brigadirji vete
rani. Prekaljenabrigadirka Kovačičeva se rada 
spominja svojih MDA, proge Šamac—Saraje
vo in Novega Beograda. Ce bi brskala po spo
minih ali morda po papirjih za številkami, bi 
povedala o drugačnih kubikih, o drugačnih 
dolžinah mostov in viaduktih. Ko govori o 
času in ljudeh, pove tako, kot se je v nekem 
zapisu spominjala Tatjana Pust, ena od mno
gih brigadirk veterank: prav tako, kot je mladi
na gradila progo, je tudi proga gradila mlade. 
To je bila kovačnica mladih za socializem. 
Vseeno Kovačičeva ne zameri mladincem iz 
novomeške občinske konference, ki niso vzeli 
pod svoje okrilje njenega odbora brigadirjev- 
veteranov. Kajti en tak odbor, ki ga ni, ne 
zmanjša sile spomina.

M. LUZAR



V neobvezen premislek

OLIMPIJSKE 
VOJNE

Olimpijske igre, antične in mo
derne, so bile zamišljene kot izraz 
plemenitosti in lepote človeka. Obo
je je mogoče pokazati tudi drugod 
in na druge načine, vendar je inte
res za igre bil, je in bo tako univerza
len, da je zmaga na olimpijskih 
igrah pogosto važnejša od zmage v 
kakšni krajevni vojni ali uspeha pri 
kupčiji, vredni milijone dolarjev. To 
daje igram političen pečat, čeprav 
bi vsi radi dokazali, da je šport ena 
od najbolj apolitičnih reči na tem 
planetu. Resnica je nasprotna in to 
že od davnine.

Bajka o nepolitičnem športu je 
tako nepravljična, da vanjo ne ver
jamejo niti cicibani v premoru nedo
lžne igre med dvema ognjema. Na 
Zahodu žive na desettisoče be
guncev iz DR Nemčije, vendar 
pozna širša javnost samo dva, pla
valca Berndta in metalca diska 
Schmidta. Nastop slednjega v Seu
lu ni samo mednemško, ampak tudi 
olimpijsko vprašanje. Tako je bilo 
že pred 2500 leti, ko je neki Astilos 
zmagal v teku za rodni Kroton, 
naslednje leto pa je tekel in tudi 
zmagal za Sirakuze, ker si je tamka
jšnji tiran Gelon s športnimi zma
gami nabiral' slavo in politične 
točke. Ni je države na svetu, ki se ne 
bi zavedala pomena uspeha v 
mednarodnem športu. V Jugoslaviji 
se te dni ljudje pred pekarnami te
pejo za črn kruh, v Bugojnu so za 
naše politične veljake uvozili med
vede iz Kanade, eni in drugi (reveži 
in rdeča buržoazija) pa družno 
prižigajo sveče za uspeh naših.

Olimpijske igre so lahko sredstvo 
političnega bojkota, kot sta najbolj 
dokazala Moskva in Los Angeles, 
igre lahko obnove cela mesta, tako 
se je zgodilo ne samo s Sarajevom, 
ampak tudi z Rimom, Tokijem in 
Ciudad Mexicom. Politika je poka
zala športu zobe v Antvverptnu

(1920) in štiri leta kasneje v Parizu, 
ko športniki tako imenovanih cen
tralnih sil, ki so začele in izgubile 
prvo vojno, niso smeli nastopiti. Isto 
se je ponovilo leta 1948 v Londonu.

Olimpijske igre v Berlinu bi bile 
še bolj v znaku kljukastih križev in 
nacizma, če ne bi bilo Owensa in 
pogumnega Belgijca Henrija de 
Baillet-Latourja, predsednika MOK, 
ki je Hitlerju napisal pismo, v kate
rem pravi, »da se olimpijske igre ne 
dogajajo v Amsterdamu, Los Ange
lesu ali Berlinu. Ko nad nekim sta
dionom zaplapola zastava z olim
pijskimi krogi, postane arena sveto 
olimpijsko ozemlje, kot bi bile igre v 
antični Olimpiji. Tam pa sem jaz 
edini gospodar.« Hitlerjev odgovor 
Belgijcu ni znan, ve pa se, da je 
Fuhrer po branju manj rožljal z 
olimpijskimi krogi.

Ali pa leto 1952 v Helsinkih, ko 
smo Jugoslovani, ki seveda nismo 
pozabili Stalinovega noža v hrbet 
leta 1948, v nogometu s 5:1 vodili 
proti Sovjetom. Končni rezultat 5:5 
je bil strašnejši kot kapitulacija Ju
goslavije leta 1941, zmaga v po
novljeni tekmi, ki smo jo dobili s 3:1, 
pa primerljiva samo še z dnevom 
zmage.

Z večjim pretokom informacij je 
postala zemeljska krogla vas, v 
kateri se že danes vse zve. Olimpij
ske igre so še pridobile na politič
nem pomenu. V Melbournu je moč
no odmeval sovjetski tankovski izlet 
na Madžarsko, v Mexicu so Zeml
jani črne kože uspeli preprečiti nas
top športnikov rasistične Južnoa
friške republike, v istem mestu so 
svoji domovini kazali pesti tudi 
ameriški črnci, združeni v Black 
Power. V Munchnu so bile igre poli
tika bolj kot kdajkoli. Palestinski 
masakčr izraelskih športnikov v 
olimpijski vasi je eden največjih po
litičnih madežev v zgodovini člo
veštva.

Šport oziroma zmaga v športu je 
nedvomno eno najmočnejših 
propagandnih orožij vsake države. 
V DR Nemčiji, športni velesili, celo 
mislijo, da so njihove zmage dokaz 
superiornosti socialistične ideologi
je. To je seveda neumnost, vendar 
razmišljajo tako ali podobno celo v 
ZDA. Eden od njihovih direktorjev 
olimpijskega odbora je namreč rek
el: »Indija in Pakistan nas vedno 
premagata v hokeju na travi. Mislita, 
da sta močnejša od nas. Pravza
prav imata prav«.

MARJAN BAUER
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Leta 1975 je Avstralec Harry 
Fitschett, ki je imel 79 let, pri
tekel v banko v VVallogongu in 
zavpil: »Denar ali življenje!« 
Grožnjo je podkrepil z delom 
jedilnega pribora, osebju banke 
je namreč namesto noža ali piš
tole kazal vilice in žlico.

•
Nadvse strokovna ekipa ame

riških sociologov je pod patro
natom ugledne ustanove za 
zdravje ugotovila, da povpreč
na ameriška družina (4 člani) 
porabi na leto 50.000 lističev 
toaletnega papirja.

•
Veliki impresionist Paul Ce

zanne je imel papagaja, po 
imenu Chocho, ki ga je slikar 
naučil tudi naslednji stavek: 
»Cezanne je genij«.

Leta 1553 je angleški kralj 
Edvard VI izdal zakon, ki je pre
povedal bučne prepire v cerkvi 
ali na njenem dvorišču. Kdor se 
je prvič pregrešil so mu (po žel
ji) odrezali desno ali levo uho, 
drugič je prišel na vrsto drugi 
huhelj, tretji prepir na posveče
nem prostoru pa je vzel glavo.

Sodobniki so za genialnega 
renesančnega slikarja Leonar
da da Vincija med drugim trdili, 
daje najlepši moški, kar se jih je 
kdaj rodilo. Nekaj podobnega 
so sodobniki trdili tudi za ne
mškega slikarja in grafika Al
brechta Diirerja, ki je samega 
sebe uporabil kot model za por
tret Jezusa Kristusa.

•
Papež Hadrijan IV. je odšel 

na boljši svet na dokaj čuden 
način. Zadušil se je, ko mu je 
med pitjem mašnega vina zašla 
v sapnik muha. Samo nekaj dni 
prej je Hadrijan zagrozil cesarju 
Frideriku, da ga bo izobčil iz 
cerkve. Po omenjeni papeževi 

’ smrti niso smeli pred Fride
rikom ubiti nobene muhe.

•
Legenda pravi, da je Pitago

ra, grški matematik, žrtvoval 
bogovom 50 volov. Seveda 
šele potem, ko mu je uspelo 
dokazati, da je kvadrat nad hi- 
potenuzo enak vsoti kvadratov 
nad katetama.

Nedavno semo se spomnili, 
daje rimski cesar Kaligula svo
jega konja Incitatusa imenoval 
za konzula. Vendar Kaligula ni 
bil edini rimski cesar z nena
vadnimi nagnjenji do živali. 
Tako je slavni Tiberij lovil in je
del muhe, Neron pa je dajal 
pokojnino odsluženim dirkalnim 
konjem. Konje, kandidate za 
pokojnino, so pred cesarja pri
peljali v človeških oblačilih.

Zgodovina Bizanca je polna 
neverjetnih dogodkov. Leta 695 
je Leontius med dvornim pu- 
čem zrušil cesarja Justinijana 
II. in mu dal odrezati nos. Leta 
698 je gneral Tiberius zrušil 
Leonitusa in mu dal odrezati 
nos. Leta 705 je Justinijan, 
čeprav brez nosa, zrušil Tibe- 
riusa, ki je dal odrezati nos 
Leontiusu. S tem se je obdobje 
rezanja cesarskih nosov kon
čalo. Justinijan je dal Tiberiusa 
in Leontiusa preprosto obgla
viti.

m
novoles

TRADICIONALNA POLETNA RAZPRODAJA 
novolesovih PROIZVODNIH PROGRAMOV

m

O d  12. do 22. 9. 1988
vsak dan od 8. do 19. ure, v nedeljo 

od 9. do 14. ure

P R O D A JN I PO G O JI
1. popust do 35% za izde lke v d rug i k v a lite ti
2. popust do 60% za k  uhin jskepom ivaln ike kolpa ke r
3. do 6 obrokov brezobrestn i k re d it, p lač ilo  prvega  

obroka ob nakupu
4. popust 20—30% za p lač ilo  v go tov in i
5. p r i  nakupu nad 1.OOO.OOO din brezplačen prevoz  

do 100 km
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Nagradno žrebanje za kupce 
novolesovih proizvodov

1. nagrada: čoln kan u
2. nagrada: kopalna k a d

ko lp a -san Pag  *

3. — 10. nagrada: k u h in js k i 
p o m iv a ln ik ik o lp a -k e r B icolore
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Na krilih vetra (3)_________

SVOBODE, 
KOLIKOR Sl 
JE VZAMEŠ

Iz zaliva Mir na južnem koncu Dolgega otoka smo nas
lednje jutro odpluli dobesedno po prstih in na jadra, da ne 
bi naš dizel zbudil gostoljubnih gostilniških milijarderjev in 
popolnoma njihovih davčnih inšpektorjev. Naš naslednji 
cilj je bil zaliv Pantera na severozahodnem koncu Dolge
ga otoka, ki si to ime res zasluži, saj je pretegnjen kot žrd, 
od enega konca do drugega je kar 45 km. Zdaj je bilo 
vprašanje, po kateri strani naj ga objadramo, če greš po 
zunanji, si tako rekoč na odprtem morju, kar je svojevrsten 
čar, notranja pa je bolj zanimiva zaradi otokov in kanalov, v 
primeru juga pa veliko bolj varna. Jugo pa je bil napove
dan. To nam je povedal radio oziroma njegova napoved 
vremena za pomorce. Radio je ena najbolj pomembnih 
reči na vsakem čolnu, prižigamo pa ga samo za vre
mensko napoved, novice o vedno novih stabilizacijskih 
prizadevanjih preveč dvigujejo pritisk.

Ko se skozi ožino Vel. Proversa splazimo v Lavdarski 
kanal, nas tam že čaka naraščajoči jugo, veter, ki prinaša 
poslabšanje vremena. Jadralci ga imajo, če ga ni preveč, 
kar radi. Piha enakomerno in dela dolge valove. Krepi se 
počasi, jadralcu da čas, da se umakne v zaščiten zalivček 
ali pristanišče. Poleti na Jadranu skoraj ni juga, ki bi delal 
večje težave jadrnici nad 8 metrov dolžine, če  ima kolikor 
toliko izvežbano posadko. Tinu-Danielu je veter pihal v pol 
krme, kar sicer ni idealno, je pa udobno. Potuješ namreč z 
valovi, kar je neprimerno bolj prijethood nenehnega zabi
janja premca v valove, ki nastopi, ko mora jadrnica potova
ti v veter.

Z VSEMI CUNJAMI

Jugo, ki je počasi naraščal, je Tin-Daniela spremenil v 
ptico, na jambor smo obesili vse »cunje«, kot jadralci pravi
jo jadrom, hitrost je presegala 6 milj na uro, kar je, preve

deno v kopenski jezik, več kot 11 km na uro. Tudi valovi so 
počasi, vendar vztrajnc^naraščali, ko smo se okoli otočka 
Golac s križarjenjem prebijali v zaliv Pantera na zgornjem 
koncu dolgega otoka, so bili valovi visoki že dva metra. 
Pristali smo v Velem Ratu, naselju, ki je dalo ime mogoč
nemu svetilniku na zunanji strani otoka. Tu sta bila na vezu 
dva elana 31, čez prvomajske praznike so ju najeli mladi 
pari iz Zagreba. Na morju so prijateljstva hitra in iskrena, 
zvemo, da so se tudi oni zbali juga, da bo jutri in pojutrišn
jem še močnejši, da ju tu ob otočku Brščak nekoč nasedel 
celo velejadralec Mladen Šutej, da je neki Italijan zaradi 
zavarovalnine sredi belega dneva in ob polnem soncu 
poslal na čeri odsluženo ladjo in da ima barba v bližnji hiši 
odličen tropinovec. Ženski del posadke Tin-Daniela se je 
v tistem vetru, ki je z vse višjim tonom pel skozi pripone 
jambora, res ogrel za lozovačo, kot pravijo tu tropinovcu.

Učinek ni bil najboljši, o čemer bi lahko pripovedovalo la
dijsko stranišče. Nekaj dni kasneje smo zvedeli, da je lo- 
zovača iz modro pobarvane hiše omenjenega barbe po 
vsem Jadranu znana po tem, da ne škoduje le Nemcem.

MOŽAK GRE K SESTRIČNI

Napoved vremena je zdaj še viharni jugo, s sunki vetra 
čez 40 vozlov (po domače skoraj 80 km na uro). Sklene
mo, da bomo en dan ostali v varnem Velem Ratu, posveti
mo se kulinariki in sprehodom. Ko v vetrovkah raziskuje
mo kozje stezice in makadam, se nam nenadoma odpre 
pogled na morje ob zunanji strani otoka. Valovi so velikan
ski, štiri do pet metrov, kako moder in preudaren je bil Tin- 
Daniel, da ni plul po odprtem. Čeprav bi tudi to gotovo pre
nesel. Na enem od neštetih križišč potk in poti srečamo za 
k maši oblečenega človeka, ki po hrvaško pove, da govori 
le italijansko, nemško in angleško. Z nami še naprej kle
peče po hrvaško, mogoče bo druge jezike uporabil pri ses
trični, h kateri je menda namenjen. Svet je poln čudakov, 
na otokih jih je baje celo nekoliko več, ljudi je malo, zakone 
sklepajo v sorodstvu.

Slabo spim, jugo narašča po uradni vremenski napove
di in tudi dejansko. Pripone jadra žvižajo v vetru, jaz pa 
vem, da smo dva dni vožnje do Biograda, kamor moramo 
čez tri dni vrniti jadrnico. Taka je pogodba. Sosedje na 
elanih so vstali zelo zgodaj, kar je za njih nenavadno. Pre
gledujejo opremo, si natikajo rešilne jopiče in varnostne 
pasove. Odpluli bodo, jadrnici morata biti po pogodbi čez 
dva dni v Rovinju. Potovali bodo z jugom v krmo, kar je hi

tro in manj naporno. Pomagamo jim pri vrveh, ko so odve
zani, se kljub popolnoma skrajšanim jadrom oddaljujejo s 
hitrostjo gliserja. Nenadoma ena od jadrnic kakšno miljo 
od pomola obstane, jadra plahutajo v veter. Kaj se je zgodi
lo? Z daljnogledom ugotovimo, da je narobe nekaj pod vo
do. Kaže, da se jim je okoli osi propelerja namotala vrv, kar 
popolnoma onemogoča manevriranje z motorjem. V 
takem vremenu pa tudi sicer je to zelo nevarna in nerodna 
reč. Drugi elan nemočno križari okoli njih in menda daje 
nasvete. Končno črna pikica (človek v potapljaški opremi) 
zleze v vodo in se večkrat potopi pod jadrnico. Uspeli so, 
nesrečna vrv je srečno na krovu. Srečno pot, elana!

Napoved ni nič boljša. Jugo s sunki čez 40 vozlov. Nas
lednje jutro se odpravimo tudi mi. Taktičen načrt je, da s 
križarjenjem proti jugu v kanalih zadrskega arhipelaga 
napravimo čim daljši kos poti v smeri Biograda na moru. 
Študiramo zemljevide in vodiče. Ob viharnem morju pa 
tudi sicer je treba pot načrtovati tako, da se lahko tako rek
oč v vsakem trenutku in ob vsakem vremenu zatečeš v 
kolikor toliko varen zaliv ali pristan. Naša pobožna želja je, 
da bi se prebili do Rave, vasi in otočka nekje na polovici 45 
km dolgega Dolgega otoka. Ves čas bo treba križariti proti 
vetru. T o pomeni, da bomo vozili v cik caku in napravili pot, 
ki bo trikrat daljša od zračne razdalje.

SKOZI TRIMETRSKE VALOVE

Oblečemo se v nepremočljive obleke, na čolnu je 
najbolj važno ostati suh. Ko se odvežamo, nas izstreli kot 
iz topa, dokler ne bomo zavili okoli otoka Golac, imamo ju
go v bok. Jadra smo že prej skrajšali, ne glede na to pelje
mo z največjo mogočo hitrostjo. Užitek, a kaj ko bomo mo
rali kmalu obrniti v veter. Ko se to zgodi, premec jadrnice 
razbija valove, val je treba vzeti nekoliko od strani, da jadr
nica in posadka preveč ne trpita. Jugo še narašča, glavno 
jadro je skrajšano na »dve roki«, se pravi največ, kar se da, 
treba bo sneti prednje jadro in ga zamenjati z viharnim. 
Vsa posadka je v kokpitu, kot pravijo krovu pri krmilu, od
pravim se na premec, ki ga zalivajo valovi. Za pot od krila 
do premca, okoli 6 metrov, porabim 5 minut. Na premcu se 
krčevito držim ograje in snemam prednje jadro. Prevzame 
ga okrogla, vendar kot žoga spretna Slavica, ki bolj ugane 
kot sliši kaj hočem. Veter je namreč tako močan in glasan, 
da preglasi tudi vpitje. Z glasom se ni mogoče sporazumeti 
na pičle štiri metre. Uspe mi pripeti vihrano prednje jadro. 
Zdaj imam nekaj časa tudi za okolico. Nenehoma se po
navlja eno samo dejanje, jadrnica se postrani povzpne na 
trimetrski val, pod teboj (krčevito se držiš za ograjo) je šti- 
rimetrska dolina (3 metre vala in en meter višine jadrnice),

v naslednji sekundi pa se premec prevesi navzdol, se zari
je v val, ki te popolnoma preplavi in nato spet po valu 
navzgor. Precej napeto in tudi nevarno, kdo te bo našel, če 
te odplakne v morje. Tisti dan smo v veter napravili več kot 
40 milj, križali smo 33 krat, dejansko pa smo se proti 
našemu cilju približali le za 15 milj. Posadka se je odločno 
izkazala, vsi so bili na krovu, v kabini bi jim bilo slabo, 11 - 
letni Marko, z varnostnim pasom privezan ob ograjo, je 
pač mislil, da mora biti tako, kot je. Jaz sem vedel, da bi bilo 
lahko tudi slabše, vendar je na morju navada, da krmar 
svojih črnih ali svetlih misli ne pripoveduje posadki. Ker 
smo kar lepo napredovali, se pred jugom, ki je še vedno 
naraščal, nismo zatekli niti v Božavo niti v Brbinj, luki, ki sta 
bili predvideni za zavetje, če bo le prehudo. Mimo nas smo 
pustili tudi prvoten cilj — otok in vas Ravo, pluli smo naprej, 
vse do vasice s privlačnim imenom Luka. Vrvi so prijazno 
poprijeli domačini, ki v začetku niso hoteli verjeti, da smo 
se zjutraj odpravili iz Velega Rata.

TRDNA ZEMLJA POD NOGAMI

Kako lepo je imeti trdno zemljo pod nogami! Tin-Daniel 
je postal sušilnica popolnoma premočenih oblačil, v kuhin
ji sta z vsemi plameni delovala kar dva špiritna gorilnika. 
Idilo so motile le besede izkušenih domačinov, ki so pripo
vedovali, da jugo ne bo nehal še dan ali dva. Mi pa mora
mo čez 36 ur vrniti jadrico v Biograd na moru. V pogodbi 
res piše, da zaradi višje sile (slabega vremena itd.) lahko 
zamudiš, toda čast je čast.

V Luki nimaš kaj početi, vasica je tipičen primer otoške- * 
ga naselja, ki so mu vsi obrnili hrbet. V šolo hodijo natanko 
trije (3) otroci, prevladujejo starci, kar je mlajšega, je v Avs
traliji, Kanadi, Ameriki, plove na ladjah vseh zastav ali pa 
se je preselilo na celino. Dva ali trije izseljenci so poslali v 
domovino dolarje, zidajo jim velikanske vile, vendar je 
vprašanje, če bodo kdaj prebivali v njih. Starka, ki nabira 
okoli pokopališčnega zidu v maju še zeleno travo (za 
kozo) pravi, naj grem na pokopališče. Njiva mrtvih je po
rasla s plevelom, v kotu pet svežih grobov, sicer pa grob
nica do grobnice. Marmor in odpadajoča pozlata pričata o 
nekdanjem bogastvu, ki so ga dajale ladje, vino in oljke. Ni 
še tako dolgo, ko so mislili, da zlata doba nikoli ne bo mini
la, na zdaj zapuščenem zadružnem domu sta še vedno 
dobro vidna napisa »Živel maršal Sovjetske zveze Stalin!« 
in »Živel maršal Jugoslavije Tito!« Zlasti prvi je bil že ve
likokrat prepleskan, toda kaj ko je rdeča ban/a tako trdo
vratna. Po zadružništvu so poskusili s turizmom. A mu 
kljub hotelu, ki so ga zgradili, niso kos. K njim se zatekajo le 
pripadniki različnih verskih sekt, enkrat pa so bili pri njih, je 
povedal domačin Tonči, tudi psihiatri na nekakšnem kon
gresu, kar je skoraj isto. Ko pri njih cvete ta ali ona vera, v 
Luki ni proste postelje. Gostje spe celo na žimnicah, ki jih 
razprostro po tleh nekdanjega zadružnega doma. In res, 
skozi razbita okenska stekla je mogoče videti gore žimnic.

SREČANJE Z NOVOMEŠČANOM
V Luki smo srečali tudi človeka, ki je natanko vedel, kje 

je Novo mesto. Kako tudi ne, po njegovih besedah je bil po 
osvoboditvi prvi upravnik novomeškega doma JLA. Kmalu 
pa so ga zaradi ran upokojili, pove, da ima eno redkih dos
tojnih pokojnin v teh krajih. Vendar ne miruje, prodaja karte 
za ladjo, ki enkrat na teden pristane v Luki, in bdi nad var
nostjo, tako kot se spodobi za moža, ki je nekoč nosil uni
formo. Mi se mu ne zdimo sumljivi. Morda zato, ker smo iz 
njegovega Novega mesta, ker smo prišli iz časa, ko je bil 
še zdrav, mlad in zmagovalen. Spat odidemo nekako pobi
ti. Ne samo zaradi juga.

Jutro je pametnejše od večera, krmar se je otresel otož
nosti, sklenem, da bomo izpluli kljub radiu, ki še naprej po
navlja opozorilo o viharnem jugu. Domačini, ki se vsako 
jutro zbero pred trgovinico, se razdele v dva tabora. Eni so 
na naši strani, drugi pa nas nagovarjajo, naj še en dan 
počakamo. Stari morski volk me potegne na stran mi na 
karti pokaže vse zvijače, s katerimi se bom preko kanala 
prebil v ožino Ždrelac med Pašmanom in Ugljanom. Po
tem pa smo že v Zadarskem kanalu, v katerem ni jugo niti 
približno tako močan kot ob Dolgem otoku.

In res smo v nekaj urah v Ždrelcu, na oni ■ »rani pa je tako 
mirno, da krmilo prevzame ženski del pos tke. Pristanek 
v marini v Biogradu na moru je samo še s. 'ar rutine, jutri 
zjutraj bomo okopani, preoblečeni in spočiti predali ključe 
Tin-Daniela novi posadki, ki že čaka na srečanje z vetrom, 
morjem in valovi.

Sol v naših žilah pa bo tudi nas še kdaj poklicala nazaj. 
Na morje, kjer je toliko svobode, kot si je vzameš.

MARJAN BAUER

Izkušnja______________________

MOLZEJO 
NAJBOLJŠO 
KRAVO V 
BELI KRAJINI

Kot v posmeh vsemu gnevu, jezi in grožnjam slovenskih 
rejcev krav mlekaric, ti zaradi (pre)nizkih odkupnih cen 
mleka celo grozijo, da bodo šli na ceste, je na Butoraju pri 
Črnomlju zrasel eden največjih hlevov v Beli krajini. V teh 
za kmeta tako neugodnih časih se za tako gradnjo lahko 
odloči le fanatik ali velik optimist, pride na misel mimoi
dočemu. In gospodar Vinko Kocjan je zagotovo vsaj tisto 
drugo, sicer se ne bi odločil, da se iz mesta vrne na vas, 
pusti službo in začne kmetovati skoraj iz nič.

Ko je stari Kocjan pred sedmimi leti prepisal kmetijo na 
sina Vinka, se je ta z družino preselil iz Črnomlja na do
mačijo na Butoraj. Takrat je bila pri hiši le ena krava, hlev je 
razpadal, kmetijskih strojev ni bilo. Marsikdo bi vrgel pu&o 
v koruzo ali životaril z nekaj kravami, toda Vinko, ki je zra
sel na tej zemlji in jo vzljubil, je začel bolj načrtno. Nakupil 
je kmetijske stroje, nekaj sam, nekaj pa skupaj s sosedo
ma, v Mozirje in Kočevje je šel po plemenske krave, pred 
petimi leti pa se je odločil tudi za gradnjo hleva. »Lahko bi 
bil že zdavnaj na zeleni veji in družba bi kaj imela od tega. 
Tako pa sem 5 let mučil sebe in družino, ker nikakor nisem 
mogel dokončati hleva. Čeprav sedaj s črnomaljsko kme

tijsko zadrugo dobro sodelujem in mi veliko pomaga, pa so 
me v začetku gledali z.nezaupanjem. Ko sem prvič zapro
sil za gradbeni kredit, sem bil edini, ki ga nisem dobil, češ 
da bom gradil hišo in ne hlev. Naslednje leto so mi ga sicer 
dali, a je bil pičel,« pove Kocjan, ki je v hlev vgradil vse prih
ranke, s katerimi je nameraval pred vrnitvijo na Butoraj v 
Črnomlju graditi hišo. T udi veliko dreves iz lastnega gozda 
je moralo pasti, da se je pritrkljal kak dinar. Na začetku le
tošnjega poletja je živino končno preselil iz pretesnega 
starega hleva v novo, prostorno in moderno poslopje, 
katerega streha je široka 26 metrov, dolga pa 33, na njej 
pa je natanko 13.050 opek, torej za tri strehe stanovanjskih 
hiš.

V začetku sta Kocjanova, kljub temu da sta že imela 
stroje in nekaj plemenskih krav, životarila, saj je bilo ob 
službi in majhnih otrocih težko postoriti vse delo na kmetiji. 
Zato sta se morala odločiti: ali pustiti službo ali kmetijo. 
Našla sta kompromisno rešitev. Vinko je pred dvema le
toma pustil delo žerjavovodje na Beltu in ostal doma, žena, 
ekonomistka, pa se še vedno vozi na delo v Črnomelj.

Pri Kocjanu je prevladalo veselje do živinoreje nad ' 
ekonomskim učinkom, ki ga lahko od svojega dela 
pričakuje. Tako se je raje odločil za rejo krav mlekaric kot 
pa bikov, ki dajo več zaslužiti in je z njimi manj dela. 
»Vedno moram biti v hlevu med kravami, da lahko hitro 
zaznam vsako spremembo. Posebno moram biti pozoren 
na mastitis in plodnostne motnje. Pravijo, da se krave pri 
gobcu molzejo. Pomeni, da jim moram redno dodajati vi
tamine in krmila, saj jih zaradi oddaljenosti ne moremo 
gnati na pašo. V Beli krajini velja, da je krava z 2 do 3 tisoč 
litri mleka v obdobju med dvema teletoma, to je približno v 
8 mesecih, že dobra. Moja najboljša je imela lani 8.000 li
trov mleka z dobro tolščo,« pravi Vinko. Za njegove krave 
velja, da so tudi sicer med najboljšimi v Beli krajini, kar 
potrjuje tudi 1. mesto, ki ga je predlani na razstavi na Trški 
gori od črnomaljskih krav zasedla prav njegova.

Sedaj ima Vinko med 37 glavami živine 17 bikov, kajti le 
s tistim, kar dobi od mleka, ne bi mogel vračati posojil, da o

strani pa je tudi kmetijska proizvodnja pri nas preveč raz
drobljena. Če hoče človek biti kmet, se mora s kmetijstvom 
ukvarjati intenzivno ali pa nič. Životarjenje in stokanje ne 
pelje nikamor. Vsi tisti, ki imajo manj kot 10 glav živine, ni
majo nikakršnega ekonomskega uspeha in se zaman tru
dijo. Navadno je tako, da je tistemu, ki je v službi in ima dve 
ali tri krave, vseeno, kakšna bo odkupna cena mleka,« po
ve Kocjan iz izkušenj. Tudi sam je namreč poleg živinoreje 
poskusil še-s prašičerejo. Lani je prodal kmetijski zadrugi 
100 prašičev, letos pa 25. Imel je tudi 300 kokoši nesnic. 
Spoznal je, da danes lahko uspe le usmerjeni kmet in da 
miselnost, ki je v Beli krajini še preveč trdno zakoreninje
na, da se moraš v kmetijstvu ukvarjati z vsem pomalem, 
navadno pripelje do tega, da ti na koncu nič ne ostane.

Zanimivo je, da so Kocjanovi vsa ta leta po dvakrat ali 
celo trikrat na dan molzli ročno. V dobrodošlo pomoč sta 
bila sinova Tomaž in Aleš, ki sta končala 8. oz. 7. razred. 
Drugošolki Maji bo gotovo že lažje, saj te dni pričakujejo 
molzni stroj, v hlevu pa bodo uredili mlekarno s hladil
nikom, tako da bo mlekarski avto prihajal po mleko kar k 
njim na dom. Z modernizacijo bo ostalo tudi nekoliko več 
časa za počitek, ki ga večina kmetov — tudi to je značilna 
zaplankana belokranjska miselnost — ne priznava. Vinko 
pa misli, da si prav kmetje najbolj zaslužijo oddih, zato 
vsako leto odrinejo na morje, za kmetijo pa poskrbijo so
sedje. Njihovo letovanje pa je med črnomaljskimi kmeti 
povzročilo nemalo negodovanja. Hodili so se celo pritože- 
vat na kmetijsko zadrugo, češ: kakšen kmet pa je to, če 
hodi na morje.

Teda Vinko ve, da poti nazaj zanj ni, da bo torej moral 
ostati kmet, da pa ga od njegovih 38 let do pokojnine loči 
še dolgo obdobje, zato ne gre, da bi se izčrpal v nekaj letih. 
Kmetovanje mora biti užitek in ne mora, je njegovo pravilo, 
ki sta se ga očitno oprijela tudi sinova, saj starejši jeseni 
odhaja v kmetijsko šolo, mlajši pa mu bo sledil prihodnje 
leto. Zagotovo jima bo lažje, kot je bilo pred sedmimi leti 
začeti njunemu očetu. •

M. BEZEK-JAKŠE

nakupu novih strojev in živine niti ne govorimo. Trenutno 
molze namreč le štiri krave. Njegov načrt pa je, da bi imel 
20 krav in 200 litrov mleka dnevno. To bi bil zanj uspeh in 
upa, da ga bo dosegel v enem letu. Sedaj z mlekom ni zas
lužka, saj od prodaje dveh do treh tisoč litrov na mesec 
zasluži okorg 800 tisočakov. In ko se mu je pred kratkim 
pokvaril kmetijski stroj, je dal za popravilo enomesečni 
zaslužek. »Ko bo proizvodnja zares stekla, mislim, da bo
do tudi rezultati ugodni, to pa bo čez leto ali dve. Saj se v 
kmetijstvu premika na boljše, toda žal prepočasi. Po drugi



Glavni trg po sejmu

Iztrgano pozabi (3)
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Za hlevom kapiteljske proštije nad bivšo žensko bolniš
nico se je sredi mesta vlekel dolg turški zid, ki se je konča- 
val pri Fajdigovi hiši, kjer je v prvem desetletju tega stoletja 
bila tudi ljudska šola.

Na šancah, tako so Novomeščani pravili temu priljubl
jenemu in skritemu kotičku, ki so ga krasili kostanji, je bilo 
večerno zbirališče novomeške mladeži. Na petih lesenih 
klopcah, za katere je lepo skrbelo turistično društvo, so se 
zlivala mlada srca. Ob skritih objemih je bilo izrečenih neš
teto ljubezenskih izpovedi. V romantično zasanjanost so 
mlade parčke zazibavali kapiteljski zvonovi. Zvonjenje je 
bil tudi tih poziv mladini, da je treba domov, kar so seveda 
upoštevali tisti, ki so imeli doma red. Marsikateri mladenič 
je v tem času splezal čez visoki zid proštovega sadovn
jaka, kjer so se ponujali slastni sadeži.

Bližnje sosede mlade romantične idilike ob starinskem 
obzidju so bile usmiljene sestre iz ženske bolnišnice, ki so 
jih krasile modre obleke in bela široka poškrobljena pokri
vala. Nune so bile redne udeleženke pogrebov v mestu. 
Vedno so v rokah nosile sveče in na glas so molile ter zelo 
popestrile žalni sprevod. Sveče so bile potem njihova last; 
odnesle so jih v svojo bolniško kapelo, kjer so ob raznih 
priložnostih imele mašo.

Nune so vedele za ljubezen pod kostanji. Verjetno je ob 
lepem večeru tudi katera od njih začutila ljubezensko to
plino v srcu. Med njimi je bila mlada deklica, ki je prišla 
med usmiljene sestre zato, ker se je njen fant, ko je na 
Vrbskem jezeru iz vode reševal dekletov prstan, utopil. Ni 
prenesla tragedije, odločila se je za samostan.

NA VSAKEM VOGALU FRIZER
Na začetku tega stoletja sta bila v Novem mestu dva fri

zerja. V gornjem delu mesta je bil Ivan Svetec, ki je dolgo 
časa pred svojo delavnico imel tudi znak cehovske pri
padnosti, bakren kolut. Svetec je bil tudi mojster šminkan
ja, zlasti je pomagal amaterski gledališki skupini, imel pa je 
tudi zastopstvo za odpravljanje kurjih očes. Pri mostu je 
»kraljeval« frizer Franc Karaš, ki je imel zala mlada dekle
ta. V mestu so jih poznali, ker so ob večerih na domačem 
vrtu prepevale lepe hrvaške pesmi.

Kasneje sta se jima pridružila še Ivan Ferlič v Kandiji in 
Ferdo Buh v starem delu mesta. Tako je dolenjska metro
pola imela na vseh štirih koncih svojega frizerja. Za vse je 
bilo dela dovolj, vsi štirje so solidno živeli.

MESTNE SVETILKE 
SO VSI SPOŠTOVALI

Novo mesto ob rojstvu novega stoletja ni premoglo jav
ne električne razsvetljave, kot vemo, jo je imel edino 
Košiček v Kandiji. Zato so po mestu gorele petrolejske 
svetilke. Zanje je vestno in marljivo skrbel prvi komunalec 
ata Fink. Vsak večer je v mraku prižgal javne svetilke, zju
traj, ko se je začelo daniti, pa jih je ugašal, da niso po nepo
trebnem žrle gorivo.. Vsakič je petrolej dolil, hkrati pa je s 
posebno krpo očistil cilinder, da se je čez dan svetilka v 
soncu svetila, kot bi gorela luč. Svetila so bila okras mest
nemu jedru. Nepridipravi in ponočnjaki sojih vedno pustili 
pri miru, nikoli se ni zgodilo, da bi se jih kdo lotil.

FRANČIŠKANI SO OTROKE VODILI NA 
IZLETE

Patri iz frančiškanskega samostana niso bili samo 
učitelji verouka, ampak so otroke iz osnovne šole vodili tu
di na izlete, največkrat v bližnjo okolico Novega mesta, pa 
tudi v Ljubljano. Naš sogovornik Edo Zorko se spominja 
dveh takih izletov. Na prvem jih je* v Ljubljano vodil pater 
Hubert. Otroci so se zelo navdušili nad rdečim tramvajem, 
ki je ropotal po tračnicah, bilo je malo drugače kot doma, 
kjer so tramvaj vlekli konji. Ravno tako navdušeni so bili 
tudi nad lepo oblečenimi policaji, precej drugačnimi kot 
novomeški Muška, Ljubi in Pureber.

Ker so bili otroci zelo pridni, jim je pater obljubil še en 
izlet. Za to pa je slišal še bolj priljubljeni pater Blanko in se 
dogovoril z njimi, da gredo z njim na izlet v Višnjo goro.

Med potjo so govorili tudi o priklenjenem polžu in neka

Ribniški sejem

»ČE MODRU 
GOVORI, Sl 
ZE 
PRDOBI«

Ribničanje so leta 1492 od cesarja Friderika III. dobili 
patent, s katerim jim je bilo dovoljeno, da so prodajali svoje 
izdelke po vsem cesarstvu. Visokost se je namreč bala, da 
bodo ljudje zaradi turških vpadov zapustili te kraje. Sprva 
so trgovali s polhi in jih nosili tja do današnje Nizozemske, 
kasneje pa so se pričeli na veliko ukvarjati z lesom. To 
počno še dandanes s to razliko, da so v socializmu na svo
je delo pričeli plačevati tudi davek.

Svoj praznik so si v svobodni domovini izborili šele pred 
13 leti; poslej je vsako leto prva nedelja v septembru njihov 
dan. Ribniški semenj je tudi letošnjo sončno septembrsko 
nedeljo privabil na tisoče obiskovalcev, tako da se je bilo 
težko pretolči iz ene ulice v drugo. Ribniški sejem je imel ta 
dan več kot 200 stojnic, ki so jih postavili obrtniki iz raznih 
krajev Jugoslavije od Beograda do Prijedora, od Jastre- 
barskega do dalmatinskih obal. Med njimi je bilo tudi deset 
največjih suhorobarskih obrtnikov, ki so se prav za to pri
ložnost vrnili domov. V dandanašnjih časih robe ne nosijo
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krošnjarji, pa tudi z vozovi se ne vozijo več. S kamioni med 
letom prepotujejo vso Evropo, pa tudi domačih krajev ne 
izpustijo iz rok. Tudi letos so se obiskovalci dalj časa za

drževali ob delavnicah na prostem, kjer je več kot trideset 
domačinov iz Ribniške, Dobrepoljske, in Struške doline, 
Drage, Podpreske in Velikih Blok, od povsod, kjer je doma

suhorobarstvo, prikazovalo, kako nastajajo škafi in vedri- 
ce, sodi, golide, ribežni, pasti za miši in polhe ter znameniti 
ribniški zobotrebci.

Žal, je bilo za stoli, kjer so izdelovali suhorobarske izde
lke, videti povečini le starejše ljudi. Andrej Klemenc, pod
predsednik turističnega društva, ki je že vsa leta organiza
tor sejma, je zaskrbljen: »Mladina ne vidi pravega cvenka v 
teh kupčijah, preveč je entuziazma, pa premalo zaslužka. 
Občina obdavči ročne in strojne izdelovalce enako, 
šušmarjev pa ne vidi. Tudi to mladino odvrača, in če bo šlo 
tako naprej, bosta tudi suhorobarstvo in lončarstvo izumr
li.« Ne nazadnje velja omeniti tudi, da za takšno veliko pri
reditev, kot je ribniški semenj, dela le 15 zanesenjakov pri 
turističnem društvu. Vsa sreča, da jim finančno pomagajo 
domača podjetja. Pokroviteljstvo nad letošnjo prireditvijo 
je ob svoji 40-letnici sprejel kolektiv Inlesa.

»Ja, le poglejte. U Ribnc mamo vjalek špas. Danes je 
pocejn, je prilka, je use znižanu«, je obiskovalce ogovarjal 
prileten suhorobar, ki je šel v svoji trgovski vnemi ponekod 
kar malo predaleč. Ogrožal je sebe in okolico, ko je s svo
jimi več kot sto kilogrami kar nekajkrat stopil na mini 
otroški voziček in stranki kazal njegovo trdnost. Ribničanje 
so pač mešetarji, da jim ni para. »Usak mora bit učan, pre
dajat robo sam; če modru govori, si že kej prdobi«, pravi po 
vsem svetu znana ribniška pesem.

Na koncu velja omeniti tudi tradicionalni sprevod, ki se 
letos ni vil po glavni ulici, ker je razkopana. Poročilo pa ne 
bi bilo popolno, če bi izpustili obisk znanega slovenskega 
dobrotnika Ivana Krambergerja, ki si je letošnji sejem iz
bral tudi za prodajo svoje druge knjige. Za mnoge obisko
valce je bil s svojim B avtom, črnim ogrinjalom, dolgimi 
lasmi, usnjenimi škornji in komentarji prava atrakcija.

J. PAVLIN

teri so šalo vzeli kar zares. Ko so se z vlakom pripeljali v 
Višnjo goro, je eden od otrok stopil k železničarju, ki je z 
rdečo zastavico stal pri vlaku, in ga vprašal: »Oče, kje pa 
imate polža?« Mož mu je velel: »Pridi, pridi malo bliže, pati 
ga bom pokazal!«

Fante ni slutil nič hudega. Ko je prišel blizu železničarja, 
mu je ta pritisnil krepko klofuto, zraven pa je dodal: »No, 
zdaj ga pa imaš!«

Fant se je na mestu zasukal. V očeh so se mu pojavili 
petelinčki, vendar je premagal sramoto. V šoli so ga potem 
sošolci še dolgo dražili, če še vedno vidi polža.

ŠMALC, TRGOVINA JE SKORAJ 
UMETNOST

Mlado in staro se je ob raznih cerkvenih praznikih pa tu
di sicer rado shajalo na Trški gori. Ljudje so bili najprej pri

maši, potem pa so se razvile razne aktivnosti, ki so zlasti 
prišle do izraza, ko je bilo žegnanje.

Domači fantje so radi zapeli, potem pa so se kosali v 
rokoborbi, kar so opazovala dekleta, ki so navadno iz rožic 
pletla venčke. Zvonovi so pritrkavali, frančiškanski patri pa 
so imeli govore. Mlade so učili lepega obnašanja, opozar
jali so jih na škodljivost pijančevanja in pretepanja.

Če je bil večji cerkveni praznik, je na Trško goro prišel 
novomeški lectar Murn, ki je znal pripravljati okusne me
denjake in lectova srca. Pridružil se jim je tudi domačin z 
rdečim fesom na glavi, ki je za krajcar ponujal dobro turško 
kavo.

Prireditev nikoli ni minila brez gasilcev. Bili so lepo 
opravljeni, v glavnem sami brkati fantje, ki so jih dekleta ze
lo občudovala. Navadno so se motili z velikim možnarjem; 
tega so drugače uporabljali za preganjanje grozečih 
oblakov, ki so nosili točo v vinorodne gorice. Vedno so pri

Odbor gasilskega društva 1886

pravili tudi gasilske vaje, kjer so pokazali svoje spretnosti.
Največ leetovih src so pokupili gasilci. Darovali so jih 

dekletom, ki so potem med seboj tekmovale, katera je do
bila večjega, katero je imelo večje ogledalce in lepši verz.

Posebnost je bil trgovec Ivan Šmalc, doma z Mirne. Naj
več je prodal klobukov. Navadno je kakšnega zalučal med 
množico, da se je potem zanj tepla. Klobuki so leteli z glav, 
pa jih je bilo potrebno nadomestiti, ker so jih med ravsan
jem pohodili. Zanimivo je, da je Šmalc za vsako glavo 
našel pravi klobku, kot bi ga posebej »ulil« za kupca, s 
čimer se je kaj rad pohvalil. Bil je poln vedrine ter zdravega 
humorja. Za vsakega kupca je pripravil še manjše darilce, 
zato se je navadno vračal domov s praznim vozom.

SEJMI, ČEBULARJI IN ROŽNI VENCI
Večji sejmi pa so bili v Novem mestu, in sicer na vseh 

koncih in krajih. Največ štantov je stalo na Glavnem trgu, 
posejani pa so bili tja do kapiteljskih stopnic, enako tudi na 
Loki in še kje drugje.

Najbolj živahno je bilo na Glavnem trgu, kjer je bil naj
večji sejem ob velikem šmarnu (15. avgusta). Posebna 
folklorna zanimivost na sejmu so bili Belokranjci, ki so čez 
Gorjance prišli v mesto v lepih belih platnenih oblačilih. 
Medtem ko so ženske čepele ob platnenih štantih, so 
moški krožili po hišah in prodajali vence čebule. Zato se 
jih je prijel naziv Čebularji, ki se ga nikoli niso znebili. Z 
venci čebule okrog vratu so hodili od vrat do vrat in posel je 
lepo cvetel. Prodajalci so znali tako prepričljivo govoriti o 
zdravilni vrednosti čebule in tudi česna, da je ni bilo hiše, 
kje ne bi bilo kupčije.

Na štantih v bližini Kapitlja pa so kramarji v glavnem 
prodajali nabožne podobe, rožne vence in manjvredni kič. 
Posebnost so bili »žegnani« roženkranci, ki so jih požeg- 
nali v bližnjem Kapitlju, kasneje pa sojih v glavnem dobile 
v spomin stare mame. Potem so viseli nad posteljami pri 
svetih podobah, da so ljudi varovali pred nesrečami.

Ob semanjih dneh je bilo tudi veliko šale. Mladi fantje so 
se radi zaletavali v brhka belokranjska dekleta, ki so kar 
vabila s svojo zdravo pojavo. Všeč so jim bila tudi bela 
oblačila, pa tudi tisto, kar se je skrivalo pod njimi, zato so 
radi stegovali roke po prepovedanih sadežih. Niso bili re
dki primeri, da jo je mladenič dobil po prstih, če je bil vsiljiv.

Tako je bilo na Glavnem trgu, kjer je bilo živahno zlasti 
na sejmu ob velikem šmarnu in ob porcijunkuli, drugje pa 
so se morali prodajalci kot tudi kupci obnašati bolj 
spodobno.

SLAVKO DOKL



Zgodovina Novega mesta

42 DNI 
SVOBODE

9. septembra mineva 45 let, kar je bilo Novo 
mesto med drugo svetovno vojno prvič osvobo
jeno. Dolenjski muzej pripraylia za to priložnost 
razstavo, ki bo predstavila dolenjsko metropolo 
v letih 1941—1943—1945 oziroma okupacijo, 
prvo osvoboditev, nemško bombardiranje mes
ta in končno osvoboditev. Zgodovinar Zdenko 
Picelj ml. je ob pomembni obletnici napisal za 
naš tednik daljši prispevek, ki ga bomo objavili v 
dveh nadaljevanjih.

Zavezniško izkrcanje na Siciliji je napovedalo, da 
se bo italijanska vojska kmalu vdala. In res je 8. sep
tember 1943. leta, ko je bila objavljena brezpogojna 
kapitulacija italijanskih vojaških sil, presenetil tudi 
italijansko divizijo Isonzo v Novem mestu.

Na ta dan je mesto doživel enega najveličastne
jših trenutkov v vsej svoji zgodovini. Po več kot dveh 
letih italijanske okupacije, pod katero je zaradi nasil
ja okupatorjev in domačih izdajalcev prestalo mno
go goria in ponižanj, je doživelo opojno radost svo
bode. Čeprav še ni bil tako blizu pravi konec vojne, 
je bila prva osvoboditev tega središča Dolenjske ob 
kapitulaciji Italije velikega pomena ne le za prebi
valce Novega mesta, ampak tudi za nadaljnjo krepi
tev osvobodilnega gibanja in partizanske vojske.

Ko je 8. septembra 1943 zvečer Italija objavila 
kapitulacijo svojih oboroženih sil, se je vsa novo
meška organizacija Osvobodilne fronte z narodno 
zaščito takoj začela pripravljati na razorožitev itali
janske vojske in prevzem oblasti v mestu. Ponoči in 
zjutraj so železničarji začeli razoroževati italijansko 
vojsko na postaji, zavzeli in zaščitili so vse želez
niške naprave in skladišča.

9. septembra zjutraj je prišel v Novo mesto odpos
lanec XV. divizije Edo Mihevc s skupino petindvaj
setih borcev Šlandrove brigade na pogajanja o 
prevzemu oblasti in razorožitvi. Na štabu divizije 
Isonzo v poslopju sodišča se je z generalom Gui- 
dom Cerrutijem pogajal o izročitvi orožja partizanski 
vojski. Pogajanja so bila brezuspešna, saj so bili Ita
lijani pripravljeni izročiti le manjši del orožja, do 
1000 pušk in 40 strojnic. Toda skupine aktivistov in 
enote bataljona narodne zaščite so že razoroževale 
skupine italijanskih vojakov po mestu.

OSVOBODILI VSE JETNIKE
V mesto so prišli tudi člani okrožnega komiteja 

KPS in okrožnega odbora OF Novo mesto ter se 
vključili v akcijo. Zvečer seje v mesto z vlakom pri
peljal iz Straže še bataljon Gradnikove brigade. Us
tanovljena je bila komanda mesta, ki je takoj začela 
delovati. Z njo so sodelovali narodna zaščita in od
bori OF. Ob podpori prebivalcev Novega mesta, 
zlasti mladine, so bile že tega dne zasedene vse

Planinstvo

BENCINA BI 
MORALO BITI 
ŠE MANJ

12. avgusta je v Novem mestu umrl naš bivši sta
novski kolega in prijatelj sodnik Leon Korošec. Rojen 
je bil 22.6.1906 v Kamniku. Zasluženo pokojnino si je 
prigaral že leta 1972, potem ko je bil kar 35 let sodnik v 
Novem mestu. Sodnikoval pa je tudi v Kostanjevici in 
Črnomlju, kjer je bil po vojni prvi predsednik sodišča. Z 
novomeških ulic se je za vselej poslovil znani obraz. 
Vsi, ki so kdaj prišli z njim v stik, pa ne vedo, da je bil 
pokojni Leon tudi navdušen hodec, ki je zlasti Dolenj
sko in Belo krajino večkrat prepešačil. S privoljenjem 
soproge Silve objavljam šaljivi zapis, ki so mi ga objavi
li leta 1985 v 3. številki Planinskega vestnika. Prebral 
sem mu ga tudi v krogu nekaterih Leonovih bivših so
delavcev, ko je pred dvema letoma slavil 80-letnico.
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šlandrova brigada v Novem mestu 10. septembra 1943

javne ustanove, osvobojeni jetniki iz zaporov, zas
tražena skladišča vojaškega in drugega materiala 
in vzpostavljene zveze z drugimi osvobojenimi kraji. 
Veliko ljudi se je takoj oborožilo in pridružilo parti
zanom. Ponoči so partizani, skupine narodne zašči
te in skojevcev zasedli večino bunkerjev, ki so ob
dajali mesto, in stražarnice ob dostopih vanj. 
Naslednji dan, t i  10. septembra dopoldne, je vko
rakala v mesto Šlandrova brigada, kar je pospešilo 
razoroževanje italijanske vojske.

Pogajanja na poveljstvu italijanske divizije Isonzo 
so se nadaljevala. Pogajalci — sekretar izvršnega 
odbora OF Boris Kidrič, namestnik komandanta 
Glavnega štaba NOV in PO Slovenije Jaka Avšič in 
vodja britanske vojaške misije pri Glavnem štabu 
major VVilliam Jones ter Edo Mihevc — so terjali 
brezpogojno izročitev celotne vojaške opreme, 
obenem pa so italijanski vojski zagotovili varen od
hod v Italijo.

Tako je Novo mesto skupaj z vso Dolenjsko in 
drugimi predeli nekdanje Ljubljanske pokrajine 
svobodno zadihalo. Ta dogodek so v mestu prosla
vili z veličastnim zborovanjem, na katerem so govo
rili predstavniki najožjega vodstva OF, zastopniki 
vseh ustanovnih skupin: Boris Kidrič, Josip Vidmar, 
Edvard Kocbek in Jože Rus. Govorili so navdušeno 
in navdahnjeno, saj je tudi nje same prevzelo ra
dostno razpoloženje tisočev ljudi, ki so napolnili 
Glavni trg. Iz največjega dotlej osvobojenega slo
venskega mesta so se govorniki obračali k vsemu 
slovenskemu narodu. Izrazili so priznanje Novemu 
mestu in vsej Dolenjski, ki je iz najbolj patriarhalne 
slovenske pokrajine postalo prizorišče odločilnega 
zgodovinskega dogajanja. Govorili so ne le o boju, 
ampak tudi o prihodnosti slovenskega naroda. Zah
teve trenutka je še posebno izčrpno obrazložil Boris 
Kidrič, ki je opozoril na težke preizkušnje, ki bodo 
sledile, in pozval k odločnemu nadaljevanju boja 
proti nemškemu nacizmu in domačemu izdajstvu.

Čeprav je bilo mesto v celoti v rokah OF in pod 
nadzorstvom partizanske vojske, so se italijanski 
oddelki skupaj z belogardisti še ne popolnoma ra- 
zoroženi napotili proti Straži in dalje proti Kočevju, 
kajti spoznali so, da se popolni razorožitvi lahko 
izognejo le z umikom iz mesta. Pred Kočevjem pa 
so jih enote NOV in POS zadržale in jih po ukazu 
Glavnega štaba začele razoroževati. Novomeška 
posadka je bila tako dokončno razorožena 11. sep
tembra, ko je tudi zadnji italijanski vojak zapustil 
Novo mesto. General Cerruti je bil prisiljen v Kočev
ju okoli poldneva podpisati povelje, po katerem so 
morali vsi vojaki in oficirji izročiti orožje partizanom.

VELIČASTNO ZBOROVANJE
Belogardisti pa so že v Jurki vasi uvideli, da posta

ja položaj zanje usoden. Še preden je general Cer
ruti podpisal omenjeno povelje, so se ločili od itali
janske vojske ter odšli mimo Stopič in Rateža proti 
Gorjancem, potem ko so bili že opustili namero 
prevzeti oblast v samem Novem mestu. Večina te 
formacije je nato krenila v Zameško. Po napadu 
Šlandrove brigade nanjo 12. septembra 1943 se je 
umaknila v Kostanjevico, kjer se je udinjala nemški 
vojski za nadaljnji boj proti partizanom.

Tškole načelništvo, čeprav na Dolenjskem, pa ni kar 
tako. Trdinovo pot, za katero že od otvoritve v maju 1967 
skrbi PD Novo mesto in je dolga več kot 150 km, poteka pa 
po obsežnih gorjanskih in roških gozdovih, je zelo težko 
vzdrževati, saj gozdove tod intenzivno izkoriščajo, marki
ranje pa zahteva tudi sicer več dela. En član ekipe je ob
vezno težak, ki čisti in seka podrast ter pripravlja markacij
ska mesta, ki so večinoma na drevesih. So predeli, ko smo 
morali obsekovati za eno markacijo tudi dvajset minut ali 
več. Kako veseli bi bili, če bi včasih na posameznih od
sekih poti vsaj vsakih dvajset dni srečali planinskega po
potnika! Večkrat smo v mestu videli zložena metrska po
lena z narisano markacijo. Milo se nam je storilo, saj smo 
vedeli, da so s posekom uničili naše »minulo« delo.

Za predstavniki izvršnega odbora OF sta na zboro
vanju nastopila še vodja britanske vojaške misije 
major Jones in verski referent pri Glavnem štabu dr. 
Metod Mikuž. Naslednji večer pa so partizanski 
umetniki priredili v prosvetnem domu miting s kul
turnim programom. Na njem sta sodelovala tudi 
pesnik Matej Bor in operna pevka Bogdana 
Stritarjeva.

Zdaj, ko sem se že skoraj odločil, da se odpovem tudi 
načelništvu markacijskega odseka PD Novo mesto, bom 
skušal opisati izkušnje in doživetja, stara 15 in tudi več let, 
ko sem s prijatelji romal po samotnih gorjanskih in roških 
poteh. Cesto smo obupavali in se spraševali: »Le za koga 
to delamo?« Bilo je to obdobje blaginje. Motorizacija na 
pedal za plin svojih motornih konjičkov. Tem smo skušali 
nagajati tako, da smo poleti 1970 in ob izdaji novega Vod
nika po Trdinovi poti leta 1975 uvedli nekaj kontrolnih točk, 
ki jih ni bilo mogoče obiti z vozilom. Ljudi, čeprav so pla
ninci, pa ne moreš ugnati: poslej se je redno dogajalo, da 
so kontrolni žigi najprej izginili prav na takih točkah. In pre
den smo namestili nove, jih priklenili z verigami, je bilo tre
ba marsikomu verjeti, da žiga na tej in tej točki ob njego
vem obisku pač ni bilo.

V PARTIZANE VEČ KOT 1000 
MEŠČANOV

Novo mesto je dobilo prvo komando mesta, za 
okrožje OF Novo mesto pa je bila formirana 
komanda novomeškega vojnega področja.

Takoj po osvoboditvi mesta je odšlo v partizane 
več kot tisoč Novomeščanov, kasneje pa tako rek
oč vse, kar je moglo nositi orožje. V partizane so 
odšli vsi železničarji s proge od Grosupljega do 
Bubnjarcev. Ustanovljena je bila samostojna Želez
ničarska brigada. V partizane je odšlo tudi mnogo 
zdravnikov, bolničarjev in strokovnjakov vseh vrst, 
ki so bili potrebni vojaškim enotam, zalednim usta
novam in upravi na osvobojenem ozemlju. Iz mesta

so bile odpeljane velike količine živeža, obleke, 
tehničnega in sanitetnega materiala, zdravil, opre
me za bolnišnice, tiskarski in drugi stroji. Oprta na 
sodelovanje vsega ljudstva je v mestu začela delo
vati nova uprava, ki je skrbela za prehrano prebi
valstva in reševanje vseh drugih skupin zadev v iz
rednih vojnih razmerah.

Načrtovanega dela nobeno leto nismo vsega opravili. 
Če so bili zadovoljni hodci po Trdinovi opti, je prišlo grozil
no pismo zaradi »nemogočih« razmer na Bratski planinski 
poti Ljubljana—Zagreb, saj društvo oskrbuje tudi približno 
50 km te poti. S pristopnimi potmi na posamezne planin
ske postojanke smo imeli navadno več sreče, čeprav vseh 
ne prehodiš niti v 15 urah. Markirali smo navadno ob sobo- • 
tah, le redko kak drug dan v tednu. Sobota je bila torej 
naša. Navadno sta mi pomagala Franček Kocuvan, dolgo
letni mentor planinske mladinske skupine na osnovni šoli 
Milke Šobar-Nataše v Šmihelu pri Novem mestu, in Leon 
Korošec, upokojeni sodnik iz Novega mesta. Ta je na 
naših pohodih s svojo pojavo poskrbel za marsikatero 
presenečenje.

Dostikrat nam je delala družbo moja starejša hčerka, 
včasih tudi kdo drug. Vedno smo bili skupaj, ko smo zbirali 
podatke za opis Trdinove poti in Bratske planinske poti 
Ljubljana—Zagreb. Še zdaj mi žena včasih očita, da smo 
bili posebno pozorni do tistih planinskih poti, ob katerih so 
zidanice in vinski hrami. Branil sem se, vendar mi ni verje
la. Tudi če smo markirali na Rogu, ki je izrazita gozdna pok
rajina, kot sem zapisal v Vodniku po Trdinovi poti, se ni
sem mogel ogniti očitkom, »da se tu največ zadržujemo 
okrog Lukovega doma in planinskega doma na Mirni gori«. 
Začel sem jo jemati s seboj in imel poslej tisti obvezni mi
nimum potrebne sline v termovki, ki je bila varno spravlje
na v nahrbtniku.

Bilo pa je tudi dosti drugih težav. Ob trasiranju in marki
ranju določene pristopne poti, predvsem na Gorjance, so 
nas nekateri domačini kaj čudno gledali. Za nekatere smo 
bili geometri, ki trasirajo novo pot, drugi so nas imeli za 
gozdarje, ki načrtujejo posek, in spet tretji za gospode, ki 
se nekaj igračkajo. Posebno pozornost je vzbujal Leon s 
svojo izrazito plešo in očali, pa so ga nekateri domačini 
včasih imeli celo za duhovnika. Neka ženska je mislila, da 
gremo obhajat, in ni pomislila, da tako starih ministrantov 
vsaj na podeželju ni in da ne pripuščajo k tem opravilom 
doraščajočih deklic. Na Mihovem pa je bilo prav hudo. Po 
prečkanju potoka Kobila je vse kazalo na nevihto. Prava 
huda ura nas je potem prisilila, da smo so poiskali zavetje 
pod kozolcem na robu vasi. Pa vdre v naše zavetišče sta
rejša, precej nacejena domačinka s precej bakrenim no
som in se zapiči v Leona: »A, ti si tisti dohtar, ki mi je kravo

Živahno življenje v svobodnem mestu je 14. sep
tembra 1943 prizadejalo bombardiranje šestih ne
mških letal, katerih cilj je bilo poslopje sodnije in ho
tela Metropol, kjer sta se nahajala štaba XV. divizije 
in Šlandrove brigade. Porušenih in poškodovanih je 
bilo na desetine hiš, ubitih 29 meščanov in pet parti
zanov. Zaradi nevarnosti ponovnega bombardiran
ja je bila partizanska bolnišnica premeščena v Do
lenjske Toplice. Mnogi prebivalci so zapustili mesto 
in se naselili po bližnjih vaseh.

NEMCI PRIHAJAJO Z BOMBAMI
18. septembra 1943 je partizanska vojaška 

oblast odredila, da se minira kandijski železniški 
most čez Krko. Na most so zapeljali večje število 
vagonov in vse skupaj pognali v zrak. S tem je bila 
presekana zelo važna prometna žila, ki je še vezala 
Novo mesto z Belo krajino. Ta ukrep je bil nujen, da 
bi se onemogočila uporaba te pomembne komu
nikacije v morebitni nemški ofenzivi.

Okoli 120 ljudi se je 22. septembra udeležilo v 
drevoredu na Grmu volitev za Kočevski zbor odpos
lancev slovenskega naroda. Zbranim je o pomenu 
volitev in zbora spregovoril sekretar upravne komi
sije za osvobojeno slovensko ozemlje Bogdan 
Osolnik. Izvoljenih je bilo šest odposlancev, štiri pa 
so izvolile enote železniške in mestne zaščite. V 
novomeškem okrožju je bilo izvoljenih skupno 176 
odposlancev in odposlank, izmed katerih so jih na 
izbirnih volitvah 27. septembra izvolili 165. Samo ž 
današnjega mestnega območja Novega mesta se 
je zbora v Kočevju udeležilo dvajset odposlancev, 
od katerih sta bila dva (Danijel Lepin in dr. Ivan Va- 
sič) izvoljena v najvišji oblastni in politični organ na 
Slovenskem, v Slovenski narodnoosvobodilni od
bor ali Plenum Osvobodilne fronte.

V mestu in okolici je bila v vseh delavnicah in 
tekstilnih obratih organizirana proizvodnja za po
trebe NOV. Spremembe so bile izvedene tudi na 
novomeški gimnaziji, kjer je bilo do 15. oktobra 
1943, ko je bila v Gotni vasi otvoritvena slovesnost, 
vse, pripravljeno za začetek pouka po novem 
učnem načrtu. Partizanska gimnazija pa zaradi 
nemške zasedbe mesta ni mogla pričeti z delom.

3. oktobra 1943 pa je sledilo zadnje hudo sovraž
no bombardiranje Novega mesta. Takrat je osem 
nemških letal uničilo zgradbo v središču mesta.
Samo v ženski bolnišnici je bilo šestnajst žrtev, med 
njimi tudi aktivistka dr. Veruša Štolf in umetnostni
zgodovinar Jože Gregorič, dvanajst žrtev pa je bii 
omed prebivalstvom v mestu. Po tem bombardiran
ju je ponovno več ljudi zbežalo iz mesta v Ločno, 
Mačkovec in na Trško goro. Tja so bežali zlasti tisti, 
ki so imeli tam svoje zidanice, drugi pa še na Cika- 
vo, v Smolenjo vas, v Srebrniče, Volavče in drugam.

V Srebrniče so prepeljali tudi vse težke bolnike in 
ranjence iz bolnišnic v mestu. Mesto je bilo po tem 
bombardiranju tako, kot da bi izumrlo.

Do konca vojne je bilo mesto z bližnjimi vasmi še 
osemkrat bombardirano in mitraljirano. V teh prime
rih so zavezniška ali partizanska letala napadla 
nemške in domobranske utrdbe, žrtve pa so bile tu
di med civilnim prebivalstovm.

požrl?« Med njeno zgovornostjo smo izvedeli, da ji je pred 
letom poginila krava takoj zatem, ko se je po opravljenem 
plačilu živinozdravnik poslovil. Nič ni pomagalo, gonila je 
svoje. Rešilo nas je sonce, ki je pokukalo izza oblakov. T a 
dan nismo več markirali, domov pa nas tudi ni bilo pred 
večerom.

Nevšečnostim ni bilo kraja. Planinsko društvo je poslalo 
na vse osnovne šole spodbudno okrožnico. Učence naj bi 
na šolah poučili, kakšna je Knafeljčeva markacija in čemu 
jo rišemo včasih tudi po vseh mogočih plotovih. Sprva ni 
zaleglo, zlasti ne v Gabrju, od koder so nam na poti proti 
Gospodični uničili še skoraj neposušene markacije. Nis
mo odnehali. Malopridneže smo hoteli izslediti, vendar 
nam ni uspelo. Zdaj je mir. Ne vemo, ali zato, ker so Gabr- 
cem ukinili osnovno šolo, ali pa zato, ker je razboritež umrl. 
Za vsako markacijo, ki jo je kdo dovolil narisati na objekte 
po vaseh, je bilo včasih potrebno neskončno dolgo po
jasnjevanje. So nas tudi zavrnili, vendar smo poskušali pri 
sosedu. Vsak radovednež je dobil pojasnilo, kaj počnemo, 
in zdaj nam ni žal, saj je vsaj nekaj tovrstne kulture kanilo 
med ljudi v podgorjanskih vaseh in povsod tam, kjer po
tekajo planinske poti.

Doživeli smo še hujše pritiske. Potrasiranjuln markiran
ju poti z Železniške postaje Uršna sela prek Črmošnjic na 
Mirno goro so me neko jutro ob prihodu v službo obvestili, 
da moram takoj v bližnjo tovarno avtomobikov, kjer me 
čaka vratar zaradi neke zelo resne zadeve. Zvedel sem, 
da gre za lastnika gozda, skozi katerega smo tudi potegnili 
pot. Bil je silno ogorčen, ker je komaj prepovedal domači
nom, da so opustili hojo po sicer uglajeni stezi, mi pa da 
smo jih spet opogumili. Kasneje je še zahteval, da moramo 
odstraniti markacije. Nobeni njegovi zahtevi nismo ugodili,

Leon Korošec

čeprav je zagrozil celo s tožbo, čakal sem ta dan, ker vem, 
kako se tem stvarem streže.

Pa spet malo humorja, za katerega je kot navadno 
poskrbel Leon. Na previsu poti v Gabrje sem obsekoval 
grmovje, ki je že skoraj zaraslo deblo precej debele borke, 
na kateri smo morali obnoviti markacijo. Leon je medtem 
kramljal, malo zase, malo pa z nama s Frančkom. Ne bom 
pozabil, kako je spet zmerjal sodnike, češ da poznajo vse 
mogoče znamenitosti v tujini, za domače lepote pa se ne 
zmenijo. Bil je lep jesenski popoldan in Gorjanci so se 
kopali v lepih barvah, ko je nenadoma rekel: »Ta čudoviti 
zrak, te arome! Idioti pa v tujino!« Prav tedaj sem ugotovil, 
da sem že dodobra razhodil precej velik kup blata, ki ga je 
bil nekdo v svoji stiski odložil v bližino debla in se potem še 
očedil z robcem. »Zadišalo« mi je hkrati kot Leonu. T a dan 
je potem hitro minil in zaključili smo ga v Hudoklinovi gos
tilni v Gabrju, kjer je vsake toliko časa nekdo od nas bruh
nil v smeh. Vedeli smo, da je namenjen tistim čudovitim 
vonjavam. Navzoči v gostilni pa so si o nas mislili kdove 
kaj.

Dolgčas nam ni bilo nikoli. Večkrat smo se ustavili tudi v 
pleterskem samostanu, kjer so nas vedno gostoljubno 
sprejeli, in to kot goste na najvišji ravni. Beli menihi to znajo 
in zaslužijo za to vse spoštovanje. Tako je mislil tudi Leon 
tisti dan, ko smo se za trenutek pomudili na grobu Naceta 
Hudoklina-Naca, ki je pokopan na pokopališču v Šmarju 
pri Šentjerneju, torej v neposredni bližini samostana Ple
terje. Bili smo precej glasni, ko je Leon usekal: »Tišina, ple
terski gredo!« Pa jo primaha po glavni cesti mimo kopa
lišča kmetič z dvema kravicama, izrazito svetlosive barve. 
Krohota ni bilo konec in zaradi te dogodivščine ne bom 
nikoli pozabil, da počiva Nac na šmarskem pokopališču 
Pa kaj bi še našteval! Podobnih dogodivščin je bilo še ve 
liko. Ukradli so nam vejnik, torbico z malico, z rezervnimi 
barvami in čopiči. To nas je doletelo na Hmeljniku.

Seveda smo se pri delu držali nekaterih načel, ki so nam 
olajšala trud. Na odsekih, kjer teče vzporedno dvoje ali več 
poti, smo obnavljali le markacije, ne pa posameznih oz
načb poti (npr.: KT — Karlovška transverzala v beli barvi). 
Če bi iz ozkih lokalnih interesov zanemarjali še markacije, 
bi bili podobni neki drugi naši markacijski skupini, ki je pus
tila nemarkiran odsek poti, po kateri sopihaš kar dobre pol 
ure, »ker niso našli prave poti«. Povem naj, da so bili med 
člani te ekipe izraziti značkarji. Da ne pozabim! Pred kra
tkim me je Franček prosil za značko Trdinove poti. Obljubil 
sem mu jo, saj je eden redkih, ki je to pot tudi večkrat pre
hodil. Sam je tudi nimam, ne vem pa, če jo ima Leon. Mno - 
gi, ki so premopedirali to pot, pa se šopirijo z njo. Smo bili 
pač zagnani in ravno prav neumni malarji. v arhivu PD No
vo mesto tudi vestni revizor ne bi našel enega samega 
obračuna potnih stroškov za katerikoli dan naših pohodov 
v ta čudoviti svet Gorjancev in Kočevskega Roga. Ko se 
srečamo, nam je žal, da smo se morali raziti. Sam še vztra
jam in, začuda, sodelavcev, ki so dosti mlajši, mi ne man
jka. Zato še nisem obupal in včasih si silno zaželim, da b: 
bilo bencina še manj, saj bi se tako ljudje vrnili k izviru živl
jenja v naravi.

ANTON TRUNKELJ



Garanje

DELO DA 
ZDRAVJE IN 
DOBRO 
VOLJO

Revna deželica ob Kolpi s skopo kraško zemljo je pred 
vojno ali kmalu po njej pognala v svet marsikaterega Belok
ranjca. Zato jih danes najdemo na vseh celinah našega 
planeta. Nekaterim je bila preblizu Avstralija, drugim pre
daleč že katero od mest v naši ožji domovini. Hrepenenje, 
da se vrnejo domov, na rodno,grudo, je mnogim ostala le 
želja, drugim se je uresničila. Med tistimi, ki so si želeli 
odrezati debelejši kos kruha, pa četudi ne z lažjim delom 
kot doma, je bila Ivanka Simonič s Podrebra pri Semiču. 
Njen drugi dom sicer ni bil daleč, le na Jesenicah, toda 
čeprav je bilo pri hiši 11 otrok — trije so umrli še majhnj — 
sta le Ivanka in njen brat odšla iz Bele krajine. Ostali so si 
ustvarili domove v Semiču in okoliških vaseh, kamor se je 
po upokojitvi vrnila tudi Ivanka.

Turizem

VAL, KI 
PLJUSKA 
MIMO

Jutranje meglice po gorjanskih kotanjah že naznanjajo, 
da se bliža jesen. Jutra so hladnejša in s toplim valom, ki 
se je umaknil kdove kam, so izginili številni turisti, ki so tudi 
letos trumoma izbirali ta' gorski prelaz za bližnjico k morju. 

iiV poletni vročini je bilo vedno videti veliko tujih avtomobi
lov in njihovih potnikov, ki so se hladili v gosti gorjanski 
senci, pa tudi ponoči je bilo veliko takih, ki so se ustavili v 
zavetju dreves ali na improviziranih parkiriščih, da bi se 
odpočili za uro ali dve, pa tudi za celo noč. Zlata sezona 
našega turizma je mimo, jesen je čas, ko se prešteva do
biček in ugotavlja kolikšen je. No, to delo je nam Dolenj
cem skoraj čisto prihranjeno. Sodeč po naši vnemi, da bi iz 
te jeklene kače, ki se je valila mimo celo poletje, iztržili vsaj 
toliko, kolikor škode naredi na našem okolju, bo štetje kaj 
kratko. Ponudili smo jim malo, dobili še manj.

Pa si ti ljudje sploh česa želijo? Ali kaj pogrešajo na tej 
dolgi in ovtnRSšTi poti do morja? Če človek ne vpraša, ne 
izve. Naključje je hotelo, da smo se ustavili ravno ob lju
deh, ki so že dostikrat prečkali to našo dolino. Manfred 
Reuter je bil v Jugoslaviji že štirinajstkrat, njegov trinajs
tletni sin Jan pa sedemkrat. Manfred je elektrotehnik v 
Hamburgu. S sinom si privoščita ražnjiče in kislo vodo 
pred improviziranim bifejem na Vahti.

»V teh štirinajstih letih, odkar zaporedoma hodim k vam 
na dopust, se tukaj ni kaj dosti spremenilo. V mislih imam 
predvsem morje, saj notranjosti ne poznam dosti. Razlika 
je morda le v tem, da je v avtokampih precej več Jugoslo
vanov, kot jih je bilo nekoč. To kaže, da"Vam gre sedaj bol
je. Je pa dobro tudi sicer, saj so domači gostje v avtokam
pih umirjeni in kultivirani ljudje. Sicer pa, kot rečeno, dosti

Vera

MARIJA ZA 
10 MILIJONOV 
LJUDI •

Letos poleti je poteklo sedem let, odkar je šest ljudi v ma
lem bosanskem kraju Medjugorje v občini Čitluk doživelo 
duhovno videnje, Marijo. Prikazovanja so se nato vrstila 
dan za dnem. Z manjšimi ali daljšimi časovnimi razmiki se 
videnja nadaljujejo še danes.

Ta hercegovska vasica v BiH, ki je oddaljena od Ljubl- 
;ane 860 km in 50 km od Jadranskega morja, je postala 
znana po vsem svetu. V preteklih sedmih letih jo je obiska
lo nad deset milijonov ljudi iz več kot sto držav. Med obi
skovalci kraja prikazovanj je največ Italijanov, sledijo jim 
Avstrijci, nato Nemci, Amerikanci, Kanadčani in mnogi 
drugi. V času mojega obiska se je mudil v Medjugorju s 
svojo ženo tudi gost iz drugega konca sveta, z daljnih Fili
pinov, Alejandro Melchor, sedaj ambasador v Moskvi.

Tuja turistična podjetja, ki seu kvarjajo z verskim turiz
mom, so z organizacijo romarskih potovanj v ta kraj pris
lužila že na milijarde dolarjev, naš izkupiček pa je bolj 
pičel.

Res je, da ti kraji doslej turizma sploh niso poznali, saj je 
bilo v celotni občini Čitluk leta 1981 na razpolago v za
sebnem sektorju samo 38 postelj, v družbenem pa 55. Ko

Kdo ve, kaj so mali Ivanki v zibelki prerokovale rojenice, 
zagotovo je le to, da je morala kot desetnica — tako ji je 
bilo očitno usojeno — od doma. Sedaj pravi, da je odšla 
prepozno. Morda zato, da bi se prej vrnila domov? »Bilo je 
v zadnjem letu 1. svetovne vojne, ko mi je, stari komaj 5 
mesecev, najprej umrla mama, dva tedna za njo pa še brat 
dvojček. Daje bilo življenje brez mame vse prej kot lahko, 
ni potrebno posebej omenjati. Pridelali smo, čeprav je 
zemlja pri nas skopa, toliko, da nismo bili lačni, toda denar
ja nismo nikoli videli. Dobro pa smo vedeli eno: da bo na 
domačiji ostal le eden, vsi ostali bomo mora!: od doma. Za
to smo si otroci vsak po svojih močeh spletali svoja gnez
da,« pravi Simoničeva.

Brat je še pred drugo vojno odšel s trebuhom za kruhom 
v Nemčijo, kjer se je poročil z Jeseničanko. Na začetku 
vojne sta odšla na Jesenice. Brat je sicer odšel v partiza
ne, po vojni pa se je vrnil v Semič, a si kmalu premislil in se 
odselil nazaj na Jesenice, kjer je dobil službo na železnici. 
Septembra 1945 — takrat ji je bilo 27 let — je odšla za njim 
še Ivanka. Če ne bi bilo vojne, pravi danes, bi gotovo odšla 
že veliko prej. »Navajena sem bila le težkega kmečkega 
dela, drugega v življenju nisem poznala, zato me ni bilo 
strah, kje bom dobila zaposlitev. Da bi le delala! Saj sem v 
začetku tako in tako nameravala ostati le nekaj let, a sem 
odlašala z odhodom domov in se končno tako navadila na 
delo, da sem ostala na Gorenjskem 26 let, do upokojitve.« 
In ves ta čas je delala v šamotarni v Železarni. Da je bilo 
delo zelo naporno, pove že to, da je imela beneficirano 
delovno dobo. Če je bila Ivanka od prej navajena kmečke
ga dela, ki ni bilo lahko, pa je bita vsaj na svežem zraku. V 
Železarni pa ni šlo brez vročine in prahu. Ognjevarna 
opeka, ki so jo uporabljali v martinarni, izdelovali pa so jo 
tudi za druge kupce, je tehtala tudi 100 kilogramov. 
»Včasih sem bila prav vesela, da je bila opeka težka, kajti 
čim lažja je bila, tem več smo je morali narediti. Takšne so 
bile pač norme. Material smo tlačili v model s trikilogram- 
skim nabijačem in to je bila še posebno težka tlaka. Toliko

bolj, ker smo si 15 let morali nositi malico od doma, ker pa 
je bila hrana pičla in skromna, sem bila največkrat lačna.«

Simoničeva je namreč prvih 5 let živela pri družihi, kjer 
je bilo 9 ljudi. Za njih je bila Ivanka donosen družinski član, 
saj so na njeno živilsko karto dobili največ živeža, njej pa 
so odmerjali skromne obroke. Toda kljub temu da je po 
napornem delovnem dnevu pospravljala in čistila še raz
rede v šoli, je imela toliko moči, da je bila v desetih letih kar

23-krat udarnica. Pomeni, da je krepko presegla normo. 
Nagrada za pridnost so bile še dodatne živilske karte, na 
katere je bilo moč kupiti liter olja, kilogram sladkorja in 3 
kilograme mesa.

Ivanko so v šamotarni porabili povsod, kjer je manjkalo 
ljudi: pri velikih ali majhnih strojih, za ženska ali težja, 
moška dela. »šest ljudi, v glavnem ženske, nas je ročno 
oblikovalo ognjevarno opeko, vendar so le redki vzdržali 
toliko časa kot jaz. Če so poslali k nam na delo delavca iz 
drugega obrata, smo imeli navado reči, da je prišel za 
kazen. Prepričani smo bili namreč, da ni nihče tako neu
men, da bi se za to delo sam odločil. Mnogi so morali.to 
delovno mosto zapustiti iz zdravstvenih razlogov: zboleli 
so namreč zaradi kremenčevega peska.« Simoničeva pa 
je, čeprav je ostala pri istem delu 20 let, ostala zdrava. Po 
dveh desetletjih je napredovala v preddelavko, s tem je bi
la tudi ob beneficirano delovno dobo, čeprav je, če je bilo 
potrebno, še vedno poprijela za vsako delo, tako kot prej. 
Vse to težaško delo pa je bilo zelo slabo plačano, kar jo 
tepe še sedaj, saj ima kljub 35 letom in pol delovne dobe le 
borih 350 tisočakov pokojnine.

Leta 1970, ko se je upokojila, se je uresničila njena želja, 
da se vrne v domače kraje, kar je imela že dolgo v mislih, 
saj je pomagala sestri graditi tudi hišo. T oda prišla je neko
liko prepozno, da bi lahko skupaj s sestrama še nekoliko 
uživala v življenju. Pomagala jim je le v njuni bolezni. Kma
lu je ostala sama, toda ne osamljena. Dobro je vedela, da 
mora med ljudi. »Delo, ki ga imam doma, obdelovanje vrta 
in vinograda z okrog 300 trtami, opravim mimogrede. Po
tem pa grem k sosedom, ki jim dela nikoli ne zmanjka. De
lam vse, kar je potrebno, od betoniranja do lažjih kmečkih 
opravil,« pravi Ivanka, ki ji kljub sedmim križem še vedno 
nobeno delo ni pretežko. Seveda za to noče nikoli nobe
nega denarja. »Zame je največje plačilo, da sem lahko 
med ljudmi. Dobra volja je pol zdravja, oboje, dobro voljo in 
zdravje, pa dobim v delu,« se smeji in še pristavi, daje po
membno tudi to, da živi zmerno, na kar mnogi pozabljajo.

M. BEZEK-JAKŠE

Linda in Jdrgen Bekke iz Koltinga na Danskem si pri
pravita malico kar stoje ob odprtem prtljažniku svojega av
tomobila. Gost promet na cesti ju ne moti kaj dosti. Na 
Danskem je on transportni delavec, ona pa trgovka. Le
tošnji dopust, ki sta ga preživela ob Jadranu, je že štirinajs
ti v Jugoslaviji. »Sem prihajava seveda predvsem zaradi 
morja,« pravi Linda, ki nekoliko bolje obvlada angleščino. 
»Vedno je pri vas toplo, pa tudi skoraj vedno sončno. T ega 
si pri nas na Danskem ne moremo privoščiti. Notranjosti 
pa tukaj ne poznava. Največkrat se ustaviva v Avstriji ali 
Nemčiji. Tam imajo turizem tudi v notranjosti dobro razvit, 
zato prespiva tam in kaj použijeva. Tukaj sva slišala, da 
Nemcev ne marate, pa se bojiva, ker naju ljudje zamenju
jejo za Nemce. Sicer pa bi rada spoznala tudi notranjost. 
Vsaj mimogrede, ko potujeva domov, pa ni nobenih vo
dičev, ceste so pa tudi slabo označene. Z glavne ceste se 
ne upava zaviti, ker se bojiva, da bi zašla.«

Takih in podobnih odgovorov od tujih turistov, počiva
jočih ob gorjanski cesti, je moč dobiti, kolikor hočete. 
Nočejo se izdati ne z imeni niti s fotografijo. Hočejo ostati 
neznani, tako, kot je zanje neznana pokrajina, preko kate
re se vozijo. Južna Slovenija je zanje puščava, ki jo kaže 
prevoziti čim hitreje. V neznano se le neradi podajajo.

Zakaj je po toliko letih govorjenja in razpravljanja o tu
rizmu pri nas še vedno tako? Za nas so turizem veliki objek
ti, investicije, vlaganja in sovlaganja, ostaja pa le pri bese
dah. Pa smo se kdaj postavili v vlogo tujega turista, ki pri 
Karteljevem ali v Mačkovcu krene z avtoceste in se napoti 
čez Gorjance? Skoraj vsak drugi bi potreboval počitek po 
naporni vožnji, med njimi pa so tudi taki, ki jih zanimajo pok
rajina, kulturne zanimivosti, domača kulinarika. Kakšne in
formacije jim nudimo ob cesti, da bi si to lahko privoščili v 
svoje in naše dobro, saj bi gotovo pustili tukaj del devizne
ga priliva, ki sedaj curlja mimo? V tujini imajo to urejeno 
lepo in enostavno. Ob večjem parkirišču, na katerega 
voznike že prej opozarjajo s posebnimi oznakami, imajo 
na večji tabli zbrane vse informacije, ki turiste seznanjajo, 
kaj si lahko ogledajo v bližnjem kraju in njegovi okolici. In
formacije so napisane seveda v vseh večjih jezikih in 
opremljene s potrebnimi znakf. te g a  pri nas ni, čeprav bi 
bila investicija majhna, turisti pa bi iz nje lahko zvedeli, kaj 
si lahko ogledajo v Novem mestu, kako priti vanj in iz nje
ga, kako priti do gostinskih lokalov v bližini in kaj jim ti nudi
jo. Ker pa tega ni, si pač postrežejo v senci pod grmovjem 
s tistim, kar so prinesli s seboj. Mi pa pravimo: »Glejte,'kako 
s,o skopi, še v gostilno si ne upajo!«

T. JAKŠE

so poleti leta 1981 začeli prihajati prvi romarji, so se za
sebniki hitro znašli; pripravljati so začeli ležišča in preure
jati svoja stanovanja, da bi tujcem in domačinom ponudili 
kulturen in topel sprejem. Danes razpolagajo zasebniki že 
z nad 5000 ležišči. Vse do konca lanskega leta je družbeni 
sektor stagniral, organiziral ni niti ene postelje. Novembra 
lani pa se je v tem kraju zgodil »prvi družbeni čudež.« Ob 
prazniku občine Čitluk sta ljubljanski Kompas in mostarski 
Hetmos (sestavljena orgaizacija združenega dela APRO) 
dogradila v bližini Medjugorja bungalove z 200 ležišči ter z 
vsemi drugimi potrebnimi objekti (restavracija, menjalnica, 
sanitarije, brezcarinska prodajalna). Tako je letos po to
likih zamujenih letih tudi družbeni sektor pozdravil in po
gostil verske turiste iz skoraj vsega sveta.

Marsikdo se bo vprašal, zakaj smo toliko zamudili. Od
govor je kratek. Našim turističnim in družbenopolitičnim 
dejavnikom ni bilo do nedavnega mar za denar, ki bi ga 
prinašala romarska dejavnost. Dosti let je trajalo, da so ti 
dejavniki preusmerili svojo miselnost.

Letos so v občini Čitluk zavihali rokave in se brez ideo
loških predsodkov, odkod izvira denar, lotili dela.

Bosansko-hercegovska občina Čitluk sodi med neraz
vite. Je skalnato grmičasta pokrajina. Kmetje so se do ne
davnega preživljali predvsem z vinogradništvom in pride
lovanjem tobaka. V občini živi okoli 15.000 prebivalcev, 
zaposlenih jih je sedaj nekaj nad 6000. Organizirano in 
neorganizirano se ukvarja s turistično-gostinsko dejav
nostjo blizu 4000 krajanov.

Pred sedmimi leti ni nihče v občini Čitluk sanjal, da se 
bodo velike turistično-gostinske firme, lahko bi rekli, tolkle 
za vsak kvadratni meter njihovih skalnatih tal in tekmovale, 
kdo bo zgradil večji, boljši in udobnejši hotel. Po vsej ver
jetnosti bodo dodelili gostincem iz Dubrovnika lokacijo v 
bližini Medjugorja, kjer naj bi zgradili hotel A kategorije. 
Kapital naj bi bil ameriški, hotel pa namenjen v glavnem za 
obiskovalce Medjugorja iz ZDA.

Kot zanimivost naj povemo, da je beseda »čitluk« tu
rškega izvora. Čitlukto so velika turška posestva, na kate
rih so živeli in delali kmetje, ki niso imeli lastne zemlje. 
Država je Turkom prodajala neobdelano zemljo, ki so jo 
naselii in izkoriščali, niso pa imeli pravice dati jo komurkoli 
v dediščino.

Na občini v Čitluku imajo sedaj čez glavo dela n skrbi, 
kako bi naval toliko tisoč ljudi, ki prihajajo dnevno v Me-

džugorje, spravili v urejene tokove. Samo majhen primer: 
na predvečer sedme obletnice prikazovanj je obiskalo 
Medjugorje nad 10 tisoč vernikov. Tiste dni so darovali 
mašo v petnajstih jezikih.

Lahko bi rekli, da se bliskovito razvijata glavno mesto 
občine Čitluk, ki postaja vse bolj tipično turistično mesto, 
prav tako pa tudi Medjugorje samo. Ob kraja sta oddaljena 
drug od drugega kakih 8 kilometrov. Nove zgradbe rastejo 
kot gobe po dežju in kaže, da se bosta k£aja kmalu združi
la. Precej gradijo zdomci, ki so se vrnili v domovino z 
začasnega dela v tujini. Na občini so tudi povedali, da 
pospešeno izdelujejo urbanistični načrt, kako bi čim hitreje

uskladili gradnjo na tem območju. Letos so že razširili 
nekaj cest, ki niso več ustrezale naraščajočemu prometu. 
Po teh cestah drvi sem ter tja nad 150 taksijev, ki prevaža
jo sodobne romarje do podnožja hribov Črnica in Križevac 
ali pa kam drugam. Glavna cesta, ki bo peljala skozi Med
jugorje, naj bi bila široka 6 metrov. Vsako gospodinjstvo v 
občini je doslej že prispevalo nekaj denarja za komunalne 
potrebe. Ptt kolektiv v Mostarju širi in modernizira teleko
munikacije, ki zelo zaostajajo za potrebami. Skozi Medju
gorje teče potok Lukoč. Njegovo korito bodo pokrili z beto
nom in tako pridobili v samem središču kraja nove lokacije 
za prodajalne in kioske. Slednjih je sedaj že precej, saj je 
tu moč kupiti raznovrstne lepe spominke, nekaj pa je tudi 
kiča. Preskrbo z vodo, ki jo tu zelo primanjkuje, bodo začeli 
v kratkem reševati kompleksno.

Organizirana potovanja v Medjugorje se vse bolj uvel
javljajo. T udi iz Ljubljane vozi občasno poseben vlak v to 
vasico. Iz Slovenije pa prirejajo tudi mnogo organiziranih 
potovanj z avtobusi.

Zagrebški Ina-Tours se je pridružil turistični tvrdki iz An
cone TVT Aleasandrini pri odprtju posebne trajektne pro
ge Ancona-Split. T a trajekt z zmogljivostjo 1200 potnikov 
in 230 do 250 avtomobilov povezuje ti dve mesti vsak četr
tek, petek in soboto.

Načrtujejo, da bi v Medjugorju zgradili tudi letališče, ki 
naj bi bilo podobno portoroškemu; zamišljajo si ga tako, da 
bi le prevzemalo goste z mostarskega letališča in jih v 
nekaj minutah prepeljalo do želenega cilja Medjugorja. Za 
priprave je odgovoren Aeroklub Čitluk. Klub sl je že zago
tovil primerno zemljišče, ki je po mnenju strokovnjakov 
idealno za gradnjo letališke steze.

Gradijo tudi cerkev. Pred nedavnim so dokončali vgra
jevanje plošč okoli velike cerkve, ki je bila zgrajena leta 
1969. Sedaj bo prostora za več tisoč ljudi; verskih obredov 
se bodo lahko udeleževali tudi na velikem ozvočenem 
prostoru pred cerkvijo, ki je za tako množico vernikov 
premajhna, čeprav sprejme lahko kakih 1000 obiskoval
cev. Poudariti je treba tudi, da je sodelovanje cerkve z 
oblastjo in obratno dobro in konstruktivno.

Na občini v Čitluku pravijo, da je treba gledati na Medju
gorje perspektivno. Pomesti je treba z miselnostjo nekate
rih turističnih delavcev očim hitrejšem zaslužku in navijan
ju cen.

MILOŠ LIKAR

sprememb ni. Mogoče malo več čistoče, ki je še vedno 
pod evropskim nivojem, glede postrežbe pa ni nobenega 
napredka. Človek se mora navaditi čakati, jesti hladne jedi, 
na to, da vedno pokliče napačnega natakarja, kajti vedno 
streže le njegov kolega, ter tudi na to, da dobi čisto nekaj 
drugega, kot je naročil. Navaditi se je treba, da stvari ne 
funkcionirajo. Mi Nemci pravimo temu jugoslovanska po
sebnost; ta je tudi po svoje zanimiva. Vsakdo dela pri vas 
le tisto, za kar je zadolžen. Pred kratkim sem, ker sem imel 
mizo poleg plesišča, pobral razbito steklenino s plesišča, 
da se ne bi kdo poškodoval, in jo položil v pepelnikna mizi. 
Veste, kaj je naredil natakar? Rekel je, da on pospravlja le

cigaretne ogorke, ne pa steklovino. Pa je črepinje lepo 
vrgel nazaj na plesišče. Tipičen odnos.«

Kaj pa notranjost? »Imate čudovito morje. Kar dobro ga 
že poznam. 2al pa o notranjosti vem zelo malo. Ponavadi 
poiščem najkrajšo pot do cilja na morju. Ceste so slabe, 
seveda, prometa je preveč. Sedaj bi se včasih že rad malo 
ustavil, kaj pojedel ali celo ostal za kak dan, pa ne vem, 
kam naj bi se obrnil. Notranjost je tako anonimna. Ob cesti 
komaj opaziš gostilno. Ko se zaveš, je že mimo. Sicer pa je 
tukaj za nas kar poceni, ne razumem pa, kako lahko živite 
s tako inflacijo.«

JAN IN MANFRED REUTER — »Slovenija, zlasti pa Dolenjska, je za naju popolna neznanka, le delček poti 
med Alpami in morjem. Poredko se tukaj ustavimo, saj ni nobenih informacij ob cesti.«

14(2 priloga dolenjske
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A JUTRI PRIDE

Druga knjiga iz izbirke »mehke
ga, elegantnega in bizarnega 
blaga slovenske literature, vseh 
barv in prepričanj«, ki je kot 
»lahkotna in voljna tkanina slo
venskega jezika za vse letne 
čase in vse ljudi«, »žrebanje žan
rov«, »živo žitje želja in žlez« ali 
kakorkoli že bi leporečno oprede
lili izbor literature, ki se pojavlja v 
zbirki Mladinske knjige Žamet — 
še najbolj bi zaenkrat veljala pre
prosta oznaka ženska literatura 
— torej druga knjiga Žameta je 
roman Marinke Fritz-Kunc Pusti 
čakati jutri.

Pisateljica se je pred leti na hi
tro uveljavila pri širokem bralnem 
občinstvu s svojo knjigo Janusov 
krik, v kateri se je na žensko 
občuten način lotila problemov 
slovenske žene in matere. Knjigo 
so ponatisnili, pisateljica pa je ob 
nji očitno dobila dovolj spodbude, 
da se je lotila tudi drugega roma
na, s katerim prav tako sega v 
slovensko sodobnost oziroma v 
to, kar naj bi slovenska sodob
nost bila.

11
Za junakinjo si je to pot izbrala 

slovensko intelektualko srednjih 
let, slikarko, ki hoče polno zažive
ti svoje življenje in se pri tem trga 
iz okov življenja, ki je značilen za 
slovenski srednji sloj. Seveda se 
iz okolja, v katerem je uspešna 
(mimogrede povejmo, daje lepa, 
nežna, bogata, da jo imajo vsi po 
vrsti radi in ima tudi družinske 
korenine nekaj vredne), ne more 
zlahka iztrgati. Njena splošna

nezadovoljnost s samo seboj in 
svetom okoli sebe, ki pa ni najbolj 
prepričljiva, jo pripelje do ločitve 
od uspešnega moža, hkrati ko z 
njim zanosi, in do ljubezenske 
avanture, ki se sprevrže v doživl
janje prave ljubezni. Izbranec je 
seveda lep in pameten mladenič 
visoke postave, nežen, rahloču
ten in za nameček še vozi težak 
motor, kar vse prebuja v junakinji 
izgubljeno najstništvo. A da ne bi 
prišlo do grobega konflikta med 
srednjeletno, a še lepo ohranjeno 
junakinjo, in stasitim mladeničem, 
ki jo sicer brezprizivno ljubi z ne
rojenim otrokom vred, ga pisatel
jica na nekem ovinku pošlje v 
smrt. Lepa srednjeletnica ima 
tako priložnost, da se žalosti nad 
nedoživeto ljubeznijo ter si potrju
je vrednost izreka »Ne čakaj na 
jutri!«. Ona je namreč vedno hre
penela pojutrišnjem dnevu, ki bo 
prinesel izpolnjenje. Izkazalo pa 
se je, da je treba »jutri« odgnati, 
da nekaj velja samo »zdajle«.

Ob branju tega romana se bo 
morda še komu prebudil občutek, 
da bere romansirano slovensko 
inačico katere od ameriških tele
vizijskih nadaljevank, a kljub te
mu ne gre knjižne novosti kar 
tako zagnati v kot. Svoje vrednos
ti ima, če drugega ne, je njena 
vrednost v razgrinjanju duhov
nega in siceršnjega obzorja slo
venskega socialističnega meš
čanstva — in to v vseh plasteh 
pisanja, ker ga ne presega in ne 
nadgleda, temveč je v njem in je 
ono samo. Tudi tako literaturo 
moramo imeti. Morda je celo pre
cej več vredna kot nekateri neiz
peti glasovi visokih tonov.

M. MARKELJ

ŽEPNI
RAZGLEDNIK
PONOVEMMESTU

Dolenjski muzej je leta 1976 ob 
svoji 25-letnici izdal obsežen, 
nad 180 strani obsegajoči in bo
gato ilustrirani kulturnozgodovin
ski vodnik »Novo mesto«. Zajetna

ZA BUDNO LAHKO NOC

V množici tistih ruskih književ
nikov, ki ustvarjajo in živijo zunaj 
meja svoje domovine, je gotovo 
med najbolj poznanimi pisatelj 
Andrej Sinjavski. Literat se je na 
Zahod, kjer ima zdaj svojo založ
bo in tiskarno, preselil leta 1973, 
ko se je z izgonom končalo nje
govo dvojno življenje: v domovini 
je živel in delal kot raziskovalec 
na moskovskem inštitutu za sve
tovno književnost, v tujini pa je 
objavljal knjige pod psevdoni
mom Abram Terc.

Leta 1965 so mu sovjetske oblasti prišle na sled ter ga postavile 
pred sodišče skupaj z njegovim prijateljem in tudi ustvarjalcem 
Julijem Danielom. To je bil tisti proces, ki je odjeknil široko po svetu 
in izzval proteste, med drugim so se zganili tudi sovjetski razumniki. 
Literata sta bila obsojena, Sinjavski na sedem let zapora, nista pa 
priznala očitane krivde, s čimer sta stalinističnemu procesu odvze
la pomembno značilnost.

Ta proces in prestajanje kazni je pisatelju služil kot gradivo za 
pisanje romana Lahko noč, ki je izšel pred štirimi leti, na tujem se
veda, vendar hkrati v izvirniku in v francoskem prevodu. In kot po
sebnost: pisatelj se je na naslovnici podpisal z obema imenoma, 
svojim pravim in dolgoletnim psevdonimom, da bi tako tudi na zu
naj označil dvojno, razklano življenje svojega avtorja in na neki 
način tudi junaka romana, ki je in ni avtor sam.

Avtobiografski elementi romana so sicer očitni, vendar jih avtor 
prepleta v skladu s svojim literarnim prepričanjem in usmerjenostjo 
svojega ustvarjanja s polfantastičnimi pripovedmi, groteskimi opisi 
blodnjav, odlomki iz drugih svojih literarnih del, z esejističnimi raz
mišljanji. Tako bralcu posreduje svoje izkušnje in podobo sovjet
ske družbe drugače, kot bi jo bralec dojel le iz avtobiografskih 
pričevanj. Po pisateljevi izjavi venem od intervjujev je roman lahko 
noč sicer pripoved z deležem avtobiografskega prepričevanja, 
hkrati pa je metafizičen.

Vsekakor je zanimiv naslov romana, saj opisane grozote, trpljen
je in vizije niso najprimernejše branje za lahko noč. Razlago je po
dal avtor sam, in sicer je v razgovoru, katerega povzetek je mogoče 
prebrati v slovenskem prevodu romana, dejal: »Knjigo sem napisal 
kot zaporedje nokturnov... Svojim sodobnikom sem pripovedoval o 
svoji noči in zdaj jim želim, naj dobro spijo, če morejo.« Najverjetne
je ne prav lahko!

Slovenski prevod romana pripravil Frane Podobnik, izšel pa je 
pri Mladinski knjigi v zbirki Levstikov hram.

M. MARKELJ

knjiga je resda bolj zbornik kul
turnih in zgodovinskih razprav z 
izčrpnejšim popisom dejavnosti 
muzeja kot pravi vodnik, ki ga daš 
v žep in se odpraviš na ogled 
znamenitosti. A je vseeno opravi
la svoje poslanstvo. Leta in leta je 
bila ta srebrna knjiga vse, kar so 
Novomeščani lahko dali obisko
valcem od drugod, najrazlične
jšim domačim in tujim delegaci
jam, gospodarstvenikom in po
slovnim partnerjem, da bi jih tako

seznanili tudi s svojo zgodovino, 
kulturo, spomeniki in drugimi za
nimivostmi. Namen pa je bil do
sežen samo pri tistem, ki je knjigo 
tudi res prebral, če pa je to hotel, 
je moral ob njej presedeti ure in 
ure, a tega, kot vemo, ne zmore 
vsak. To spoznanje je napeljeva
lo na misel, da bi morali ob zajet
nejših knjigah obiskovalcem, pa 
naj pride v Novo mesto samo na 
zasebni obisk ali, denimo, samo 
kot turisti, ponuditi še kaj takega, 
iz česar bi se prej poučili o do
lenjski metropoli in njenih ljudeh, 
knjižico z zgoščenim opisom, 
samo z najpotrebnejšimi podatki. 
Medtem ko na kaj takega Novo 
mesto še čaka, torej na žepno iz
dajo kulturnozgodovinskega vod
nika, pa je presenetilo novo
meško turistično društvo in to 
poletje izdalo turistični vodnik po 
Novem mestu in okolici. V žepni 
knjižnici, ki jo je v 10.000 izvodih 
natisnila Tiskarna Novo mesto, je 
v kratki besedi in (barvni) sliki 
predstavljeno vse, kar naj bi po 
mneju turističnega društva kot 
izdajatelja predvsem zanimalo 
turiste, ko pridejo v rhesto na okl
juku Krke, priložena pa je tudi kar
ta novomeške občine. Besedilo 
stanapisalaTone Knez in Ludvik 
Bencik. Knez, ki je do zdaj že so
deloval pri podobnih publikaci
jah, ne nazadnje tudi pri uvodo
ma omenjenem kulturnozgodo
vinskem vodniku, je obdelal za 
vodnik predstavitev Novega me-

iz izložbe

OD ABAKA

Zbirka priročnih malih leksikonov, ki jih izdaja 
Cankarjeva založba, je od nedavnega bogatejša

so domači strokovnjaki pripravili 2400 ge
sel, ki naj bi uporabniku približala svet raču
nalništva, torej tiste vroče panoge, ki neza- 
J " '  i življ«držno vdira v vse pore našega življenja in mu 
odreja osnovne smeri razvoja. Da pomeni 
izid takšnega leksikona pomembno dejanje, 
je odveč govoriti, saj se z njim krepi računal
niška literatura v slovenščini. To pa je ned
vomno eden iz množice pogojev, ki nam 
omogočajo kolikor toliko slediti bistvenim 
spremembam v svetu.

Leksikon podaja poleg osnovnih znanj tu
di pregled najpomembnejših novejših do
sežkov v računalništvu, kot so zapisali v kra
tki uvodni besedi. Leksikon so namenili 
začetnikom v svetu računalništva, študen
tom in tudi strokovnjakom, se pravi, naj bi bil 
s svojimi razlagami gesel jedrnat, razumljiv, 
a hkrati tudi strokovno neoporečen.

Za nekakšen kratek preskus uporabnosti 
leksikona sem vzel pet pojmov, s katerimi se 
v računalništvu vsakdo sreča, pri tem pa 
sem mednje kot poslednjega uvrstil tudi no
vejši pojem: čip, bit, byte, neker (hacker) in 
transpjuter. Prva dva pojma, ki sta tako kot 
ostali slovenizirana angleška izraza, sta pod 
ustreznim nazivom lepo razložena. Ostalih 
pa v leksikonu nisem našel. Šele s pomočjo 
računalniškega slovarčka in prevodom teh 
izrazov v slovenščino sem se dokopal do 
razlage za byte, ki jo najdemo pod geslom 
zlog, in za heker, ki je pod geslom računal
niški zanesenjak. Transpjuterja pa v lek
sikonu ni, čeprav gre za nekaj let staro teh
nologijo računalniških procesorjev s paralel

no obdelavo podatkov, za celoten računal
nik na enem samem čipu, kot se glasi 
nekoliko komercialno dišeča preprosta raz
laga, za tehnologijo tako imenovane pete 
generacije. Računalniki, zgrajeni po tej teh
nologiji, so že vprodaji, v naši Iskri Kiberne
tiki imajo zanje ze razvojni sistem, prav tako 
pa se s problemi, povezanimi s transpjuterji, 
ustvarjalno ukvarjajo naši mladi računal
ničarji, kot je mogoče razbrati iz dnevnega 
časopisja.

Se pravi, da bi leksikonu kot majhno po
manjkljivost lahko očital odsotnost znanih 
izrazov (byte, heker, bafer), pod katerimi bo 
marsikdo najprej iskal razlago. Saj je prav in 
lepo, da ima leksikon slovenske izraze, a 
nekateri bi bili lahko vsaj zapisani z oznako, 
pod katerim geslom jih je možno najti. Da ni 
v leksikonu gesla transputer, pa le potrjuje 
pravilnost trditve, da »le na redkokaterem 
področju obstaja večja nevarnost, da bo lek
sikon zastarel ze ob izidu«, kot prav v raču
nalništvu, kakor je zapisano v uvodnih be
sedah. Tako hudo seveda ni. Knjiga je dobra 
in vredna nakupa.

M. MARKELJ

sta, njegovo prazgodovino, zgo
dovino, kulturne ustanove in me
stne znamenitosti, Bencik pa zgo
ščen prikaz turizma. V okviru 
tega je prikazal tudi hotele in gos
tinstvo, izlete na lov in ribolov. Kot 
že rečeno, je knjižica tudi polna 
barvnih fotografskih posnetkov 
mesta, mestnih in okoliških za
nimivosti, turističnih objektov in, 
kajpak, narave. Vodnik bo vsako
mur, ki ga bo vzel v roke, koristen 
kažipot za razgledovanje po No
vem mestu in njegovi okolici. Pri
poročiti ga velja tudi samim No- 
vomeščanom, saj bržčas marsi
česa, kar je v njem opisano in 
predstavljeno, še ne vedo in ne 
poznajo.

I. ZORAN

STO STOSOV 
IN  POL IZ  
MOPED SOVA

Že celo desetletje se po radij
skih valovih ljubljanskega druge
ga radijskega programa vsak te
den oglasi znana melodija iz 
slovitega televizijskega lutkarske

ga šova, po nji pa namerno bolj 
po domače ubrani glasovi zapo
jejo: »To je bil vaš Moped šov, je 
povedal, kar je mov...« ter udarno 
zaključijo, da »kar povedal ni, pa 
povejte si sami!« Oče in duša te 
humoristično-satirične radijske 
oddaje, ki ji vsakič prisluhne kar 
lepo število poslušalcev, je novi
nar Tone Fornezzi-Tof, dober 
znanec bralcev nekaterih slo
venskih časopisov in revij, televi
zijskih gledalcev in obiskovalcev 
zabavnih prireditev, skratka, 
eden od najbolj znanih Sloven
cev, bi lahko dejali. Priljubljenost 
pri ljudeh si gradi s humorjem in 
satiro, s špikanjem v aktualne 
probleme našega samoupravno- 
socialističnega vsakdanjika.

Tudi v Moped šovu se s svojo 
preizkušeno ekipo, v kateri se po
leg njega trudijo še drugi mope- 
dovci od Janeza Hočevarja-Rifle- 
ta, Marte Pestator, Maje Boh, 
Simone Vodopivec do Koksa Be- 
lottija, Marjana Kralja, Duška Urši
ča in Martina Žvelca, loteva vse
ga tistega iz vsakdanjih družbe
nih aktualnosti, kar že od nekdaj 
kliče po tem, da se s humorjem 
zašpili, da se ljudje tudi ob gre
nkih stvareh nasmehnejo, da bo
leča resnica nekoliko manj boli in 
da od oči stran potisnjena pripla

va na dan. Tako se s kratkimi vici 
ali štosi, kot tudi pravimo, ekipa 
Moped šova pod Tofovo taktirko 
bolj ali manj duhovito spotika ob 
vse, kar žuli iz dneva v dan pov
prečnega občana in državljanja, 
včasih zasadi svoje želo tudi v ze
lo občutljive točke.

STO STOSOV IH V»

Humor, ki je izrazito ubran na 
trenutne družbene probleme, je 
nekoliko kratkotrajnejše vrednos
ti, kljub temu pa najbrž ne bo 
manjkalo bralcev, ki si bodo radi 
osvežili spomin na Tofove štose 
iz Moped šova. Sto in pol jih po
nuja v branje v knjigi, ki je te dni, 
ko je Moped šov praznoval dese
tletnico, izšla pri Kmečkem glasu. 
Knjigo je ilustriral in oblikoval 
Jože Trobec.

MiM

GLASBA GA JE

N i dovolj, da pride otrok na 
svet s posluhom za glasbo, kaj
ti če prirojenih lastnosti ne raz
vija naprej, se izgubi v množici 
tistih ljudi, pri katerih narava ni 
bila tako radodarna. Toda ni 
tudi povsem vseeno, na kak
šen način razvija posluh: ali 
spontano, čisto mimogrede, ali 
bolj zavedno, morda celo s p ri
silo. Kar se tiče posluha in 
glasbe, je  imel Dušan Šuštar iz 
Dragatuša gotovo srečo. Izha
ja namreč iz družine Cestniko- 
vih, kjer se je vedno, odkar 
pomnijo najstarejši družinski 
člani, pelo in igralo. Že Duša
nov praded, ki b i danes štel, če

bi seveda še živel, že krepko 
čez 100 let, je  igral na vsak ins
trument, ki mu ga je  kdo potisnil 
v roke.

Dušan se spominja, da sta 
ob večerih, ko so starejši po 
sedli okrog mize ter zapeli in 
zaigrali, z bratom zlezla na vrh 
zidanega štedilnika in dajala ri
tem s kuhalnico in pokrovko. »V 
naši družini smo vsi tesno po 
vezani s kulturo. Vsak igra na 
vsaj en instrument, nekateri tu
di na več, slikajo, pišejo pes
mi,« Šuštar na kratko predstavi 
bližnje sorodnike Cestnikovih. 
Dušan je z dedkom Evgenom 
Cestnikom že zgodaj začel ho
d iti na vaje tamburaške skupi
ne. Sprva je  v kakšnem kotu 
sam po posluhu poskušal sle
diti ostalim igralcem, na zače
tku osnovne šole pa se jim  je že 
pridružil. V 5. razredu se je  v 
črnomaljski glasbeni šoli začel 
učiti igrati na harmoniko. To je 
za današnje razmere sicer poz
no, toda takrat, ko je bila glas
bena šola skoraj izključno do
mena črnomaljskih otrok, je  bil 
eden prvih iz svojega konca, ki 
se je odločil za glasbeno izo
braževanje. Harmonika se mu

je tako prikupila, da j i  je  ostal 
zvest do danes. Ob del študira 
srednjo glasbeno šolo za har
moniko, že 6 le t pa ta instru
ment poučuje tudi v črnomalj
ski glasbeni šoli. Zanimivo je, 
da da je Šuštar med sorodniki, 
ki bi lahko sestavili velik glas
beni ansambel, edini, ki se pok
licno ukvarja z glasbo.

Sicer pa je vse, česar se 
Dušan loti, povezano z glasbo. 
Njegovih konjičkov pa ni malo: 
vodi pevski zbor in tamburaško 
skupino na dragatuški osnovni 
šoli, vodi in igra v tamburaški 
skupini folklorne skupine Zele
ni Jurij iz Črnomlja; poje in po 
maga pri vodenju moškega 
pevskega zbora Dragatuš; v 
glasbeni šoli, kjer je  zaposlen, 
vodi kvintet harmonik, razmišl
ja  pa, da b i ustanovil še enega. 
Še preteklo šolsko leto je  po
učeval glasbeno vzgojo na 
dragatuški osnovni šoli. »Rad 
živim z glasbo, čeprav je  kultu
ra slabo plačana. Če b i delal 
samo zaradi denarja, ki že 
zdavnaj vse opustil. Toda če 
zrasteš ob glasbi in z glasbo, 
če ti pride v kri, te zastrupi do

konca in ne moreč več brez 
nje.« razmišlja.

Čeprav Dušan igra številne 
instrumente: klavir, harmoniko, 
kitaro, klarinet, bobne in vse 
tamburice, je  ostal najdlje in 
najbolj zvest prav slednjim. 
»Motijo se tisti, ki mislijo, da je  s 
temi instrumenti moč pričarati 
le lepe ljudske melodije. S 
tamburaši črnomaljske folklor
ne skupine igramo tudi kon
certne skladbe in že trikrat smo 
z njimi sodelovali na srečanju 
tamburaških orkestrov Sloveni
je. To pa nam uspe le, ker smo 
zelo enotna in ubrana skupina. 
Žal se ne moremo izogniti 
nekaterim težavam, ki so po
vezane z denarjem. Tamburice 
bi najbolj ubrano zvenele, če bi 
bile od enega proizvajalca in is
te serije, ker pa ni denarja, jih 
kupujemo postopoma in ne vse 
hkrati.«

Čeprav Dušan še študira, pa 
pravi, da bo končana šola zanj 
pomenila le formalno izobraz
bo. Delo mu je dalo več znanja 
in izkušenj kot šola, ki si jih  je  v 
27-letnem življenju nabral obi
lo. Po njegovi po ti pa že stopa 
triletni sin, ki zleze na stol za 
očetovim klavirjem in udarja po  
tipkah. Glasbena tradicija v 
rodbini Cestnikovih ne bo za
mrla.

M. BEZEK-JAKŠE
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V nedeljo pa je časa za pogovor več kot dovolj. 
Takrat stopi skozi zadnja vrata mladost, spomini na 
prednike in nekdanje življenje in trpljenje v vasi. »Pri 
nas pravijo po domače Krašnjevski zato, ker so bili 
predniki doma s Krašnjega vrha. Stari oče je bil te
sar in si je tukaj kupil hišico. Imel je sedem otrok, in 
ker je bilo življenje težko, so se vsi razkropili po sve
tu. Največ so odhajali v Ameriko. Tudi moj oče je bil 
tam sedem let. Ko je bil v Ameriki veliki štrajk, se je 
vrnil domov in si tukaj ustvaril družino. V dveh zako
nih je imel kar dvanajst otrok, sedem v prvem in pet 
v drugem. Jaz sem bil ravno deseti.«

Pri Vukšiničih je bilo v s slamo kriti hišici kaj tesno 
za tolikšno družino. »Spali smo tudi zunaj. Ni bilo la
hko zapustiti toplo kuhinjo in oditi ven, vendar sem 
se v senu hitro ogrel. Pozimi pa smo spali notri 
vsevprek. Oče je številno družino preživljal s krovči- 
jo. Po vseh okoliških vaseh pa tja do Hrvaške in do 
Kolpe je delal nove in popravljal stare slamnate 
strehe. Čim sem mogel, sem odšel z njim, kajti tudi 
otroci smo morali delati, kar je kdo vedel in znal.

Najhuje pa je bilo leta 1943, ko nam je okupator v 
ofenzivi požgal skromni dom. Takrat so zažgali tri 
domačije v vasi. Pri nasje zgorelo vse, hiša in vsa 
gospodarska poslopja. Čelo his pri cerkvi so nam 
zažgali. Ostali smo tako rekoč goli. Do konca vojne 
smo se nekako stiskali pri sosedih, leta 1947 pa 
smo dobili nekaj opeke in z očetom sva pričela zida
ti na ruševinah. Postavila sva že skromno bivališče, 
pa je prišel močan vihar in vse skupaj podrl. Tako je 
bilo treba pričeti zopet vse znova. Res nam ni bilo 
takrat lahko.«

Kljub težekmu življenju ali pa prav zato je Tone 
zrasel v močnega fanta. Kmalu potem, ko je odslužil 
vojsko, se je zaposlil. Upravljal je drobilec kamenja, 
bil cestar pa skladiščnik, ekonom, hišnik, kurir, kur
jač, vrtnar pa zopet cestar. Nobeno delo mu ni bio 
tuje, zraven pa je vedno delal še doma na kmetiji. 
Upokojil se je pred tremi leti.

Upokojitev za človeka, kot je Tone Vukšinič, se
veda ne pomeni mirovanja. Z leti je ob hišici, ki stajo 
po vojni za silo postavila z očetom, zrasla nova hiša, 
na kraju, kjer je stal včasih hlev — Tone pravi, daje 
bil še skoraj nov, ko so ga okupatorji zažgali — je 
zrasel nov hlev, zraven pa svinjaki. »Tako malo 
štukamo iz leta v leto, kakor pač pride,« pravi Tone. 
Globoke rane, ki jo je Vukšiničevi domačiji zadala 
vojna, pa še do danes ni mogoče povsem skriti.

Nedeljsko popoldne ima na Vukšiničevem vrtu 
okus po jabolkih. Tone se drži tradicije, na nove sor
te ne da kaj dosti. Za podlago mora biti divjak iz 
gozda, cepič od stare preizkušene sorte, ki je ni tre
ba kar naprej škropiti. Naj jablana rodi, kakor narava 
da.

No, malo vragolije ji je le treba ušpičiti. V enem 
vrhu so carjevičke, v drugem zlati delišes, v tretjem 
zopet nekaj drugega. T udi na stari tepki se ena veja 
šibi od prelepih debelih hrušk. »Tepke so morali 
imeti tukaj pri vsaki hiši, tako so pravili včasih ljudje. 
Menda je bil to cesarjev ukaz še iz turških časov. V 
naši vasi so še sedaj. Ko pa tako tepko cepim, da 
prvovrstne sadove,« pripoveduje Tone, ko se po
nosno razgleduje po svojem drevesnem bogastvu.

T. JAKŠE

Pričujoči zapisi temeljijo na resničnih do
godkih, ki so pred tremi in več desetletji raz
burjali dolenjsko javnost, le osebe in kraji v 
njih so, ker so glavni junaki povečini že pošte
no odslužili svojo kazen, izmišljeni.

STREL 
ZARADI 
POTI

Vsega dvoje domačij je bilo v majhnem hri
bovskem zaselku nad Savo; sprva sta med nji
ma vladala sloga in prijateljstvo, kasneje pa so 
se pričeli prepiri. Vse tam od leta 1960 so bili 
spori domala na dnevnem redu, gospodarja sta 
iskala vsak najmanjši razlog za prepir, sovraštvo 
med obema je bilo vse večje.

Prvi septembrski dan pred dvajsetimi leti je bil, 
ko je preiskovalni sodnik novomeškega okrož
nega sodišča prejel obvestilo sevniških milič
nikov, da je v omenjenem zaselku prišlo do strel
janja. Sosedski spor je bil očitno končan. Kot je 
sodnik zapisal v svoje poročilo, je ob ogledu 
našel na njivi ležati močno krvavega gospodarja 
ene od domačij, Janeza Jakliča, nanj pa je strel- 

1 jal sosed Marjan Molan. Rešilni avto, ki je kmalu 
zatem prispel v zaselek, je bil odveč, Jaklič je 
strelu kmalu podlegel, medtem ko o Molanu ni bi
lo ne duha ne sluha. Preiskovalni sodnik je zato 
zavaroval kraj dogodka in se odpravil nazaj v 
Sevnico, kjer pa je izvedel, da se je morilec že 
sam javil na postaji milice. V pogovoru s prei
skovalnim sodnikom je dejanje takoj priznal, 
tako daje sodnik odredil, naj ga miličniki pridržijo 
in naslednji dan privedejo na zaslišanje v Novo 
mesto. Ostajalo je seveda vprašanje, kaj je Mo
lana, očeta šestih otrok v starosti od osmih me
secev do dvanajstih let, privedlo do tako okrut
nega dejanja. Odgovor je bil dan naslednjega 
dne.

Popoldan se je že nagibal k večeru, ko je Jak
lič skupaj z ženo vozil domov ovsene snope. 
Konjsko vprego z vozom je pot vodila po kolo
vozni stezi blizu Molanove domačije in očitno je 
bila tudi ta steza eno od jeder sosedskega spora. 
Tistega dne so otroci prihiteli Molanu v hišo po

vedat, kako je sosed s poti odmetaval kamenje 
in po stezi peljal voz. Otorci so nato kamenje 
vnovič nametali na pot. Okoli 17. ure je bilo, ko je 
Molan videl, kako Jaklič vnovič meče kamenje s 
poti na njegovo njivo. Razjarjen je stopil do gos
podarskega poslopja, tam iz skrivališča vzel piš
tolo, jo vtaknil v žep in stopil pred kozolec, mimo 
katerega pelje kolovoz. Le nekaj sekund zatem 
je Jaklič pripeljal vprego, za katero je stopala 
njegova žena. Molan je Jakliča ustavil in mu ve
lel, naj gre nazaj in naj znosi kamenje iz njive na 
pot. T oda za odgovor je dobil grožnjo, naj bo tiho, 
sicer bo še sam dobil kak kamen v glavo. Mola
nu je takrat očitno prekipelo, iz žepa je potegnil 
pištolo, v kateri je imel dva naboja, jo repetiral in 
sprožil proti Jakliču. Slednji se je po strelu obrnil 
in zbežal nazaj proti mestu, koder je bilo kamen
je, tekel navzdol po poti in zavil v levo na'njivo, 
tam pa je omahnil in obležal. Molan je, videč to, 
skočil na pot, odvrgel pištolo, in odšel proti do
mu. Kot je ob obdukciji zapisal zdravnik izvede
nec, je strel Jakliču prizadejal rano na levi strani 
prsnega koša, pri tem pa so bila prestreljena

pljuča, poškodovana rebra in hrbtenica; vse to je 
povzročilo obilno krvavenje v prsno votlino, za
radi česar je žrtev kmalu umrla.

Sojenje pred senatom novomeškega okrož
nega sodišča je bilo 16. junija naslednjega leta. 
Molan je svoj zagovor na obravnavi bistveno 
spremenil. Trdil je namreč, da je tistega dne ve
liko popil, pričel da je že zjutraj z dvema decili
troma žganja. Nato da je odšel prodajat vola in 
tele in s seboj vzel tudi pištolo, kajti pričakoval je, 
da se bo domov vračal s precej denarja. Prav 
tako je večkrat pil med potjo domov, ob vrnitvi pa 
da je prišlo do usodnega prepira. Povedal je, da 
mu je pištola verjetno ostala v žepu še od poti na 
sejem in da nanjo sprva sploh ni pomislil. Ko je 
videl, kako Jaklič meče kamenje s poti, je resda 
šel proti njemu, a ne z namenom, da obračunata, 
pač pa le po grablje, ki so ležale tam. Da je le 
mimogrede opozoril soseda, naj ne meče 
kamenja, je dejal sodnikom, takrat pa daje Jaklič 
pobral še en kamen in mu z njim pričel groziti. 
Molan naj bi se tega prestrašil in se prijel za piš

tolo, ta pa da se je ob tem sprožila. Prav tako je 
sodišču povedal, da se je, čeprav ni vedel, da je 
ustrelil soseda, odšel za vsak primer prijavit na 
postajo milice.

Seveda je bilo dovolj dokazov in prič, ki so ta 
zagovor ovrgli. Senat je ob koncu obravnave iz
rekel sodbo, s katero je bil Molan obsojen na 5 
let strogega zapora. Pritožil se je na vrhovno so
dišče Slovenije, ki je na jesen istega leta razr 
pravljalo o njegovi vlogi in sklenilo zadevo po
novno vrniti v razsojo novomeškemu sodišču. 
Celih osem mesecev je preteklo do nove obrav
nave pred senatom novomeškega okrožnega 
sodišča, ki je nato, upoštevajoč nekatere dodat
ne olajševalne okoliščine, predvsem pa devet let 
trajajoče/sosedske spore in Molanovo skrb za 
šest mladoletnih otrok, izrekel za leto dni nižjo 
kazen. Slednjo je Molan presedel v kazensko- 
poboljševalnem domu Dob pri Mirni, kjer je 30. 
marca 1973 pričakal odločbo republiškega sek
retariata za pravosodje in občo upravo, s katero 
je bil pogojno izpuščen na svobodo.

B. BUDJA

Narava je za človeka, ki ima zanjo posluh, pose
ben dar. čudoviti svet živalstva in rastlinstva s svojo 
neskončno zmožnostjo in mnogoterostjo mu omo
goča, da se z njo poigrava in išče nove možnosti, da 
se od nje uči in si jo po svoje pokori. Del te narave 
daje posebno zadovoljstvo tudi Tonetu Vukšiniču,

po domače Krašnjevskemu, iz Grabrovca nad 
Metliko.

Hodiva po njegovem vrtu, vodi me od drevesa do 
drevesa. Kaže mi zdaj to, zdaj ono vejo, upognjeno 
pod težo jesenskih plodov. Je kot pastir med svojo 
čredico. Vsako drevesce je posadil sam, nekatera 
so že ponosno zabodla svoje vrhove v nebo, druga 
še skromno razpenjajo svoje krošnjice nizko nad 
zemljo. Tam ob robu sadovnjaka je še videti osta
nke gozda, ki ga je za te svoje ljubljenčke Tone 
počasi, leto za letom krčil. Tonetov sadovnjak pa 
ima še nekaj skupnega z gozdom. Večino drevesc, 
ki jih ima v sadovnjaku, je prinesel iz gozda. »Za to, 
da v gozdu opaziš divjake, moraš imeti kar dobro 
izurjeno oko. Jaz se s tem ukvarjam od otroštva. 
Nešteto takih drevesc sem že izkopal in jih zasadil 
tukaj na Grabrovcu pa daleč naokoli po drugih va
seh in v Metliki. Kadar imam čas, hodim po gozdu in 
opazujem. Zapomnim si, kje rastejo divjaki, ko je za 
to primeren čas, pa jih izkopljem. Tudi cepiti sem se 
navadil že zelo zgodaj. Prav to mi je v posebno ve
selje. Neverjetno, kako se da drevo popestriti z raz
ličnimi vrstami sadežev, pa tudi starejša jablana se 
da s cepljenjem lepo pomladiti.«

Ko sva se s Tonetom srečala prvič, ni bilo kaj dos
ti časa za pogovor. Z ženo Karlino sta bila sklonjena 
nad krompirjem, ki sta ga pravkar izorala iz zemlje. 
Ob koruzni njivi je zadovoljno žvečil travo velik vol, 
ki jima je pomagal vleči plug. Kupi krompirja so se 
kot srebrniki belili pod svetlim belokranjskim son
cem in arehie ob tem času motiti človeka pri njego
vem delu. »Pridite v nedeljo, pa se bova pomenila,« 
pravi, ko za trenutek zravna hrbet nad tem svojim 
bogastvom.

JESEN Z 
OKUSOM 
JABOLK



NAGRADA V KOČEVJE
Žreb je  izmed reševalcev 33. na

gradne križanke izbral JURIJA VER- 
DERBERJ A  iz Starega trga in mu za 
nagrado podelil knjigo znane in p ril
jubljene slovenske igralke M ile Kači- 
čeve. Igralka je namreč tudi pesnica. 
Njena najnovejša pesniška zbirka 
Okus po grenkem je  doživela izjem
no veliko zanimanje in lep odziv med 
bralci, saj so njene pesmi komunika
tivne in dostopne vsakomur. Upamo, 
da bo nagrajenec vzel kdaj pa kdaj 
knjigo v roke in užival v lepoti vezane 
slovenske besede.

Rešite današnjo križanko in pošlji
te rešitev najkasneje do 19. septem
bra na naslov: Uredništvo Dolenj
skega lista, Germova 3,68000 Novo 
mesto, s pripisom K R IŽ A N K A  35.

REŠITEV KRIŽANKE 
ŠT. 33

Pravilna rešitev predzadnje križa
nke je, brana v vodoravnih vrsticah, 
takšna: TENIS, OPAT, LA TA , D O 
TA, ERATOSTEN, GAL, SLOKA, 
DA V IS  CUP, ENA, RIZ, OH, M A 
TIC, PALERMO, A V IZA , SK A K A 
LO, KARE, H IAT, DEV, SLAM 
N IK , OBOTE, IAN, SPA, RANAR.

misLi
Ne nazaj k naravi, ampak 

slediti naravi!
Y. AKIKAVVA

Zakoni narave niso odvisni 
ne od želja ne od okusa ne od 
potreb ljudi.

J. STRNAD
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Bližnji pogled v prapok
Astronomi so odkrili najbolj oddaljeno galaksijo dos

lej — Znanilka pradavnin

Vohuni ne poznajo dopusta
V Evropi je izbruhnila nova vohunska afera — Prodaja vojaških podatkov največ

je tajnosti na Vzhod — Upokojenec z dodatnim zaslužkom_________
Po naši mali »vohunski aferi« s taj

nimi vojaškimi dokumenti, ki so jih  
posedovali, razmnoževali in namera
vali za pisanje uporabiti danes že 
vsem znani Borštner, Janša, Tasič in 
Zavrl, po aferi, k i je  razvnela veliko 
strasti in zaradi nekaterih elementov 
dobila izjemne razsežnosti, imamo v 
evropski soseščini zares pravo vohun
sko afero, k i pa s svojimi razsežnost
mi sega mnogo dlje in zadeva obe 
svetovni velesili. Na Švedskem in v 
Zahodni Nemčiji je policija (civilna!) 
priprla vohunsko trojico, k i naj bi bi
la kriva za prenos izjemno važnih po
datkov iz Nata v Varšavski pakt.

Sum, da na Vzhod odtekajo važni 
podatki iz glavnega štaba 8. pehotne 
divizije Nato pakta, nastanjenega v 
Zahodni Nemčiji, se je rojeval kar 
nekaj let. C IA  je posumila v enega od 
dvojnih agentov in izkazalo se je, da 
je dejansko vpleten v učinkovito vo
hunsko mrežo, k i je  delovala preko 
Švedske in Madžarske, podatke pa 
nabirala v Nemčiji. Po dosedanjih 
ugotovitvah so na Vzhod prešli zelo 
pomembni podatki naj večje vojne 
tajnosti, k i se tičejo borbenega razpo
reda in gibanja natovskih čet v prime
ru vojne v srednji Evropi, marševskih 
poti, oskrbe in rezerv ter tudi jedrskih 
izstrelkov.

Osrednja osebnost je  upokojeni 
narednik ameriške vojske Clyde Lee 
Conrad, k ije  pet let pred upokojitvijo 
delal kot administrator v tajnih vo
jaških arhivih v Bad Kreuznachu, 
kjer je nastanjen štab 8. pehotne div i
zije natovskih sil v Zahodni Nemčiji. 
Tako je  imel dostop do vseh, tudi 
najbolj tajnih podatkov. Domnevno 
je imel dostop do podatkov še tudi po

upokojitvi. V celoti naj bi s prodajo 
zaupnih podatkov Varšavskemu pak
tu zaslužil preko m ilijon dolarjev, to
rej zares lepo vsoto denarja. A  svoje
ga bogastva ni razkazoval, zato tudi 
ni postal takoj sumljiv. Stanoval je v 
običajni hiši, vozil se je z navadnimi 
avtomobili, ni zapravljal denarja po 
dragih lokalih in ni se ponašal z dra
gimi oblekami, dragotinami ali čim 
drugim. Sosedje so ga imeli za zmer
nega človeka, ki sicer dobro živi z 
ameriško vojaško pokojnino, nika
kor pa ne razkošno. Edino potoval je 
precej, vendar so bila ta potovanja 
povezana z njegovo honorarno za
poslitvijo pri neki trgovski organiza
ciji za prodajo osebnih računalnikov.

No, v resnici je upokojeni narednik 
potoval tudi po poteh, ki so mu pri
našale pravo bogastvo. Tajne vojaške 
podatke je posredoval najpogosteje 
bratoma Kercsik, Imreju in Šandorju. 
Oba sta po rodu Madžara, k i sta se 
preselila na Švedsko in si tu ustvarila 
zdravniško prakso. Na domnevnih 
obiskih pri sorodnikih v rodni Ma
džarski in na drugih potovanjih sta 
prenašala dobljene podatke do zaup
nikov na Madžarskem ali pa sta jih  iz
ročala kar na madžarskem veleposla
ništvu v Stockholmu.

Ko ju  je švedska policija pred kra
tkim aretirala in preiskala njuni sta
novanji, so odkrili šifrirano knjigo, 
močan kratkovalovni radio in skrbne 
beležke o vsem opravljenem delu. 
Razvidno je bilo tudi, da sta potovala 
v Zahodno Nemčijo, kjer sta najbrž 
tudi neposredno prevzemala tajne vo
jaške podatke.

Zdaj je vsa trojica in še nekaj dru
gih ljudi, ki so tudi vpleteni v to naj
novejšo vohunsko afero, v preisko-

svet u šteuilhah
NEZAPOSLENOST U SVETU

.  IT A L IJO  
ŠPA N IJA  
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BR ITA N IJA  
KANADA 

NIZOZEMSKA 
ZDA 

ZRN 
JAPONSKA

spl osna mladih
NiM

BREZPOSELNOST IN  M L A D I —  Tudi drugod mladim ni pos
tlano z rožicami, vsaj kar se možnosti zaposlovanja tiče. Z redno 
zaposlitvijo je povezanega toliko drugega, daje stopnja nezaposle
nosti mladih zelo zgovoren kazalec razmer v družbi. Graf prikazu
je, kako je bilo lani z brezposelnostjo v državah razvitega sveta. Po 
podatkih O ECD je stopnja splošne brezposelnosti naj višja v Špani
ji, kjer pa je še posebej poudarjena nezaposlenost mladih: kar 42 
odstotkov mlade delovne sile ni bilo zaposlene. Enak visok odsto
tek so imeli tudi v Italiji, kjer pa je splošna stopnja nekaj nižja. Na 
najboljšem pa so po teh preglednicah mladi na Japonskem in v ZR  
Nemčiji.

valnem postopku. Slišati je, da so 
pripravljeni sodelovati. Strokovnjaki 
za razkrivanje vohunstva tako meni
jo , da bodo prišli do zelo pomembnih 
podatkov o organiziranju vohunske 
mreže v Evropi. Res pa je seveda tudi 
to, da bodo te podatke drago plačali 
oziroma so jih  že z izgubo svojih.

Ko ocenjujejo škodo, k ije  bila na
rejena, si niso edini: nekateri menijo, 
daje ogromna, drugi pa, da le ni tako 
hudo. Zvečine gre namreč za poda
tke, ki imajo kratkotrajnejšo vred
nost, saj operacijske načrte, maršev- 
ske poti, zaloge, oskrbovalne poti in 
podobno pogosto menjajo. Nedvom
no pa je osnovna strategija razvidna 
iz vseh, te pa ni mogoče kar tako 
menjati.

Ta afera se priključuje k ostalim 
vohunskim aferam, k i so prišle na 
dan v zadnjih dveh letih. Šledila je 
sloviti aferi s prodajo vrhunske raču
nalniško krmiljene tehnologije na 
Vzhod, kar je povzročilo, da danes 
sovjeti izdelujejo podmornice, ki se 
lahko potapljajo zelo globoko in so 
skoraj povsem neslišne za prisluško
valne naprave.

Vsemu skupaj se pridružuje tudi 
afera, ki so jo  poimenovali »franco
ska zveza« in se prav tako tiče prodaje 
vrhunske tehnologije na Vzhod in 
njene izrabe v vojaške namene.

Skratka, vohunom ni dolgčas, vsej 
odjugi in medsebojnemu nekoliko 
večjemu zaupanju med obema velesi
lama navkljub. M iM

(Vir: Newsweek)

Rešeni velikani?
Sinji kiti so se vrnili v nek

danja domovanja
Osem znanstvenikov, k i so križari

li v Grenlandskem morju v okolici 
otoka Jan Mayen, od norveške obale 
oddaljenega več kot 1000 kilome
trov, je bilo nadvse navdušenih, ko so 
se srečali z jato kitov. V desetih mo
gočnih živalih so namreč prepoznali 
vrsto Balaenoptera musculus, torej 
sinjega kita, naj večjo žival, k ije  kdaj 
živela na svetu.

Njihovo navdušenje je razumljivo, 
saj so sinji k iti,k i jih  je bilo nekdaj 
precej v severnih m oijih, zaradi bre
zobzirnega lova nanje skoraj povsem 
izginili. Znašli so se na žalostnem sez
namu skrajno ogroženih živalskih 
vrst. Tako rekoč tik  pred dvanajsto 
uro je naravovarstvenikom le uspelo 
doseči, da so kitolovne države podpi
sale sporazum, k i prepoveduje lov na 
sinjega kita. Tem veličastnim živalim 
so po življenju stregli predvsem nor
veški in sovjetski kitolovci. Lov na 
sinje kite je prepovedan že dobrih 
dvajset let.

Ugotovitev je potrdilo tudi 30 
znanstvenikov, k i so na posebni od
pravi prejšnji mesec tri tedne prešte
vali kite v severnih morjih. Odpravo 
je financirala norveška vlada in velja 
za največjo tovrstno odpravo v zadn
jih  40 letih.

Sinji k it se torej vrača v svoja nek
danja domovanja. Strokovnjaki sicer 
še ne morejo z gotovostjo zatrditi, da 
seje vrsta povsem okrepila, da ni več 
ogrožena, a upajo, da se je največji 
živali na svetu le uspelo ogniti 
izumrtju.

Okrogla lepota
Prebivalci kraljevine 
Tonga verjamejo v 

zdravo debelost
Čeprav je vitka linija dandanes 

nadvse željena in mnogi pretrpe 
precej muk, da jo  obdržijo kljub 
sedečemu načinu življenja, v ka
terega nas sili sodobni utrip živl
jenja, pa po svetu ne gledajo pov
sod z enakimi občutki na to. V 
polinezijski kraljevini Tonga, ki 
šteje okrog 200 otokov in ima 
nekaj manj kot 100 tisoč prebi
valcev, so spoštovani in veljajo za 
lepe le zavaljeni ljudje, se pravi 
debeluhi.

Pred leti je raziskovalna skupi
na, ki seje mudila v tem delu sve
ta, zmerila in stehtala Tongažane 
ter ugotovila, da je povprečni 
Tongažan visok 165 centimetrov 
in da tehta 82 kilogramov, med
tem ko je nežnejši spol dosegal 
povprečno višino 160 centime
trov in za 8 kilogramov manjšo 
povprečno težo.

Lepotci pa so seveda precej 
bolj zavaljeni. Najbolj mogočen 
je b il kralj, k ije  takart tehtal 210 
kilogramov in se je v slovito 
Guinnessovo knjigo rekordov 
uvrstil kot najtežji monarh sveta.

Tongažani ne verjamejo, daje 
debelost škodljiva zdravju. Debe
lemu človeku pravijo, daje zdra
vo poln. »Nekaj čvrstega sala člo
vek vendar mora imeti,« imajo 
navadno reči. Ta nekaj pa je očit
no za Tongažane kar precej več 
kot za ostale.

Za astronome je pogled v zvezde in 
v komaj opazne lučke galaksij, v te 
daljne konglomerate zvezd, prahu, 
plinov in morda tudi planetov, kot 
pogled v kozmično knjigo, v kateri pa 
ni zapisan sedanji trenutek, marveč 
preteklost. »Ko gledamo v vesolje, 
vidimo, kakšno je bilo v preteklosti,« 
pravi fizik Stephen Havvking.

In pri branju kozmičnih knjig so za 
astronome še posebej zanimive zelo 
oddaljene galaksije. Ker je njihova 
svetloba potrebovala milijarde let, da 
je pripotovala do nas, je dejansko 
glasnik časov iz samih začetkov ve
solja. Znanstveniki zato od njih 
pričakujejo razrešitev na vznemirlji
vo skrivnost: kdaj so se galaksije stvo- 
rile iz kataklizmične ognjene krogle 
prapoka, s katerim dandanes znanst
veniki razumejo nastanek sedanjega 
vesolja.

Na znanstvenem srečanju Menda- 
rodne zveze astronomov, k i je  bilo 
prejšnji mesec v Baltimoru v Združe-

Utišan hrup
Naprava duši hrup, go- 
vorica pa se dobro sliši

Že dolgo se ve, da izpostavljenost 
hrupu ni samo neprijetna, marveč tu
di škodljiva za zdravje. In ker je dan
današnji veliko ljudi izpostavljenih 
hrupu —  ne vsi prostovoljno, kot so 
ljub ite lji glasne disko glasbe in obi
skovalci bučnih rockovskih koncer
tov — je razumljivo, da se poskušajo 
pred njim zavarovati. Na nekaterih 
delovnih mestih, kjer je veliko hrupa, 
delavci nosijo varovalne ušesne po- 
klopce.

Zvečine so dušilke narejene tako, 
da posebna izolacijska snov duši 
hrup, gre torej za pasivno absorpcijo 
zvokov, kot pravijo strokovnjaki. 
Zadeva je še kar učinkovita. Ima pa 
nekaj občutnih pomanjkljivosti —  ne 
duši nizkofrekvenčnih zvokov in ne 
omogoča pogovore. Novost na tem 
področju šo naprave, k i delujejo na 
načelu aktivne absorpcije.

Prve so izdelali jv  nacionalnem 
znanstvenoraziskovalnem središču v 
Marseillu, pripravljajo pa jih  tudi v 
nekaterih ameriških in japonskih to
varnah. Protihrupna naprava je na 
videz podobna običajnim naušnikom, 
vendar igra v nji odločilno vlogo elek
tronika, ki aktivno duši tudi nizko
frekvenčne zvoke. Naprava namreč 
proizvaja signale, k i so akustično 
nasprotni tistim, ki naj jih  zaduši. 
Oba signala, zunanji in nasprotni, se 
medsebojno izničita.

Za pravilno potekanje tako zaple
tene naloge skrbi več mini elektron
skih sestavin. M ikrofon zaznava zu
nanje zvoke, osrednja naprava jih  
zmeri in nato proizvede nasprotni 
zvok z enako frekvenco in amplitudo, 
vendar v nasprotni fazi. Nato se pro- 
tizvok ojači in odda preko miniatur
nega zvočnika. Vse skupaj deluje 
tako, da uporabnik ne sliši hrupnih in 
škodljivih zvokov, lahko pa se pogo
varja in spremlja normalne glasove.

Za napravico se zanimajo v indus
triji, vojski in letalstvu. Odveč je go- 
voriti, da so njene lastnosti in učinki 
zaželjeni na mnogih delovnih mestih, 
v oboroženih vojaških vozilih in ta
nkih, v ladijskih strojnicah, na leta
liščih in še kje.

nih državah Amerike, je skupina razi
skovalcev vesolja poročala o izjem
nem odkritju. O dkrili naj bi najbolj 
oddaljeno galaksijo, kar jih  astrono
mija pozna, in sicer naj bi bila galaksi
ja  4C41.17 oddaljena od nas 15 m ili
jard svetlobnih let. Te strahotne 
razdalje si ne moremo predstavljati, 
povejmo pa le, daje galaksija po teh 
podatkih na samem robu vidnega 
vesolja.

Najprej so galaksijo odkrili z radij
skimi teleskopi, nato pa tudi z velikim 
optičnim teleskopom na K itt Peaku, 
kar jim  je omogočilo izdelati optični 
spekter, »prstne odtise« daljne galak
sije, in iz njega izračunati njeno od
daljenost. Računalnik pa je izdelal 
močne povečave posnetih fotografij.

Ogromna oddaljenost novoodkri- 
te galaksije pomeni, da seje galaksija 
stvorila v samih otroških letih vesolja, 
kar seveda predstavlja hud izziv do
sedanjim astronomskim teorijam o

STARI IN
Stari oče je  zaprosil svojo 

najstniško vnukinjo, k i se je  mota
la po sobi, naj vključi televizor.

»Kaj pa bo lepega? Menda ne 
že spet Sestanek v Slonu?« ga je  
vprašala.

»Prav to. K ako pa si uganila?« ■
»Saj je  to tvoja oddaja! Za sta

re, za nikogar drugega,« je  odvr
nila vnukinja, ne da bi se zganila 
do televizorja.

»Kot da so tvoje oddaje kaj bol
jše! Tista neznosna muzika, mi
ganje... Kako se moreš navduše
vati nad takšno praznoto?« se je  
razhudil stari oče in ponovil: 
»Zares praznoto! Barbarsko kri
čanje do popolne onemoglosti... 
To je  dekadenca... sodni dan...«

»No, ne bova se prerekala,« je  
pomirjevalno dejala najstnica. 
»Kar imej svoja stališča o punku  
in rocku. A o glasbi se ja z ne po
govarjam z besedami, poslušam 
jo... Pa še praviš, da želiš mlade 
razumeti!... A če se že hočeš po
govarjati o čem, se dajva o steril
nih Slonovih sestankih, k i so ti 
tako všeč. Meni so zatohli, po 
dobni staremu pohištvu, polnemu 
črvov. In da ti kar naravnost po
vem, zdiš se mi preveč izobražen 
in duševno še veliko preprožen, 
da bi te mogla takšna revščina ža
ba vati, kaj šele notranje zado volji-

t i  Sicer pa, vsak naj ima svoje... 
Kot želiš, prižgala bom televizor. 
Izvoli«

In je  stopila k televizorju. Stari 
oče jo  je  zaustavil z besedami: 
»Kar pusti ga!«

Malo je  pomolčal, čez čas pa 
nadaljeval: »Pa dajva malo pok
lepetati. Tudi o mojih Sestankih 
pri Slonu, če želiš. Samo ne vem, 
kako naj ti pojasnim, koliko mi te 
oddaje pomenijo in zakaj so mi 
pri srcu... Televizor pa naj bo kar 
ugasnjen. Tokratni oddaji se odre
kam za pogovor s teboj.«

»To me veseli, da si tak, da nisi 
tako ozkosrčen kot mnogi stari 
starši, k i se ne znajo meniti o 
ničemer drugem kakor o prebav
nih težavah, o divjanju cen, o 
skrbi za zdra vje, in k i se zanimajo 
samo še za prometne nesreče in 
osmrtnice...«

Računalniško povečan in obdelan 
fotografski posnetek najbolj oddal
jene galaksije, kar jih je človek kdaj 
ugledal. <

tvorbi galaksij. Po njih naj bi galaksi
je rasle zelo počasi, v milijardah letih, 
okoli gostih grud nevidnih delcev 
temne snovi.

Če bodo odkritje potrdila tudi na
daljnja opazovanja, o čemer astro
nomi, ki so galaksijo odkrili, ne dvo
mijo, potem bo galaksija s pustim 
imenom 4C41.17 postala zelo znana.

V slehernem ustvarjalnem 
nagonu, še posebej pa besed 
ne umetnosti — poezije in 
proze — je občutenje zgo
dovine.

D. COSIČ

Socializem mora, če naj se 
ne popači v avtoritarno in tota
litarno diktaturo vodilne poli
tične elite, gojiti, ne pa samo 
tolerirati drugačnost in alter- 
nativnost.

L. BAVCON

Za vsiljevanjem centraliza
cije in »jugoslovenarske« uni- 
tarizacije pod krinko različnih 
gesel o bratstvu in enotnosti, 
enotnem delavskem razredu 
itd. se v resnici skriva boj za 
prevlado enega ali več naro
dov nad drugimi.

V. PETAČ

»Skratka, hočeš reči, daje živl
jenje ostarelih borno in plitvo?«jo 
je  prekinil stari oče.

»V  glavnem.«
»Razumeti moraš, da imajo 

starejši ljudje drugačne potrebe, 
da niso več tako živahnega duha. 
Vendar pa ne gre tega naglaševati 
in poudarjati, da so ostareli in da 
so samo še za na odpad. Vsaka 
življenjska doba ima svoj značaj. 
Ne boš menda od nekoga, k i ima 
osemdeset let, zahtevala, naj teče 
pomladanski kros, in ne od se
demdesetletne ženske, naj obleče 
mini krilo?«

»Ne zameri mi, ampak meni 
postane kar slabo, ko zaslišim tis
te zguljene narodne pesmi v tvojih 
Sestankih, «je vskočila vnukinja v 
razglabljanje starega očeta. »Naj
raje bi te takrat potegnila od tele
vizorja na sprehod, ker se mi 
smiliš.«

»O, nisem vedel, da te tako 
skrbi moj glasbeni okus. Ne vem, 
kdo ima boljšega, ti ali jaz... Mladi 
ste pač drugačni Vaše življenje je  
podobno ekspresnemu vlaku, na
še pa počasnemu dolenjcu. Vam 
se zelo mudi doseči svoje cilje, pri 
tem pa spregledate marsikatero 
lepoto življenja. Nam, k i se nika
mor več ne mudi, se v miru znova 
razkrivajo in uživamo v njih, tudi 
v tistih, k i smo jih  kot mladi prezr
li.. Življenje je  lahko tudi v staros
ti lepo, lepše, kot si mislile,« je  
zaključil pogovor stari oče.

Vnukinji tudi ni bilo več do 
besed.

P. Š.
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Med obiskom prislužila zapor
Brata llija in Ivica Ivešič vlomila v Krkino brunarico na zdraviliščni jasi v Dolenj

skih Toplicah — llija ukradel avto in zamenjal tablice___________
NOVO MESTO — Brala 22-letni llija in pet let starejši Ivica Ivešič iz okolice 

Maglaja sta predlani 17. julija prišla v Dolenjske Toplice na obisk k tretjemu bratu 
Marku. Prijateljski obisk in klepet sta brata izkoristila še za nekaj več, plačilo za to 
ju je pred dnevi čakalo pred senatom novomeškega temeljnega sodišča.

PRISEBNOST PREGNALA VLO
MILCA — V nedeljo, 4. septembra 
zvečer, je nekdo skušal vlomiti v prostore 
osnovne šole Katje Rupcna v Novem mes
tu. Na vlomilčevo nesrečo je njegovo 
početje opazil vratar sosednje stavbe zava
rovalne skupnosti Triglav in o vlomu 
takoj obvestil miličnike. Storilec je očitno 
pravočasno zavohal nevarnost in jo urno 
pobrisal, tako da ni imel časa karkoli 
ukrasti. Vseeno je s samim vlomom povz
ročil za 15.000 din škode.

Z AVTOM V 
PEŠAKINJO IN 
KOLESARKO

BREŽICE — 38-letni Marjan Penev iz 
Brežic se je 30. avgusta ob 8.25 peljal z 
osebnim avtomobilom po Ulici Veljka 
Vlahoviča v Brežicah iz smeri Trna proti 
Zakotu. Iz neznanega vzroka je med vožn
jo zapeljal na desno na pločnik, vozil po 
njem kakih 30 metrov in pri tem zbil 
pešakinjo, 43-letno Frančiško Pavlin iz 
Krškega. Takoj zatem je ostro zavil v levo 
in trčil še v 57-letno kolesarko Marijo Po- 
lovič iz Brežic. Pešakinja je bila pri tem 
hudo, kolesarka pa laže ranjena; obe so 
prepeljali na zdravljenje v brežiško bol- 

> nišnico.

llija, imenovan tudi Icko, in Ivica, 
imenovan Bego, sta namreč noč po pri
hodu v Dolenjske Toplice, kjer je služ
boval njun tretji brat Marko, izkoristila 
za vlom in tatvino. V temi sta se pripla
zila do brunarice, ki je last Krkinega 
tozda Zdravilišča in stoji na jasi za pik
nike blizu zdravilišča. S pomočjo klešč 
sta odščipnila obešanko na vratiah in 
nato iz brunarice odnesla več predme
tov. Tako je bil Anton Fink ob tamkaj 
spravljena zvočnika, ojačevalec, predo- 

jačevalec in električno bas kitaro, zdra
vilišče je bilo oškodovano za 50 zavo
jčkov cigaret F-57, Jože Skvorc pa za 
žepni kalkulator.

Očitno pa llija  s takšnim plenom ni 
bil zadovoljen. Naslednjo npč je nam
reč obiskal Novo mesto in v Segovi ulici 
vlomil v golf, last Stjepana Krsnika. S

KJE JE MIRKO?
KOČEVJE — 17-letni Mirko 

Ložar iz Zapuž v Kostelu, občina 
Kočevje, je odšel v petek zjutraj od 
doma in se še ni vrnil. Tistega dne 
popoldne je na kočevskem močno 
deževalo. Starši so prijavili njegovo 
izginotje v ponedeljek zjutraj in po
vedali, daje že prej nekajkrat odšel 
od doma. Mirko je učenec 2. letnika 
srednje šole tehničnih usmeritev in 
družboslovja v Kočevju. V šoli ni 
imel slabih ocen. Miličniki, ki so 
začeli takoj s poizvedbami, so ugo
tovili, da gotovo ni imel namena 
dalj časa ostati odsoten, saj je denar 
pustil doma. Zbiranje podatkov v 
ponedeljek še ni dalo rezultatov, za
to so v torek organizirali njegovo 
iskanje.

Vrnitev v črne rekorde
Vse kaže, da se bo letos ponovila katastrofa, 

kakšni smo bili priče v letih 1978 in 1979

Ne le polletni podatki o varnosti 
na slovenskih cestah, pač pa tudi 
dogajanja v zadnjih tednih, ko do
mala ne mine dan brez hujše pro
metne nesreče, vse bolj silijo na 
piano vprašanje, ali se ne bodo letos 
na slovenskih cestah ponovile kata
strofalne razmere, kakršnim smo bi
li priča v letih 1978 in 1979. Boja
zen je namreč še kako upravičena, 
kajti v prvih šestih letošnjih mesecih 
je bilo v Sloveniji 2865 hudih pro
metnih nezgod, v katerih je umrlo 
kar 274 oseb, medtem ko jih  je bilo 
3682 poškodovanih. Verjetno je 
odveč pripomniti, da so te številke 
daleč nad tistimi v zadnjih nekaj le
tih. Kako krepko smo se s temi po
datki utrdili na repu evropske lest
vice prometno najbolj ogroženih 
držav, pove že to, da smo bili pov
sem pri dnu že leta 1985, ko je bilo 
število prometnih nezgod, mrtvih in 
poškodovanih najnižje v zadnjih 
desetih letih...

Po podatkih, s katerimi razpola
ga republiški svet za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu, še ved
no največ prometnih nezgod povz
ročijo domači vozniki; kar 70 ods
totkov je takih, ki so trčenje zakrivi
li v občini, kjer živijo. Tujci so na 
primer prvih šest letošnjih mesecev 
povzročili le 7 prometnih nezgod s 

• smrtnim izidom (domala vse so se 
pripetile na dolenjski magistrali 
med Ljubljano in Zagrebom), kar 
znese skromne 3 odstotke vseh le
tošnjih nesreč na slovenskih cestah. 
Zanimiv je ob tem tudi podatek, da 
je v letošnjem prvem polletju naj
pogosteje pokalo v maju in juniju, 
ko se je pripetila domala polovica 
vseh letošnjih nesreč. In kakšen je 
delež dolenjskih občin v tej črni pol
letni statistiki?

V Brežicah je bilo trčenj s hujšimi 
posledicami 53, kar je 11 več od 
lanskega leta, mrtvih je bilo 13 oseb 
(lani 5), poškodovanih pa 77 (lani 
73). Na črnomaljskih cestah je bilo 
do konca junija 20 prometnih nez
god, v katerih sta dve osebi izgubili 
življenje, 20 pa je bilo ranjenih; vse 
to so prav tako številke, ki so nad 
lanskimi. Nekoliko ugodnejše je 
podoba le v Kočevju, kjer je bilo 13 
nezgod — kar je precej manj v pri
merjavi z lanskimi osemnajstimi — 
ena oseba je izgubila življenje, ran-

•  Dodajmo še, da se je letos kre
pko povečalo tudi število mrtvih 
otrok in mladoletnikov, saj jih je 
doslej izgubilo življenje že 31, 
največ kot kolesarji in vozniki 
motornih koles.

jenih pa je bilo 16. Na območju 
Krškega seje število trčenj od lan
skih 45 letos povzpelo na 50, 
mrtvih od 3 na 7; poškodovanih je 
bilo 68 oseb. Najmanj nezgod je bi
lo v Metliki, »vsega« 15, poškodo
vanih je bilo 21 oseb, medtem ko 
mrtvih do polletja ni bilo. Novo
meške ceste so prinesle izkupiček 
83 trčenj, v katerih je bilo ob živl
jenje 8 oseb in kar 125 poškodova
nih, kar je nekaj pod lanskimi števi
lkami. Ribničani so letos zabeležili 
17 nesreč s 23 poškodovanimi, 
Sevničani pa 27 nezgod, v katerih 
so bili štirje mrtvi, poškodovanih pa 
23 oseb, kar je več kot lani. Se po
gled v Trebnje: tudi tam je število 
prometnih nesreč narastlo: lani jih 
je bilo 36, letos 38, mrtvih letos 7, 
lani 4, poškodovanih pa je bilo 55 
oseb.

B. B.

mm-
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PONOVITEV NAJBOLJ TRAGIČNIH LET? — Tudi zaradi takšnih 
prizorov, nestrpnih prehitevanj čez polno črto, ki smo jim na dolenjski 
magistrali priča domala vsak dan, je upravičena bojazen, da bo letošnje 
leto ponovilo tragične rekorde iz let 1978 in 1979, ko so bile slovenske 
ceste med najbolj krvavimi v Evropi. Delež »dolenjke« v letošnjih črnih 
statistikah je ogromen. (Foto: B. B.)

tem avtom seje nato odpeljal v Zagreb, 
ga tam nekaj časa skrival pod cerado, 
nato pa celo novomeške registrske ta
blice zamenjal z zagrebškimi. Vendar 
roki pravice vseeno ni ubežal.

Brata sta na obravnavi dejanje odkri
to priznala, llija je, kot se za brata spo
dobi, krivdo hotel prevzeti nase, vendar 
je Ivica po pravici priznal in opisal do
godke na zdraviliščni jasi. Vse to jima je 
senat štel v olajševalno okoliščino, ven
dar pri Iliji le ni mogel mimo dejstva, da 
gre za specialnega povratnika. V dokaz 
naj navedemo, daje bil llija  že večkrat 
kaznovan, da od 28. maja letos prestaja 
drugo zaporno kazen v KPD Lepogla-

LAHKOMISELNO Z 
MOTORJI

KOČEVJE — Kočevski miličniki so 
pretekli teden našli zapuščeni dve kolesi 
z motorjem in ju vrnili lastnikoma. 
»Izposodila« sta siju neznanca. V pozni 
nočni uri 4. septembra pa je izginilo iz
pred mladinskega kluba Škorc v Kočev- 
ju  neregistrirano motorno kolo. Last
nik, 16-letni P. M. iz Konca vasi, je 
izginotje prijavil miličnikom, ki so mo
torno kolo že našli in vrnili lastniku.

va, da pa je tudi še v enem kazenskem 
postopku. Zaradi vsega tega je senat Ili- 
jo  obsodil na 2 leti zapora, medtem ko 
je Ivici izrekel neprimerno nižjo kazen: 
1 leto zapora, pogojno za dobo dveh let. 
Pripor je sodišče obema vštelo v izreče
no kazen.

B. B.

•  Krivce bi morali poiskati med 
spomeniki. (Žarko Petan)
•  Naj večja nesramnost p ri nas je  

poštenje. (Ivan Novak)
•  Ljudje smo kot ovce, k i verja
mejo vsakemu pastirju. (Ivan 
Novak)
•  Delavci bi bolj pogosto p ljunili 
v dlani, če ne bi imeli oblasti v 
rokah. (Jovo Nikolič)
•  Z  ljudmi je  težko, hvale jim  ni 
nikoli dovolj, graje pa v hipu pre-. 
več. (Viktor Plemelj)
•  Humoristi bomo kmalu ob 
kruh. Nikomur ne bo več do sme
ha. (Nenad Niko Zupanič)

•  Neupravičeno bogatenje je  mo
nopol privilegiranih. (Peter Jo
vanovič)

V DVEH DNEH KAR 341 KRŠITELJEV — Še kako primerna je  bila 
odločitev novomeških miličnikov, ki so pričetek šolskega leta dočakali s 
poostrenim nadzorom prometa, posebno cest in ulic v bližini šol. Samo v četr
tek in petek, torej prvi in drugi dan pouka, so miličniki našteli kar 341 krši
teljev cestnoprometnih predpisov, od tega je  bilo 133 voznikov, ki so znatno 
prekoračili dovoljeno hitrost. Možje v modrem so denarno kaznovali 204 
šoferjev, 22 so jih predlagali v postopek sodniku za prekrške. Ob tem pa ni 
vnemar podatek, da so 90 kršitev z nepravilno hojo po cesti prispevali tudi 
otroci in mladoletniki sami. Takšni podatki so seveda dovolj tehten razlog, 
da se bodo novomeški miličniki tudi v prihodnjih dneh s svojimi tremi radarji 
pogosteje pojavljali na cestah, zlasti tistih blizu šol. Gornji posnetek je  nastal 
v četrtek, na prvi šolski dan, v Ločni. (Foto: j. P.)

VLOMILI V DELAVNICO
KRŠKO — V noči na 3. september je 

bilo vlomljeno v zaklenjeno mehanično 
delavnico Tovarne Djuro Salaj v Krškem. 
Storilec je odnesel kotno brusilko, vrtalni 
stroj, dva pnevmatska odvijača, manome
ter in avtoradio, tako da je skupne škode 
za preko milijon dinarjev. Storilca še 
iščejo.

Tragična bera verižnega trka
Trije mrtvi in sedem ranjenih v prometni nesreči minulo sredo pri Prilipah - 

Glavni krivec prekratka varnostna razdalja — Tri ure zaprt promet

IZGINILI KIPCI
RADEŽ PRI LOKI — V noči na 

3. september je nekdo vlomil v cerkev 
sv. Boštjana v Radežu pri Loki. Iz 
cerkve je izginil kipec sv. Boštjana, vi
sok med 60 in 80 cm, enako visok 
kipec sv. Fabjana, kipec Srca Jezuso
vega in 30 centimetrov visok korpus. 
Skoda še ni ocenjena, je pa vsekakor 
ogromna. Za storilcem tudi tokrat ni 
sledov.

PRILIPE — Trije mrtvi in sedem težje ali lažje poškodovanih, takšen je epilog 
nove tragične nesreče na dolenjski magistrali, ki se je pripetila v sredo, 31. avgusta, 
ob 11.45 uri pri Prilipah. Navzlic tako krutim podatkom pa lahko dodamo, daje 
pravzaprav sreča, da posledice verižneg trženja niso bile še hujše.

37-letni zahodnonemški državljan 
Hans Lennemann je tistega dne nekaj 
pred poldnem peljal avtobus s potniki 
po cesti iz Zagreba proti Ljubljani. V 
koloni je vozil za tovornjakom s prik
lopnikom, za krmilom katerega je sedel 
46-letni Ivan Pintar iz Rečice, ki je pri 
Prilipah močno zaviral, saj mu je nas
proti neprevidno prehiteval osebni avto 
neugotovljene registracije. Zaradi prek
ratke varnostne razdalje je avtobus 
močno trčil v zadnji del Pintarjevega 
tovornjaka, enako pa seje zgodilo tudi 
vozniku osebnega avtomobila 47-letne- 
mu Andreju Čampi, k ije  vozil preblizu 
avtobusa. Do usodnega trčenja pa je 
prišlo le nekaj trenutkov kasneje. V 
Čampov avtomobil je namreč malo za
tem trčil voznik tovornjaka s priklop
nikom, 46-letni Anton Vivoda iz. Loke, 
ki je prav tako vozil v prekratki var
nostni razdalji. Trčenje je bilo tako silo
vito, da sta se vozili zagozdili. S tem pa 
nesreč še ni bio konec, k r it i zaradi prek
ratke varnostne razdalje je v tovornjak 
Vivode treščil še osebni avtomobil 
36-letnega Vidosava Stankoviča iz Ban-

TRČIL V DREVO
DOLENJSKE TOPLICE — 21-letni 

Igor Erjavec iz Dolenjskih Toplic seje 3. 
septembra ob 23.35 peljal z osebnim av
tom s Polja proti domu. Zaradi prevelike 
hitrosti ga je v desnem in delno pregled
nem ovinku v Dolenjskih Toplicah zanes
lo v levo, kjer je vozilo treščilo v drevo. Pri 
tem sta se hudo ranila voznik Erjavec in 
20-letna sopotnica Marjeta Štamfelj iz 
Čašče vasi, laže pa 17-letni Darko Klo
bučar iz Dolenjskih Toplic. Vse so odpel
jali na zdravljenje v novomeško bolnišni
co, materialne škode pa je za 2 milijona 
dinarjev.

jaluke in se zagozdil pod tovorno vozi
lo. Posledice trčenj so bile hude: na kra
ju  nesreče sta umrla 46-letna Ana 
Čampa in 72-letna Jožefa Božjak iz 
Gotjan, 4. septembra pa je v zagrebški 
bolnišnici hudim ranam podlegla še 18- 
letna Anina hčerka Petra Čampa iz 
Ljubljane. Hudo poškodovana sta bila 
še njen oče Andrej Čampa in 13-letni

Rok, prav tako pa tudi sopotnica v Sta- 
nkovičevem vozilu, 42-letna Zdravka 
Vukovič iz Banjaluke. Brez ran je niso 
odnesli tudi potniki v avtobusu, laže 
ranjeni so bili štirje, od tega trije zahod
nonemški in eden avstrijski državljan. 
Materialna škoda je bila ocenjena na 80 
milijonov dinarjev. Zaradi nezgode je 
promet vse do 15. ure jpotekal po ob
voznici, k ije  vodila od Čateža do Mok
ric, naslednji dve uri pa je bila cesta 
odprta le za enosmerni promet.

B. B.

TRČIL V DROG
BREŽICE — 3. septembra ob 20.15 se 

je 21-letni Martin Tomažin iz Podulc pri 
Raki peljal z osebnim avtom po cesti iz 
Brežic proti Krškemu. Zaradi prehitre 
vožnje ga je v ostrem desnem ovinku pri 
Šentlenartu zaneslo v drog železniške elek
trične napeljave. Tomažin seje v nezgodi 
hudo ranil in se zdravi v novomeški bob 
nišnici, materialne škode pa je za 10 mili
jonov dinarjev.

Zaradi zamud ob dopust
Nezakonit pravilnik v Novoteksu — Dopusta po 
urah zakon ne pozna — Izostankov ni mogoče 

odšteti od dopusta
NOVO MESTO — Še do pred nekaj tedni je v novomeškem Novoteksu 

veljal pravilnik o obveznostih in odgovornostih delavcev v DSSS, katerega 
eno poglavje je bilo namenjeno tudi zamujanju na delo. Omenjeni pravilnik 
je določal, daje potrebno seštevek zamujenih minut ali ur nadomestiti me
sečno prek letnega dopusta, kar je z drugimi besedami pomenilo, da so de
lavcu od letnega dopusta odtrgali toliko minut ali ur, kolikor jih  je zamudil 
med službenim časom.

Gabrijel Pinterič iz Otočca je bil tisti, ki se mu takšno določilo ni zdelo 
zakonito in seje obrnil po pomoč na ustavno sodišče Slovenije. Slednje je 
Pinteriču pritegnilo in sporni člen razveljavilo, saj je v nasprotju z zakonom 
in ustavp.

Prav nič ni narobe, če je zamujanje na delo ali predčasno zapuščanje de
lovnega mesta opredeljeno kot škodno dejanje in kršitev delovnih obvez
nosti, zaradi česar se delavec lahko znajde v disciplinskem postopku, sporno 
je nadaljevanje predpisanih sankcij. Ni namreč mogoče izostankov z dela 
kar odštevati od letnega dopusta, kajti to pomeni nezakonit poseg v dela
včevo že pridobljeno pravico do letnega oddiha, ki mu ga zagotavljata usta
va in zakon. Poleg tega je v očitnem neskladju z zakonom že sam način odš
tevanje izostankov od letnega dopusta. Slednji je namreč — tako pravita 
ustava in zakon o delovnih razmerjih — določen z delovnimi dnevi, zato 
njegovo preračunavanje po urah ali celo minutah nima nikakršne zakonite 
podlage. To zadnje naj bo hkrati dovolj tehtno opozorilo delovnim organi
zacijam, kjer delavci letni dopust prav tako izkoriščajo po urah. Takšnih 
Novoteksov po Dolenjskem namreč ni malo.

B. B.

Okradena pred Magajno
Med čakanjem v vrsti je medicinski sestri izginila de

narnica — Tat prijet po nekaj urah — Ze obsojen

KRŠKO — Miličniki in kriminalisti 
krške UNZ so 2. avgusta okoli 13. ure 
prijeli 33-letnega Saliha Jašiča iz Za- 
prešiča, kije nato ves čas, dokler ni se
del na zatožno klop novomeškega te
meljnega sodišča, prebil za rešetkami.

Jašič je star znanec miličnikov in 
sodnikov. Letošnjega 2. avgusta je sku
paj z Miljenkom Butkovičem pripoto
val iz Zagreba v Krško in se pri prijatel
ju  tudi nastanil. Okoli 8.30 ure sta oba 
odšla v samopostrežno trgovino Merca
torja na Cesti 4. julija. Krajši sprehod 
med prodajnimi policami je Jašič izko
ristil za ogled kupcev, oko pa se mu je

PREHITRO JE VOZIL
PRIMOSTEK — 37-letna Jožica Mi- 

lek s Primostka seje 2. septembra ob 9.30 
peljala z osebnim avtom iz Metlike proti 
Črnomlju. V domači vasi je zavijala na le
vo in ustavila avtomobil, takrat pa je nas
proti s preveliko hitrostjo pripeljal 27- 
letni voznik osebnega avtomobila Brani
mir Milavec iz Gradca. Slednji je zaviral, 
pri tem pa ga je zaneslo v avtomobil Mi- 
ickove. Slednja seje pri tem ranila in sojo 
odpeljali v novomeško bolnišnico. Mate
rialne škode je za 3 milijone dinarjev.

ustavilo na medicinski sestri Gordani 
Smirič. Izkoristil je njeno nepazljivost, 
ko je denarnico nosila kar v košari, in j i  
jo  v vrsti pred blagajno neopazno zmak- 
nil skupaj z blizu sto tisočaki gotovine. 
Oškodovanka je na srečo krajo dovolj 
hitro opazila, prav tako pa j i  ni ušlo, 
kako sta dva moška hitro zapustila 
trgovino in se napotila proti hotelu 
Sremič. Srečo je imela tudi, daje trgo
vka dovolj dobro spoznala Butkoviča, 
tako da so miličniki storilca prijeli že po 
nekaj urah. Jašič in Butkovič sta se 
namreč po tatvini odpravila v stanovan
je slednjega in tam pridno malicala in 
praznila steklenice, ko so ju presenetili 
možje postave. Vprašanje je bilo le, kje 
je denarnica, vendar je natančna prei
skava odgovorila tudi na to: našli sojo 
namreč pod posteljno vzmetnico.

Jašiču na obravnavi ni preostalo 
drugega, kot daje tatvino priznal, za kar 
gaje senat obsodil na 8 mesecev zapora. 
Ob tem pa je prišlo na dan tudi to, daje 
Jašič le dan poprej v Zaprešiču na avto
busni postaji prav tako okradel občana, 
kateremu je zmaknil denarnico s 311 ti
sočaki gotovine. Navsezadnje pa so
dišče ob izreku kazni ni moglo še mimo 
tega, daje Jašič doslej zaradi kraj preži
vel za rešetkami že okoli pet let.

POPRAVEK

BOČKA — V prejšnji številki Dolenj
skega lista je; bilo v vesti o prometni nes
reči, ki seje 27. avgusta ob 2. uri pripetila 
v Bočki pri Metliki, pomotoma objavlje
no, da je bil hudo poškodovan 15-letni 
Tomaž Pezdirc, sopotnik v Dimovem av
tomobilu. Pezdirc je namreč sedel v Štrav
sovem avtomobilu. Za pomoto sc opravi
čujemo.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

•  Zaman je 30. avgusta 59-letni 
Alojz V rtačič iz Pristavice iskal prašič
ke po svojem hlevu. Skrušen je napos
led spoznal, da sta dva štirinožna 
sestsvna dela klobas in salam zapusti
la noč z neznanim tatičem. Pa ne, da 
se bodo zmikavti poslej polotili tudi 
krav, volov ali konj? Kokošjega mesa 
so se očitno naveličali.
•  Na otoškem kampu je te dni leto
val 27-letni zahodni Nemec Michael 
Uthmann, vendar je moral svoj do
pust neplanirano prekiniti in se vrniti 
domov. Razlog je dokaj enostaven: v 
noči na 2. september je ostal brez de
narnice, v kateri je imel 300 DM, evro 
kartico, vozniško in prometno dovol
jenje. Čigava roka je šarila po šotoru, 
še ni znano.
•  Čudne stvari so se prejšnji teden 
dogajale na magistralki. Okoli pold
neva se je pri Jezeru nabrala večja 
kolona vozil in očitno je bilo, da je 
zastoju kriva prometna nesreča. Še to
likanj bolj, ker je bilo videti gručo lju
di, kako teka sem ter tja, nekateri do 
svojih bližnjih hiš in nazaj, spet drugi 
do avtomobilov. Pričakovati je bilo 
najmanj nekaj hudo ranjenih, če že ne 
kaj hujšega. Miličnikom se je čudno 
zdelo le, zakaj jih nihče ni poklical. A 
je bila uganka hitro razvozlana. Ob 
cesti se je prevrnil tovornjaček s sli
vami, brezplačna ponudba sadja pa je 
bila ob pomanjkanju denarja za 
ozimnico kriva gneči, prerivanju in 
tekanju. Za nas nekaj normalnega, le 
tujec, kasneje se je izkazalo, da je 
zdravnik, ki je urno tekel do mesta 
domnevne hude nezgode, hoteč po
magati ponesrečencem, se je ob po
gledu na pohlepno množico prijel za 
glavo in izustil: »Unmoglich!«.(v pre
vodu: »Nemogoče!«).

V.

r2
ŠTIRJE RANJENI — 30. avgusta ob 

3.10 je 57-letni Srečko Sekulič iz Tutnjev- 
ca peljal tovornjak po magistralni cesti 
med Ljubljano in Zagrebom. Pri vasi Je
zero je iz neznanega vzroka zapeljat na le
vi vozni pas, takrat pa je nasproti z oseb
nim avtom pripeljal 28-letni Duško Božič 
iz Gračanice. Navzlic zaviranju sta vozili 
trčili, da pa je nesreča še večja, so v poško
dovani vozili na cesti trčili le nekaj kasneje 
še avtomobili Iva Mrkonjiča, zdomca iz 
Žepč, Ljubiše Djordjeviča iz Novega sela 
in Dragana Markoviča iz Omoljice. V ve
rižnem trčenju so bile štiri osebe ranjene in 
so jih prepeljali na zdravljenje v novo
meško bolnišnico, materialne škode pa je 
bilo kar za 40 milijonov dinarjev. Promet 
na magistralki je bil zaradi tega eno uro 
zaprt, pol ure 
enosmerno.

pa je nato potekal še

NEPREVIDNO PREHITEVAL KO
LONO — 24-letni Milan Senice, doma s 
Ceste na Dobravo, se je 31. avgusta ob 
16.45 peljal z osebnim avtomobilom iz 
Bregane proti Ljubljani. Počasi premika
joča kolona vozil mu je očitno zrahljala 
živce, zato seje pri vasi Dvorce odločil za 
prehitevanje. V tistem trenutku mu je nas
proti s tovornjakom pripeljal 40-letni 
Franc Bolčina iz Ajdovščine. Slednji je 
močno zaviral in tako omogočil, da seje 
Senica vrnil v kolono, zato pa je hip zatem 
v Bolčinov tovornjak treščilo tovorno vo
zilo za njim, ki gaje v prekratki varnostni 
razdalji peljal 33-letni Stanko Petrovič iz 
Lačaraka. Šlednji seje v nezgodi huje ranil 
in so ga odpeljali na zdravljenje v brežiško 
bolnišnico, materialne škode pa je za 44 
milijonov dinarjev.
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Nedelja že dala prvaka
Z zmago v Stični si je Simon Avbelj (Brežice) že za

gotovil naslov republiškega prvaka v motokrosu
ŠENTVID PRI STIČNI — V dolini 

pod Kalom je bila v nedeljo dirka motok
rosistov, ki so se v razredu do 125 
kubikov merili za točke državnega 
prvenstva, v kategoriji do 250 ccm pa za 
naslov republiškega prvaka.

Blizu 5 tisoč gledalcev je v lepem vre
menu uživalo ob drznih vožnjah 50 tek
movalcev. V dirki za državno prvenstvo v 
razredu do 125 kubikov je obakrat pre
pričljivo slavil Bernard Urbanija iz FAM 
Lukovice, ki sije tako še utrdil vodstvo v 
skupnem seštevku in si praktično že zago-

ZA ATLETSKE 
NASLOVE DŠI

ŠENTJERNEJ — Strokovni svet za 
športno rekreacijo pri novomeški ZTKO 
organizira v torek, 13. septembra, ob 17. 
uri tekmovanje v atletiki v okviru letošn
jih delavskih športnih iger novomeške 
občine. Moški bodo tekmovali v tekih na 
100 n 800 metrov, štafeti 4-krat 100 me
trov, skoku v daljino in metu bombe, žen
ske pa v tekih na 60 in 400 metrov ter šta
feti 4-krat 100 metrov, skoku v daljino in 
metu bombe. Prijave sprejemajo pol ure 
pred pričetkom tekmovanja, ki bo poteka
lo pri šentjernejski osnovni šoli.

Uspela 
predolimpijska 

preizkušnja
Jugoslovanski kolesar- 
ji šesti na dirki v Italiji

CITTA Dl CASTELLO — V tem 
italijanskem mestu je bila minulo ne
deljo zadnja predolimpijska preizkuš
nja kar za enajst reprezentanc, ki bodo 
že te dni odpotovale na prizorišče 
olimpijskih iger v Seul. V ekipni vožn
j i  na 51 kilometrov dolgi progi so se 
tako pomerile reprezentance Italije, 
Sovjetske zveze, Zahodne Nemčije, 
Španije, Grčije, Nizozemske, Danske, 
Irske, Anglije, Bolgarije in Jugo
slavije.

Našo vrsto so zastopali Jože Smole, 
Sandi Papež, Robi Šebenik in Valter 
Bonča, torej postava, ki bo 18. sep
tembra vozila tudi v ekipni dirki v 
Seulu. Prepričljivo je zmagala ekipa 
Italije, naši pa so zasedli dobro šesto 
mesto s poprečno hitrostjo preko 50 
kilometrov na uro. Koliko ta rezultat 
pomeni, pove dejstvo, da so na dirki 
od močnejših ekip v svetu manjkale le 
vrste Vzhodne Nemčije, ČSSR, Fran
cije in morda Švice, za Jugoslovani pa 
sta v nedeljo ostali celo reprezentati 
Sovjetske zveze in Nizozemske, ki so 
bili še pred dvema letoma svetovni 
prvaki. Vsekakor je nedeljski rezultat 
lepa spodbuda za našo vrsto, ki ima v 
Seulu izredno zahteven cilj — uvrsti
tev med 10 najboljših kolesarskih re
prezentanc sveta.

tovil naslov državnega prvaka. Nič manj 
privlačni niso bili boji v razredu do 250 
kubikov za republiško prvenstvo. Dirka je 
potekala v očitni premoči brežiških di
rkačev, saj je prvo preizkušnjo dobil Kriš
tof, drugo pa Simon Avbelj (oba AMD 
Brežice). V seštevku obeh nedeljskih nas
topov je zmagal Avbelj s 37 točkami nad 
Juvanom (Lukovica) 32 in Krištofom 
(Brežice) 31. V skupnem seštevku dirk za 
republiško prvenstvo sije Avbelj z nedelj
sko zmago že zagotovil naslov republiške
ga prvaka, saj je doslej zbral 286 točk, sle
dijo pa: Mlinarič (Lenart) 183, Srdar 
(Lukovica) 183, Krištof ,166 idr.

ZMAGA BELE 
KRAJINE

MIREN PRI GORICI — Nogometaši 
Bele krjaine so v 2. kolu prvenstva v ob
močni nogometni ligi — zahod gostovali 
v Mirnu pri Gorici in premagali tamkajšn
jo enajsterico Adrie z 1:0. Edini zadetek za 
gosteje v 2. polčasu dosegel Perčec. Zma
ga Črnomaljcev bi lahko bila še večja, a so 
jim to preprečili pristranski sodniki.

J. ŽAGAR

ELAN — TRIGLAV 
2:0 (1:0)

NOVO MESTO — V 2. kolu prvenst
va OČL — zahod je novomeški Elan gos
til ekipo nogometašev kranjskega Trigla
va, kije lani izpadla iz enotne SNL. Gostje 
so se predstavili kot sila poprečna ekipa in 
Novomeščani bi lahko zabeležili še izdat
nejšo zmago. Strelca za gostitelje sta bila 
Bogdan Mesojedec in Horvat. Novo
meščani gostujejo v 3. kolu v Biljah. Do
dajmo ob tem še, da so elanovci odigrali 
tudi preloženo tekmo za pokal NZS z ve
vško Slavijo in doma navzlic številnim pri
ložnostim iztržili le neodločen izid 1:1. 
Strelec za Elan je bil Stojan Mesojedec.

M. GORENC

Papež in Smole nared za Seul
Novomeška olimpijca odpotujeta jutri proti Beogradu, nato pa v nedeljo na 

prizorišče olimpijskih iger v Seul — Kaj sta povedala pred odhodom?
NO VO MESTO — Dolga desetletja smo Dolenjci čakali na Športnika, ki si bo 

naposled priboril mesto v jugoslovanski ekipi za olimpijske igre, kajti zadnji, ki 
mu je to uspelo, je  bil v predvojnih letih telovadec Leon Štukelj, novomeški rojak, 
ki živi danes v Mariboru. Že pred štirimi leti smo potihem upali, da bo to uspelo 
Sandiju Papežu, a je  bil iz kdove kakšnih razlogov izpuščen iz ekipe, čeprav bi si 
mesto v njej zagotovo zaslužil; krivica je bila letos popravljena. Sandi Papežjeza 
olimpijske igre v Seulu prvi adut izbrane jugoslovanske vrste, ob njem pa je  v 
ekipi še njegov klubski tovariš Jože Smole. Le Ljubljana ima izmed slovenskih 
mest več olimpijcev, novomeškemu športu je to vsekakor lahko v ponos.

Priprave za letos največjo kolesar- kolikor bi moralo zadostovati za tak
sko preizkušnjo so končane, Sandi in 
Jože bosta jutri z letalom poletela v 
Beograd, od tam pa v nedeljo z osta
limi člani dokaj številne jugoslovan
ske odprave proti Moskvi in nato do 
končne postaje v Seulu. Cilji, ki jih je 
kolesarski reprezentanci postavil ju 
goslovanski olimpijski komite, so 
znani: v ekipni vožnji uvrstitev do 10. 
mesta in v posamični dirki ena uvrsti
tev med dvajset najboljših kolesarjev 
sveta. Ali so tako smeli in visoko zas
tavljeni cilji tudi uresničljivi, je seveda 
drugo vprašanje. Novomeška olim
pijca sta pred odhodom v Seul raz
mišljala takole:

Sandi Papež: »Nedeljska preizkuš
nja v Italiji je pokazala, da smo dobro 
pripravljeni, vedeti je treba, da smo 
vozili brez polnih prednjih koles, da 
smo imeli v nogah še naporne pripra
ve v Livnu, zato tega rezultata, ki 
nikakor ni bil slab, saj smo' vozili v 
poprečju preko 50 kilometrov na uro, 
ne gre jemati za končni dosežek naše 
vrste. Vedeti pa je seveda potrebno, 
da bo letos na olimpijskih igrah doslej 
zagotovo najmočnejša konkurenca, 
zraven bodo tudi države, ki na zadnjih 
olimpiadah v Moskvi in Los Angelesu 
zaradi bojkota niso sodelovale, zato bi 
bila uvrstitev naše ekipe med najbol
jših deset reprezentanc vseta pravi 
podvig. Ne rečem, da cilj ni dosegljiv, 
kajti sposobni smo voziti s poprečno 
hitrostjo preko 50 kilometrov na uro,

rezultat, vendar nam morajo na roko 
iti tudi ostale okoliščine, predvsem pa 
bomo morali za kaj takega imeti svoj 
dan. Izredno si želim tudi nastopa v
posamični vožnji. Kot sedaj govori 
zvezni kapetan Cvitko Bilič, bosta za
nesljivo vozila Brkovič in Čubrič, tret
jega člana bo izbral med menoj, Smo
letom, Bončo in Šebenikom. Lahko 
bo tudi drugače, odločitev bo padla v 
Seulu. Mislim pa, da bi lahko, ker bo
do startali le po trije kolesarji iz vsake 
države in torej ne bo prehude gneče in 
nevarnosti za padce, uresničil zastavl
jeni cilj — uvrstitev med dvajset naj
boljših kolesarjev sveta.«

Jože Smole: »Menim, da so p r i
prave uspele, še posebej zadnjih 15 
dni v Livnu, kjer smo imeli odlične 
možnosti za vadbo. Trenirali smo na 
760 metrih nadmorske višine, konfi
guracija proge je bila približno takšna, 
kot bo tista za ekipno vožnjo v Seulu. 
Uvrstitev okoli 10 mesta je za našo 
vrsto uresničljiva, če nam sreča seve
da ne bo obrnila hrbta. Vedeti pa je 
treba, da konkurencai zredno huda. 
Do osmega mesta je nemogoče priti, 
kajti konkurenca za 1. do 8. mesta je 
strašna, potem pa že pridejo ekipe, kot 
so Španci, Grki, Bolgari, zahodni 
Nemci, Norvežani, mi in še kdo, kjer 
bodo o uvrstitvi odločale malenkosti. 
Kaj lahko si deveti, deseti, z le malo 
smole pa lahko zdrsneš tja do osem
najstega mesta. Favoriti za ekipno zla

to? Menim, da so to Italijani, ki se že 
eno leto pripravljajo le na ta nastop. 
Ekipa sploh ne vozi etapnih dirk, le 
enodnevne, imajo zares odlične pogo
je, opremo, o kakršni lahko mi le san
jamo. To so potrdili tudi v nedeljo, ko 
so preprečljivo ugnali vso konkuren
co, nam so ušli za ne tako velike štiri 
minute. To bi pomenil pravi podvig. 
O posamični vožnji zaenkrat ne raz
mišljam preveč, seveda bi v njej želel 
nastopati, vem pa tudi. daje mesta le 
za tri.«

Toliko torej novomeška olimpijca, 
kiju čaka prvi nastop že v nedeljo, 18. 
septembra, medtem ko bo posamična 
vožnja na sporedu osem dni kasneje. 
Po doslej znanih podatkih se bosta 
Papež in Smole domov vrnila 4. 
oktobra. Upajmo, da z dobrimi 
rezultati.

B. BUDJA

JUTRI PROTI SEULU — Sandi 
Papež in Jože Smole, novomeška 
olimpijca, bosta jutri odpotovala v 
Beograd, od tam pa skupaj z osta
limi člani jugoslovanske odprave v 
nedeljo poletela na prizorišče le
tošnjih olimpijskih iger v Seulu. 
Prvi nastop ju čaka že prihodnjo 
nedeljo, 18. septembra, v ekipni 
vožnji. Želimo jima srečo!

Oslabljeni do trinajstih medalj
Uspeh novomeških kolesarjev na dirkališču v Zagrebu — Pet naslovov državnih 

prvakov — Fink najuspešnejši udeleženec prvenstva___________

M
ZAGREB — Preko sto kolesarjev iz štirinajstih jugoslovanskih klubov se je v 

minulem tednu dva dni borilo za naslove državnih prvakov na dirkališču v Zagrebu. 
Letošnje prvenstvo na velodromu pa je minilo v dokaj osiromašeni konkurenci, k ĵti 
na startu ni bilo šesterice najboljših jugoslovanskih kolesarjev, ki se pripravljajo za 
nastop na olimpijskih igrah.

RAZPIS DELAVSKIH 
ŠPORTNIH IGER

ČRNOMELJ — Črnomaljski občinski 
svet Zveze sindikatov in tukajšnja teles- 
nokultuma skupnost sta pred kratkim 
razpisala delavske športne igre za sezono 
1988/89, in sicer v 11 panogah. Organi
zatorji želijo, da bi se za igre, ki se bodo 
začele v začetku oktobra, prijavilo čimveč 
ekip, vendar le tiste, ki bodo resnično nas
topile; predvsem pa želijo čimveč ženskih 
ekip, ki jih je iz leta v leto manj. Tekmo
vanja bodo trajala do marca.

Prav zategadelj je bero trinajstih medalj 
kolesarjev novomeške Krke šteti za zelo 
dobro, gotovo pa je, da bi Papež in Smole 
s svojima nastopoma dodala še kakšno 
zlato. Zato toliko bolj razveseljuje, da so 
bili Novomeščani tudi brez njunega deleža 
ob Rogu daleč najuspešnejša ekipa prven
stva, junak dvodnevnih bojev pa je bil za
gotovo mladi Bogdan Fink s kar tremi 
naslovi državnega prvaka pri mlajših 
mladincih. Sicer pa poglejmo bero in sijaj 
novomeških odličij.

V zasledovalni vožnji mlajših mladin
cev pa 2.000 metrov je bron osvojil Go
razd Stangelj, medtem ko je Bogdan Fink 
v isti disciplini na 500 metrov osvojil svoj 
prvi naslov državnega prvaka. Njegov us
peh je s tretjim mestom dopolnil Igor 
Kavšek. V zasledovalni vožnji starejših 
mladincev na 3.000 metrov je Tomaž 
Krevs zasedel drugo mesto, medtem ko je 
v članski zasledovalni vožnji na 1.000 me
trov Janezu Božiču za las ušla bronasta 
medalja in seje moral zadovoljiti s četrtim 
mestom. Zato pa seje pravo zmagoslavje 
Krkinih kolesarjev nadaljevalo v zaključ
nih disciplinah. Najprej je Fink osvojil zla
to odličje v sprintu na 100 in 200 metrov 
med mlajšimi mladinci, nato je na najvišjo 
stopničko stopil še Milan Eržen za zmago

v sprintu med starejšimi mladinci. Sledile 
so ekipne zasledovalne vožnje, kjer so vse 
tri novomeške vrste, mlajši in starejši mla
dinci ter člani, osvojile bronasta odličja.

Krško in speedway sta eno
Pismo AMD Krško, organizatorjev največje 

speedway prireditve pri nas — Zahvala

Za nami je ena največjih letošnjih motociklističnih prireditev v Jugoslaviji in 
hkrati eno največjih specdway tekmovanj v Jugoslaviji in zamejstvu, prva tekma 
za pokal Johnniea Hoskinsa z nastopom državnih prvakov iz petnajstih evro
pskih držav. Zmagovalcu tekme na stadionu Matije Gubca, Peru Jonsonu iz 
Švedske, je prvi prehodni pokal mednarodne motociklistične zveze izročil sam 
predsednik F1M Nicolas Schmmid iz Luksemburga, kije bil tokrat prvič uradno 
v naši državi.

Po mnenju in ocenah predstavnikov FIM, obiskovalcev ter poročevalcev 
sredstev javnega obveščanja, izjav strokovnjakov in tekmovalcev ugotavljamo, 
daje prireditev izredno dobro uspela tako organizacijsko kot športno. Daje bilo 
tako, so amaterski športni delavci našega društva vložili veliko truda in naporov.

Seveda pa vse le ni bilo le v naših rokah. Dolžni smo zahvalo prireditvenemu 
odboru in njegovemu predsedniku Zoranu Šolnu, predvsem pa številnim pok
roviteljem. Posebej se zahvaljujemo častnemu pokrovitelju, Skupščini SRS, nje
nemu predsedniku Miranu Potrču, glavnemu pokrovitelju, »Djuru Salaja« iz 
Krškega in pokrovitelju dodatne dirke za pokal Krškega, IM V iz Novega mesta. 
Nič manjša hvala ne gre ostalim: Emona hotelom — Terme Čatež, Ljubljanski 
banki -Temeljni posavski banki Kr^Jto, Slovenijalesu, Krki Novo mesto, IGMP 
Sava Krško, IMEXCU iz Milana, Žitu — tozd Imperial Krško, Labodu Novo 
mesto, Lisci Sevnica, Pionirju Novo mesto, SOP Krško, Nuklearni Krško, 
Triglavu-Posavska območna skupnost Krško, Beogradski banki Ljubljana, Av- 
tocommerce, Petrolu, Combicku z Dunaja, Steklarni Rogaška Slatina in Dekor
ju  iz Kozjega. Zahvaljujemo se tudi KS Krško, VP Cerklje, SO Krško in vsem 
delovnim in drugim organizacijam, ki so nas moralno, predvsem pa finančno 
podprli. Kajti le ob takšni pomoči smo lahko na prenovljenem Stadionu Matije 
Gubca 14. avgusta pripravili tako uspešno prireditev. Ob tem se zahvaljujemo še 
sredstvom javnega obveščanja, predvsem Dolenjskemu listu, Delu, Studiu D, 
Radiu Brežice in zagrebškemu radiu, ki so nam s svojimi izredno dobrimi članki, 
reportažami in predstavitvami pomagali privabiti veliko število gledalcev.

Predsednik AMD in predsednik športne komisije, kije bil hkrati direktor di
rke, se ob tej priložnosti v soglasju s prireditvenim odborom zahvaljujeva vsem 
športnim delavcem našega društva za dobro opravljeno organizacijsko in 
športno-tehnično delo.

EDO KOMOČAR 
STANKO ŽIGANTE

TRIJE NASLOVI PRVAKA — Bog
dan Fink je bil najuspešnejši udeleženec 
državnega prvenstva na velodromu, ki 
je bilo minuli teden v Zagrebu. Osvojil 
je kar tri naslove najboljšega v državi, 
poleg tega pa še bron v ekipnem 
nastopu.

USPEH NOVAKA 
IN KAFERLETA

LJUBLJANA — Mlada trebanjska 
strelca Novak in Kaferle sta uspešno nas
topila na sobotnem republiškem prvenst
vu v streljanju z malokalibrsko puško v 
Ljubljani. Novak je bil blizu tega, da osvo
ji  naslov republiškega prvaka, saj je nas- 
treljal enako število krogov kot zmagova
lec, vendar je imel slabši rezultat zadnje 
serije. Tako seje moral zadovoljiti s 485 
krogi z drugim mestom, medtem ko je bil 
Kaferle s 475 krogi tretji. Oba sta se s tem 
rezultatom uvrstila na državno prvenstvo, 
ki bo 17. septembra v Zenici.

KOŠARKARSKI 
POLFINALE PIONIRK

NOVO MESTO — V novomeški 
športni dvorani pod Marofom se bo v so
boto, 10. septembra, pričel ob 10. uri. pol
finalni košarkarski turnir pionirk za 
prvenstvo SRS. Pravico nastopa so si pri
borile vrste Cimosa iz Senožeč, Odeje iz. 
Škofja Loke, Šentjurja pri Celju in novo
meškega Laboda. V prvem srečanju ob 
10. uri se bosta pomerila Labod in Cimos, 
v drugem pa Odeja in Šentjur. Zmagoval
ca bosta igrala za prvo, poraženca pa za 
tretje mesto. V finalu je prostora za dve 
ekipi; Novomcščanke upajo, da jim bo 
podvig uspel.

Za konec prvenstva so sledile kriterijske 
preizkušnje. Pri mlajših mladincih si je 
svoje tretje zlato prikolesaril Bogdan Fink 
in tako postal najuspešnejši udeleženec 
prvenstva, še večje je bilo zmagoslavje sta
rejših mladincev, zmagal je namreč Zale- 
telj, medtem ko je bil njegov klubski kole
ga Eržen drugi. Prijetno je v članski 
konkurenci presenetil še lanski mladinec 
Bogdan Ravbar, saj mu je pripadla srebr
na medalja, z le malo več sreče pa bi lahko 
stal tudi na naj višji stopnici zmagovalnega 
odra.

Pavlic še 
korak bliže 

naslovu prvaka
Navzlic smoli v nedeljo 

drugi v Lendavi

LENDAVA — Dokaj nepričakova
no se je v nedeljo končala nova dirka 
speedwayistov za letošnje državno pr
venstvo. Glavna favorita, Zvonko Pa
vlic iz Krškega in Horvat iz Lendave, 
sta imela namreč precej smole, kar je s 
pridom izkoristil Ljubljančan Kreško 
Omerzel, bivši član AMD Krško.

Pred preko 2.500 gledalci je bil Omer
zel prvi v vseh petih nastopih in tako za
nesljivo zmagal, ni pa bilo po zadnji, 20. 
vožnji odgovora, kdo je drugi. Pavlic in 
Pintar sta namreč zbrala enako število 
točk, tako da sta morala na start v dodatni 
vožnji, kjer pa je Krčan zanesljivo zmagal. 
Pavlic tako še naprej vodi, tudi v skupnem 
seštevku, z 80 točkami, Horvat jih ima 73 
in Peterca 70. Naslednja dirka za državno 
prvenstvo bo v nedeljo v hrvaškem 
Prelogu.

PRIČENJAJO SE 
PLESNI TEČAJI

NOVO MESTO — V konferenčni 
dvorani novomeškega hotela Metropol se 
bodo v nedeljo, 11. septembra, pričeli 
plesni tečaji za odrasle. Tako bo ob 16. do 
18. ure začetni tečaj nato nadaljevalni in 
od 20. do 22. ure še izpopolnjevalni tečaj. 
Dan kasneje, v ponedeljek, se bo pričela 
celoletna plesna šola za otroke in mladino. 
Prav tako bo v ponedeljek tudi vpis in 
pričetek tečaja aerobike. Slednji bo do 
konca septembra ob ponedeljkih med 19. 
in 20. uro, medtem ko bo plesna šola za 
otroke in mladino po skupinah, in sicer ob 
ponedeljkih med 15. in 19. uro. Vabljeni!

DIRKA ZA SLOVENSKO 
PRVENSTVO

KRŠKO — Kolesarski klub Videm or
ganizira v nedeljo, 11. septembra, hitrost
no preizkušnjo za kolesarje. Dirka velja za 
slovensko cestno prvenstvo, njen pokrovi
telj pa je TCP Djuro Salaj iz Krškega. 
Kolesarji se bodo pomerili v vseh katego
rijah na 11,5 km dolgi progi, ki bo poteka
la od OŠ Leskovec — tu bo ob 8. uri zju
traj start — skozi Brezje, Brezovsko goro, 
Nemško vas in Golek.

TENIŠKI TEČAJ 
NA SENOVEM

SENOVO — Prizadevni senovški teni- 
sači bodo ta teden organizirali teniški tečaj 
za začetnike. T rajal bo en teden, vodila pa 
ga bosta Marjan Kostanjšek in Jaka Ja
nkovič na teniškem igrišču na Senovem, 
kjer interesenti lahko izvedo vse podrob
nosti. Vabljeni so zlasti začetniki!

ZMAGA LEVIČARJU
SEVNICA — Zmagovalec rednega 

mesečnega hitropoteznega šahovskega tur
nirja ŠK Milan Majcen iz Sevnice je Le
vičar, kije zbral 5 točk, drugo mesto pa sta 
si s tremi tokami razdelila Lazič in Povše. 
V skupnem seštevku osmih turnirjev je 
vrstni red takšen: Povše 75 točk (8 turnir
jev), Lazič 66 (8), Derstvenšek 55 (7), Le
vičar 54 (6) itd. Naslednji turnir bo 18. 
septembra ob 9. uri v domu TVD Partizan 
Sevnica. Za končni rezultat šteje seštevek 
osmih turnirjev.

J. BLAS

ZMAGA TREBANJSKIH 
KEGLJAČEV

IVANČNA GORICA — Na kegljišču 
Čož je bil pred dnevi turnir v počastitev 
občinskega praznika Trebnje, na katerem 
so zmagali kegljači trebanjskega Merca
torja s 4.801 podrtim kegljem.

Rezultati: i. Mercator 4801 (N. Goleš 
813, Gričar 820, Logar 816, Tratar 779, 
Tkavc 772, Maraž 801), 2. Metlika 4775.

Največ 
uspeha za 

plavalce Krke
Krkašem največ točk y  
okviru tekmovanja DŠI 
 88__________

DOLENJSKE TOPLICE — Pred 
dnevi je bilo v bazenu zdravilišča Do
lenjske Toplice tekmovanje v plavanju v 
okviru letošnjih delavskih športnih iger 
novomeške občine. Po pričakovanju so 
imeli največ uspeha plavalci tovarne 
zdravil Krka.

V disciplini 50 metrov prosto je zmagal 
Pavle Uhl (Krka), drugi je bil Novinec 
(Iskra Keko) in tretji Leskovšek iz Pionir
ja. Ekipno je prvo mesto pripadlo Krki, 2. 
Iskri Keko in 3. Pionirju. V disciplini 50 
metrov prsno je med moškimi zmagal 
Marjan Lepajne (Savaprojekt), drugi je bil 
Jože Turk iz IMV in tretji Dragan iz Krke. 
V tej disciplini je skupna zmaga odšla v 
IMV, Krka je bila druga in Novoteks tret
ji. Ženske so plavale na 50 metrov prosto, 
zmagala pa je Planinčeva (IMV), 2. je bila 
Lekšetova (Komunala), 3. Kapričeva 
(IMV). Ekipna zmaga je pripadla IMV. 
Za konec še pogled v moško štafeto 4-krat 
50 metrov, kjer je zmagala vrsta Iskre 
Keko nad IMV I in Krko. V skupnem 
točkovanju moških disciplin je vrtni red 
takšen: 1. Krka 33 točk, 2. IMV 29,3. Isk
ra Keko 26,4. Pionir 24,5. Novoteks 23, 
6. SŠTZU 22, 7. Kurivoprodaja 21 in 8. 
UNZ 20.

AVGUSTOVSKI TURNIR 
STOKANOVIČU

NOVO MESTO — Zmagovalec red
nega mesečnega hitropoteznega šahov
skega turnirja SK GIP Pionir Novo mesto 
za mesec avgust je nekoliko presenetljivo 
Marjan Stokanovič. Zbral je 8,5 točke, 
sledijo pa: Picek 8, Pucelj 8, Avsec 6, 
Sušnjar 5,5, Istenič 5,5 itd.

rff
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Start pod reflektorji
Dušan Zamida in Rado Mesojedec o novostih

KOČEVJE — Kaj je novega v 
kočevskem rokometu, še posebej žen
skem, ki je v minuli sezoni preživljal 
hudo krizo? Odgovor na to vprašanje 
je dal Dušan Zamida, član upravnega 
odbora RK Itas, eden tistih, ki v minu
lih dneh ni imel domala nikakršnega 
odmora.

»Resje, da ni bilo počitka, vse moči 
smo namreč osredotočili na doko
nčanje igrišča, ki bo kmalu dobilo 
električno razsvetljavo. T ako bo konč
no uresničena večletna želja rokome
tašev in igralk, da treniramo in tudi 
igramo tekme pod reflektorji. Ob tem 
je potrebno dodati, da so prav igralci 
in igralke pustili na igrišču prenekate- 
ro uro prostovoljnega dela, velika pa 
je bila tudi pomoč nekaterih delovnih 
organizacij iz občine. Reflektorji bo
do zasijali že pred prvo prvenstveno 
tekmo, še poprej pa bomo pripravili 
močan turnir moških ekip, medtem 
ko bo ženski meseca oktobra,« ne 
skriva zadovoljstva Dušan Zamida.

Vse to pa ni bistveno spremenilo 
dela in priprav ženske ter moške vrste 
Itasa. Dekleta bo v novo prvenstvo 
popeljal trener Rado Mesojedec, ki 
ve, kako težko delo ga čaka.

»Po vsej verjetnosti bomo ena najs
tarejših ekip v ligi. Glavno breme bo
do še nadalje nosilo sestri Jerič, Bejto- 
vičeva, Zalarjeva in Milešičeva, seve

da pa bodo dobile priložnost tudi 
mlajše igralke. Težko je govoriti o 
uvrstitvi, vendarle smo prepričani, da 
sc lanska sezona, ko smo tako rekoč 
za rep. ujeli obstanek v prvi slovenski 
ligi, ne more in ne sme ponoviti. 
Ocenjujemo, da bi se realno lahko 
uvrstili nekje v sredino prvenstvene 
lestvice,« razmišlja Mesojedec. In kaj 
pravi o moškem rokometu v Kočevju, 
ki se že nekaj časa pripravlja za na
skok na 1. mesto v II. republiški ligi in 
vstop v najelitnejše republiško tekmo
vanje?

»Resnici na ljubo je treba povedati, 
daje kvaliteta rokometa v drugi repu
bliški ligi zelo dobra in ni lahko posta
ti prvak. Mi smo sicer že nekajkrat bili 
pred tem, da naskočimo prvo mesto, 
vendar nas je vselej sredi poti ustavila 
kakšna nepredvidljiva ovira. Predv
sem pa so svoje naredili neredno tre
niranje, šolske in delovne obveznosti 
igralcev. To sezono smo ostali tudi 
brez štirih igralcev, tako da smo se 
odločili v svoje vrste povabiti vrataija 
Stojana Gelzeja in igralca Petra Kar
pova, bivša standardna člana Inlesa, 
ki sta eno sezono preživela v ljubljan
skem Dinosu-Slovanu. Resda je za 
uresniitev teh prestopov nekaj ovir, 
vendar upatpo, da jih bo predsedstvu 
RZS uspelo odpraviti.«

M. GLAVONJIČ / 
 ✓
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TELEVIZIJSKI SPORED
PETEK, 9. IX.
9.35 — 13.55 in 16.15 — 23.40
TELETEKST
9.50 VIDEO STRANI
10.00 MOZAIK: TEDNIK
11.00 MEDNARODNA OBZORJA
11.40 PO SLEDEH NAPREDKA 
12.20 TRETJA ŽENA, 1. del nemške 
nadaljevanke
13.40 VIDEOSTRANI 
16.30 VIDEO STRANI
16.45 MOZAIK, ponovitev Tednika
17.45 OLIVER TWIST, 8. del na
daljevanke
18.15 DEDIŠČINA EVROPE, doku
mentarna serija, 1. del
18.45 RISANKA 
18.55 VIDEO STRANI
19.00 VREME
19.01 OBZORNIK

19.30 DNEVNIK
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 CAGNEY IN LACEY, zadnji del
nanizanke
21.15 ŠTIRJE, 1. del dokumentarne 
oddaje
21.55 DNEVNIK
22.10 CIKLUS SODOBNEGA ŠPAN
SKEGA FILMA: NAJLEPŠA NOČ 

Zgodba govori o TV organizatorju, ki 
sumi, da ga žena vara. Sam je zapleten z 
zvezdo svojega projekta. Da bi odkril, 
kakšne »želje« ima njegova žena, nagovori 
režiserja, naj jo osvaja, saj jo  bo le tako 
preizkusil. Vzporedno s to zgodbo poteka
jo o zapeljevanju še druge, sc prepletajo in 
se sklenejo v nenavadnem razpletu.
23.30 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
19.00 Domači ansambli: Beneški fantje in

Veseli planšarji — 19.30 Dnevnik — 
20.00 Classic aid (posnetek dobrodelnega 
koncertaUnesca iz Pariza) — 22.10 Hed- 
da (angleški film)

TV ZAGREB
8.25 Poročila — 8.30 Otroška serija —-
9.00 TV v šoli — 10.30 Poročila — 10.35 
Poletno dopoldne — 15.25 Poročila —
15.30 Program plus (ponovitev) — 17.30 
Otroška serija — 18.00 Znanost — 18.30 
Risanka — 18.40 Številke in črke —
19.00 TV koledar — 19.10 Risanka —
19.30 Dnevnik — 20.00 Kriminalistične 
zgodbe (serijski film) — 20.55 Varošarije 
(zabavna serija) — 21.55 Dnevnik — 
22.15 Kultura srca — 23.45 Program plus 
— 1.45 Poročila

SOBOTA, 10. IX.

7.40 — 12.15 in 16.15 — 00.00 
TELETEKST 
7.55 VIDEO STRANI 
8.05 RADOVEDNI TAČEK, ponovitev 
8.20 PAMET JE BOUŠA KOT ŽA
MET
8.25 TEDENSKI ZABAVNIK, 7. oddaja
10.00 OMIZJE: POLITIKA IN ŠPORT, 
ponovitev
12.00 VIDEOSTRANI
17.00 VIDEOSTRANI
17.15 MLADA EDISONA, češkoslo
vaški film
18.25 DA NE BI BOLELO: NEGA 
NOG
18.45 RISANKA
19.00 VREME
19.01 KNJIGA 
19.30 DNEVNIK 
19.59 NAŠ UTRIP

20.20 ŽREBANJE 3x3
20.30 HRESTAČ, 1. del ameriške na
daljevanke 

Nadaljevanka je priredba romana, kije 
nastal po resnični zgodbi kot odsev krute, 
neprizanesljive ameriške stvarnosti, kjer 
sla po denaiju ne pozna meja niti v najož
jih družinskih krogih. Frances se razvije v 
lepo in privlačno žensko, ki pa želi v živl
jenju le uživati in zapravljati. Mati je po
pustljiva, oče nekoliko manj. Izsiljuje tudi 
s poskusom samomora. Ko zapusti kolidž, 
ukrade očetu precej denarja, se poroči z 
Italijanom, rodi dva otroka, a še naprej 
živi potratno. Njen drugi možje holandski 
poslovnež, tudi od njega se loči. Ker j i  oče 
noče več pomagati, začne razmišljati, 
kako bi ga pokončala in se polastila nje
govega denarja...
21.20 NEW SWING QUARTET, 1. 
oddaja
22.15 SUROVI UDARCI, ameriški film 
23.50 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA
15.40 Kako biti skupaj — 16.10 Labodji 
spev (ameriški film) — 17.40 Otroška 
predstava — 18.40 Dallas — 19.30 
Dnevnik — 20.15 Glasbeni večer — 
21.45 Poročila — 2.1.50 Oddaja iz kulture 
— 22.20 Športna sobota

TV ZAGREB
8.50 Srebrna mrzlica (mladinski film) —
10.30 Poročila — 10.35 Program plus 
(ponovitev) — 17.00 Narodna glasba —
17.30 Poročila — 17.35 TV koledar — 
17.45 Sedem TV dni — 18.30 Človek in 
čas — 19.15 Risanka — 19.30 Dnevnik 
— 20.00 Rezerviran čas — 20.15 Dirka 
za življenje (ameriški film) — 21.55 
Dnevnik — 22.10 Nočni program — 
0.10 Poročila

NEDELJA, 11. IX.
8.50 — 13.15 in 15.00 — 22.30
TELETEKST
9.05 VIDEO STRANI
9.15 ŽIV ŽAV
10.00 OLIVER TWIST, 8. del nadalje
vanke, ponovitev
10.30 CAGNEY IN LACEY, ponovitev 
7. dela nanizanke
11.00 DOMAČI ANSAMBLI: FESTI
VAL NARODNOZABAVNE GLASBE 
PTUJ 88
12.00 KMETIJSKA ODDAJA

13.00 VIDEOSTRANI 
15.15 VIDEOSTRANI 
15.30LETAINDNEVI TEČEJO, 1. del 
poljske nadaljevanke
16.30 VOLGA, VOLGA, sovjetski film
18.05 SLOVENCI V ZAMEJSTVU 
18.45 RISANKA
18.55 VIDEOSTRANI
19.00 VREME
19.01 TV MERNIK 
19.20 ZRNO
19.30 DNEVNIK
20.05 VRTNICE IN KAKTUSI, 2. del 
nadaljevanke

20.45 ZDRAVO 
22.15 VIDEOSTRANI

DRUGA TV MREŽA
8.55 Poročila — 9.00 Danes za jutri 
in igrani film — 12.00 Anglunipe —
14.45 Monza: F1 za VN Italije —
16.45 Sportno-zabavno popoldne — 
19.30 Dnevnik — 20.00 Po letu 2000 
— 20.45 Informativna oddaja — 
21.00 Mali koncert — 21.20 Športni 
pregled

PONEDELJEK, 12. IX.
9.35 — 12.20 in 16.40 — 22.40 
TELETEKST 
9.50 VIDEO STRANI 
10.00 MOZAIK 

ZRCALO TEDNA 
10.15 NAŠ UTRIP
10.30 DODSWORTH, ameriški film 
(ČB)
12.05 VIDEOSTRANI
16.55 VIDEO STRANI 
17.10 MOZAIK, ponovitev 
17.40 RADOVEDNI TAČEK
17.55 MAKEDONSKE NARODNE

PRIPOVEDKE, 13. del
18.15 DOKUMENTARNI SPORED:
ČAS, KI ŽIVI
18.45 RISANKA
18.55 VIDEO STRANI
19.00 VREME
19.01 OBZORNIK 
19.18 ZRNO 
19.30 DNEVNIK
20.05 TRETJE NADSTROPJE, 5. del 
nadaljevanke
21.10 DINAR: ODNOSI MED RAZ
VITIMI IN NERAZVITIMI 
21.50 NUREJEV, 1. del baletne oddaje

22.20 DNEVNIK 
22.25 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA

18.00 Beograjski TV program — 19.00 
Indirekt — 19.30 Dnevnik — 20.00 Zu
nanjepolitična oddaja — 20.45 Poročila 
— 20.50 Mladi ustvaijalci — 21.10 Al
ternative 4 (8. del poljske nadaljevanke) - 
22.10 Dokumentarna oddaja — 22.55 
Pol ure z akademijo dramskih umetnosti 
Opomba: 17.55 košarka Cibona:Fantom

TOREK 13.IX.
9.35 — 11.40 in 16.05 — 22.30 
TELETEKST
9.50 VIDEO STRANI
10.00 MOZAIK-ŠOLSKA TV
11.00 ANGLEŠČINA, 46. lekcija 
11.25 VIDEOSTRANI
16.35 MOZAIK, ponovitev
17.35 PAMET JE BOUŠA KOT ŽA
MET

17.40 PERISKOP 
18.45 RISANKA
19.00 VREME
19.01 OBZORNIK 
19.18 ZRNO 
19.30 DNEVNIK
20.05 ŽIVLJENJE V POKOPALIŠKI 
ULICI, drama TV Beograd
21.25 OSMI DAN, oddaja o kulturi
22.05 DNEVNIK 
22.20 VIDEO STRANI

DRUGA TV MREŽA

18.35 Angleščina, 46. lekcija — 19.00 
Rezerviran čas — 19.30 Dnevnik — 
20.00 Melodije morja in sonca — 21.00 
Žrebanje lota — 21.05 Arhitektura slo
venskih pokrajin: Kmečko stavbarstvo v 
alpskem svetu — 21.35 Balerina (2. del 
angleške serije o baletu)

SREDA, 14. IX.

9.35 — 12.10 in 15.55 — 23.10 
TELETEKST 
9.50 VIDEO STRANI 
10.00 MOZAIK 

ŽIVLJENJE V POKOPALIŠKI ULI
CI, drama
11.15 OSMI DAN, oddaja o kulturi 
11.55 VIDEO STRANI

16.25 MOZAIK, ponovitev Osmega 
dneva
17.05 ANGLEŠČINA, 46. lekcija, po
novitev
17.30 ABECEDA NA POUU IN V 
GOZDU
17.50 ANTON INGOLIČ: MLADOST 
NA STOPNICAH, 2. del nadaljevanke 
18.15 IZGUBUENA GOVORICA, 2. 
del dokumentarne serije 
18.45 RISANKA

19.00 VREME
19.01 OBZORNIK 
19.18 ZRNO 
19.30 DNEVNIK
20.05 FILM TEDNA: NA VMESNEM 
TIRU, nemški film
21.55 PLESNI NOKTURNO
22.05 DNEVNIK
22.20 DOKUMENTARNE IVERI: 
URŠUA GORA 
23.00 VIDEO STRANI

ČETRTEK, 15. IX.
9.35 — 12.50 in 15.50 — 23.05
TELETEKST
9.50 VIDEO STRANI
10.00 MOZAIK: ŠOLSKA TV
11.00 POŽAR, ameriški film

12.35 VIDEOSTRANI
16.15 VIDEOSTRANI
17.30 PREDIGRA ŽIVLJENJA, 5. del
18.15 NAŠA PESEM, 3. oddaja 
18.45 RISANKA
19.00 VREME
19.01 OBZORNIK

19.18 ZRNO 
19.30 DNEVNIK 
20.05 TEDNIK
21.10 TRETJA ŽENA, 2. del nemške
nadaljevanke
22.40 DNEVNIK
22.55 VIDEO STRANI

studio

Spored Studia D
ČETRTEK,
12.00 začetek programa, pozdrav, napo
ved, pesem tedna, 12.30 novice, nekoč je 
bilo tako..., 13.00 strokovnjak, 15.30 do
godki in odmevi, 17.00 turistična oddaja,
18.00 kronika, pesem tedna, biba leze- 
)iiba gre, studio— D jutri

PETEK
12.00 začetek programa, napoved, poz
drav, pesem tedna. 12.30 novice, nekoč je 
bilo tako..., skriti mikrofon, 14.30 šport,
15.30 dogodki in odmevi, 16.00 lestvica 
zabavne glasbe, 17.00 mladinska oddaja,
18.00 kronika, pesem tedna, biba leze- 
biba gre, studio—D jutri

SOBOTA
12.00 začetek programa, napoved, poz
drav izbor pesmi tedna, 12.30 novice, 
nekoč bilo je tako..., 13.00 čestitke in poz
dravi naših poslušalcev, 14.00 nagradni 
kviz, 15.30 dogodki in odmevi, 15.00 za
nimivosti, predstavitev znanih in mani 
znanih oseb, prireditve, 16.30 modra kro
nika, 18.00 kronika, biba leze-biba gre. 
studio—D jutri

NEDELJA
8.00 začetek programa, pozdrav, napo
ved, pesem tedna, 8.30 kmetijska oddaja,
9.30 kronika, nekoč je bilo tako..., repiče- 
va draga, 10.00 vse manj je dobrih gostiln,
11.00 mali oglasi, 12.30 čestitke in poz
dravi naših poslušalcev, 18.00 konec 
programa

PONEDELJEK
12.00 začetek programa — pesem tedna,
12.30 novice, nekoč, je bilo tako..., 13.00 
modra kronika- ponovitev oddaje, 13.30 
pogovarjamo se z vami, 14.30 šport,
15.30 dogodki in odmevi, 16.00 lestvica 
narodno zabavne glasbe, 17.00 aktualna 
tema, 18.00 kronika, pesem ledna, biba 
leze-biba gre, studio D—jutri

TOREK
12.00 začetek programa, pesem tedna,
12.30 novice, nekoč je bilo tako... iz orga
nizacij združenega dela — mozaična od
daja, 15.30 dogodki in odmevi, 16.00 
pomagamo vam, 16.30 minute za narod
no glasbo, 17.00 odgovarjamo na vaša 
vprašanja, 18.00 kronika, pesem tedna, 
biba leze-bila gre, studio D—jutri

SREDA
12.00 začetek programa, pesem tedna,
12.30 novice, nekoč je bilo, tako... 13.00 
vaš in naš studio—D, 13.30 glasbena od
daja, 15.30 dogodki in odmevi, 16.00 žel
je in čestitke naših poslušalcev, 17.00 
aktualna tema, 18.00 kronika, pesem ted
na, biba leze-biba gre, studio—D jutri

Površinsko 
konsenriranje 
sadja in vrtnin
Francoska novost

Sadje in zelenjavo je mogoče tudi 
površinsko konservirati. Francoska 
tvrdka Syntheses et Recherches je 
namreč razvila postopek za proiz
vodnjo megle, ki vsebuje konser- 
vanse, s katerimi je moč v skladiščih 
zaščititi sadje in zelenjavo pred razk
rajanjem. Naprave, iti ustvarja zelo 
fino meglo aerosola, sestavljeno iz 
delcev, manjših od mikrona, so 
poimenovali electrofog xeda.

Aktivna kemična snov za nov 
način konserviranja se imenuje etok- 
sikin, njene lastnosti pa so večstran
ske. Etoksikin preprečuje oksidaci
jo, zavira pa tudi razvoj bolezni in 
razmnoževanja škodljivcev, za na
meček pa ga še zlahka odkrivamo, 
saj fluorescira. V poskusih so doka
zali, da etoksin omogoča precej dal
jše skladiščenje sadja in zelenjave, 
razmeroma preprosta pa je tudi 
njegova uporaba.

Z novo napravo se da ne le po
vršinsko konservirati, temveč tudi 
razkuževati prostore in stroje. Ima 
tolikšno zmogljivost, da jo  bodo 
posebno koristno uporabljali v ve
likih sadnih skladiščih. (Tehnične 
in tehnološke informacije)

GORJANSKI VODOVOD
HRAST — Med večja dela, ki sojih 

letos opravili v metliški občini, sodi go
tovo vodovod od Brezovice do Hrasta, 
ki je nadaljevanje lani začete rekonstruk
cije gorjanskega vodovoda od Rajako- 
vičev do Brezovice. Tako kot lani so tu
di letos dela opravili vojaki iz novome
ške garnizije, na trasi pa so nekaj časa 
delali tudi brigadirji letošnje M DA Bela 
krajina. Prihodnje leto naj bi dela nadal
jevali od Hrasta do Jugorja.

Upravni organi 
občine Novo mesto

obveščajo občane, da od 5. 
septembra 1988 dalje lahko 
uredijo vse zadeve v zvezi z 
odmero prometnega davka 
od motornih vozil v prostorih 
sekretariata za notranje za
deve — odseku za promet — 
v upravni stavbi, Novi trg 6, 
pritličje, in sicer v ponedeljek 
in petek od 7.30 do 15. ure ter 
v sredo od 7.30 do 17. ure.

447/36

n a sc ize n a
PRILOGA
Ozimnica v domači shrambi 
(recepti)

NA JEDILNI MIZI
Lonec na zvišan pritisk 
Domači recept za polnjenega 
kunca

PLETEMO
5 puloverjev in jop ter komplet 
za jesenske in zimske dni

KROJ PO NAROČILU
Jesenski kostim za vse po
stave

ZDRAVJE
Kako živeti z astmo

AKTUALNO
Žepi domačih turistov so praz
ni

NAGRADNA IGRA
Tkalnica Vižmarje vam...

Naša žena je že pri vseh pro
dajalcih časopisov!

VIO TREBNJE 
TOZD Center za izo
braževanje in kulturo
Trebnje, Kidričeva 2, 
telefon: 44-183, 44-58

VABI
K SODELOVANJU 
ZUNANJE SODELAVCE

za poučevanje na tečajih 
— NEMŠČINE

Oglasite se, čaka vas zanimi
vo delo in dober honorar.

BELT

Delavski svet

BELT
Č R N O M E L J

DO

TOZD Livarna

razpisuje prosta dela in naloge 

NAMESTNIKA VODJE TOZD
pri katerih ima delavec posebna pooslastila.
Poleg z zakonom določenih pogojev se od kandidatov zahteva 
še izpolnjevanje naslednjih pogojev:
— da imajo končano visokošolsko izobrazbo metalurške ali 

druge tehnične smeri in najmanj 5 let delovnih izkušenj v 
stroki

— aktivno znanje enega ali pasivno uporabljanje dveh tujih 
(svetovnih) jezikov

— da so družbenopolitično aktivni in s svojim delom in odno
som spodbujajo razvoj samoupravnega odločanja in 
poslovanja.

Kandidati naj prijave na razpis skupaj z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev pošljejo v 15 dneh po objavi razpisa na naslov DO 
BELT TOZD Livarna, Ul. Heroja Starihe 17, Črnomelj — 
kadrovska služba, s pripisom »Za razpisno komisijo«.
Vsi prijavljeni kandidati bodo v 30 dneh po izbiri obveščeni o 
izbranem kandidatu.
Delovna organizacija BELT Črnomelj vabi k sodelovanju 
strokovnjake s končano višjo ali visoko šolo strojne, metalu
rške, elektro, pravne in komercialne smeri, ki želijo svoje znanje 
koristno uporabiti in izpopolnjevati direktno v naših razvojnih in 
proizvodnih oddelkih.
Zainteresiranim kandidatom v skladu z obojestranskimi interesi 
nudimo ugodne delovne in življenjske pogoje v tem delu belok
ranjske dežele.
Oglasite se pismeno ali osebno v kadrovski službi DO BELT 
Črnomelj, Ul. heroja Starihe 17, 68340 Črnomelj, tel. 068-52- 
145 int. 360.

Zbor delavcev
Doma za učence Majde Šilc, Novo mesto 
Ulica Milke Šobar 24
RAZPISUJE  
licitacijo za prodajo:

KOMBIBUSA — IMV 1900 BR, letnik 1983
— Izklicna cena je 6,000.000 din

Licitacija bo javna, in sicer 10. 9. 1988 ob 10. uri pred skla
diščem Doma. Ogled bo isti dan 1 uro pred pričetkom licitacije.

Polog varščine znaša 10% od izklicne cene in se plača pri bla
gajni Doma pred licitacijo. V ceno ni vključen prometni davek, ki 
ga plača kupec. Kupec mora skleniti kupoprodajno pogodbo in 

lačati kupnino v 8 dneh po licitaciji, sicer mu varščina zapade, 
a licitaciji lahko sodelujejo vse pravne in civilne osebe.B

SVET HIŠNIH SVETOV 
Kurilni odbor 
Cesta herojev 30 
68000 NOVO MESTO

objavlja
prosta dela in naloge 

HIŠNIKA -  KURJAČA

Pogoji:
— VK ali KV monter centralne kurjave, elektro ali vodoinstalater
— 8 oziroma 5 let delovnih izkušenj
— opravljen izpit za delo z nizkotlačnimi kotli na tekoče gorivo.

Vloge sprejemamo 8 dni po razpisu, kandidati bodo o izboru 
obveščeni v 10 dneh po obravnavi vlog.
Kandidat bo'sprejet za nedoločen čas, poskusno delo traja 3 
mesece.
Na voljo je hišniško stanovanje.

Iskra
ISKRA ELEMENTI
TOZD INDUSTRIJSKA ELEKTRONIKA 
68311 KOSTANJEVICA NA KRKI
objavlja na podlagi sklepa DS TOZD z dne 4. 8.1988 

JAVNO LICITACIJO
za odprodajo osnovnih sredstev, ki bo v petek, 16.9.1988, ob 
15. uri v prostorih TOZD.
Na prodaj bodo naslednja osnovna sredstva:

1. osebni avto IMV R-30 TS 
Inv. št. 4428
Letnik izdelave: 1979 
Izklicna cena 2,500.000 din

2. osebni avto IMV R-4 GTL 
Inv. št. 3646
Letnik izdelave: 1982 
Izklicna cena 2,000.000 din

3. tovorno vozilo ZASTAVA 850 AF-kamionet furgon 
Inv. št. 3667
Letnik izdelave: 1983 
Izklicna cena 1,800.000 din

Ogled osnovnih sredstev je možen 2 uri pred začetkom licitaci
je. Na licitaciji enakopravno sodelujejo fizične in pravne osebe, 
ki pred licitacijo vplačajo varščino v višini 10% od izklicne cene. 
Zastopniki pravnih oseb morajo predložiti pooblastilo, varščino 
pa zavarujejo z bariranim čekom.
Davčne obveznosti poravna v celoti kupec.
Licitacija se izvaja po načelu »videno-kupljeno«, kasnejših rek
lamacij ne bomo upoštevali. Če kupec sredstva, ki ga je zliciti- 
ral, takoj ne plača, se šteje, da odstopa od licitacije, varščina pa 
zapade.
Sredstvo kupi tisti kupec, ki takoj plača izlicitirano ceno, sicer se 
blago licitira dalje.
Izlicitirano sredstvo je potrebno po plačilu takoj prevzeti.
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SREDNJA SOLA TEHNIŠKIH IN ZDRAVSTVENE 
USMERITVE
BORIS KIDRIČ NOVO MESTO

OBJAVLJA RAZPIS ZA ŠOLSKO LETO 1988/89 
ZA VPIS V ODDELKE ZA IZOBRAŽEVANJE OB 
DELU V NASLEDNJIH USMERITVAH:

1. STROJNA USMERITEV

a)

b)

2.

za nadaljevalni program: OBRATNI STROJNI TEHNIK; 
smer TEHNOLOG, V. stopnja. Izobraževanje traja 2 leti. 
Vključijo se lahko udeleženci s končano poklicno kovinar
sko ali poklicno avtomehaniško šolo ali z uspešno konča
nim programom za kovinarstvo in strojništvo smeri: obliko
valec kovin, vzdrževalec vozil in strojev, preoblikovalec in 
spajalec kovin ter finomehanik.
Udeleženci morajo imeti 1 leto delovnih izkušenj na svo
jem poklicnem področju.
Izobraževanje po programu STROJNIŠTVO za udeležen
ce, ki so uspešno zaključili 8. razred osnovne šole in so 
zdravstveno sposobni opravljati poklice tega programa. 
Vključijo se lahko tudi udeleženci, ki imajo nedokončano 
poklicno kovinarsko šolo, poklicno avtomehaniško šolo ali 
nedokončan program kovinarstva in strojništva različnih 
smeri.

ELEKTROTEHNIŠKA USMERITEV
Srednji program: ELEKTRONIKA 
Smer: ELEKTROTEHNIK -  ELEKTRONIK, V. stopnja 
Vključijo se lahko udeleženci s končano poklicno elektro 
šolo, oziroma s končanim programom Elektronika smeri 
elektrikar — elektronik.
Izobraževanje traja 2 leti.

3. CESTNOPROMETNA USMERITEV
Srednji program: CESTNI PROMET 
Smer: VOZNIK AVTOMEHANIK 
Vključijo se lahko kandidati z uspešno končanim 8. razre
dom osnovne šole, ki so zdravstveno sposobni opravljati 
dela v tem poklicu.

4. Za potrebe delovnih organizacij
organiziramo in izvajamo različne tečaje in seminarje
— za voznike viličarjev
— za varjenje (REO, TIG, MAG, plamensko)
— za voznike motornih vozil B, C, D in E kategorije
— druge oblike funkcionalnega izobraževanja

Prijave za vpis naj kandidati vlože v oddelku za izobraževanje 
odraslih, soba 160, do vključno 15. 9.1988, ko bo informativni 
sestanek vseh prijavljenih.
Podrobnejše informacije dobite po telefonu 25-207 int. 13 ali 
osebno.

IO ljubljanska banka
Temeljna dolenjska 
banka Novo mesto

razpisuje na podlagi sklepa delavskega sveta delovne skup
nosti za štiriletni mandat dela in naloge s posebnim i pooblastili 
in odgovornostmi:

VODENJE POSLOVNE ENOTE
ZA STANOVANJSKO IN KOMUNALNO
KREDITIRANJE
Kandidati morajo poleg splošnih, z zakonom določenih pogojev 
izpolnjevati še naslednje posebne pogoje:
— da imajo visoko ali višjo izobrazbo ekonomske ali pravne 

smeri
— da imajo najmanj 5 let delovnih izkušenj, ki dokazujejo po

trebne strokovne, organizacijske in druge delovne sposob
nosti za opravljanje navedenih delovnih nalog

— da za imenovanje na to funkcijo nimajo zakonskih 
prepovedi

— da izpolnjujejo pogoje družbenega dogovora o kadrovski 
politiki na območju dolenjskih občin.

Kandidati morajo poslati svoje ponudbe v 15 dneh po objavi 
razpisa. Prijavi morajo predložiti življenjepis z opisom dosedan
jih zaposlitev ter dokazila o izpolnjevanju objavljenih pogojev. 
Prijave naj kandidati pošljejo na naslov:
LJUBLJANSKA BANKA TEMELJNA DOLENJSKA BANKA 
NOVO MESTO, 68000 NOVO MESTO, Kettejev drevored 1, z 
oznako »Za razpis«.
Prijavljene kandidate bomo o izbiri razpisa obvestili v 45 dneh 
po izteku roka za prijavo.

ZVEZA VODNIH SKUPNOSTI SLOVENIJE 
delovna skupnost strokovne službe 
LJUBLJANA, Vojkova 1/b

objavlja prosta dela in opravila

GRADBENEGA NADZORA 
ZA OBMOČNO VODNO SKUPNOST 
S SEDEŽEM V NOVEM MESTU

Poleg splošnih morajo kandidati izpolnjevati še naslednje pogo
je: višja ali srednja izobrazba gradbene smeri (V. oz. VI. stopn
ja), tri ali pet let delovne prakse z opravljenim strokovnim 
izpitom.
Delo za navedeno opravilo se združuje za nedoločen čas. Nas
top dela je možen takoj.
Kandidati naj vložijo prijave s kratkim življenjepisom in dokazili 
o izpolnjevanju pogojev na navedeni naslov ali na naslov: Ob
močne vodne skupnosti v Novem mestu, Glavni trg 28, v 8 dneh 
po objavi.
Kandidate bomo o izbiri obvstili v 30 dneh po končanem roku za 
sprejemanje prijav.

DELAVSKI SVET TOZD SIGMAT
razpisuje

javno licitacijo

za prodajo osnovnih sredstev: 

zap. izklicna
št. ime osn. sredstva letnik cena

1. osebni avto VISA C 15 D,
karamboliran 1988 11,500.000 din

2. osebni avto LADA 1200 — combi,
vozen, registriran 1984 3,750.000 din

3. kombi ZASTAVA 850 AT,
vozen, neregistriran 1983 2,450.000 din

Ogled licitiranih vozil bo možen eno uro pred pričetkom 
licitacije. Licitacija bo 15.9.1988, za družbeni sektor ob 10. uri, 
za zasebni sektor ob 11. uri, v DO NOVOLES, TOZD Sigmat, C. 
1. borcev 20,68280 Brestanica (informacije na tel. 79-120,79- 
126,79-206,79-207). Interesenti morajo pred licitacijo vplačati 
varščino v višini 10% od izklicne cene na blagajni TOZD Sigmat 
v Brestanici. Prometni davek ni zajet v izklicni ceni. Licitacija bo 
ustna.
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LJUBLJANAa O ^ o str o j
AGROSTROJ, delovna organizacija 
za proizvodnjo kmetijske 
mehanizacije in opreme, p. o.
Ljubljana, Draga 15,

po sklepu komisije za delovna razmerja delavcev 
objavlja za obrat Milan Majcen v Šentrupertu 
naslednja prosta dela oz. naloge:

1. ORODJAR II
Pogoji: IV. (KV) stopnja strokovne usposobljenosti strojne smeri 
— orodjar, 2 leti delovnih izkušenj — 2 delavca

2. LIVAR I
Pogoji: IV. (KV) stopnja strokovne usposobljenosti metalurške 
smeri — livar, 1 leto delovnih izkušenj — 1 delavec

Delo združujemo za nedoločen čas, s poskusnim delom, ki je v 
skladu s pravilnikom o delovnih razmerjih delavcev.
Kandidati naj v 8 dneh po objavi pošljejo vloge z dokazili o iz
polnjevanju pogojev na naslov:
Agrostroj-Ljubljana, Draga 15.
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ram
Mercator

M
I krka I

kmetijska zadruga krka

MERCATOR -  KZ KRKA 
u.sul.o. NOVO MESTO 
Kmetijska TZO Suha krajina 
u.sul.o.
Žužemberk 21 
ŽUŽEMBERK

Komisija za delovna razmerja 

objavlja prosta dela in naloge

poslovodja gostišča »Pod Lipo« v Žužemberku.

Kandidati morajo izpolnjevati naslednje pogoje:

— da imajo dokončano šolsko izobrazbo V. zahtevnostne 
stopnje gostinske smeri in 3 leta delovnih izkušenj oziroma 
IV. zahtevnostno stopnjo gostinske smeri in 5 let delovnih 
izkušenj pri delih vodenja gostišča.

Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas, s polnim de
lovnim časom in 3-mesečnim poskusnim delom.
Kandidati naj pisne vloge z dokazili o šolski izobrazbi in opisom 
dosedanjih delovnih izkušenj pošljejo v 15 dneh po objavi na 
gornji naslov.
Kandidate bomo obvestili o izbiri v 30 dneh po končanem roku 
za zbiranje ponudb.

N akit je  kakor ljubezen.
Z d i se neprecen ljiv  in večen, pa vendar n jegov čas  

m ine in n jegov lesk izgine.
Prava vrednost nakita je  v lepoti spom inov in blišču  

preteklosti, ki jo  ohranja.
Iz jem en ostaja le za  vas In za nas.

Presenečenje v prodajalnah  
Zlatarn Celje in na oddelkih nakita 

v večjih trgovskih hišah

ČRNOMELJ

DO GOK ČRNOMELJ 
DELAVSKI SVET TOZD IGM

razpisuje dela in naloge s posebnimi pooblastili in odgovor
nostmi za 4-letni mandat:

VODENJE TEMELJNE ORGANIZACIJE IGM

Kandidat mora poleg splošnih pogojev, določenih z zakonom, 
izpolnjevati še naslednje:

— da ima visoko, višjo ali srednjo izobrazbo gradbene ali 
tej sorodne smeri in 5 let delovnih izkušenj pri vodstve
nih delih;

— da ima pozitiven odnos do samoupravljanja, družbeno
političnih organizacij in socialistične družbene ureditve, 
da je moralno neoporečen in da izpolnjuje pogoje glede 
člena 484 zakona o združenem delu;

— da ob imenovanju poda program razvoja TOZD.
Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema raz
pisna komisija TOZD IGM v 8 dneh po objavi razpisa.
O izidu izbire bomo kandidate pismeno obvestili v 7 dneh po 
dnevu sprejetega sklepa o izbiri. Sklep bo sprejet v 30 dneh po 
dnevu poteka razpisnega roka.
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Že pred vojno razglednice
Razmišljanje o predvojnem semiškem turizmu

Turizem je tudi v Beli krajini postal 
važna gospodarska panoga šele po dru
gi svetovni vojni, vendar so ledino zao
rali že pred vojno. Pri nas smo že leta 
1932 dogradili hišo z gostilno, pre
nočišči in garažo. Bila je v ponos kraju, 
a je zbujala tudi zavist, zato so nam jo  
po vojni zaplenili in nas izgnali iz nje.

Prva leta po dograditvi je bil obisk

Pošteno ocenili
V trebanjski občini za 6,5 

milijarde škode
TREBNJE — Dolgotrajna suša je 

povzročila trebanjskemu zasebnemu in 
družbenemu kmetijstvu kar za 
6,564.164.000 din škode. Kot je pove
dal predsednik komisije, ki je škodo 
ocenila, inž. Alojz Metelko, pri oceni 
škode zaradi suše niso zajeli vinogra
dov, niti niso ocenjevali tistih površin, 
ki so bile poškodovane po toči, zlasti 
okoli Ponikev, niti škode zaradi spom
ladanske pozebe vinogradov in sadovn
jakov ter pšenice. Vsa ta skupna škoda 
znaša kar 8,958.165.000 din in znaša

•  V Trebnjem opozarjajo, da bo 
posredna škoda zaradi suše še mnogo 
večja od neposredne, saj je izpad 
krme tolikšen, da ga ni moč nadomes
titi. Zato se bo zanesljivo bistveno 
zmanjšal stalež govedi, to pa bo imelo 
dolgoročne posledice. Da bi zadržali 
vsaj matično govejo čredo, bi morali 
dokupiti z drugih območij vsaj 1500 
ton koruze. Za zagotovitev dela vo
luminozne krme pa je potrebna po
novna setev strniščnih krmnih rastlin 
— krmnega ohrovta in mnogocvetne 
ljuljke na površini 150 ha in dodatno 
pognojiti z dušičnimi gnojili 1200 ha 
travnikov tam, kjer je travnata ruša 
še aktivna.

nad 23 odst. družbenega proizvoda 
občine Trebnje. Predsednica komiteja 
za gospodarstvo in družbeno planiranje 
Jožica Strmole sicer opozarja, da je 
realno, glede na družbeni proizvod, 
škoda verjetno manjša od 15 odst. saj 
so jo  cenili po letošnjih cenah pride
lkov, uradno izračunanega družbenega 
proizvoda za lani pa še ni.

Trebanjci so pri izračunu škode za
radi suše uporabili cene, ki jih  je upora
bil republiški center za pospeševanje 
kmetijstva pri Zadružni zvezi Slovenije, 
te ocene pa so precej nižje kot tržne. D i
rektor M-Kmetijske zadruge Trebnje 
dipl. inž. Drago Kotarje še opozoril, da 
so v trebanjski občini pošteno ocenjeva
li Škodo glede na to, kako so to počeli 
marsikje drugod. p pERC

bolj klavrn, mogoče je enkrat mesečno 
pri nas prespal kak trgovski potnik. Le
ta 1935 so nas zavohali ljubljanski 
upokojenci Franc Papež, Vojteh Puče- 
lik, Franc Milavec ter bogataš Pureber 
iz Karlovca in drugi. Doma smo imeli 
konje in smo z zapravljivčkom vsak te
den vozili turiste v kako zidanico ali na 
Kolpo. To je bil pravi kmečki turizem. 
Gostilno so vsak večer napolnili do
mačini, predvsem obrtniki, h katerim je 
dostikrat prisedel tudi župan. Domačini 
so se zelo radi družili z ljubljanskimi 
srajcami in so tako tudi marsikate- 
pogruntali. Sicer so nas leta 1939 za 
nekaj tednov obiskali celo turisti iz avs
trijske Koroške in starejša gospa iz 
Nemčije.

Leta 1939 je zgradil na postaji novo 
hišo Lojze Bukovec, ki je uredil tudi 
prenočišča in je imel vedno polne tujske 
sobe. Pri nas in pri Bukovcu smo imeli 
po 500 nočitev letno, od teh je bilo 10 
odstotkov tujskih. Po vojni so tudi 
Bukovcu hišo zaplenili, vendar mu je 
uspelo, da so sklep o odvzetju razvelja
vili in mu stavbo vrnili.

Če govorimo o turizmu, ne smemo 
pozabiti na nekdanje vsakoletne sokol
ske nastope v Semiču.Za udeležence i? 
Karlovca, Metlike in Črnomlja so se- 
miške gospodinje napekle gore do
mačega peciva in ga prodajale na vese
lici. Poleg takih prireditev velja omeniti 
še drugače razgibano kulturno-prosvet- 
no življenje v Semiču, kateremu je dajal 
svojevrsten pečat Mihael Novak-Čofl, 
ki je vse življenje režiral igre. Tudi 
kmečki fantje so bili zelo aktivni. V Se
miču so izdali tudi turistične razgledni
ce: prvo je izdal prof. Tone Oven u 
Stranske vasi, trgovec Jože Zurc pa je 
pripravil razglednici Krupe in Semiča. 
Moj oče je leta 1936 izdal razglednici z 
motivom Semiča in naše hiše; razgled
nici je tiskal fotograf Kramarič iz 
Ljubljane.

FRANC DERGANC
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M ALO BO KROMPIRJA ZA PREDELAVO — Prejšnji teden so v Kolinski 
na Mirni pričeli odkupovati krompir, v tem tednu pa naj bi bil največji priti*' 
trebanjskih kmetov. V Kolinski računajo, da bodo od Trebanjcev dobili okrog 
600 ton krompirja, ki ga zadrugi plačajo po 880 din kilogram, skupaj pa komaj 
okrog 2000 ton. Gornikovi iz Škrljevega pri Šentrupertu (na sliki med pobiran
jem krompirja) so nam v soboto povedali, da bodo ves krompir porabili zase in 
za »pujcke«, saj je meso drago in se bolj splača tako porabiti krompir. Gorniko
vi spadajo med manjše pridelovalce krompirja, a podobno razmišljajo tudi več
ji, navkljub sorazmerno (s pšenico!) ugodni odkupni ceni krompirja. (Foto: P. 
Perc)
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tedenski koledar
Četrtek, 8. septembra — Marija 
Petek, 9. septembra — Peter 
Sobota, 10. septembra — Dan morna
rice
Nedelja, 11. septembra — Erna 
Ponedeljek, 12. septembra — Gvido 
Torek, 13. septembra — Janez 
Sreda, 14. septembra — Milan

LUNINE MENE 
septembra ob 5.49

kino

mlaj

BREŽICE: 8. (ob 20. uri) ter 9. in 10. 
9. (ob 22. uri) ameriški erotični film 
Zvezda porno filma. 9. in 10.9. (ob 20. 
uri) jugoslovanska komedija Telesna 
koža,II.del. 11.9.(ob 18.in 20. uri) in 
12.9. (ob 20: uri) ameriški akcijski film 
Smrtonosno orožje. 13. in 14.9. (ob 20. 
uri) ameriška komedija Dobrodošle v 
18. leto.

ČRNOMELJ: 8.9. (ob 20. uri) ame
riška komedija Smisel življenja Monti 
Pajtona. 9. (ob 20. uri) in 11.9. (ob 18. 
uri) ameriško znanstveno fant. film Na
vigator. 11.9 (ob 20. uri) italijanski ero
tični film Benečanka. 13.9. (ob 20. uri) 
ameriški akcijski film Južnjaška uteha 
II.

službo dobi
OKREPČEVALNICA v Krškem za

posli dekle za strežbo s 1. 10. 1988. Infor
macije na tel. 72-715. (4460-SD-36) 

NATAKARICO zaposli gostilna RA
KAR, Gradac 15, tel. 57-153. (P32- 
I5MO)

POHIŠTVENEGA MIZARJA, sa
mostojnega, KV, s prakso, zaposlimo. OD 
90 SM. Naslov v upravi lista. (P36-3MO) 

ZAPOSLIMO SNAŽILKO (za do
ločen čas) za čiščenje poslovnih prostorov 
NOVOLES-TOZD TPP Novo mesto- 
Gotna vas. Interesentke naj se javijo v 
KSS NOVOLES v Straži ali pokličejo na 
tel. številko 84-530 KSS.

TAKOJ zaposlim KV kuharico ali na
takarico (7-urni delavnik, dober OD, 
možnost stanovanja). Gostišče Pavlin, 
Mačkovec 31, Novo mesto, tel. 22-308. 
(P36-34MO)

ZAPOSLIM dva delavca v cementni- 
narstvu in teracerstvu. Jože Kic, Hrastuljearst\
46, Škocjan. (4482-SD-36)

stanovanja
PRODAM enosobno stanovanje. Tel. 

(068) 81-302, po 20. uri. (4451-ST-36) 
ENOSOBNO STANOVANJE v Kr

škem zamenjam za enosobno v Sevnici. 
Stane Kolar, Cankarjeva 3/4, 68270 
Krško. (P36-22MO)

ZAMENJAM enosobno stanovanje s 
kopalnico in kuhinjo v centru Ljubljane za 
stanovanje v Novem mestu s centralno. 
Ogled in dogovor dne 11. septembra 1988 
^ •■d 12. in 14. uro na Gosposvetski cesti 
n), Ljubljana, Alojzija Marušič. (4438- 
ST-36)

GARSONJERO (30 m2) v Brežicah 
prodam. Informacije po telefonu 24-830 
od 17. do 20. ure. (4441-ST-36)

ENOSOBNO STANOVANJE v blo
ku na Cesti herojev (Plava laguna) pro
dam. Tel .23-862. (P36-53MO)

MLAD ZAKONSKI PAR išče dvo
sobno stanovanje. Naslov v upravi lista. 
(4480-ST-36)

motorna vozila
AVTOMATIK A3 KLSG, letnik 

1987, prodam. Cena po dogovoru. Kaste
lic, Štrekljevec 81, Semič. (4521-MV-36) 

Z 750, letnik 1976, obnovljeno, regis
trirano do 7. 7. 1989, in R 4, letnik 1984,

KRŠKO: 9.9. (ob 20. uri) francoska 
akcijska komedija Brata Petarda. 9. 9. 
(ob 22. uri) italijanski erotični film 
Brezno strasti. 11.9. (ob 18. uri) ame
riški znanstvenofant. film Zvezdnate 
steze. 13.9. (ob 20. uri) in 14.9. (ob 18. 
uri) ameriški avanturistični film Super 
Ninja.

MIRNA PEČ: 9. 9. film Tam, kjer 
reka potemni.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: 8. 9. (ob 18. in 20. uri) filmsko 
gledališče — ameriški film Rada se te 
spominjam. 9. 9. (ob 18. uri) slovenski 
mladinski film Poletje v školjki -  II. 
del 9. in 10. (ob 20. uri) ter 11. 9. (ob 
18. in 20. uri) ameriška komedija Nazaj 
v šolo. 10. (ob 18. uri) in 12. 9. (ob 18. 
in 20. uri) ameriška komedija Moja le
pa šoferka. 13. 9. (ob 18. in 20. uri) 
ameriški akcijski film Gola kletka. 14. 
9. (ob 18. uri) francoska risanka Asterix 
proti Cezarju in (ob 20. uri) ameriška 
komedija Šefova žena. 15. 9. filmsko 
gledališče Živalski vrt ponoči.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
9. do 11.9. italijanski film Izkušene lju
bke vdove. Od 12. do 14. 9. italijanski 
erotični film Striptizeta.

SEVNICA: 8. in 9. 9. (ob 20. uri) 
ameriški akcijski film Zadnji zmaj. 10. 
in 11.9. (ob 20. uri) avstrijski akcijski 
film Pobesneli Maks 111.

TREBNJE: 10. in 11. 9. slovenski 
mladinski film Poletje v školjki — II. 
del.

prodam. Slavko Salmič, Stara Bučka 30, 
Škocjan. (4522-MV-36)

ZASTAVO 128, letnik 1985, prodam. 
Jože Vidovič, Ardro 22, Raka, tel. (068) 
75-699. (4523-MV-36)

JUGO 55 E, junij 1987, nujno pro
dam. Silvo Miklavž, Velike Vodenice 4, 
Kostanjevica, tel. 60-030 do 14. ure. 
(P36-63 MO)

Z 101, letnik 1979, prodam za 2,1 M. 
Tel. 72-914, zvečer. (P36-61 MO)

Z 101 GTL, letnik 1986, prodam. 
Damjan Tomc, Ragovska 12, Novo mes
to. (P36-57MO)

STAREJŠI, dobro ohranjen 126 P, 
ugodno prodam. Janez Cimermančič, 
Jurna vas 6, Novo mesto. (P36-54 MO) 

126 P, lgtnik 1981, prodam. Staro sej
mišče 37, Šentjernej. (P36-55 MO) 

AVTOMATIC, star eno leto, malo 
vožen, ugodno prodam. Tel. 23-737. 
(4504-MV-36)

Z 101, letnik november 1979, prodam. 
Tel. 42-393. (P36-17 MO)

ZASTAVO 110, staro tri leta, prodam. 
Drago Kumelj, Loška vas 1 A, Dolenjske 
Toplice. (4455-MV-36)

ZASTAVO KOMBI, popolnoma ob
novljeno, registrirano do maja 1989, 
ugodno prodam. Tel. 65-070. (4520- 
MV-36)

126 P, star 8 mesecev, prevoženih 3000 
km prodam. Tel. 25-988. (P36-18 MO) 

ŠKODO 120 L (opravljena generalna 
motorja) prodam za 3.000.000 din. Tel. 
51-619, zvečer. (4458-MV-36)

PRODAM R-5 SL, maj 1988. Tel. 22- 
373 po 16. uri.

Z 101, letnik 1986, prodam. Tel. 71- 
980. (P36-56 MO)

JUGO 45, star 3 leta, prodam. Tel. 49- 
276 od 20. ure dalje. (P36-29 MO)

R 4, letnik 1984, temnorjave barve, re
gistriran do februarja 1989, garažiran, v 
zelo dobrem stanju, prodam. Franc Bob
nar, Ivanja vas 22 Mirna peč. (4462- 
MV-36:

JUGO 45, letnik november 1983, pro
dam. Košak, Jelše 2/a, Otočec. (4463- 
MV-36)

SKORAJ NOV APN 6 prodam. Tel. 
27-292. (4464-MV-36)

ZASTAVO 101 confort, letnik 1980, 
prodam. Tel .24-396. (4465-MV-36)

Z 101, letnik 1985 — julij, prodam. 
Rudi Jakša, Kot 71, Semič. Tel. 56-165. 
(4516-MV-36)

ZASTAVO 750, letnik 1979, z vlečno 
kljuko, prodam. Tel. 33-104, popoldne. 
(4517-MV-36)

DOLENJSKI LIST
Izdaja: DIC, tozd Dolenjski list, Novo mesto. 
USTANOVITELJI: občinske konference SZDL Brežice, Črno

melj, Krši«), Metlika, Novo mesto, Sevnica in Trebnje.
SKUPŠČINA Dolenjskega lista je organ upravljanja tozda. 

Predsednik: Nace Stamcar.
ČASOPISNI SVET je organ družbenega vpliva na program

sko zasnovo in uredniško politiko. Predsednik: Anton 
Stefanič.

UREDNIŠTVO: Drago Rustja (glavni urednik in vodja tozda), 
Marjan 
Bauer 
Anton
kelj, Pavel Perc, Jože Primc, Jože Simčič, Jožica Teppey in 
Ivan Zoran.

TEKOČI RAČUN pri SDK Novo mesto: 52100-603-30624. 
Devizni račun: 52100-620-970-257300-128-4405/9 (LB -  
Temeljna dolenjska banka Novo mesto).

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna številka 800 din, naročnina 
za 2. polletje 18.000 din; za delovne in družbene organizacije 
56.000 din na leto; za tujino 40 ameriških dolarjev ali 70 DM 
(oziroma druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 13.000 
din, na prvi ali zadnji strani 26.000 din; za razpise, licitacije 
ipd. 14.000 din. Mali oglasi do deset besed 8.000 din, vsaka 
nadaljnja beseda 800 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Germova 3, p.p. 
130. Telefoni: uredništvo (068) 23-606,24-200 in 23-610, na
ročniška služba in mali oglasi 24-006. Nenaročenih rokopisov 
in fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja sekretariata za 

informacije IS skupščine SRS (št. 421-1/72 od 28.3.1974) se 
za Dolenjski list ne plačuje davek od prometa proizvodov. 
Časopisni stavek, prelom in filmi: DIC, tozd Grafika, Novo me
sto. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

VW 1300/71, registriran do maja 
1989, dobro ohranjen, prodam za 230 
SM. Kalanj, Gregorčičeva 18, Brežice. 
(4518-MV-36)

GOLF DIESEL S paket, letnik 1984, 
dobro ohranjen, prodam. Tel. 24-765. 
(P36-25 MO)

LADO 1300 karavan, staro eno leto, in 
R 4, star tri mesece, ugodno prodam. Tel. 
84-688 ali 23-029. (4466-MV-36) 

RENAULT 4 GTL, fiat 126 P in jawo 
350 ccm, prodam. Tel. 56-133. (4467- 
MV-36)

LADO KARAVAN, letnik 1987 pro
dam. Tel. 24-706. (4468-MV-36)

MOPED PAN 6, nov, ugodno pro
dam. Kolenc, Trubarjeva 8, Trebnje, tel. 
44-114. (P36-27 MO)

AUDI 50 prodam. Miran Aš, Jedinšči- 
ca 5, Novo mesto. (4352-MV-35)

FIČKA 850, letnik 1985, zelo ohran
jenega, prodam. Cesta brigad 28, Bršljin, 
Novo mesto. (4448-MV-36)

KOMBI IMV 1600, letnik 1976 pro
dam. Tel. 49-600. (P36-1 MO) 

AVTOMATIK A3MS v garanciji ,star 
šest mesecev, ugodno prodam. Tel. 65- 
233 po 15. uri .(4424-MV-36)

Z 101,letnik 1977, registrirano do ju li
ja 1989, ohranjeno, prodam. Kovačič, 
Prečna 8, Novo mesto. (4447-MV-36) 

AVTOMATIK, star eno leto, prodam 
Groblje 8, Novo mesto. (447 l-MV-36) 

TOMOS AVTOMATIK A3 MS, let
nik september 1987, prodam. Uroš Mu
hič, Mali Podljuben 2, Novo mesto. 
(4453-MV-36)

RENAULT 4, letnik 1983,35.000 km, 
ugodno prodam. Selak, Dobrava, tel .42- 
189. (4452-MV-36)

Z 750, letnik 1980, malo karambolira- 
no, registrirano do aprila, prodam. Infor
macije samo od ponedeljka do petka od 6. 
do 14. ure na tel. 71-786. (P36-16 MO) 

ZASTAVO 128, februar 1987, kolo 
Rog junior, 5 brzin, zakonsko posteljo, 
omaro za dnevno sobo, vse poceni pro
dam. Tel. 21-398, Jerebova 20, Novo 
mesto. (4449-MV-36)

R 18 TLJ, letnik 1986, prodam. V 
račun vzamem lado, do dve leti staro. Tel. 
24-431. (4484-MV—36)

GOLF DIESEL, letnik 1983, decem
ber, prodam ali menjam za cenejši avto. 
Janez Zupan, Bučka 31 a, Škocjan. 
(4483-MV-36)

OPEL KADETT, letnik 1982,65.000 
km, rdeče barve, prodam. Belokranjska 
54, (Gotna vas), Novo mesto. (4474- 
MV-36)

R 4 GTL, letnik 1987, prodam. Ivan 
Kralj, Brusnice 86, tel. 23-856. (4493- 
MV-36)

Z 101, letnik 1977, registrirano do sep
tembra 1989, ugodno prodam. Tone 
Gognjavec, Dol. Ponikve 23, 68210 
Trebnje. (4494-MV—36)

GOLF DIESEL, letnik 1984, ugodno 
prodam. Tel. 43-735. (4495-MV-36)

Z 101, letnik 1977, obnovljeno, in 
pony kolo ter kitaro prodam. Tel. 21-273 
int. 19. (4996-MV-36)

126 P, letnik 1987, in tomos A3 KLS, 
nov, poceni prodam. Medved, Kotarjeva 
5, Novo mesto. (4497-MV-36)

Z 750, letnik 1981, prodam. Tel. 25- 
707 od 15. ure dalje. (P36-40 MO)

OPEL REKORD 20 S, letnik 1979, 
odlično ohranjen, podvozje pocinkano, 
prodam. Janez Zagorc, Vratno 8, Šentjer
nej, tel. 42-494. (P36-42 MO)

126 P, letnik 1979, prodam. Tomaž 
Weiss, Svibnik 16, Črnomelj, tel. 52-903. 
(P26-43 MO)

JUGO 45, letnik 1987, prodam. Stane 
Arh, Vel. vas 59, Leskovec pri Krškem. 
(P36-45 MO)

GOLF, letnik 1979, prodam. Andrej 
Cujnik, Groblje 53, Šentjernej. (P36-47 
MO)

R 4 po delih prodam. Tel. 84-981 ai 
Milan Zagorc, Paha 6, Otočec. (P36-48 
MO)

Z 101 mediteran, letnik 1981, dobro 
ohranjeno, prodam. Tel. 47-088. Drago 
Fink, Podlog 10, Mirna. (P36-49 MO)

R 4 TLS, letnik 1981, dobro ohranjen, 
ugodno prodam. Tel. 27-672. (4501- 
MV-36)

NOV APN 6 S prodam 20% ceneje. 
Tel. 20-557. (P36-51 MO)

ZASTAVO 126 P prodam. Avsenik, 
Drganja sela 39. (4503-MV-36) 

ZASTAVO 101, letnik 1982, prodam. 
Tel. (068) 23-345 ali 27-800. (P36-51 
MO)

Z 750, letnik 1983, registrirano do 2.9. 
1989, ugodno prodam ali zamenjam za 
večji avto. Slavko Šinko, Ponikve 6 a, Je
senice na Dolenjskem, tel. 61-058, v petek 
od 19. ure dalje. (P36-52 MO)

RENAULT 5 GT turbo, december 
1985, 39.000 km, bele barve, kot nov, 
prodam. Tel. (061) 322-925. (4491- 
MV-36)

Z 101 eonfort, letnik 1980,59.000 km, 
ugodno prodam. Ivan Stopar, Resa 15, 
Straža, tel. 86-286. (4486-MV-36) 

TOMOS AVTOMATIK, star dve leti 
in pol (cena 75 SM), in zračno puško pro
dam. Udovič, Vel. Bučna vas 35 a. 
(451 l-MV-36)

APN 6 A, še v garanciji, žensko kolo in 
športno kolo na 10 prestav prodam. Tel. 
21-475, popoldne. (4513-MV-36)

LADO 1500, rdeče barve, letnik av
gust 1977, neregistrirano, vozno prodam. 
Tel. (068) 71-778. (4514-MV-36) 

ZARADI ODHODA V JLA nujno 
prodam APN 6 po ugodni ceni. Tel. 85- 
048. (4519-MV-36)

APN 6, november 1985, prodam. Ce
na po dogovoru. Davor Jordan, Mačko
vec 23, popoldne. (4520-MV-36) 

ZASTAVO 128, letnik 1986, prodam. 
Alojz Gorjanec, Lebanova 8, Novo mesto. 
(4515-MV-36)

SPECIALNO VOZILO, prirejeno za 
avtovleko ali selitve delovnih strojev 
TAM 5000, v brezhibnem stanju, ter nov 
motor JAWA 350 ugodno prodam. Tel. 
85-042. (4439-MV-36)

Z 750, letnik 1983, in kosilnico BCS 
prodam. Cena po dogovoru. Sonja Mihe
lin, Novo vas 6, Bizeljsko. (P36-15MO) 

PRODAM tovorno vozilo MAN- 
kiper, vozno, ali menjam za osebno vozi

lo. Prodam kosilnico BCS na bencin oz. 
petrolej. Informacije dobite na tel. (068) 
79-513. Pokličite v večernih urah. (P36- 
10MO)

Z 101, letnik 1974, registrirano do apri
la, poceni prodam. Jože Knez, Krmelj 28 
c. (P36-14MO)

R 5 campus, nov, ugodno prodam. Tel.
26-120, int. 205. (4426-MV-36)

Z 101 GTL 55 (5 vrat, letnik 1986), 
dobro ohranjeno, prodam. Informacije na 
tel. 81-725. (P36-9MO)

JAWO 350, letnik 1986, prodam. In
formacije na tel. 61-838, popoldne. 
(P36-9MO)

GOLF JX diesel, letnik 1986, prodam. 
Tel. 20-577. (6482-MV-35)

GOLF diesel, letnik 1984, S palet, z 
dodatno opremo, prodam. Tel. (068) 67- 
542. (P35-46MO)

LADO, karambolirano, staro 18 me
secev, prodam. Andrej Legan, Gornji Kot 
2, Dvor. (443l-MV-36)

JUGO 45, letnik december 1983, pro
dam. Alojz Hočevar, Dule 3, Bučka, tele
fon 76-201. (4487-MV-36)

GOLF, letnik 1979, prodam. Tel. 85- 
164, dopoldne. (4488-MV-36) 

ZASTAVO 101, letnik 1983/12, pro
dam. Hodnik, Kostanjevica na Krki, tel. 
60-032. (4489-MV-36)

FIAT RITMO, star dve leti, prodam. 
Tel. i m  13, od 6. do 7. ure. (P36-38MO) 

Z 101 comfort, letnik 1981, prodam. 
Slavko Žibert, Skopice 44 a, Krška vas. 
(P36-30MO)

GOLF diesel, letnik 1984, zelo ugodno 
prodam. Tel. 65-725. (P36-31MO)

R 9 ekskluziv, star tri mesece, prodam 
ali zamenjam za cenejši avto. Tel. (068)
27-451. (P36-32MO)

126 P, junij 1983, prodam. Štangelj, 
Gotna vas 1, Novo mesto, tel. 25-781. 
(4477-MV-36)

R 4 GTL, letnik 1986, prodam. Jože 
Piletič, Koroška vas 39, Novo mesto, tel. 
43-855, popoldne. (4477-MV-36)

FIATT 128, letnik junij 1983, ugodno 
prodam ali zamenjam za manjše vozilo. 
Tel. 2J-893. (P36-24MO)

Z 101,letnik 1976, registrirano do juni
ja 1989, prodam. Informacije lahko dobi
te na tel. 84-647. (4454-MV-36)

Z 750, letnik 1980, prodam. Tel. (068) 
85-196. (P36-36MO)

126 P, letnik 1980, prodam, Eršte, Po- 
Ihovica 3, Šentjernej. (4457-MV-36)

prodam

grozdje sorte barbera in merlot (2 toni). 
Pišite na naslov: Stanko Koron, 65262 
Črniče 4. (P36-8MO)

BELO in ČRNO GROZDJE pro
dam. Informacije na telefon (065) 57-065. 
(P33-3MO)

M LIN  za grozdje (pecljanje), in prešo 
(srednjo), malo rabljeno, prodam. Telefon 
(068) 81-073. (4430-PR-36)

PEČ za etažno centralno ogrevanje 
Emocentral (23 kalorij, dve leti), ter bojler 
za kopalnico LAGUNA (kombiniran, 
eno leto), prodam po ugodni ceni. Tel. 76- 
015, popoldne. (4432-PR-36) 

PRODAM 40 snopov ržene škope in 
100 do 1501 dobrega belega vina. Naslov 
v upravi lista. (P36-11MO)

KRAVO prodam. Anton Papež, Dalj
ni vrh 24, Novo mesto. (4422-PR-36) 

PRODAM dvodelno in enodelno gar
derobno omaro in omaro z vitrino, pri
merno za garsonjero. Telefon 068-26- 
727. (4408-PR-35)

kupim
STAREJŠO HIŠO ali parcelo v 

ožjem centru Novega mesta kupujem. Tel 
24-679. (4507-KU-36)

posest
VINOGRAD na Trški gori prodam 

najboljšemu ponudniku. 450 trt, starost 
10 let, ob asfaltni cesti. Franc Pavlin, 
Mačkovec 31, Novo mesto, tel. 22-308. 
(P36-34MO)

STAVBO do prve plošče, 1.50 ha 
zemlje (njiva, travnik in gozd) v Preslado- 
lu 30, Brestanica, prodam. Cena ugodna. 
Ogled 13. septembra 1988. Informacije 
pri Jožetu Požunu, Dolenji Leskovec 53, 
Brestanica. (P36-59MO)

MANJŠO HIŠO oz. VIKEND 8 x 7 v 
IV.—V. fazi z okoli 6 ari vinograda pro
dam v Semiču (Semiška gora). Tel. 
(068)24-681. (4434-PO-36)

GOZD 5066 m2 v Podlisem prodam. 
Malka Sterle, Polje, Cesta X X X /5,61260 
Ljubljana — Polje, tel. (061) 484-265. 
(P36-5MO)

HIŠO, novo, (poleg hiše še dve stavbi) 
s 17 ari zemlje, prodam. Praznik, Ornuška 
vas 10, Trebelno. (4440-PO-36) 

PARCELO (24 arov), primerno za vi
nograd, prodam v malem Vinjem vrhu. 
Tel. 85-042. (4439-PO-36)

kmetijski stroji
RAČUNALNIK C-64 s printerjem 

MPS-803 prodam za 1.400.000 din. Tel. 
(068)71-619. (4459-PR-36)

SPALNICO, novo, še zapakirano, 
prodam 40% ceneje. Tel. 25-938. (4450- 
PR-36)

ŠTEDILNIK na trda goriva (levi), do
bro ohranjen, prodam. Tel. 22-653. 
(P36-20MO)

PRODAM 80-basno harmoniko Me
lodija in glasbeni stolp z omarico. Tel. 
(068) 79-525 ali 79-003. (P36-21MO) 

FOTOAPARAT Praktica, teleobjek
tiv in pribor za bližinsko fotografijo pro
dam. Tel. 81-335. (P36-28MO) 

OTROŠKI VOZIČEK Tribuna, kom
biniran, prodam po ugodni ceni. Tel. 71- 
373 od 9. do 12. ure, Erika Lenič, Župeča 
vas 26, Cerklje. (P36-26MO)

PRODAM dolgo belo poročno obleko 
št. 38 s tančico. Kuhar, Dobe 20, Kostan
jevica. (4444-PR-36)

S1LAŽNO KORUZO (približno 35 
do 40 arov) prodam. Oražem, Pekel, 
Trebnje, tel. (068) 44-370. (4446-PR-36) 

UGODNO prodam vinski sod (700 1) 
in električni bojler (101). Povše, Klenovik 
38, Škocjan. (4445-PR-36)

PRODAM novo linijo kamakrovvn z 
2-krat 20 W. Tel. (068) 62-169. 
(P36-33MO)

PRODAM rabljeno cementno strešno 
opeko in hladilnik Gorenje. Francka 
Somrak, Gubčeva 7, Novo mesto. 
(4472-PR-36)

PRODAM 200 visokovalnih strešnih 
salonitk. Tel. (068) 88-451. (P36-35MO) 

KRZNEN PLAŠČ (lisica, za veliko 
žensko), čisto nov, prodam. Tel. 22-308. 
(P36-34MO)

DIRKALNO kolo Pinarelo, novo, 
prodam. Dejan Kočar, Slavka Gruma 58, 
Novo mesto. (4476-PR-36)

SEDEŽNO GARNITURO z mizi
cama, nizke omare (temen hrast), pro
dam. Tel. 22-893. (4508-PR-36) 

PRODAM traktorsko prikolico (no
silnost 2,51) ter komplet za avtogeno var
jenje. Rapuš, tel. 84-453. (4512-PR-36) 

ŠIVALNI STROJ Višnja z omaro, 
skoraj nerabljen, ugodno prodam. Tel. 27- 
433. (4506-PR-36)

DNEVNO SOBO, staro eno leto, in 
otroško sobo prodam. Tel. 27-556. 
(4492-PR-36)

KORUZO za siliranje, (60 arov) 
prvovrstno, prodam. Cena po dogovoru. 
Jože Bakšič, Goli Vrh 4, Raka. (P36- 
39MO)

RAČUNALNIK ZX spcctrum 48 K 
prodam. Tel. 21-874. (4498-PR-36) 

MLIN na kamne za mletje žita pro
dam. Tel. 82-220. (P36-44MO)

DIATONIČNO harmoniko Melodija 
C, F, B, malo rabljeno, ugodno prodam. 
Tel. dopoldne 24-343, popoldne 84-953. 
(4505-PR-36)

PRODAM silokombajn SK 80 SIP in 
traktorsko kosilnico OLT-gaspardo, mož
na priključitev na vsak traktor. Parkelj, 
Mirna peč 37. (4456-KS-36)

TRAKTOR IM T 539 de luxe, nov, 
prodam. Tel. 61-526, po 20. uri. 
(P36-19MO)

FREZO Gorenje special s priključki in 
avtoradio prodam. Telefon 84-270, Buko
vec, Dvor 29. (4470-KS-36)

TRAKTOR URSUS (35 KM), star 
štiri leta, registriran, zelo ohranjen in malo 
rabljen, prodam. Ogled možen vsak dan 
po 15. uri. Franc Baškovč, Sobenja vas 33, 
68262 Krška vas. (P36-23MO)

PRODAM traktor Univerzal 445, let
nik 1976, s koso in kabino in Deutz (tor
pedo) 62 KM, 300 delovnih ur. Janez 
Gradišar, Dobrava 29, 68275 Škocjan. 
(4509-KS-36)

TRAKTOR IM T 542, letnik 1986, 
140 delovnih ur, prodam. Ivan Kralj, 
Brusnice 86, tel. 23-856. (4493-KS-36) 

TRAKTOR IM T 560, malo rabljen, 
prodam. Kozlevčar, Čatež 36, Velika 
Loka. (4499-KS-36)

FREZO Labin s priključkom in priko
lico ter diatonično harmoniko prodam. 
Tel. 43-842. (4479/36-KS)

VOZ (16 col), koso na kardan, prikoli
co za prevoz živine, obračalnik, moped in 
klavirsko harmoniko, 48-basno, prodam. 
Conta, Hrastje 16, Šentjernej. (4478- 
KS-36)

TRAKTOR TV 731, letnik 1983, 
prodam. Silvo Miklavž, Velike Vodenice 
4, Kostanjevica, tel. 60-030, do 14. ure. 
(P36-63MO)

VINOGRADNIŠKI traktor Fiat, go
seničar, prodam. Tel. 88-109. (P36- 
62MO)

razno
MLAJŠI PAR bi želel prevzeti kmeti

jo v okolici Krškega. Drago Jurman, 
Mrtvice 51, Leskovec pri Krškem, tel. 
(068) 71-010 int. 357. (P36-12MO)

ČE ŽELITE dober zaslužek — I5SM 
na teden — se oglasite na tel. 27-498 med

18. do 20. uro. (4425-RA-36)
OBRTNIKI, POZOR! Potrebujete 

potnika za prodajo svojega artikla? Šifra: 
»DOBRO SODELOVANJE«. (4436- 
RA-36)

V NAJEM oddam v središču Novega 
mesta dva prostora (75 m2) za poslovno 
dejavnost. Naslov v upravi lista. (P36- 
41 MO)

DELO na domu sprejmem. Tel. 22- 
967. (P36-37MO)

obvestila
PO UGODNI CENI posojamo po

ročne obleke. Zagreb, Vlaška 70, telefon 
(041)418-014. (2741-OB-20)

IZOLACIJE, SERVIS ZAMRZO
VALNIKOV — ob večletni praksi na 
hladilni tehniki in s preizkušeno garancijo 
vam obnovim staro izolacijo na zamrzo
valniku, če toči, rosi, od zunaj ledeni, delu
je neprekinjeno. Za več naročil v vasi pri
dem takoj. Telefon (062) 305-150 ali 
413-606. Še priporočam! Viktor PAJEK. 
(4435-OB-36)

OBVEŠČAMO cenjene stranke, da 
prodajamo butan plin za gospodinjstvo. 
Vaso Nedanovski, Gradac 1. (P36- 
46MO)

Metličani so 
odkrili metliško 

knjižnico
Presenetljivo! Dolgo in vroče poletje 

je  postreglo s senzacijo. Metličani so v 
zgradbi, kjer sicer domujejo samou
pravne interesne skupnosti, po daljšem 
večletnem brezuspešnem iskanju odkrili 
nič drugega kot Ljudsko knjižnico. 
Kako je  prišlo do tega senzacionalnega 
odkritja? Ali je  šlo za načrtno iskanje 
skupine pustolovcev ali pa je  vse skupaj 
le plod slučajnosti? Leta in leta so do
mačini hodili mimo in verjetno niti slutili 
niso, da se nahajajo v neposredni bližini 
kraja, kjer so v knjigah shranjeni števil
ni zakladi človeštva.

Kdo ima naj večje zasluge za odkritje 
knjižnice, ki sicer v teh prostorih deluje 
že od leta 1976 in razpolaga z več kot 
13.000 knjigami ter je  do letošnjega po
letja delovala, vsaj kar se večine Me
tličanov tiče, ilegalno? Kdo je  najbolj 
zaslužen za to, da so Metličani nenado
ma trumoma začeli zgrinjali v prostore 
Ljudske knjižnice mehiške? Ali gospo
darska kriza ali je  temu krivo kulturno 
poletje, ki ga ni bilo?

Naj se vam zdi odgovor še tako ab
surden, je  vendar res, da gre največ zas
lug za nagli porast števila obiskovalcev 
metliške knjižnice nikomur drugemu 
kot Rambu, Rockyu, A vtostoparju, Bud 
Spencerju in kompaniji. Mogoče to sodi 
v Ripleyevo rubliko »Saj ni res, pa je«. 
Pa vendar: ameriški Nindža je  izboljšal 
obisk knjižnice v Metliki.

Kako se je  to zgodilo? Povsem pre
prosto. V knjižnici so poleg izposoje 
knjig organizirali tudi izpsoojo 150 vi
deokaset in staro in mlado nori v knjiž
nico, da bi videlo najnovejše podvige 
Stalloneja in drugih nasilnežev. Tako se 
tudi knjižničarstvo modernizira in prav 
je  tako, saj tako lahko knjižnico obisku
jejo tudi nepismeni. Sicer pa imata v 
občini knjižnice^ in čitalništvo že dolgo
letno tradicijo. Že leta 1865je  tu delova
la ena najstarejših čitalnic na Sloven
skem. Že takrat so v njenih prostorih 
prirejali recitale, čitalniške večere in 
podobno. Kasneje je  ta lepa navada iz
ginila in knjižnice so dolgo časa služile 
skorajda izključno za izposojanje knjig 
in revij. Sedaj izposojajo tudi videokase
te in organizirajo videoprojekcije. Boja
nu Valenčiču, tdjniku kulturne skup
nosti, ki ga zadnje čase kličejo kar 
Krokodil Dandee (po enem od najbolj 
iskanih filmov), bi predlagal, naj v 
knjižnici postavi tudi šank in še kako 
drugače obogati knjižne police, na pri
mer s striptizom. S  tem bo obisk še po
večal in dal knjižnici nove dimenzije.

M. RUS

HARMONIKO B, S, AS, dobro oh
ranjeno, prodam. Tel. 42-571. (4502- 
PR-36)

PRODAM motor pony ekspres in 
barvni televizor Iskra po ugodni cei. Tel. 
(068) 33-331, Karel Valentine, Gozdna 
pot 4, Leskovec. (P36-60MO) 

ZAMRZOVALNO skrinjo Gorenje 
(3001), staro dve leti, prodam. Tel .(068) 
82-175. (P36-58MO)

PRODAM 15 m drv, prevleke za 126 
P in klavirsko harmoniko. Becele, Danila 
Bučarja 16, Bršljin, tel. 26-697. (4442- 
PR-36)

PRODAM 20 m3 bukovih drv. Cena 
po dogovoru. Anton Kastelic, Pangrčgrm 
5, Brusnice. (4427-PR-36)

PRODAM po 15. septembru belo 
grozdje sorte rebula (3 tone) in črno

Vaše srce naj se ne vznemirja.
V Boga verujete, tudi vame verujete.

(Jan. 14.1)

Z A H V A L A

V 85. letu starosti je mirno zaspal naš dragi 
mož, oče in ded

FRANC
OVNIČEK

Brezovica 3 pri Stopičah

Prisrčno se zahvaljujemo g. škofu Jožetu Kvasu in vsem ostalim du
hovnikom za spremstvo pri pogrebu, molitve, najsvetejšo daritev, bese
de upanja in tolažbe. Hvala pevcem, dobrim vaščanom, D O  Komuna
la, sodelavem tabletnega oddelka, delavcem službe računovodstva in 
sindikatu D O  Krka, tovarna zdravil. Hvala vsem, ki ste pokojnega kro
pili in prišli na njegov pogreb.

Žalujoči: žena Lojzka, otroci Franc, Tone, Marija, Vera, Pavle z 
družinami, Jože, duhovnik, in ostali sorodniki
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Z A H V A L A

V 77. letu starosti nas je nepričakovano za
pustila draga žena, mama, stara mama, 

prababica, sestra in teta

IVANKA  
MIŠICA
iz Čudnega sela št. 1

Najlepše se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki 
so nam ustno in pisno izrekli sožalje, darovali cvetje in vence ter pokoj
no pospremili na njeni zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo sosedom 
za pomoč, gospodu kaplanu za lepo opravljeni obred, upokojenskemu 
pevskemu zboru in sosedu za poslovilne besede. Vsem še enkrat iskrena 
hvala.

VSI NJENI!

Z A H V A L A

Po težki bolezni nas je v 39. letu zapustil mož, oče, brat in stric

JOŽE FLAJS
iz Mokronoga 212

Najlepše se zahvaljujemo vsem, ki ste nam v najtežjih trenutkih stali ob 
strani, nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnika v tako 
velikem številu spremili na njegovi zadnji poti. Za nesebično pomoč se 

..posebej zahvaljujemo sosedom Mikčevim, Bergantovim, Dragu Dole- 
nšku, Janezu Kuhaiju ter ostalim. Naša zahvala zdravstvenemu osebju 
bolnišnice v Novem mestu, govornikoma in gospodu župniku za 
opravljeni obred.

Žalujoči: žena, sin in ostalo sorodstvo

Z A H V A L A

» V 76. letu nas je zapustil naš dragi mož, oče, 
ded, praded in brat

LU D VIK  
ŠEŠKO

z Razbora 8

Iskreno se zahvaljujemo vsem sosedom, vaščanom, sorodnikom, znan
cem in prijateljem, ki ste nam v teh težkih trenutkih pomagali, darovali 
cvetje, izrazili sožalje in pokojnega v tako velikem številu spremili na 
njegovi poslednji poti. Zahvaljujemo se tudi Rudiju Beršnjaku in Tone
tu Zupančiču, predstavniku ZB, za poslovilne besede, dr. Pesjaku, žup
niku in kolektivom OŠ Krmelj, Kemofarmaciji Ljubljana, Vitexu Vi
soko in TKS Sevnica.

Žalujoči: žena Pepca, otroci Cvetka, Olga, Milena in Jani ter brat 
Miha z družinami 

Razbor, Tržišče, Ljubljana, Zajčja gora

Žal je  tudi smrt sestavni del življenja

Z A H V A L A

Ob nenadomestljivi izgubi dragega moža, 
ata in starega ata

VIKTORJA  
HUČA

iz Starega trga pri Trebnjem

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom prijateljem in znancem, ki 
ste mu poklonili cvetje, se poklonili njegovemu spominu in ga v tako 
velikem številu spremili na njegovi zadnji poti. Posebno zahvalo smo 
dolžni Labodu-TOZD Temenica, GG-obrat Trebnje ter Novotehni 
Novo mesto za podarjene vence. Prisrčna hvala dobrim sosedom za ne
sebično pomoč, gospodu župniku za opravljeni obred, cerkvenemu 
pevskemu zboru za zapete žalostinke ter govorniku za ganljive besede 
ob odprtem grobu.

Vsi njegovi, ki so ga imeli radi

V

Ne jokajte ob mojem grobu, 
le tiho k  njemu pristopite, 
spomnite se, kako trpel sem, 
in večni mir mi zaželite.

Z A H V A L A

V 61. letu starosti nas je po težki bolezni 
zapustil naš mož, oče, stari oče, brat in stric

JOŽE
JORDAN

iz Brezja 4 pri Raki

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom Opalkovim in 
Kraljevim, znancem in prijateljem za podarjene vence, cvetje in izraže
no sožalje, pevcem za žalostinke, zapete na domu, gospodu župniku pa 
za opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi naše drage mame, babice, 
prababice, sestre in tete

ANE
PIRNAR
rojene Smajdek

iz Novega mesta, Ragovska 1

se zahvaljujemo vsem, ki ste jo  imeli radi, jo  spoštovali, zdravili in ne
govali, ji poklonili cvetje, orisali njeno življenjsko pot in jo  spremili v 
njen poslednji dom. Iskrena hvala tudi vsem, ki ste nam ustno ali pisno 
izrazili sožalje.

Žalujoči: hčerka Sonja in sin Jožko v imenu vseh njenih 

Novo mesto, Ljubljana, Škofja Loka, S. 9. 1988

Zaman vas iščejo naše oči, 
zaman vas kliče naše srce, 
sfci ljubeči v grobu zdaj spita, 
nam pa rosijo se solzne oči

(Narodna)

V S P O M I N

5. septembra je minilo leto, odkar je  tiho in 
brez slovesa odšla ljubljena mama

JULUANA  
ŠILC
roj. HREN  

iz Dolenje vasi pri Ribnici

23. oktobra bo minilo 25. let, odkar ni več 
med nami našega nepozabnega ata

FRANCA 
ŠILCA

Vsem, ki so jima v življenju naklonili dobro misel in ohranjajo spomin 
na njuno človeško toplino, iskrena hvala!

ŽALUJOČI: vsi njuni

Z A H V A L A

V 69. letu nas je po težki bolezni zapustil naš dragi mož, oče, stari oče, sin in brat

LUDVIK SMREKAR
Birčna vas 11, Novo mesto

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste nam v najtežjih 
trenutkih stali ob strani, nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojnega v tako velikem številu 
spremili na zadnji poti. Posebno zahvalo smo dolžni družinam Pavec, Bogataj in Golobič, LD Padež in Gor
janci, DO Labod, Krki, sodelavcem ampulnega oddelka in Marketinga. Hvala tudi pevcem z Ruperč vrha, 
godbi in govornikoma za poslovilne besede. Vsem skupaj še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

Vinska trta spet zori, 
a tebe več med nami ni...

Z A H V A L A

Ob boleči izgubi našega ljubega

BRANKA ZUPANIČA
se iskreno zahvaljujemo vsem sosedom, prijateljem in znancem, ki so v težkih trenutkih sočustvovali z nami 
in nam pomagali. Hvala za izražena pisna in ustna sožalja ter darovano cvetje. Hvala vsem, ki ste ga spremili 
na zadnjo pot. Še posebej se zahvaljujemo vsemu zdravstvenemu osebju, govornikom za lepe poslovilne be
sede, pevcem, godbi in gospodu kaplanu za opravljeni obred.

Žalujoča žena Marica, sin Mladen, hčerka Branka in sestra Olga

Kakor hitro spolzni solza mila, 
tako naglo te smrt je  od nas zvabila, 
da ni bilo časa niti za slovo in zahvalo, 
s katero bi se oddolžili za tvojo skrb in dobroto.

Z A H V A L A

V 72. letu nas je tragično zapustil naš dragi mož, oče, stari oče, brat in stric

JOŽE VENE
iz Zaboršta 1 pri Bučki

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in de
lavcem prototipne IMV Novo mesto za podarjene vence in cvetje ter nesebično pomoč. Iskrena hvala KS 
Bučka za poslovilne besede, pevcem iz Škocjana, gospodu župniku in kaplanu za opravljeni obred ter vsem, 
ki ste pokojnega v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: žena Tončka, sinova Jože, Zvonko in hči Hermina z družinami ter ostalo sorodstvo

Ne solze, žalost, ne trpljenje 
ne more obuditi te v življenje; 
zdaj globoko pod zemljo 
tvoje truplo poleg hčerke spalo bo.

Z A H V A L A

V 52. letu nas je  mnogo prezgodaj zapustil naš dragi mož, ata, očim, sin, brat in
tast

ALOJZ KOTAR
z Roj pri Čatežu

Ob boleči izgubi se najlepše zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom, prijateljem in znancem, ki so nam v 
najtežjih trenutkih kakorkoli pomagali, izrazili sožalje, darovali cvetje ter pokojnika spremili v tako velikem 
številu. Posebej se zahvaljujemo GD Trebanjski vrh, Čatež, Velika Loka, Šentlovrenc in pevskemu društvu 
Šentlovrenc ter gospodu župniku za lepo opravljeni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

V S P O M I N

23. avgusta je  minilo štiri leta žalosti, odkar nas je  mnogo prezgodaj zapustila 
naša ljuba hčerka, sestra in tetica

NATAŠA KOTAR
Bilo je popoldne 23. avgusta 1984, odšla si... Grob tvoj so naša edina srečanja s teboj. Z bolečino v srcu smo 
ostali čisto sami mi, ki smo te imeli resnično radi. Hvala vsem, kije niste pozabili in radi postojite ob njenem 
grobu.

Žalujoči: vsi njeni

Št. 36 (2038) 8. septembra 1988 DOLENJSKI LIST 23



s

DRAGICA U

»Mladi bi morali iz šol več ho
d iti k nam na prakso. Tako bi laž
je  sprejemali starejše, pa tudi last
no starost. Tudi mi, k i smo tukaj 
zaposleni, se pripravljamo na to, 
saj vemo, da je  dandanes življenje^ 
takšno, da v pozni starosti ne bo
mo mogli biti več doma, ampak bo 
treba poiskati oskrbo v skupnem 
domu.« Tako pravi Dragica Ur
bančič, glavna sestra in vodja ne
govalnega oddelka v Domu stare
jš ih  občanov v Šmihelu. »Za 
starostnike, k i j ih  sprejemamo v 
dom, je  zelo pomembno, da so na 
to pripravljeni Do odločitve mo
rajo p r iti skupaj s sorodniki. M i 
pa se zavedamo, da so tukaj doma 
in da so kot naši starši, kajti šele 
potem se dobro počutijo med na
mi. To pa je  bistvena razlika«  

Dragica se je  rodila kot četrti 
otrok v Žnideršičevi družini na 
Pristavi p r i Podbočju. Mladost v 
tej vasici ob K rk i pa n i bila lahka, 
zlasti ne med vojno. Oče je  bil par
tizan, in ko je  bilo Dragici eno le
to, so ga zajeli belogardisti in ga 
zverinsko umorili. M ati je  ostala 
sama s štirim i majhnimi otroki 
Preživljala j ih  je  z dninami, kmalu 
pa so si morali tudi sami služiti 
vsakdanji kruh, preden so se 
dokončno razkropili iz domačega 
gnezdeca. Sedaj je ena sestra v

A vstraliji, brat v Švici, dve sestri 
pa sta ostali bliže domu. Dragica 
živi z družino v Cegelnici, sestra 
pa v Dolenjskih Toplicah. Dragi
ca je  v Novem mestu končala bol
ničarsko šolo, ob delu pa še medi
cinsko. Zaposlila se je  v novome
ški bolnišnici, k je r je  dobila ob 
dobrih sodelavcih in mentorjih 
obilo delovnih in življenjskih iz
kušenj. S posebno hvaležnostjo se 
spominja pokojne dr. Erne Pri
možič, s katero sta dolga leta so
delovali v ambulanti za sladkorne 
bolnike. Da je  njeno delo in an
gažiranost za bolnike presegalo 
tiste formalne obveznosti, k i j ih  
ima sestra do pacientov, kaže zla
to priznanje, k i j i  ga je  ob svoji pe
tindvajsetletnici leta 1981 kot 
edini medicinski sestri v Sloveniji 
podelilo Društvo diabetikov Slo
venije.

»Po 23 letih službe v bolnišnici 
se je  bilo zelo težko odločiti za no
ve delo v domu starejših obča
nov,« pravi Dragica, k i je  na tem 
delovnem mestu že pet let. »Če
prav je  bilo na začetku težko, se
daj svoje odločitve ne obžalujem. 
Mislim, da smo z leti postali tukaj 
enotna in dobro vpeljana ekipa, k i 
vzorno skrbi za starostnike. Pri 
tem je  važno, da se v tako ekipo 
zlahka vključujejo tudi mladi, k i 
šele prihajajo iz šol. Veliko manj 
je  tudi fluktuacije osebja, čeprav 
se j i  čisto le ne da izogniti, ko gre 
za mlad, pretežno ženski kolektiv. 
Življenje in delo s starostniki člo
veka bogati in tukaj sem doživela 
veliko lepega, veliko pa tudi zelo 
grenkega. Takšno je  pač živ
ljenje.«

In  kako si je  Dragica uredila 
za lastno starost. »Starosti me ni 
strah, saj sem jo  dodobra spozna
la. Otroka sta že odrasla, imam že 
enega vnučka, za starost pa bi si 
rada uredila prostor v domači va
si, k jer b i živela toliko časa, 
ko likor bi bilo možno. Na koncu 
pa seveda še vedno čaka dom za 
starostnike. P ri osebju, k i ga 
tukaj vzgajamo, se mi starosti ni 
treba bati.«

T. JAKŠE

4
4

\
0
4
4  
/

5 
*  
4
0
/
4
0
4
4
4
4
0
4
4
4
0
0

4
4

0 
4  
4  
4  
4  
4  4 
4  
4  
4  
4

\ 
4  
4  
4  
4  
4
45
*4
4

5
4  
4

*4 
4  
4  
4  
4

4  
4

Še premalo 
prijav 

za nastop
Organizatorji velepri- 
reditve »Darujmo za

se« vabijo

NOVO MESTO -  Doslej naj
večja dobrodelna prireditev »Daruj
mo zase« s kar 12 ur trajajočim 
programom, katere izkupiček bo 
namenjen nakupu mamografa za 
zgodnje odkrivanje raka na dojki,

•  Generalno pokroviteljstvo 
nad celotno prireditvijo je sprejel 
kolektiv Industrije motornih vo
zil, pokroviteljstvo nad osrednjo 
prireditvijo pa GIP Pionir. Pok
rovitelj nastopa Modre kronike 
Studia D  je Tovarna zdravil 
Krka, Novoteks, Beti in Labod pa 
so prevzeli pokroviteljstvo nad 
veliko modno revijo dolenjskih 
manekenov. Pokrovitelj nastopa 
rock ansamblov je delovna orga
nizacija Novoles.

bo v soboto, 17. septembra, na no
vomeškem Glavnem trgu. Organi
zator, ki se je odločil, da pripravi 
program le z domačimi nastopa
jočimi, je zaskrbljen zaradi maloš
tevilnih prijav glasbenih skupin: 
rock in pop ansamblov, ljudskih 
godcev, narodno-zabavnih ansam
blov, tako ali drugače zanimivih 
posameznikov, skupin 7. atraktiv
nimi nastopi in drugih. Kljub temu 
da je bilo po vsej regiji nastopa
jočim poslano prek 80 vabil za so
delovanje pod naslovom »Nastopa
mo, da pomagamo«, se do torka 
mnogi še niso prijavili. Zato prosi
mo, da vsi, ki do te prireditve čutijo 
nekaj več, le pobarajo tiste, za kate
re želijo, da bi v soboto nastopali na 
trgu. Pokličite po telefonu 21-430!

Predvsem ansambli naj se zave
dajo, da bo to zanje velika in poceni 
reklama. Igrali bodo na »težko«, 
profesionalno ozvočenje, ki ga bo 
pripravil Vedran Božič iz Zagreba 
(10 kw, 28-kanalna mešalna mi
za...). Tudi bobni in klaviature bo
do že na odru.

Ostale priprave na to veliko pri
reditev tečejo po programu.

J. P.

IM

NA JUŽNO TOČKO EVROPE — Pred odhodom na skoraj 6000 km dolgo 
pot sta se naša novinarja na dvorišču prototipne delavnice IM V  poslovila od 
predstavnikov te tovarne, ki jima je za to pot dala v uporabo enega od najnove
jših modelov avtodoma. Na sliki: novinar Anton Jakše, direktor razvojnega 
inštituta za prikolice Stane Lukšič, vodja prototipne delavnice v IM V  Ivan Sta- 
niša in novinar Milan Markelj (od desne proti levi). (Foto: J. Pavlin)

Dolenjski list pošilja novinarsko odpravo na pot po 
domovini in na najjužnejšo točko Evrope

NOVO MESTO — Danes zjutraj 
sta se novinarja Dolenjskekga lista An
ton Jakše in Milan Markelj z avtodo
mom IM V podala na dolgo pot proti 
najjužnejši točki Evrope. Pred leti sta 
opravila potovanje na najsevernejšo 
točko ift našim bralcem posredovala 
doživetja s severne polovice evropske 
celine, tokrat pa bosta zbirala vtise za

•  Potovanje je izdatno podprla 
IM V , ki je dala na uporabo novejši 
model avtodoma, razumevanje pa so 
pokazale tudi delovne organizacije 
PIONIR, NOVOTEKS in LABOD. 
Brez njihove pomoči, posebej še 
IM V , bi v uredništvu Dolenjskega lis
ta načrtovano akcijo izpeljali veliko 
težje.

reportažne predstavitve življenja, kot 
utripa na vročem evropskem jugu.

Poročni prstan ob mrliških svečah
Primer nespoštovanja pietete do umrlega je razburil krajane Blance in sprožil 

različne govorice — Kakšna so resnična dejstva
Smrt je dogodek, ki pretrese svojce 

'.nrlega, znance, prijatelje in bližnje 
tkolje; če gre za smrt otroka, in to nes- 
ečno, je dogodek toliko bolj zaznamo- 
/an s tragiko in sočutje ljudi do žalu-

Prvič v svet
Prodor naših modnih 

soustvarjalcev
Spomladi je bil v Novem mestu v 

organizaciji Doma JLA uspešno iz
peljan tečaj za manekene in fotomo
dele in nekateri od 35 mladih ma
nekenov in manekenk se že uspešno 
uveljavljajo na modnih stezah. Pod 
strokovnim vodstvom novomeškega 
Reklam studia obrtnika Marka Klin
ca so izvedli nekaj snemanj za televizi-

•  VABIJO NOVE MANEKE
NE — Vsi, ki bi želeli nastopati na 
modnih revijah in reklamnih sne
manjih, so vabljeni na avdicijo, ki 
jo priredi Reklam studio v nedel
jo, 11. septembra, ob 14. uri v 
Domu JLA v Novem mestu. Po
goji za prijavo na avdiciji so: sta
rost nad 17 let, višina 170 cm za 
dekleta in 180 cm za fante. Spre
jeti kandidati bodo opravili tečaj 
za manekene in fotomodele, po 
tečaju pa bodo imeli možnost nas
topati na velikih modnih revijah, 
ki jih pripravljamo s slovenskimi 
in hrvaškimi tekstilnimi proizva
jalci.

jo ter za reklamne prospekte in poster
je in nastopili na vrsti modnih revij za 
Labod, Novoteks in Beti. Prejšnji te
den so manekeni Janja Kumer, Me
tka Štamfelj, Zdenka Kirn, Nataša 
Ameršck in Igor Brulc uspešno nasto
pali na modnih revijah v Umagu in 
Poreču, kjer so prikazali kolekcijo za 
pomlad in poletje metliške Beti nje
nim poslovnim prijateljem, dve reviji 
pa so pripravili tudi za javost, ki jih je 
sprejela z velikim navdušenjem. Te 
dni ekipa sedmih manekenov nastopa 
na poslovnih revijah Beti na Vinome- 
ru, novomeški javnosti pa se bodo 
ponovno predstavili na veliki modni 
reviji v okviru dobrodelne prireditve 
»Darujmo zase« prihodnjo soboto na 
Glavnem trgu, katere pobudnik je 
prav ta skupina mladih zanesenjakov.

M. K.

jočih je toliko globje. Gotovo smrt ni 
■ priložnost za spletanje, še manj pa za ra
zširjanje ljudskih govoric tudi po časo
pisu, še posebno ne, ako so uperjene v 
tehtanje globine in pristnosti žalovanja 
svojcev. Toda življenje prinaša s seboj 
tudi take trenutke in taka ravnanja, ko 
se govorice razširjajo, kljub mračni sen
ci smrti in žalovanja, in ko zahtevajo, da 
se jih  tudi javno osvetli ter se jim  tako 
pristriže peruti ali pa vsaj stvari postavi 
na tisto mesto, kamor sodijo.

Pred kratkim, je primer nespoštovan
ja pietete do umrlega razburil krajane 
Blance ob Savi, ki se zgražajo nad 
početjem I .V  iz bližnje vasi, češ da seje 
v drugo poročila prav v času, ko je njen 
nesrečno utopljeni osemletni sin ležal 
na parah. Razburjenja in zgražanje je 
napotilo našega novinarja Pavla Perca,

* da' je pogledal v ozadje govoric. Od 
sevniške matičarke Marjane Derstve- 
nšek je izvedel, da sta delavec M. K. in 
delavka I. V. opravila poročni obred 
20. avgusta, to je dan pred pogrebom 
njenega sina. »Mladoporočencema« so 
že prej svetovali, naj bi poroko odložila 
za nekaj časa, vendar sta vztrajala pri 
nji. Resnici na ljubo je treba povedati, 
da naj bi bila poroka že pred tremi me
seci, torej pred tragičnim dogodkom, 
vendar so na matičnem uradu poroko 
morali odlagati, dokler M. K. ni prine
sel vseh potrebnih papirjev.

Na sevniškem centru za socialno in 
svetovalno delo je psihologinja Andreja 
Novšak izjavila, da center ni imel nobe
nih osnov, da bi lahko preprečili po
roko med vdovo in ločencem. Starejši 
otrok, hči I. V., se v novem domu dobro 
počuti in ima rada očima. M. K. je pri
den delavec, kot povedo njegovi sode
lavci, medtem ko I. V. po informacijah, 
ki jih  je dal sekretar njene delovne or
ganizacije Zdravko Groboljšek, slabo 
opravlja svoje delo, vendar so kljub te
mu prizanesljivi z njo zaradi njenih so
cialnih razmer. Odveč je zapisati, da v 
obeh delovnih okoljih obsojajo dejanje 
obeh sodelavcev.

Taka so dejstva in v njihovi luči naj 
vsakdo zase pretehta težo govoric ter jih 
naj, kljub ogorčenju, ne razširja naprej. 
Če že nekaterim drugim manjka tisti 
čut, ki pove, kdaj je kaj prav narediti in 
kdaj ne, potem je stvar zrelejših in kul- 
turnejših, da opuste govorice ter prepus
tijo posameznika glasu njegove vesti in 
širini njegovega dojemanja življenja.

Kaj pa vemo, kaj se v intimnih globinah 
vsakega od nas zares dogaja?

Uredništvo DL

S PIVOM DO 
LEPIH NAGRAD

OTOČEC — Obljuba dela dolg 
in slednjega bodo v soboto, 10. sep
tembra, poravnali na Otočcu. Tedaj 
se bodo namreč iztekli t.i. večeri 
karlovškega piva, ki niso bili kar 
tako, saj so gostje za tri popita piva 
dobili četrtega zastonj pa še kupon 
za nagradno žrebanje. Pojutrišnjem 
se bodo torej kuponi znašli v bobnu 
sreče. Do kuponov lahko še pridete 
s pitjem karlovškega piva na sam 
večer žrebanja, ki bo srečnežem 
dodelilo lepe nagrade. Za prijetno 
vzdušje bodo otoški gostinski de
lavci v soboto od 20. ure dalje 
poskrbeli z zabavnimi igrami, plesa
ti pa bo moč ob zvokih ansambla 
Miss Dior iz Brežic.
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DOLENJCI IN BELOKRANJCI NA »PTUJU ’88« — Na letošnjem 19. festi
valu domače zabavne glasbe, kije bil v soboto in ponedeljek na Ptuju, je nasto
pila tudi vrsta dolenjskih in belokranjskih ansamblov. Pravzaprav udeležba an
samblov iz tega dela Slovenije v finalu festivala še nikdar ni bila tako močna. V 
konkurenci znanih ansamblov in pevcev — nastopili so tudi Štajerskih sedem, 
Jaka Šraufciger in Dudek, CIK, Stoparji, Savinjskih sedem itd. — je semiško- 
novomeški Slavček za svoje muziciranje in petje prejel Zlatega orfeja, s sre
brom, kije prav tako pomenilo tudi ponovno nastopanje na zaključku priredit
ve, pa so se okitili Cof iz Novega mesta, ansambel Tonija Hervola iz Brežic in 
Toni Verderber iz Starega trga ob Kolpi. Malči Božič, tekstopiska ansambla 
Cof, je prejela še posebno nagrado za najboljše besedilo. Na sliki: Slavček sije 
takole priboril Zlatega orfeja. (Foto: D. Vovk).

Na poti bosta obiskala vse jugoslo
vanske republike in obe avtonomni pok
rajini ter pot nadaljevala po Grčiji in 
Kreti. Za naše domače razmere velja, da 
se kljub življenju v skupni državi pre
malo poznamo, kot kažejo nesporazu
mi in skaljeni medrepubliški odnosi. 
Potovanje bo vsekakor priložnost ujeti 
sedanji utrip življenja v razburkani do
movini, videti na lastne oči in slišati na 
lastna ušesa, kakšen je jugoslovanski 
vsakdan v drugih okoljih, od koder po
gosto prihajajo nasprotujoče si in po
gosto tudi nerazumljive novice. Hkrati 
bo to priložnost zajeti delček naravnega 
ter kulturnega bogastva, ki ga obe deže
li, Jugoslavija in še posebno Grčija, 
premoreta v obilju.

NA JAHANJE V DRAGO
DRAGA — Na Okornovem ranču v 

Dragi ne jahajo le Nizozemci. Sem pri
haja na ježo vedno več žensk in moških 
iz ribniške in kočevske občine pa tudi iz 
drugih krajev Slovenije. Na dan imajo 
običajno do štiri jahavce, včasih pa tudi 
deset. Zvedeli smo, da imajo zdaj na ra
nču poleg 40 glav goveje živine tudi de
vet svojih konj in ponija. Okornovi 
konji so postali tudi že filmske zvezde. 
Letos so že dvakrat »igrali«, in sicer na 
Nanosu in v Podpeči, kjer so Italijani 
snemali film »Zaročenca«. Sicer pa je 
na ranču najbolj živahno enkrat na te
den, ko prihaja sem skupina nizozem
skih turistov, ki so na enotedenskem le
tovanju v gostilni Kovač v Osilnici 
(nedavni dobitnici turističnga nagelj- 
na).

KOZOLCI—
INFORMATORJI

OSILNICA — Prvi kozolec-informa- 
sor za območje krajevne skupnosti Osilni
ca je že narejen, stal pa bo v Osilnici. 
Likovni amater Marjan Leš iz Čabra jih 
bo za potrebe Osilničanov izdelal še 9, 
postavili pa jih bodo po vseh večjih vaseh 
v KS. Ti umetelni kozočki bodo pravza
prav kažipoti, oglasne table in sploh in
formatorji za krajane in turiste, ki prihaja
jo sem vedno pogosteje, hkrati pa bodo 
krajem tudi v okras.

Ribiči 
za zdravo 

okolje
Akcija črnomaljskih ri- 
bičev v jubilejnem letu

ČRNOMELJ — V črnomaljski 
ribiški družini, ki praznuje 75- 
letnico obstoja, potekajo vse leto 
akcije pod geslom »Čiste vode — 
zdravo okolje!« Doslej so ribiči 
očistili že več kot 100 kilometrov 
strug Dobličice, Lahinje in Kolpe, s 
katerimi upravljajo, ter seveda na
brežja. Celotnih očiščenih površin 
je kar 400 hektarov. Vsak izmed 
320 članov je opravil po 15 prosto
voljnih delovnih ur, pomagali pa so 
tudi vojaki.

»Začeli smo popravljati jezove. 
Sedaj končujemo popravilo jeza v 
Žagarcih, letos pa nas čaka še jez pri 
Flekovem mlinu. Rekonstruiramo 
tudi ribnik pri Hrastu, kjer naj bi v 
začetku sami vzrejali, pozneje pa 
tudi vzgajali ribe. Imamo namreč 
velike težave, ker v ribogojnicah ne 
dobimo toliko mladic, kot bi jih  
želeli vložiti v reke. Ko bo rinik ure
jen, bo v njem dovolj rib tudi za 
komercialni ribolov,« pove pred
sednik črnomaljske ribiške družine 
Franc Moljk, ki že tri desetletja ves 
svoj prosti čas posveča ribištvu in 
varstvu voda v Beli krajini.

Moljk toži, da imajo veliko težav 
s podvodnimi ribiči ter tistimi, ki s 
pranjem avtomobilov in traktorjev 
onesnažujejo predvsem Kolpo. Ne
kaj sojih prijavili sodniku za prek
rške. Poleti seje v Beli krajini veliko 
govorilo o »lovljenju« rib z eksplo
zivom in celo z mrežami, vendar ri
biči niso prijeli nikogar. »Imamo 
skupno čuvajsko službo z vrbovsko 
in dugoreško ribiško družino, v s 
katerima dobro sodelujemo. Še 
pred nekaj leti je bilo med sloven
skimi in hrvaškimi ribiči veliko raz
hajanj, pred dvema letoma pa so 
tudi na hrvaškem sprejeli zakon, ki 
je podoben našemu. Vse članice 
obkolpske skupnosti, v kateri sta še 
ribiški družini iz Metlike in Ozlja, 
pa se bodo morale dogovoriti tudi o 
isti ceni ribiških dovolilnic,« pravi 
Moljk ter pristavi, da bodo prihodn
je leto nadaljevali delovne akcije: 

j vsak ribič naj bi ob rekah posadil 10 
do 15 dreves. ^  M  B J

Franc Molik

VABILO LOVCEM
ŠKRJANČE — V nedeljo, 11 .sep

tembra, bo ob 8. uri na strelišču Lov
ske družine Padež na Škrjančah tek
movanje v streljanju na glinaste 
golobe. Vabljeni!

Ta teden je žreb izbral POLDKO KUK iz Kočevja in ji za nagrado dodelil 
glasbeno kaseto z zabavno glasbo. Lestvica pa je za ta teden takšna:

1. Tomorrow people ZIGGY MARLEY
2 .1 don’t vvant to live without you — FOREIGNER
3. Paradise — SADE
4. Turn back the clock — JOHNNY HATES JAZZ
5. Most of ali — JODY WATLEY
6. The valley road — BRUCE HORNSBY & THE RANGE
7. One heartbeat — SMOKEY ROBINSON .
8. Galbi — OFRA HAZA
9. Chains of love — ERASURE

10. Circlc in the sand — BELINDA CARLISLE
Predlog Studia D za prihodnjo novost: Airhead, Thomas Dolby.
Predloge za lestvico pošiljajte na naslov: Studio D, p.p. 103, 68000 Novo 

mesto. Lestvico lahko poslušate na valovih Studia D, v diskoteki Kosov hram v 
Vrhpolju in jo preberete vsak četrtek v Dolenjskem listu.

•kozerija

VAŠA VODITEUI GLUHI IN N
Bilo je  vroče, toda Fritzev pogled 

je  b il hladen.
— Veliko težav imeti v Repičeva 

Draga?
— Ja, Fritz, v godlji smo.
— Zadolženi za veliko dolarjev?
— Dvajset milijard. Nekateri 

govorijo še o večjem znesku.
— Visoke cene, malo gelda. De

lavci štrajkati.
— Zmeraj več jih  je  na cestah, 

ja , prav imaš.
— Država uganja vedno večja 

represija.
—  O tem ne bi s teboj, Fritz. Tu

di na Zahodu niste angelčki
—  Težava imeti tudi z medse

bojnimi odnosi Zgornja Repičeva 
Draga izkoriščati Spodnja Repiče
va Draga.

— Te stvari niso tako enostav
ne, kot si misliš, slišiš in bereš. Vse 
je  veliko bolj zamotano.

— Vi imeti večja inflacija kot 
Nigerija.

—  Tega podatka ne poznam.
—  Slišati, da akumulacija na 

psu. Ne v Nemčiji, v Repičeva 
Draga.

— Te stvari me ne zanimajo, za
to jih  ne poznam.

— Vi imeti slaba strojni park. 
Tovarne delati s starimi stroji.

—  Bral sem o tem.
— Kmetijstvo je  tudi zu grund.
—  Najvišji organi Repičeve D ra

ge se trudijo rešiti kmeta in kme
tijstvo. Gotovo bo izplavalo.

— Jaz čitati, da vaša zdravstvo v 
izguba.

—  Tudi s tem se ubadajo. Goto
vo bodo našli rešitev.

— Kultura krepati?
— Ne bi si upal lega trd iti

— Vaša šolstvo v škripcih. Jaz 
slišati za plačevanje šol

— Razprave še vedno potekajo. 
Še nič n i dokončnega.

— Pri nas govoriti, da p r i vas 
človeške pravice teptati. Ljudje, 
društva, ustanove in drugi pisati 
predsedstvu zaradi tega. Predsedst
vo pa molčati kot riba. Nič odgovo
riti, nič odpisati. So vaša voditelji 
gluhi in nemi?

— Ne vem, Fritz, jaz sem učitelj, 
to veš, in ne zdravnik.

TONI GAŠPERIČ


